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Αθήνα, σήµερα στις 27 Απριλίου 2010, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.08' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ζ' Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΛΕΒΕΝΤΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Χρήστο Σταϊκούρα,
Βουλευτή Φθιώτιδας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Ηρακλείου
Κρήτης ζητεί την άµεση εξόφληση των οφειλοµένων χρηµάτων
προς τους συµβεβληµένους γιατρούς µε τον ΟΠΑ∆.

2) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ∆ΗΜΗ-
ΤΡΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλή-
νια Αγωνιστική Σπουδαστική Παράταξη ΠΑΣΠ Πύργου Ηλείας
ζητεί την επαγγελµατική αποκατάσταση των αποφοίτων του Τµή-
µατος Πληροφορικής και ΜΜΕ του παραρτήµατος Πύρου Ηλείας
ΤΕΙ Πατρών Αχαΐας.

3) Ο Βουλευτής Ν. Αττικής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Αριστείδης Βίτσιος, ∆ηµοτικός Σύµ-
βουλος ∆ήµου Γέρακα Αττικής ζητεί την αποξήλωση όλων των
παράνοµα αναρτηµένων πινακίδων διαφήµισης από την περιοχή
του Γέρακα Αττικής.

4) Η Βουλευτής Μαγνησίας και Β' Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αναπτυ-
ξιακός Σύλλογος Αγίου Λαυρεντίου Μαγνησίας ζητεί την κατα-
σκευή οδικών έργων σύνδεσης του Αγίου Λαυρεντίου µε το
Χιονοδροµικό Κέντρο Αγριόλευκες.

5) Η Βουλευτής Μαγνησίας και Β' Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση
Θιγόµενων ∆ικαιούχων Ακτηµόνων και Κτηνοτρόφων πρώην Λί-
µνης Κάρλας Μαγνησίας ζητεί να ρυθµιστεί νοµοθετικά η χρη-
µατική και κοινωνική αποκατάσταση των µελών της.

6) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ευάγγελος Σερίφης ζητεί την
καταβολή των οφειλοµένων χρηµάτων από την Εργατική Εστία

σε όλα τα συµβεβληµένα ξενοδοχεία για τον κοινωνικό τουρισµό
χρήσης 2009.

7) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Ιωαν-
νίνων ζητεί τη λήψη µέτρων για τη συνέχιση της λειτουργίας, τον
εκσυγχρονισµό και τη βιωσιµότητα της Συνεταιριστικής Βιοµη-
χανίας επεξεργασίας κρέατος Ηπείρου.

8) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επιχειρήσεων
και Βιοµηχανιών υποβάλλει προτάσεις του που αποσκοπούν στην
τόνωση της αγοράς και τη βελτίωση του επιχειρηµατικού κλίµα-
τος.

9) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επιχειρήσεων
και Βιοµηχανιών αναφέρεται στα προβλήµατα που έχουν δηµι-
ουργηθεί στους παραγωγικούς κλάδους της περιοχής του από
την αποχή διαρκείας από εργασίες εκτός γραφείου των γεωπό-
νων και κτηνιάτρων δηµοσίων υπαλλήλων.

10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ζητεί την άµεση ακτοπλοϊκή
σύνδεση του Ηράκλειου Κρήτης µε τη Θεσσαλονίκη και µε εν-
διάµεσους σταθµούς στα νησιά των Κυκλάδων και των Σπορά-
δων.

11) Η Βουλευτής Α' Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Αναπλη-
ρωτών Ωροµισθίων Καθηγητών Μουσικών Κρήτης ζητεί το
διορισµό µέσω του ΑΣΕΠ των αναπληρωτών ωροµισθίων καθη-
γητών µουσικής και τη διδασκαλία του µαθήµατος της µουσικής
σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης.

12) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Οργανισµός Λιµένος Αλεξανδρούπο-
λης ζητεί την έκδοση των Περιβαλλοντικών Όρων για έργα στο
Λιµένα Αλεξανδρούπολης κ.λπ..

13) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών ∆ι-
δυµοτείχου ζητεί την εκτίµηση των ζηµιών στα αγροτεµάχια όλης
της περιοχής ∆ιδυµοτείχου από την υπερχείλιση του ποταµού
Έβρου.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
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14) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Επαγγελµατιών και Βιοτεχνών
Νοµού Ορεστιάδας και Περιφέρειας ζητεί διευκρινήσεις για τις
αλλαγές στον τοµέα του εµπορίου των αγροτικών προϊόντων.

15) Ο Βουλευτής Β' Πειραιώς κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η ΕΛΜΕ Πειραιά ζητεί να λει-
τουργήσει µέχρι το τέλος της σχολικής χρονιάς η ∆' Τάξη του
Εσπερινού Γενικού Λυκείου Νίκαιας Πειραιά.

16) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζη-
τείται η ολοκλήρωση των εργασιών κατασκευής του δρόµου
Γαργαλιάνοι - Ρωµανού Μεσσηνίας.

17) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών
Νοµού Ορεστιάδας ζητεί την υποστήριξη των ενεργειακών και
βιολογικών καλλιεργειών στην περιφέρεια Ορεστιάδας.

18) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ασφαλισµένοι δηµοσίου της
πρώην Επαρχίας Ναυπακτίας ζητούν, η αντικατάσταση των βι-
βλιαρίων υγείας να γίνεται από εξουσιοδοτηµένους υπαλλήλους
του ΟΠΑ∆ στη Ναύπακτο.

19) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία τα Σωµατεία Αρτοποιών Θράκης ζητούν
την τροποποίηση του άρθρου 5 του ν.3526/07 για τις θερµές γω-
νιές στα S/M.

20) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Οργανισµός Λιµένος Αλεξανδρούπο-

λης ζητεί την υλοποίηση έργων υποδοµής στο Λιµένα της Αλε-
ξανδρούπολης.

21) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Μαγνησίας
ζητεί την έγκριση της µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων του
έργου κατασκευής του οδικού άξονα Χανιά - Κισσός, για την πα-
ράκαµψη του Χιονοδροµικού Κέντρου Πηλίου.

22) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μηλεών Μαγνησίας ζητεί την
άµεση έγκριση τραπεζικού δανείου για την επιχορήγηση της Ανα-
πτυξιακής Εταιρείας Μηλεών ΑΕ.

23) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επι-
χειρήσεων και Βιοµηχανιών διαµαρτύρεται για τις οικονοµικές
επιπτώσεις στους παραγωγικούς κλάδους της Θεσσαλίας από
την αποχή εργασίας των γεωπόνων και κτηνιάτρων της Πανελ-
λήνιας Οµοσπονδίας Γεωτεχνικών ∆ηµοσίων Υπαλλήλων.

24) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επι-
χειρήσεων και Βιοµηχανιών ζητεί την επαναφορά του
καθεστώτος καταβολής των επιχορηγήσεων που ίσχυε πριν το
2007.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 6745/01-03-2010 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Σκραφνάκη Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 24777/ΙΗ/12-4-
2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:

6254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2. Στην µε αριθµό 6840 / 02 - 03 - 2010 ερώτηση των Βουλευ-
τών κυρίων Βελόπουλου Κυριάκου, Πολατίδη Ηλία, Αϊβαλιώτη
Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΑΠ 21 / 118 / ΑΣ 243 δις /

12-4-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:
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6258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 6892/03-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 821/12-4-2010

έγγραφο από την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 6984/03-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ανατολάκη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 26061/ΙΗ/12-4-

2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:

6260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΖ’ - 27 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2010 6261



5. Στην µε αριθµό 7443/15-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Έξαρχου Βασιλείου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 744/12-04-2010 έγ-

γραφο από την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η
ακόλουθη απάντηση:

6262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6. Στην µε αριθµό 7454/15-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αποστολάτου Βαϊτση (Βάη) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 32448/12-

04-2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης η ακόλουθη απάντηση:

6266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



7. Στην µε αριθµό 7479/15-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Παρασύρη Φραγκίσκου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 3708/12-04-2010

έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:
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8. Στην µε αριθµό 7578/16-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 3702/12-04-2010

έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:

6268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



9. Στην µε αριθµό 7607/17-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικόλαου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-288/12-

04-2010έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:
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10. Στην µε αριθµό 7669/17-03-2010 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 773/12-

04-2010 έγγραφο από την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:

6270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11. Στην µε αριθµό 7683/18-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου Νικόλαου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

1045229/1238/12-04-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικο-
νοµικών η ακόλουθη απάντηση:

6272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



12. Στην µε αριθµό 7740/18-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ∆12 1045369

ΕΞ 2010/12-04-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
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6274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



13. Στην µε αριθµό 7775/19-03-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Πολατίδη Ηλία, Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου, Βελόπουλου
Κυριάκου, Κολοκοτρώνη 'Αγγελου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

698/222/12-04-2010 έγγραφο από την Υπουργό Πολιτισµού και
Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



14. Στην µε αριθµό 8027/24-03-2010 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

1045451/1340/120-4-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµι-
κών η ακόλουθη απάντηση:

6276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αναφορές και ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµ. 6537/24.2.2010 ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Κωνσταντί-
νου Γείτονα προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε την έλλειψη φαρµακοποιών στα φαρ-
µακεία των δηµόσιων νοσοκοµείων.

Αναλυτικά η ερώτηση του κ. Γείτονα έχει ως εξής:
«Πολύ σοβαρές ελλείψεις σε φαρµακοποιούς αντιµετωπίζουν

πολλά δηµόσια νοσοκοµεία.
Όπως αναφέρεται στο έγγραφο της ΠΕΦΝΙ, τα τελευταία τρία

χρόνια δεν έγινε καµµία προκήρυξη από το ΑΣΕΠ, διότι καθυ-
στερεί η έκδοση του προεδρικού διατάγµατος κατ’ εξουσιοδό-
τηση του ν. 2519/97, που είχα την τιµή να εισηγηθώ ως Υπουργός
και αφορά τον κλάδο των νοσοκοµειακών φαρµακοποιών του
ΕΣΥ.

Τα κενά, επίσης, στη µηχανοργάνωση φαρµακείων στα νοσο-
κοµεία, που έχει ξεκινήσει εδώ και χρόνια, επιδεινώνουν το πρό-
βληµα.

Επειδή η περιστολή της φαρµακευτικής δαπάνης από τις προ-
τεραιότητες της Κυβέρνησης για την δηµοσιονοµική εξυγίανση
και πρέπει να ληφθούν οι άµεσες πρωτοβουλίες προς αυτή την
κατεύθυνση,

Επειδή η επαρκής στελέχωση των φαρµακείων διασφαλίζει τη
σωστή φαρµακευτική περίθαλψη των ασθενών και συντελεί στον
περιορισµό της σπατάλης στα νοσοκοµεία,

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα για την έκδοση του σχετικού

Π∆ και αν έχουν προβλεφθεί οι ανάλογες πιστώσεις για την πρό-
σληψη φαρµακοποιών στα δηµόσια νοσοκοµεία;

Ποια είναι τα επόµενα βήµατα ολοκλήρωσης του συστήµατος
µηχανοργάνωσης στα νοσοκοµεία της χώρας »

Στην ερώτηση του κ. συναδέλφου θα απαντήσει η Υπουργός
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακο-
πούλου.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θέλω να συµφωνήσω µε τις διαπιστώσεις του αγα-

πητού συναδέλφου, κυρίου Γείτονα, ότι είναι απολύτως απαραί-
τητη η πρόσληψη φαρµακοποιών για τα δηµόσια νοσοκοµεία της
χώρας. Αυτή η ανάγκη καθίσταται ακόµα πιο επιτακτική σε µία
περίοδο που γίνεται µία τεράστια προσπάθεια να µπορέσουµε
να έχουµε έναν καλύτερο έλεγχο της διακίνησης των φαρµάκων.

Mάλιστα, έχει και µια ιδιαίτερη επικαιρότητα η ερώτησή σας,
παρ’ ότι έχει υποβληθεί µερικές εβδοµάδες πριν, καθώς αύριο η
Ολοµέλεια της Βουλής θα υιοθετήσει την πρότασή µας για ορ-
γανωµένη λειτουργία φαρµακείων και στις ιδιωτικές κλινικές,
αλλά και οργάνωση των φαρµακείων, που ήδη υπάρχουν στα δη-
µόσια νοσοκοµεία, µε καθορισµένη ηµερήσια δόση ασθενούς και
ηµερήσιο συνταγολόγιο. Φυσικά, θα είναι και ευθύνη του αρµό-
διου φαρµακοποιού να ελέγχει όλη αυτή την προσπάθεια.

Θέλω, λοιπόν, να σας διαβεβαιώσω ότι στις προτάσεις για
προσλήψεις λοιπού προσωπικού στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας για
φέτος, από την πλευρά µας έχουµε ήδη καταγράψει και προτεί-
νει αυτή την αναγκαιότητα. Είµαι σίγουρη ότι θα µπορέσουµε να
καλύψουµε ένα µέρος αυτών των αναγκών.

Όπως, επίσης, θέλω να σας ενηµερώσω ότι έχω ήδη υπογρά-
ψει το σχέδιο προεδρικού διατάγµατος, στο οποίο αναφέρεστε,
για τη ρύθµιση θεµάτων κλάδου νοσοκοµειακών φαρµακοποιών
Εθνικού Συστήµατος Υγείας και βρίσκεται αυτή τη στιγµή στο συ-
νάδελφό µου τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης κ. Γιάννη Ραγκούση. Πιστεύω, λοιπόν,
ότι και από εκεί θα υπάρξει συνυπογραφή, προκειµένου να µπο-
ρέσει γρήγορα να εκδοθεί.

Όσον αφορά το δεύτερο ερώτηµά σας, που και αυτό έχει ιδι-
αίτερη επικαιρότητα και αναφέρεται στη µηχανοργάνωση συνο-

λικά των νοσοκοµείων και ιδιαίτερα όσον αφορά τα φαρµακεία,
γνωρίζετε ότι υπάρχει µία πολύ µεγάλη καθυστέρηση, όσον
αφορά τα ολοκληρωµένα πληροφοριακά προγράµµατα των νο-
σοκοµείων, το περίφηµο διπλογραφικό σύστηµα, µέσα από τις
µελέτες και τις προβλέψεις που έχουν γίνει και για τη συνέχεια
αυτών των δράσεων στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ και της Πληροφο-
ρίας, στο ολοκληρωµένο αυτό πρόγραµµα συµπεριλαµβάνεται,
φυσικά και η δικτύωση και ηλεκτρονική οργάνωση των φαρµα-
κείων.

Θα επανέλθω, όµως, στην δευτερολογία µου περαιτέρω γι’
αυτό το θέµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ο κ. Γείτονας έχει το

λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Με ικανοποιεί, κύριε Πρόεδρε, η

απάντηση της κυρίας Υπουργού. Χαίροµαι που τυχαίνει η κυρία
Υπουργός να προωθήσει ρυθµίσεις που είχαν εισαχθεί το 1997
όταν ήµουν Υπουργός Υγείας µε το ν. 2519. Τότε θεσµοθετήθηκε
κλάδος νοσοκοµειακών φαρµακοποιών στο πλαίσιο του ΕΣΥ. Με
το ν.2519 είχαµε εισαγάγει επίσης το διπλογραφικό σύστηµα στα
νοσοκοµεία. Υπήρξαν µεγάλες καθυστερήσεις. Είναι δυο σηµα-
ντικά θέµατα η µηχανοργάνωση των φαρµακείων των νοσοκο-
µείων και η µηχανοργάνωση των νοσοκοµείων γενικότερα, όπως
και η καλύτερη οργάνωση των φαρµακείων, ενόψει µάλιστα των
αναγκών που έχετε ως Κυβέρνηση που έχουµε ως χώρα, κυρία
Υπουργέ, για την περιστολή γενικά της δαπάνης στο χώρο της
υγείας και ιδιαίτερα της φαρµακευτικής η οποία είχε έκρηξη επί
των ηµερών της Νέας ∆ηµοκρατίας και σχεδόν πενταπλασιά-
στηκε.

Στο πλαίσιο αυτής της περιστολής καθίσταται επίκαιρο να στε-
λεχώσουµε καλύτερα τα φαρµακεία των νοσοκοµείων. Υπάρχουν
µεγάλα νοσοκοµεία τα οποία έχουν έναν ή δυο φαρµακοποιούς.
∆έκα νοσοκοµεία δεν έχουν καθόλου φαρµακοποιούς. Προφα-
νώς αυτό έχει σχέση µε την καθυστέρηση του σχετικού προε-
δρικού διατάγµατος για τη σύσταση του κλάδου. Χαίροµαι που
το προωθείτε, κυρία Υπουργέ. Πρέπει να δώσετε βάρος διότι
έτσι θα επιτύχετε την περιστολή της σπατάλης. Και πράγµατι το
θέµα που συζητούµε είναι επίκαιρο διότι σήµερα -όχι αύριο- ξε-
κινά η συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εργασίας στο
οποίο συµπεριλαµβάνονται ρυθµίσεις που εισαγάγατε εσείς και
έχουν σχέση µε την διακίνηση, τη συσκευασία και την προµήθεια
των φαρµάκων στα νοσοκοµεία και µε τον τρόπο χορήγησής
τους, αλλά και µε την υποχρέωση στις ιδιωτικές κλινικές πάνω
από εξήντα κλίνες να οργανώσουν φαρµακεία.

Γενικότερα, οι δαπάνες της υγείας και ειδικότερα η φαρµα-
κευτική δαπάνη είναι νάρκη στα οικονοµικά της υγείας και επί-
σης για τα ασφαλιστικά ταµεία. Στο πλαίσιο του τριετούς
προγράµµατος σταθερότητας και ανάπτυξης που είναι επιβε-
βληµένο από τις ανάγκες µας και από την Ευρωπαϊκή Ένωση θα
πρέπει να έχουµε γενναία περιστολή δαπανών. Είχαµε µια ανά-
λογη τύχη. Όταν ήµουν Υπουργός Υγείας είχα περιορισµένα οι-
κονοµικά, διότι έπρεπε να µπούµε στην ΟΝΕ. Και εσείς τώρα
έχετε µειωµένες πιστώσεις και πρέπει να περιστείλετε τις δαπά-
νες προκειµένου να βγούµε απ’ αυτό το τούνελ της κρίσης. Πι-
στεύω ότι θα τα καταφέρετε. Με ικανοποιεί η απάντησή σας
όπως και οι πρωτοβουλίες για την βελτίωση της λειτουργίας του
συστήµατος της υγείας και ειδικότερα για την αναγκαία περι-
στολή των δαπανών, χωρίς φυσικά υποβάθµιση των όρων υγειο-
νοµικής περίθαλψης των Ελλήνων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Η κυρία Υπουργός
έχει το λόγο.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι αλήθεια ότι επί της υπουργίας
του κ. Γείτονα είχαν γίνει σηµαντικά βήµατα. Είχαν ξεκινήσει
τοµές που αφορούν το θέµα για το οποίο µιλάµε σήµερα. Αυτό
δείχνει πόσο µεγάλη καθυστέρηση υπήρξε. Κάτι που εσείς ξεκι-
νήσατε, τα περίφηµα διπλογραφικά, δυστυχώς τα τελευταία χρό-
νια καρκινοβατούν. Τώρα η προσπάθεια που κάνουµε είναι για
να µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε τα κονδύλια του ΕΣΠΑ, ώστε
εντός του 2010 να µπορέσουµε να εφαρµόσουµε αυτό το ολο-
κληρωµένο πληροφοριακό σύστηµα για τα νοσοκοµεία και για

6278 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τα φαρµακεία και για τα οικονοµικά των νοσοκοµείων, για να
έχουµε σωστά στοιχεία και πάνω από όλα να λειτουργούν σωστά
οι υπηρεσίες των νοσοκοµείων µε διαφάνεια έλεγχο και επο-
πτεία.

Έχετε δίκιο, η συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου ξε-
κινά σε λίγη ώρα. Εγώ εννοούσα ότι αύριο θα συζητήσουµε κατ’
άρθρον για τις συγκεκριµένες διατάξεις του Υπουργείου Υγείας.
Πιστεύω ότι και µε τη δυνατότητα που θα έχουµε να κάνουµε δια-
γωνισµούς, µε βάση τη δραστική ουσία στα δηµόσια νοσοκοµεία,
να υπάρχει δυνατότητα νοσοκοµειακής συσκευασίας, όπως
έχουν όλα τα δηµόσια νοσοκοµεία στην Ευρώπη και φυσικά, τη
δυνατότητα να έχουµε µια πλήρη καταγραφή µε ηλεκτρονικό σύ-
στηµα και µε ηµερήσια δόση στα φαρµακεία και στις ιδιωτικές
κλινικές, θα είναι ένα πολύ µεγάλο βήµα. Γιατί, όπως και εσείς
είπατε, υπάρχει η ανάγκη, αλλά υπάρχει και ένα µεγάλο περιθώ-
ριο εξοικονόµησης στην υγεία, αλλά όχι εις βάρος των παροχών
υγείας, των δοµών υγείας όχι εις βάρος τελικά του ίδιου του προ-
σωπικού της υγείας.

Εµείς κάνουµε ένα συστηµατικό πρόγραµµα προσλήψεων και
ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού και φυσικά και φαρµα-
κευτικού προσωπικού. Αντίθετα, είµαστε αποφασισµένοι, την πε-
ριστολή δαπανών να την κάνουµε εκεί που ήταν γκρίζος ο χώρος
της υγείας στις προµήθειες, στα φάρµακα, στη σωστή διαχείριση
και στη οργάνωση. Εκεί µπορούµε να κάνουµε τη διαφορά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Επιτρέψτε µου να
πω και εγώ, από την προσωπική µου εµπειρία, ότι υπάρχουν µε-
γάλες ελλείψεις, όχι µόνο στο άλλο προσωπικό, αλλά και στους
φαρµακοποιούς και συγκεκριµένα στα νοσοκοµεία. Αυτό έχει επι-
πτώσεις στη λειτουργία των νοσοκοµείων και ανεβάζει το κόστος
σε τελική ανάλυση. Βέβαια, πρέπει να γίνει περιστολή δαπανών
όσον αφορά την υπερκατανάλωση φαρµάκων που υπάρχει στη
χώρα µας. Ξοδεύουµε πολύ περισσότερα φάρµακα από όσα
χρειαζόµαστε. Αυτό, βέβαια, έχει επιπτώσεις και στην υγεία και
στην οικονοµία. Όµως αυτό, σε καµµία περίπτωση δεν σηµαίνει
ότι πρέπει να περιορίσουµε τις δαπάνες συνολικά για την υγεία
και µάλιστα, εκεί που χρειάζονται, στα ακριβά φάρµακα που είναι
απαραίτητα για ασθένειες που τόσο µαστίζουν τη χώρα και όλη
την οικουµένη.

Για να ολοκληρώσουµε τον κύκλο του χώρου της υγείας θα
συζητήσουµε τώρα την πρώτη ερώτηση του δευτέρου κύκλου µε
αριθµό 2067/4.12.2009 του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλι-
στικού Κινήµατος κ. Εµµανουήλ Στρατάκη προς την Υπουργό
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης σχετικά µε την καταβολή δε-
δουλευµένων σε συµβασιούχους του Βενιζέλειου Νοσοκοµείου
και του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου Ηρακλείου (ΠΑΓΝΗ).

Η ερώτηση του κ. Στρατάκη έχει ως εξής:
«Εδώ και περίπου ένα χρόνο, οι σαράντα τέσσερις συµβασι-

ούχοι του Βενιζέλειου Νοσοκοµείου αλλά και του Πανεπιστηµια-
κού Γενικού Νοσοκοµείου Ηρακλείου (ΠΑΓΝΗ), παραµένουν
απλήρωτοι, καθώς από λάθος των υπηρεσιών και της τότε ∆ιοί-
κησης (τέλος του 2007), δεν ανεγράφη στη σχετική προκήρυξη
η φράση «κάλυψη εκτάκτων αναγκών», µε αποτέλεσµα να µην
µπορεί να γίνει η πληρωµή των δεδουλευµένων και να εγκριθεί
από τον Πάρεδρο του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Στην απάντηση της 16219/16.3.2009 ερώτησής µου για το ίδιο
θέµα η τότε πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, απάντησε ότι θα
προχωρούσε σε αίτηση επανεξέτασης στην Ολοµέλεια του Ελε-
γκτικού Συνεδρίου.

Επειδή οι συγκεκριµένοι συµβασιούχοι είναι άνεργοι οικογε-
νειάρχες και παραµένουν απλήρωτοι, ενώ έχουν προσφέρει τις
υπηρεσίες τους στα παραπάνω νοσοκοµεία τουλάχιστον για ένα
τρίµηνο, αφού στη συνέχεια προχώρησαν σε επίσχεση εργασίας.

Επειδή η απάντηση του Πρώτου Τµήµατος του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου για την πληρωµή των εργαζοµένων είναι αρνητική σύµ-
φωνα µε την 219/2008 απόφαση, στην οποία αναφέρεται ότι
«…από τα προσκοµιζόµενα δικαιολογητικά στο φάκελο των υπό
κρίση χρηµατικών ενταλµάτων δεν αποδεικνύεται ποιες ήσαν οι
εποχικές ή άλλες περιοδικές ή πρόσκαιρες λειτουργικές ανάγκες
του νοσοκοµείου, για την κάλυψη των οποίων έγινε η πρόσληψη
των φεροµένων ως δικαιούχων σε αυτά».

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:

Σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί και µε ποιο χρονο-
διάγραµµα, προκειµένου να πληρωθούν οι συµβασιούχοι του Βε-
νιζέλειου και του ΠΑΓΝΗ τα δεδουλευµένα τους;»

Η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Στρατάκη, στο ενδιάµεσο διά-
στηµα που είχατε υποβάλει την ερώτηση, είχαµε µια θετική εξέ-
λιξη όσον αφορά το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Ηρακλείου.
Σύµφωνα µε τις πληροφορίες που έχουµε από τις υπηρεσίες του
Υπουργείου -γιατί όπως και εσείς σωστά λέτε στην ερώτησή σας
είναι µια υπόθεση από το 2008- ξεκίνησε µε κάποιες επιφυλάξεις
της αρµοδίας παρέδρου. Μάλιστα, αυτό το πρόβληµα το είχαµε
µόνο στην υγειονοµική περιφέρεια της Κρήτης. Τελικώς, µε από-
φαση του πρώτου τµήµατος του Ελεγκτικού Συνεδρίου κατέστη
δυνατόν να υπάρξει πληρωµή όσον αφορά στους εργαζόµενους
του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου Ηρακλείου.

Αντίθετα, υπήρξε µια καθυστέρηση σε σχέση µε το Βενιζέλειο.
Ήταν καθυστέρηση από την πλευρά της παρέδρου να σταλούν
τα συγκεκριµένα δικαιολογητικά στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Σύµ-
φωνα µε τις πληροφορίες που έχω από τις υπηρεσίες, εστάλη-
σαν στις 11.12.2009.

Εκκρεµεί αυτή τη στιγµή στο Ελεγκτικό Συνέδριο η εξέταση
και η τελική απόφαση. Θέλω να ελπίζω, κατά αναλογία µε την
απόφαση που ελήφθη από το Ελεγκτικό Συνέδριο για το Πανε-
πιστηµιακό Νοσοκοµείο Ηρακλείου, ότι θα υπάρξει µια ανάλογη
απόφαση που θα λήξει αυτή την εκκρεµότητα εις βάρος των ερ-
γαζοµένων και για το Βενιζέλειο και θα µπορέσει να καταστεί δυ-
νατή η αποπληρωµή τους. Εµείς πάντως παρακολουθούµε στενά
το θέµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
Το λόγο έχει ο κ. Στρατάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, ευχαριστώ πάρα

πολύ, γιατί πραγµατικά ήταν ένα θέµα, το οποίο µας έχει ταλα-
νίσει, ταλάνιζε δηλαδή περισσότερο τους εργαζόµενους στην πε-
ρίοδο εκείνη, στα νοσοκοµεία του Ηρακλείου. Μπορώ να πω ότι
υποχρεούµαι να σας συγχαρώ, γιατί ενεργήσατε παρ’ αυτά, µε
την έννοια ότι µέσα σε πολύ λίγο χρονικό διάστηµα καταφέρατε
να ενεργήσετε κάποια πράγµατα τα οποία έπρεπε να γίνουν,
όπως πολύ καλά αναφέρατε, προκειµένου να πληρωθούν οι ερ-
γαζόµενοι. Ευελπιστώ ότι θα ολοκληρωθεί η διαδικασία από
πλευράς Ελεγκτικού Συνεδρίου, ώστε να πληρωθούν και οι ερ-
γαζόµενοι του Βενιζελείου. Σε αντίθεση βέβαια -και αυτό πρέπει
να το καταθέσω στη Βουλή- µε αυτό που συνέβαινε το προη-
γούµενο διάστηµα που µε επίκαιρες ερωτήσεις, µε άλλες ερω-
τήσεις κανονικές, έγγραφες και ούτω καθ’ εξής είχαµε
προσπαθήσει να βρούµε µια άκρη, διότι οι εργαζόµενοι εκείνη
την περίοδο διαµαρτύρονταν. Και όµως συναντήσαµε µια αδια-
φορία, παρά τις δεσµεύσεις και τις υποσχέσεις. Για αυτό, λοι-
πόν, το λόγο σας συγχαίρω και ευχαριστώ πάρα πολύ που
ενεργείτε, ώστε και το ζήτηµα που αφορά τους εργαζόµενους
του Βενιζέλειου Νοσοκοµείου να κλείσει.

Γιατί, πραγµατικά, θεωρώ ότι η πολιτεία πρέπει να δίνει το
καλό παράδειγµα. Πρώτη, εκείνη, να προσέρχεται και να καλύ-
πτει τις υποχρεώσεις της. Και, βεβαίως, αυτό υποχρεώνει και
τους εργαζόµενους να κάνουν καλύτερα τη δουλειά τους. Γιατί
το µεγάλο πρόβληµα της χώρας και της πολιτείας είναι η αξιοπι-
στία, η αξιοπιστία που πρέπει να την κατακτήσουµε σε όλους
τους τοµείς. Γι’ αυτό, ακριβώς, θεωρώ ότι οι ενέργειές σας είναι
προς την κατεύθυνση αυτή και για αυτό, σας ευχαριστώ για άλλη
µια φορά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ,

κ. Στρατάκη.
Κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο για δευτερολογία.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα και εγώ να επισηµάνω και να ευχαριστήσω για την

κοινοβουλευτική ερώτηση. Γιατί ξέρετε, αγαπητέ συνάδελφε,
µας βοηθάει και εµάς ο κοινοβουλευτικός έλεγχος. Ιδιαίτερα
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τους πρώτους µήνες που δεν είχαµε και πλήρη γνώση όλων των
θεµάτων, µέσα από τις ερωτήσεις, µπορούµε και εµείς θέµατα
και προβλήµατα που χρονίζουν, να τα επιταχύνουµε. Άρα, λοι-
πόν, και µε την ερώτησή σας και µε την γενική αγωνία που είχε
εκφραστεί, όσον αφορά αυτό το πρόβληµα, όντως υπήρξε µια
επιτάχυνση για το πανεπιστηµιακό.

Εγώ, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι έχουµε, επίσης, υπη-
ρεσίες να το παρακολουθούµε στενά. Πραγµατικά, υπογραµµίζω
ότι κατ’ αναλογία, εκτιµώ, πως το Ελεγκτικό Συνέδριο θα µπορέ-
σει να βρει µια λύση, ώστε να πληρωθούν και οι εργαζόµενοι τα
δεδουλευµένα τους. Όσον αφορά το Βενιζέλειο, πάντως το πα-
ρακολουθούµε και θα σας κρατήσουµε ενήµερο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ.
Λακωνικά, αλλά, ξεκάθαρα τα πράγµατα.

Περνάµε, τώρα, στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό
3311/23-12-2009 ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς την Υπουργό
Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
επίλυση προβληµάτων στη λειτουργία των Κέντρων Εκπαίδευ-
σης Ενηλίκων.

Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής:
«Τα Κέντρα Εκπαίδευσης Ενηλίκων (ΚΕΕ) αποτελούν δοµές

του Υπουργείου Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων
(ν.3369/2005) και ανήκουν στη Γενική Γραµµατεία ∆ια Βίου Μά-
θησης. Η ευρύτατη αποδοχή του εκπαιδευτικού ρόλου των ΚΕΕ
αποδεικνύεται και από τα πανελλαδικά στατιστικά στοιχεία συµ-
µετοχής στα εκπαιδευτικά προγράµµατα. Κατά την περίοδο
2004-2008 εκπαιδεύτηκαν διακόσιες σαράντα χιλιάδες εννιακό-
σιοι εβδοµήντα πέντε πολίτες µε χρηµατοδότηση από το Γ’ Κοι-
νοτικό Πλαίσιο Στήριξης και το ελληνικό δηµόσιο και η λειτουργία
των ΚΕΕ εντάχθηκε στο Επιχειρησιακό Πρόγραµµα «Εκπαίδευση
και ∆ια Βίου Μάθηση 2007-2013» στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ, µε πρό-
βλεψη για το διάστηµα 2008-2012 συνολικά τριακοσίων σαράντα
χιλιάδων θέσεων εκπαίδευσης για τους πολίτες της χώρας.

Ωστόσο, συνεχείς αναβολές και καθυστερήσεις στη λήψη απο-
φάσεων και στην προώθηση διοικητικών ενεργειών από τις αρ-
µόδιες υπηρεσίες, έχουν ως αποτέλεσµα την καθυστέρηση
χρηµατοδότησης του έργου των ΚΕΕ. Τα στελέχη και οι εκπαι-
δευτές δεν αµείβονται αν και απρόσκοπτα ασκούν τα καθήκοντά
τους µε οχτάωρη καθηµερινή και αποκλειστική εργασία, ενώ
πλήγµα για το φορέα αποτελεί η αδυναµία των στελεχών των πε-
νήντα οκτώ ΚΕΕ όλης της χώρας, καθώς και της οµάδας έργου,
που τα συντονίζει πανελλαδικά, να ανταποκριθούν στα καθηµε-
ρινά αιτήµατα πληθώρας πολιτών για την έναρξη των τµηµάτων
µάθησης της εκπαιδευτικής χρονιάς 2009-2010. Κατόπιν των
ανωτέρω ερωτάται η κυρία Υπουργός:

Σε ποιες ενέργειες θα προβεί το Υπουργείο και µε τι χρονο-
διάγραµµα αναφορικά µε:

1. Την επανέναρξη της χρηµατοδότησης των ΚΕΕ, και την
άµεση έναρξη υλοποίησης των εκπαιδευτικών προγραµµάτων;

2. Τη θεσµική-νοµοθετική κατοχύρωση των ΚΕΕ µε την άµεση
υπαγωγή τους στις υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας, ∆ια
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων;».

Στην ερώτηση του κ. Σταϊκούρα, θα απαντήσει η Υφυπουργός
Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, κ. Παρασκευή
Χριστοφιλοπούλου.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο, για τρία λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, ένα γενικό σχόλιο πρώτα. Τα Κέντρα Εκ-
παίδευσης Ενηλίκων, το γνωρίζετε, θεσµοθετήθηκαν από την τε-
λευταία Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και τα συνέχισε η κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας, ως προγράµµατα και όχι ως θεσµό. ∆εν
υπήρξαν ποτέ Νοµικά Πρόσωπα. Τα προγράµµατα αυτά λει-
τούργησαν, όπως λέτε, µέχρι το 2008, άλλα καλύτερα άλλα χει-
ρότερα.

Από την 1-10-2008 έως και την 1-7-2009, αν θυµάµαι καλά, πά-
ντως τον Ιούλιο του 2009, πραγµατοποιούνταν ενέργειες, κανο-
νικότατα, ενώ τα προγράµµατα αυτά δεν είχαν ενταχθεί, ήταν
κυριολεκτικά «στον αέρα». Τα προγράµµατα αυτά είχαν την τύχη

να ενταχθούν, ενώ τα υπόλοιπα της Γενικής Γραµµατείας ∆ια
Βίου Μάθησης, όπως το πρόγραµµα «ΗΡΩΝ» και τα άλλα προ-
γράµµατα «Εκπαίδευση Εκπαιδευτών» κ.λπ., παρελήφθησαν από
την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, και ήταν κυριολεκτικά, «στον αέρα»
χωρίς να έχουν ενταχθεί, ουδόλως, στο επιχειρησιακό πρό-
γραµµα.

Πληθώρα ήταν οι ενστάσεις, για τις διαδικασίες επιλογής των
συµβασιούχων. Γνωρίζετε δε, πολύ καλά, ότι οι επιτροπές που
έκριναν τους συµβασιούχους, ήταν πολλές φορές, επιτροπές
από συµβασιούχους οι οποίοι έκριναν άλλους συµβασιούχους
έργου, χωρίς διαφάνεια, χωρίς αξιοκρατία.

Πρέπει να σας πω, ότι µε συστηµατικές προσπάθειες για να
τρέξει το εκπαιδευτικό αυτό έτος και να ξεκινήσουµε µε νέες
προϋποθέσεις και µε νέες προτεραιότητες από τον επόµενο Σε-
πτέµβρη του 2010, έγινε ένας µαραθώνιος. Πρέπει δε, επίσης να
σας πω, ότι αυτήν την στιγµή έχουν πληρωθεί από τις 12-3-2010
όλα τα έργα της περιόδου λειτουργίας έως και το 2008 και το
2009, δηλαδή εκείνη η περίοδος η οποία ήταν, κυριολεκτικά,
«στον αέρα».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Έχει πληρωθεί κανονικά. Καταβάλλουµε δε κάθε προσπάθεια
για το 2010 να υπάρχει αυτή την φορά έγκαιρη ένταξη και
έγκαιρη χρηµατοδότηση.

Πρέπει να σας πω ότι µέχρι σήµερα έχουν πληρωθεί, µέχρι τον
∆εκέµβρη του 2009, όλα τα στελέχη των Κέντρων Εκπαίδευσης
Ενηλίκων και έχουν εξοφληθεί υποχρεώσεις έναντι των εκπαι-
δευτών, της εκπαιδευτικής περιόδου 2008-2009.

Κύριε συνάδελφε, αυτήν την περίοδο που συζητούµε εξο-
φλούνται οι υποχρεώσεις προµηθευτών µέχρι το ∆εκέµβριο του
2009, εκείνες οι οποίες µπορούν να εξοφληθούν. ∆εν θα προχω-
ρήσω παραπέρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κάθε άξιο στέλεχος το οποίο κάνει σωστή δουλειά και µπορεί
να προσφέρει, µπορεί να αξιοποιηθεί. Κανείς δεν περισσεύει
αρκεί να συνδέεται µε πραγµατικές ανάγκες, µε πραγµατικό
έργο και να αξιολογηθεί µε διαφάνεια και αξιοκρατία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Υπουργέ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Σταϊκούρας για τρία

λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή αναφέρθηκε, η κυρία Υπουργός, στο 2008, να πούµε

ότι το 2008 έγινε εγκαίρως ο σχεδιασµός και υποβλήθηκε η πρό-
ταση το πλαίσιο του ΕΣΠΑ. Έγινε προέγκριση του σχεδιασµού
και µε τη σύµφωνη γνώµη της ∆ιαχειριστικής Αρχής και µε από-
λυτη διαφάνεια, κανονιστικό πλαίσιο, ανακοινώσεις στα Μέσα,
ανακοινώσεις στο διαδίκτυο, άρχισε η συγκρότηση του οργανι-
σµού για την, έγκαιρη, υλοποίηση του έργου. Όλες οι ανανεώ-
σεις γίνονταν µε το αποδεκτό της πρότασης από τη ∆ιαχειριστική
Αρχή και υπό την αίρεση της ένταξης.

Επειδή µιλήσατε για τη διακυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας,
θα πρέπει να θυµίσουµε ορισµένα ποσοτικά στοιχεία και ένα θε-
σµικό πλαίσιο. Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας από το 2005
οριοθέτησε το πεδίο της δια βίου µάθησης, εδραίωσε για πρώτη
φορά στη χώρα το σύστηµα της εκπαίδευσης των ενηλίκων,
έδωσε τη δυνατότητα προσφοράς εκπαιδευτικού έργου υψηλής
ποιότητας και χαµηλού κόστους και ίδρυσε και λειτούργησε
δοµές δια βίου µάθησης σε όλους τους νοµούς της χώρας.

Τρία ποσοτικά στοιχεία θα αναφέρω. Στο πλαίσιο του συστή-
µατος εκπαίδευσης ενηλίκων δηµιουργήθηκαν την περίοδο 2004-
2009, πενήντα έξι κτηριακές υποδοµές, ενώ την περίοδο
2000-2004 είχαν γίνει µόνο πέντε κτηριακές παρεµβάσεις. Αυτό
µεταφράζεται σε αύξηση 1.866%. Το αµφισβητείτε; Την περίοδο
2004-2009 το σύστηµα εκπαίδευσης των ενηλίκων εκπαίδευσε
πανελλαδικά περίπου επτακόσιες πενήντα χιλιάδες άτοµα, ένα-
ντι εκατόν πενήντα χιλιάδων, που είχαν εκπαιδευτεί κατά την πε-
ρίοδο 2000-2004. Η αύξηση είναι 350%. Το αµφισβητείτε;

Για τα ΚΕΕ. Στη χώρα συγκροτήθηκαν πενήντα οκτώ Κέντρα,
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έχοντας 100% κάλυψη σε επίπεδο χώρας, εκπαιδεύτηκαν την πε-
ρίοδο 2004-2009 περίπου διακόσιες σαράντα χιλιάδες πολίτες,
ενώ την περίοδο 2000-2004 εκπαιδεύτηκαν δέκα χιλιάδες πεντα-
κόσιοι πολίτες. Αύξηση 2.193%. Το αµφισβητείτε;

Τα στοιχεία αυτά αποτυπώνουν, κατά την εκτίµησή µου, µε
ακρίβεια και αντικειµενικότητα λίγα από το σηµαντικό έργο που
έχει πραγµατοποιηθεί στη Γενική Γραµµατεία ∆ια βίου µάθησης.

Είναι θετικό από τη στιγµή που έγινε η ερώτησή µου, στις 23-
12-2009, ότι µόλις τον προηγούµενο µήνα αποπληρώθηκαν οι δα-
πάνες του 2009 στα ΚΕΕ και στις σχολές γονέων, ενώ µόλις πριν
από τρεις ηµέρες αποπληρώθηκαν και οι δαπάνες για το πρό-
γραµµα «Ο∆ΥΣΣΕΑΣ», ύστερα από παρέµβαση -µεταξύ άλλων-
και του Συνηγόρου του Πολίτη.

Ωστόσο πρώτον, παραµένουν τέσσερις µήνες απλήρωτοι οι
εργαζόµενοι όλων των προγραµµάτων για το 2010 συµπεριλαµ-
βανοµένων των πληρωµών στελεχών, εκπαιδευτών, προµηθευ-
τών. ∆εύτερον, ανεστάλη επ’ αόριστον µε απόφαση της κυρίας
Υπουργού, η λειτουργία του ενιαίου µητρώου εκπαιδευτών ανη-
λίκων.

Τρίτον, καθυστέρησε και καθυστερεί απελπιστικά η υλοποίηση
των προγραµµάτων και των µαθηµάτων, καθώς από τον Οκτώ-
βριο, µόλις το Μάρτιο ξεκίνησαν οι ωροµίσθιοι εκπαιδευτές να
εργάζονται στα ΚΕΕ, ενώ µόλις τέλη Φεβρουαρίου ξεκίνησε η
επάνδρωση των Σ∆Ε µε ωροµίσθιο εκπαιδευτικό προσωπικό και
δεν έχει ολοκληρωθεί, ακόµα δεδοµένου ότι υπάρχουν πολλά
κενά σε ειδικότητες.

Τέταρτον, αλλάζουν ξαφνικά οι διάρκειες των συµβάσεων. Πέ-
µπτον, διατηρείται µία έντονη φηµολογία για την προσβολή των
συµβάσεων όλων των εργαζοµένων στο Ι∆ΕΚΕ, παρόλο που η
ηµεροµηνία λήξης τους είναι στις 30-6-2011.

Κυρία Υπουργέ, σε όλα αυτά απαιτείται κατά την άποψή µου
µία ξεκάθαρη απάντηση. Απαιτείται η διατύπωση µιας ξεκάθα-
ρης πολιτικής βούλησης για τη συνέχιση του έργου που έκανε η
Νέα ∆ηµοκρατία στο πεδίο της δια βίου µάθησης. Στη χώρα µας,
ειδικά τελευταία, έχουµε πλεόνασµα λόγων και επικοινωνίας και
έλλειµµα έργων. Οι συνέπειες είναι σε όλους µας γνωστές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε, κύριε

Σταϊκούρα.
Το λόγο έχει η Υφυπουργός Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων κυρία Χριστοφιλοπούλου.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε,
αυτό που δεν αµφισβητώ καθόλου είναι το τελευταίο που ανα-
φέρατε και που είναι και «το κερασάκι στην τούρτα» στην όλη
ιστορία. ∆ηλαδή τι θα γίνουν οι «ηµέτεροι» οι οποίοι προσελή-
φθησαν µε συµβάσεις έργου χωρίς καµµία απολύτως διαφάνεια,
καµµία απολύτως αξιοκρατία, το καλοκαίρι του 2009 µε τριετείς
συµβάσεις έργου. Το κατανοείτε αυτό που λέω; Είµαι σίγουρη
για τη δυνατότητα να κατανοήσετε ότι πρόκειται για τριετείς συµ-
βάσεις «έργου»!

Η διακηρυγµένη, όµως, πρόθεση και η πρωτοφανής για τα ελ-
ληνικά δεδοµένα απόφαση της Κυβέρνησής µας, για τα στελέχη
της δηµόσιας διοίκησης, κάθε απόφαση να µπαίνει στο διαδί-
κτυο, είναι και υλοποίηση και από τους νόµους που φέραµε στη
Βουλή κατ’ επέκταση. Όλες οι διαδικασίες για την αξιολόγηση
αυτών των στελεχών, που σήµερα κάνουν τριετείς συµβάσεις
έργου, χωρίς κανένα κριτήριο, χωρίς καµµία διαφάνεια, θα γίνο-
νται αξιοκρατικά.

Είµαι σίγουρη και θέλω να ελπίζω ότι αρκετοί από αυτούς θα
µπορέσουν πραγµατικά να αποδείξουν ότι και έργο µπορούν να
παράγουν και άξιοι είναι. Και όσοι είναι άξιοι θα αξιοποιηθούν.
Αλλά βεβαίως κατανοείται ότι κάθε σύµβαση έργου ολοκληρώ-
νεται, όταν ολοκληρώνεται και το έργο και ότι δεν µπορεί να είναι
τριετείς.

Επίσης, δεν αµφισβητώ αυτό που είπατε ότι όλο το έργο σας
ήταν να κάνετε περισσότερα κτήρια και να γεµίσετε κάποια σε-
µινάρια που γίνονταν για να γίνονται, ενώ χιλιάδες σωρευµένες
οφειλές υπήρχαν χωρίς –επαναλαµβάνω- να έχουν ενταχθεί µε
απλή συµφωνία της διαχειριστικής αρχής και του Ι∆ΕΚΕ.

∆εν θα πω περισσότερα. Πρόκειται για το ΕΣΠΑ και την οικο-
νοµία της χώρας. Με κατανοείτε και σας κατανοώ. Λοιπόν, δα-
πάνες που δεν µπορούν να πληρωθούν από το δηµόσιο, δεν
µπορούν να πληρωθούν. Το κατανοείτε, παρακαλώ!

Από εκεί και πέρα, ο σηµερινός Πρωθυπουργός στη δεκαετία
του 1980 ήταν αυτός που εισήγαγε το θεσµό της επιµόρφωσης
ενηλίκων στη χώρα, έχει περάσει πάρα πολύς χρόνος από τότε.

Αλλά επίσης, θέλω να µην αµφισβητήσετε και το εξής επί της
ουσίας. Φέρατε ένα νόµο. Σύντοµα θα έρθει και ο δικός µας. ∆εν
είναι, όµως, ο νόµος το θέµα. Είναι το γεγονός ότι ο νόµος αυτός
εν πολλοίς έµεινε στα χαρτιά και ότι εν πολλοίς αυτός ο νόµος
επαναλάµβανε ένα δικό µας νόµο του 2003. Τα καλά σηµεία
αυτού του νόµου θα τα κρατήσουµε, κύριε συνάδελφε, γιατί δεν
πετάµε τίποτα το χρήσιµο.

Αυτό, όµως, που δεν θα κρατήσουµε είναι η ολιγωρία, η απα-
ράδεκτη ολιγωρία της προηγούµενης κυβέρνησης, η οποία από
το 2004, κύριε Πρόεδρε και κύριε συνάδελφε, όπου άρχισε η συ-
ζήτηση στην Ευρώπη για τα Εθνικά Πλαίσια Προσόντων -στο
πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Πλαισίου Προσόντων- που κατοχυρώ-
νουν τη µάθηση και τη γνώση είτε αυτή παράγεται από τη γενική
παιδεία και την τριτοβάθµια εκπαίδευση είτε αυτή παρέχεται από
µορφές άτυπης εκπαίδευσης, όπως αυτές που συζητούµε, δεν
έγινε απολύτως τίποτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω τη φράση µου κύριε Πρόεδρε.
Και όταν το Νοέµβριο του 2009 τα στελέχη για πρώτη φορά

της ελληνικής Κυβέρνησης πήγαν στην Ευρώπη, τους είπαν τα
υπόλοιπα κράτη-µέλη: «Ευτυχώς και µας λοιδόρησαν για την πε-
νταετή και πλέον απουσία µας από τα φόρα του Εθνικού Πλαι-
σίου Προσόντων».

Προχωρούµε, λοιπόν, σε όλα και στη νοµοθεσία και στον επα-
νασχεδιασµό και κυρίως στη σύνδεση της δια βίου µάθησης µε
τις µεγάλες αναπτυξιακές προτεραιότητες της χώρας που έχει
θέσει αυτή η Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ Κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε κυρία

Υπουργέ.
Επανερχόµαστε στις αναφορές-ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Η µε αριθµό 7154/8-3-2010 τρίτη ερώτηση της Ε' Αντιπροέ-

δρου της Βουλής και Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Βέρας Νικολαίδου προς την Υπουργό Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την επίλυση των προβληµάτων
στη λειτουργία του Κρατικού Νοσοκοµείου της Νίκαιας, δεν συ-
ζητείται λόγω κωλύµατος της κυρίας Αντιπροέδρου και διαγρά-
φεται.

Ακολουθεί η τέταρτη µε αριθµό 7773/19-3-2010 ερώτηση του
Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλία Πολατίδη
προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε διαµαρτυρία του Πολιτιστικού Συλλόγου Πο-
µάκων Νοµού Ξάνθης.

Η ερώτηση του κ. Πολατίδη έχει ως εξής:
«Στις 13-1-2010 είχα υποβάλει ερώτηση προς το Υπουργείο

σας σχετικά µε διαµαρτυρίες προς την ελληνική πολιτεία των Ελ-
λήνων µουσουλµάνων Ποµάκων και των Ελλήνων Ρόµα της Θρά-
κης ενάντια στην προσπάθεια που γίνεται εκ µέρους της
Τουρκίας, αυτοί να θεωρούνται Τούρκοι και σχετικά µε την απαί-
τησή τους να διδάσκονται τα παιδιά τους τη δική τους µητρική
γλώσσα, ταυτοχρόνως µε την ελληνική και όχι την τουρκική. ∆υ-
στυχώς, η απάντησή σας ήταν γενικόλογη και όχι επί της ουσίας.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, διότι σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα ο Πο-
λιτιστικός Σύλλογος Ποµάκων Νοµού Ξάνθης απέστειλε µία επι-
στολή προς εσάς, στην οποία αναφέρουν ότι υποχρεώνονται από
το επίσηµο ελληνικό κράτος να µάθουν τουρκικά, µία γλώσσα
που όπως λένε δεν επιθυµούν να µάθουν και δεν θα χρησιµοποι-
ήσουν ποτέ. Τονίζουν ότι εδώ και πολλές δεκαετίες συντελείται
εις βάρος τους µία µορφωτική, γλωσσική και πολιτιστική γενο-
κτονία. Μία γενοκτονία εις βάρος αυτών που έχουν το θάρρος
να αυτοπροσδιορίζονται ως Ποµάκοι της Ελλάδος. Συνεχίζουν
δε, λέγοντας ότι το ελληνικό κράτος, παραβιάζοντας θεµελιώδη
δικαιώµατα που επιτάσσει το Σύνταγµά του και οι ευρωπαϊκές
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συνθήκες, αλλά και τα άρθρα 40 και 45 της Συνθήκης της Λοζά-
νης, τα οποία παρέχουν στις µουσουλµανικές µειονότητες της
Ελλάδος το δικαίωµα «να ποιώνται ελευθέρως εν αυτοίς χρήσιν
της γλώσσης των», στερεί από αυτούς και τα παιδιά τους, όχι
µόνο το δικαίωµα της εκπαιδεύσεως στη µητρική τους γλώσσα,
αλλά ακόµη και το πλέον στοιχειώδες δικαίωµα της αποκλειστι-
κής εκπαιδεύσεως στην επίσηµη γλώσσα τους, την ελληνική.

Συνεπώς, ερωτάται η κυρία Υπουργός:
1.Είναι εις γνώσιν σας η ανωτέρω επιστολή και αν ναι, τι µέτρα

προτίθεσθε να λάβετε έτσι ώστε να αποτραπεί ο επιχειρούµενος
από την Άγκυρα και ανεπιθύµητος από τους Έλληνες Ποµάκους
εκτουρκισµός τους;

2.Είναι στις προθέσεις του Υπουργείου η δηµιουργία δίγλωσ-
σων σχολείων στα ποµακοχώρια του Νοµού Ξάνθης (ελληνικά
και ποµακικά);».

Στην ερώτηση του κ. Πολατίδη θα απαντήσει η Υφυπουργός
Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κυρία Παρα-
σκευή Χριστοφιλοπούλου.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Το Υπουργείο Παιδείας, κύριε συνάδελφε, έλαβε γνώση του
υποµνήµατος που απέστειλε ο Πολιτιστικός Σύλλογος Ποµάκων
του Νοµού Ξάνθης. Θέλει πραγµατικά ενδελεχή επεξεργασία και
γίνονται ήδη συναντήσεις για όλα τα ζητήµατα που θίγει. Εγώ θα
επικεντρωθώ στην ερώτησή σας.

Το Ελληνικό Κράτος εφαρµόζει µία πολιτική αρχών, όσον
αφορά τη µουσουλµανική µειονότητα στη Θράκη. ∆εν µπορούµε
–κατανοείτε- παρά να εφαρµόζουµε τη Συνθήκη της Λωζάνης, η
οποία είναι διεθνές κείµενο. Το διεθνές αυτό κείµενο διαθέτει,
βεβαίως, τις πρόνοιες εκείνες που αφορούν τη µουσουλµανική
µειονότητα που ζει στη χώρα µας.

Μεταξύ των προβλέψεων που έχει το κείµενο, υπάρχουν και
ειδικότερες προβλέψεις για την εκπαίδευση. ∆ιαχρονικά η χώρα
µας έχει επιχειρήσει να τις στηρίξει, άλλοτε µε περισσότερη -αν
θέλετε- αποτελεσµατικότητα και άλλοτε µε λιγότερη. Πολλά από
τα µέτρα ήταν ιδιαίτερα επιτυχή, ιδιαίτερα κάποια από τα µέτρα
που ο σηµερινός Πρωθυπουργός, ως τότε Υπουργός Παιδείας,
εφάρµοσε.

Θα αναφερθώ σύντοµα στην προνοµιακή ένταξη στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση, τη δηµιουργία προσχολικής εκπαίδευσης
πριν καν ακόµη εισαχθεί η προσχολική εκπαίδευση στο σύστηµα
υποχρεωτικής εκπαίδευσης -γιατί σήµερα είναι υποχρεωτική- και
βεβαίως, το πρόγραµµα εκπαίδευσης µουσουλµανοπαίδων που
υιοθέτησαν όλοι οι Υπουργοί Παιδείας του ΠΑΣΟΚ –ο κ. Ευθυ-
µίου είναι εδώ- αλλά είναι και άλλοι Υπουργοί, οι οποίοι το συνέ-
χισαν όλα τα χρόνια. Και βεβαίως, τα µαθήµατα ελληνοµάθειας
για φοιτητές µε σπουδές στο εξωτερικό, έτσι ώστε να βοηθη-
θούν να περάσουν κάποιοι φοιτητές, που έβγαιναν έξω, σπού-
δαζαν και έρχονταν πίσω, στο τότε ∆ΙΚΑΤΣΑ και σηµερινό
∆ΟΑΤΑΠ.

Όλες αυτές οι δράσεις έγιναν αποδεκτές και είχαν και αρκετή
επιτυχία. Ωστόσο, προφανώς υπάρχει το δικαίωµα του αυτο-
προσδιορισµού του κάθε πολίτη αυτής της χώρας. Γνωρίζετε
καλά ότι δηµόσια σχολεία όλων των βαθµίδων λειτουργούν στην
Θράκη. Μπορώ να αναφερθώ στα σχολεία της Οργάνης, της Μίν-
θης, της Γλαύκης, του Εχίνου και των Θερµών.

Με την υλοποίηση των δηµόσιων σχολείων, η πολιτεία αντα-
ποκρίνεται στα αιτήµατα των µουσουλµάνων γονέων. Ασφαλώς,
προάγουµε συστηµατικά την εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας
και όσο πιο συστηµατικά µπορούµε -αυτό θα ενταθεί από το Σε-
πτέµβρη- τη δυνατότητα σε εκείνα τα παιδιά που µεγαλώνουν
χωρίς να µάθουν ελληνικά, να µάθουν γρήγορα ελληνικά, µπαί-
νοντας στο σχολείο.

∆εν είναι όµως δυνατόν να εισάγουµε την ποµακική, κύριε συ-
νάδελφε, ως δεύτερη γλώσσα και οι λόγοι είναι κυρίως γλωσσο-
λογικοί. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι δεν υπάρχει µια εγκεκριµένη
γλωσσολογικά µέθοδος εκµάθησης αυτής της γλώσσας και αυτό
δηµιουργεί δυσλειτουργίες και προβλήµατα.

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να συνεχίσω µετά τον συνάδελφο. Πά-

ντως, αυτό είναι το βασικό πρόβληµα που δεν µπορούµε να εντά-
ξουµε την ποµακική γλώσσα ως δεύτερη γλώσσα στα σχολεία
αυτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Το λόγο έχει ο ερω-
τών Βουλευτής, κ. Πολατίδης, για τρία λεπτά.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι η πρώτη φορά που η Κυβέρνησή σας ωµά δηλώνει ότι

δεν θα βάλει την ποµακική γλώσσα στα σχολεία. Έχω κάνει τέσ-
σερις τουλάχιστον διαφορετικές ερωτήσεις -στο Υπουργείο Εξω-
τερικών και στο Υπουργείο Παιδείας- στις οποίες η Κυβέρνηση
προσπαθούσε να υπεκφύγει, να µην απαντήσει στο συγκεκριµένο
ερώτηµα. Έρχεστε εσείς εδώ και ωµά λέτε ότι δεν θα βάλετε την
ποµακική γλώσσα στα σχολεία, παρ’ όλα αυτά που λέµε.

Αναφέρω στην ερώτησή µου -και στην επιστολή που υποθέτω
ότι την έχετε διαβάσει- ότι υφίστανται οι Ποµάκοι µια γλωσσική
και πολιτιστική γενοκτονία. Τους αµφισβητείται το δικαίωµα από
την Τουρκία -µε δεκάδες πιέσεις, απειλές, ξυλοδαρµούς και οτι-
δήποτε άλλο από τους πράκτορες του Προξενείου, τους πλη-
ρωµένους, τους οποίους ανέχονται οι ελληνικές κυβερνήσεις,
τόσο του ΠΑΣΟΚ, όσο και της Νέας ∆ηµοκρατίας- να αισθάνο-
νται Ποµάκοι, να αισθάνονται Έλληνες πολίτες, να έχουν µου-
σουλµανική θρησκεία, αλλά να µην έχουν καµµία σχέση µε την
Τουρκία και να µην θέλουν να αποκτήσουν.

Έρχεστε εδώ και επικαλείσθε τη Συνθήκη της Λοζάνης. Κατ’
αρχάς, µιλάτε για µια µειονότητα. ∆εν είναι µια, είναι πολλές και
γι' αυτό γράφει η Συνθήκη της Λωζάνης «µουσουλµανικές µειο-
νότητες». Γνωρίζω πολύ καλά τις τρεις συνιστώσες. Υπάρχουν
οι Ποµάκοι και συγκεκριµένα έρχονται εδώ οι Ποµάκοι ως Έλ-
ληνες πολίτες και απαιτούν ελληνικά σχολεία και ελληνικά νη-
πιαγωγεία ή να είναι µόνο τα δηµόσια τα ελληνικά ή να είναι στην
ελληνική και στην ποµακική.

Τώρα, µην µου αναφέρετε ότι είναι αδύνατον να κάνει το
Υπουργείο Παιδείας ένα πρόγραµµα, στο οποίο να µαθαίνει σε
παιδιά του νηπιαγωγείου τη γλώσσα τους ή στοιχειωδώς, όπως
αναφέρουν και πολλοί, όπως είναι η εκπαιδευτική εµπειρία. Έχω
εδώ ένα απόσπασµα από την Εφηµερίδα «ΑΝΤΙΦΩΝΗΤΗΣ» της
Κοµοτηνής όπου λέει η Ανεξάρτητη Εκπαιδευτική Συνεργασία
Καθηγητών του Νοµού Ροδόπης: «επιτέλους, ας αξιοποιηθεί η
εµπειρία τέτοιων προγραµµάτων στο Βέλγιο, στον Καναδά και
σε άλλα πολυγλωσσικά περιβάλλοντα». ∆ηλαδή, να υπάρχει µη-
τρική γλώσσα που θα χρησιµοποιείται επικουρικά για να εµπε-
δωθεί η ελληνοµάθεια.

Και η κυρία Υπουργός σε πρόσφατη επίσκεψή της δήλωσε
απογοητευµένη από τα παιδιά, τα οποία πηγαίνουν σε αυτό το
σύστηµα, το οποίο εν µέρει έχετε εκθειάσει. ∆εν µαθαίνουν ελ-
ληνικά.

Έχουµε, λοιπόν, τους Ποµάκους που τα παιδιά τους µαθαί-
νουν ποµακικά σπίτι, πάνε στο σχολείο µαθαίνουν τουρκικά, πρέ-
πει να µάθουν ελληνικά που δεν τα µαθαίνουν και πρέπει να
µάθουν και αραβικά. Για πείτε µου, τι θα είναι αυτά τα παιδιά; Θα
είναι Αϊνστάιν ούτως ώστε να µπορούν πραγµατικά να έχουν τέ-
τοια γνώση τεσσάρων διαφορετικών γλωσσών, µέχρι να έχουν
φτάσει στο γυµνάσιο;

Σας ζητάνε πολύ ξεκάθαρα πράγµατα οι Ποµάκοι, αλλά δυ-
στυχώς εδώ έχουµε και την επίσκεψη της κ. ∆ραγώνα, η οποία
είπε, λίγο ως πολύ ότι θα κάνει και δηµοψήφισµα για το ποιοι θέ-
λουν να κάνουν τουρκικά και ποιοι ποµακικά. Εδώ εσείς έρχεστε
και µας λέτε ξεκάθαρα ότι δεν θα κάνουν ποµακικά. Συνεννοη-
θείτε. Ισχύει αυτό που είπε ή είπε ψέµατα στη Θράκη, σύµφωνα
µε το δηµοσίευµα της ποµακικής εφηµερίδας «ΖΑΓΑΛΙΣΑ», που
θα καταθέσω στα Πρακτικά, η κ. ∆ραγώνα;

Και κλείνοντας, θα αναφέρω ότι εσείς µπορεί να µην ενδιαφέ-
ρεστε για την πολιτιστική ταυτότητα των Ποµάκων ή να υιοθε-
τείτε αυτά που λέει το Προξενείο, ότι δεν υπάρχουν Ποµάκοι.
Έρχεται εδώ, όµως, ο Πρωθυπουργός της Τουρκίας, ο κ. Ταγίπ
Ερντογάν -ο οποίος οσονούπω θα αφιχθεί εις Αθήνας- που ανα-
γνωρίζει επίσηµα τους Ποµάκους. Λέει λοιπόν, ο κ. Ταγίπ Ερντο-
γάν –το δηµοσίευµα είναι από την εφηµερίδα «ΧΡΟΝΟΣ»-
«επιθυµούµε να άρουµε όλες τις δυσκολίες, ώστε να µην υπάρ-
χει στην Τουρκία των εβδοµήντα δυο εκατοµµυρίων η κατώτερη

6282 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ή η ανώτερη εθνική ταυτότητα του Τούρκου και οι κατώτερες»
λέει «των Ποµάκων».

Όταν, λοιπόν, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός της Τουρκίας ανα-
γνωρίζει ότι υπάρχει ποµακική εθνότητα, εσείς λέτε ότι το πρό-
βληµα να αναγνωρίσει η ελληνική πολιτεία είναι η έλλειψη
κατάλληλων γλωσσολογικών εργαλείων, ούτως ώστε να διδαχθεί
στα δηµοτικά; Να κάνετε αυτό που απαιτούν οι Έλληνες Ποµά-
κοι και αυτό είναι και το εθνικό συµφέρον. ∆ώστε τους τα εφόδια
της κατοχής της ελληνικής γλώσσας, ούτως ώστε να συµµετά-
σχουν στο ελληνικό, πολιτιστικό και οικονοµικό και κοινωνικό γί-
γνεσθαι και να µην θεωρείτε πολυπολιτισµό, µόνο όταν
υπερασπίζεστε τα δικαιώµατα µιας µειονότητας εγκεκριµένης
από τη νέα τάξη πραγµάτων.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Πολατίδης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πολατίδη.

Το λόγο έχει η Υφυπουργός κ. Χριστοφιλοπούλου, για να απα-
ντήσει.

Ορίστε, κυρία Χριστοφιλοπούλου, για τρία λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Τρία λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε; ∆ώσατε πέντε λεπτά στο συνάδελφο. Αν µπορούσα να
έχω λίγο χρόνο παραπάνω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρία Υφυπουργέ,
αυτός είναι ο χρόνος, έχουµε νοµοθετική εργασία µετά και θα
καθυστερήσουµε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Καλώς, αν χρειαστεί.
Θα κάνω κάθε τι δυνατόν να είµαι λακωνική.

Κύριε συνάδελφε, δεν µπορώ να απαντήσω σε δηµοσιεύµατα
τοπικού Τύπου. Αλλά, εκείνο, στο οποίο µπορώ να απαντήσω
είναι σε πραγµατικές δηλώσεις της Υπουργού Παιδείας, στις
οποίες αναφερθήκατε και είναι αυτές που θα εφαρµοστούν από
το επόµενο σχολικό έτος. ∆ηλαδή, το να µπορούν τα παιδιά στη
Θράκη να µαθαίνουν την ελληνική γλώσσα και αυτό είναι το πιο
σηµαντικό από όλα, να έχουµε σχολεία που λειτουργούν, παιδιά
που µαθαίνουν την ελληνική γλώσσα και -όπως σας είπα- ανα-
γνωρίζουµε ότι πολλά από αυτά φτάνουν στο νηπιαγωγείο, στο
σχολείο και δεν µιλούν ελληνικά. Αυτό είναι το πρώτο.

∆εύτερον, θα σας παρακαλούσα θερµά να µην κάνετε επιλε-
κτική χρήση της απάντησής µου και γι’ αυτό επανέρχοµαι. Υπάρ-
χουν πάρα πολλές σοβαρές δυσκολίες µιας δυνατότητας να
τυποποιηθεί η εκµάθηση της ποµακικής γλώσσας.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ποια προσπάθεια κάνατε για να το διορ-

θώσετε;
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Μα το είπα στην αρ-
χική τοποθέτηση, κύριε συνάδελφε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ, µην δια-
κόπτετε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Μην µε διακόπτετε.
Σας άφησα να µιλήσετε τεσσεράµισι λεπτά και δεν σας διέκοψα.

Υπάρχουν, λοιπόν, πολύ σοβαρά προβλήµατα στο να υπάρχει
µια τυποποίηση της εκµάθησης της γλώσσας αυτής, γιατί γνω-
ρίζετε ότι η ποµακική γλώσσα από χωριό σε χωριό διαφοροποι-
είται, ο γραπτός λόγος δεν έχει και αυτός τη δυνατότητα να
τυποποιηθεί, όπως έχουν άλλες γλώσσες και γι’ αυτό υπάρχουν
δυσκολίες και προβλήµατα.

∆εν είπα ωµά ότι δεν αναγνωρίζουµε την ποµακική γλώσσα.
Είπα ότι υπάρχει. Αναγνωρίζουµε και το δικαίωµα του αυτο-
προσδιορισµού τους και τη δυνατότητα να µπορούν να χρησι-
µοποιούν τη γλώσσα τους.

Και βεβαίως, έχουµε ως προτεραιότητά µας, το να µάθουν τα
παιδιά αυτά στα Ποµακοχώρια, στη Θράκη την ελληνική γλώσσα.
Αυτό είναι το πιο ουσιαστικό απ’ όλα, για µάς.

Από εκεί και πέρα, δεν θέλω σε καµµία περίπτωση να θεωρη-
θεί ότι εµείς ακολουθούµε κάποιες άλλες πολιτικές, άλλων
χωρών που επιβάλουν. Εµείς σεβόµαστε τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα, θωρακίζουµε τον ελληνισµό, την παιδεία και τον πολιτισµό
σε όλη τη χώρα. Αλλά, δεν θα ακολουθήσουµε πρακτικές άλλων
χωρών στις οποίες αναφερθήκατε.

Κύριε Πρόεδρε, δεν πήρα ούτε τρία λεπτά. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε και

εµείς, κυρία Υπουργέ.
Η µε αριθµό 5035/22-1-2010 δεύτερη ερώτηση του Βουλευτή

της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Σπυρίδωνα Γαληνού προς τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε την
επίλυση των προβληµάτων του Συµβουλίου Χωροταξίας Οικι-
σµού και Περιβάλλοντος (ΣΧΟΠ) Λήµνου, δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος, του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 1ο∆ηµοτικό Σχολείο Χίου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
αναφορών και ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων που είναι γραµµένα
στην ηµερησία διάταξη.

Υπουργείου Οικονοµικών.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Προσαρµογή της ελ-

ληνικής νοµοθεσίας στην Οδηγία 2006/123 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου σχετικά µε τις υπηρεσίες στην
εσωτερική αγορά και άλλες διατάξεις».

Θα ψηφιστεί στη συνέχεια.
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-

γής.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Ταυτότητα κτηρίων,

υπερβάσεις δόµησης και αλλαγές χρήσης, µητροπολιτικές ανα-
πλάσεις και άλλες διατάξεις».

Θα ψηφιστεί στη συνέχεια.
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Εγγυήσεις για την εργασιακή ασφάλεια και
άλλες διατάξεις».

Το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί κατά τη σηµερινή συνεδρίαση.
Επανερχόµαστε στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµι-

κών.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οι-

κονοµικών: «Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στην Οδη-
γία 2006/123 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
σχετικά µε τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά και άλλες δια-
τάξεις», όπως έχει διανεµηθεί.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών «Προ-

σαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στην Οδηγία 2006/123 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου σχετικά µε τις
υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, επί των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στην Οδηγία
2006/123 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
σχετικά µε τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά και άλλες δια-
τάξεις

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ
ΠΡΟΣΑΡΜΟΓΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ ΣΤΗΝ Ο∆Η-

ΓΙΑ 2006/123/ΕΚ ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ
ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΙΣ

ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΣΤΗΝ ΕΣΩΤΕΡΙΚΗ ΑΓΟΡΑ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'
ΣΚΟΠΟΣ - ΟΡΙΣΜΟΙ - ΓΕΝΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος νόµου είναι η προσαρµογή της ελληνι-
κής νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 12ης
∆εκεµβρίου 2006 σχετικά µε τις «υπηρεσίες στην εσωτερική
αγορά» (Ε.Ε. L 176 της 27ης ∆εκεµβρίου 2006).

Άρθρο 2
(Άρθρο 4 Οδηγίας 2006/123)

Ορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου νοούνται ως:

1. «υπηρεσία», κάθε µη µισθωτή οικονοµική δραστηριότητα,
που παρέχεται κατά κανόνα έναντι αµοιβής, κατά το άρθρο 57
της Συνθήκης της Λισαβόνας (πρώην 50 της Συνθήκης ΕΚ)

2. «πάροχος υπηρεσιών», κάθε φυσικό πρόσωπο που έχει την
ιθαγένεια κράτους-µέλους ή κάθε νοµικό πρόσωπο εγκατεστη-
µένο σε κράτος-µέλος κατά το άρθρο 54 της Συνθήκης της Λι-
σαβόνας (πρώην 48 της Συνθήκης ΕΚ), τα οποία προσφέρουν ή
παρέχουν µια υπηρεσία

3. «αποδέκτης», κάθε φυσικό πρόσωπο που έχει την ιθαγένεια
κράτους-µέλους ή που επωφελείται από δικαιώµατα που του πα-
ρέχονται από κοινοτικές πράξεις ή κάθε νοµικό πρόσωπο, κατά
το άρθρο 54 της Συνθήκης της Λισαβόνας (πρώην 48 της Συν-
θήκης ΕΚ), εγκατεστηµένο σε κράτος-µέλος, τα οποία χρησιµο-
ποιούν ή επιθυµούν να χρησιµοποιήσουν µια υπηρεσία για
επαγγελµατικούς ή άλλους σκοπούς

4. «κράτος-µέλος εγκατάστασης», το κράτος-µέλος στο έδα-
φος του οποίου είναι εγκατεστηµένος ο πάροχος της υπηρεσίας

5. «εγκατάσταση», η πραγµατική άσκηση οικονοµικής δρα-
στηριότητας, κατά το άρθρο 49 της Συνθήκης της Λισαβόνας
(πρώην 43 της Συνθήκης ΕΚ), από τον πάροχο για αόριστο χρο-
νικό διάστηµα και µε τη δηµιουργία σταθερής εγκατάστασης,
από την οποία διεξάγεται όντως η επιχειρηµατική δραστηριότητα
της παροχής υπηρεσιών

6. «σύστηµα χορήγησης άδειας», κάθε διαδικασία που υπο-
χρεώνει τον πάροχο ή τον αποδέκτη της υπηρεσίας να υποβάλει
αίτηση στην αρµόδια αρχή για την έκδοση ρητής ή σιωπηρής
απόφασης σχετικά µε την πρόσβαση σε δραστηριότητα παρο-
χής υπηρεσιών ή µε την άσκησή της

7.«απαίτηση», κάθε υποχρέωση, απαγόρευση, προϋπόθεση ή
όριο που προβλέπεται στις νοµοθετικές, κανονιστικές ή διοικητι-
κές διατάξεις των κρατών-µελών ή προκύπτει από τη νοµολογία,
τη διοικητική πρακτική, τους κανόνες επαγγελµατικών συλλόγων
ή τους συλλογικούς κανόνες επαγγελµατικών ενώσεων ή οργα-
νώσεων που εγκρίνονται στο πλαίσιο της άσκησης της νοµικής
αυτονοµίας τους. Οι κανόνες που προβλέπονται σε συλλογικές
συµβάσεις οι οποίες αποτελούν προϊόν διαπραγµάτευσης µε-
ταξύ των κοινωνικών εταίρων δεν θεωρούνται απαιτήσεις κατά
την έννοια του παρόντος νόµου

8.«επιτακτικοί λόγοι δηµοσίου συµφέροντος», οι λόγοι που
αναγνωρίζονται ως τέτοιοι στη νοµολογία του ∆ικαστηρίου των
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, και ιδίως: η δηµόσια τάξη, η δηµόσια
ασφάλεια, η δηµόσια υγεία, η προστασία της χρηµατοοικονοµι-
κής ισορροπίας του συστήµατος κοινωνικών ασφαλίσεων, η προ-
στασία των καταναλωτών, των αποδεκτών υπηρεσιών και των
εργαζοµένων, η δικαιοσύνη των εµπορικών συναλλαγών, η κα-
ταπολέµηση της απάτης, η προστασία του περιβάλλοντος, συ-
µπεριλαµβανοµένου και του αστικού περιβάλλοντος, η υγεία των
ζώων, η διανοητική ιδιοκτησία, η διατήρηση της εθνικής ιστορι-
κής και καλλιτεχνικής κληρονοµιάς, οι στόχοι κοινωνικής πολιτι-
κής και οι στόχοι πολιτιστικής πολιτικής

9.«αρµόδιες αρχές» ή «Αρχές», κάθε όργανο ή φορέας που
είναι υπεύθυνος για τον έλεγχο ή τη ρύθµιση δραστηριοτήτων
παροχής υπηρεσιών, µεταξύ των οποίων συγκαταλέγονται κυ-
ρίως οι διοικητικές αρχές, συµπεριλαµβανοµένων των δικαστη-
ρίων όταν ενεργούν µε την ιδιότητα αυτή, οι επαγγελµατικοί
σύλλογοι και οι επαγγελµατικές ενώσεις ή οργανώσεις, οι
οποίες, στο πλαίσιο της νοµικής αυτονοµίας τους, ρυθµίζουν µε
συλλογικό τρόπο την πρόσβαση στις δραστηριότητες παροχής
υπηρεσιών ή την άσκησή τους

10.«κράτος-µέλος όπου παρέχεται η υπηρεσία», το κράτος-
µέλος όπου παρέχεται η υπηρεσία από πάροχο υπηρεσιών εγκα-
τεστηµένο σε άλλο κράτος-µέλος

11.«νοµοθετικώς κατοχυρωµένο επάγγελµα», δραστηριότητα
ή σύνολο επαγγελµατικών δραστηριοτήτων, κατά το άρθρο 3 πα-
ράγραφος 1 περίπτωση α) της Οδηγίας 2005/36/ΕΚ του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 7ης Σεπτεµβρίου
2005 σχετικά µε την αναγνώριση των επαγγελµατικών προσό-
ντων

12. «εµπορική επικοινωνία», κάθε µορφή επικοινωνίας για την
έµµεση ή άµεση προώθηση προϊόντων, υπηρεσιών ή της εικόνας
επιχειρήσεων, οργανισµών ή προσώπων που ασκούν εµπορική,
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βιοµηχανική ή βιοτεχνική δραστηριότητα ή ασκούν ένα νοµοθε-
τικώς κατοχυρωµένο επάγγελµα.

∆εν συνιστούν από µόνες τους εµπορικές επικοινωνίες:
α) οι πληροφορίες που επιτρέπουν την άµεση πρόσβαση στη

δραστηριότητα της επιχείρησης, του οργανισµού ή του προσώ-
που, ιδίως ένα όνοµα τοµέα ή µία διεύθυνση ηλεκτρονικού τα-
χυδροµείου,

β) οι επικοινωνίες σχετικά µε προϊόντα, µε υπηρεσίες ή µε την
εικόνα της επιχείρησης, του οργανισµού ή του προσώπου, οι
οποίες λαµβάνουν χώρα ανεξάρτητα από την επιχειρηµατική
δραστηριότητα, ιδίως όταν παρέχονται χωρίς οικονοµικό αντάλ-
λαγµα.

Άρθρο 3
(Άρθρο 1 Οδηγίας 2006/123)
Αντικείµενο και οριοθέτηση

Ο νόµος αυτός:
1.Θεσπίζει τις γενικές διατάξεις που διευκολύνουν την άσκηση

της ελευθερίας εγκατάστασης των παρόχων υπηρεσιών και την
ελεύθερη παροχή υπηρεσιών, διατηρώντας υψηλό ποιοτικό επί-
πεδο υπηρεσιών.

2. ∆εν αφορά:
α) την απελευθέρωση υπηρεσιών γενικού οικονοµικού ενδια-

φέροντος, οι οποίες επιφυλάσσονται αποκλειστικά σε δηµόσιους
ή ιδιωτικούς φορείς, ούτε την ιδιωτικοποίηση δηµόσιων φορέων
παροχής υπηρεσιών και

β) την κατάργηση των µονοπωλίων παροχής υπηρεσιών.
3. ∆εν θίγει:
α) τις ενισχύσεις, που χορηγούν οι Ελληνικές Αρχές (εφεξής

Αρχές) και οι οποίες διέπονται από κοινοτικούς και εθνικούς κα-
νόνες ανταγωνισµού,

β) το δικαίωµα των Αρχών να ορίζουν, σύµφωνα µε το Κοινο-
τικό ∆ίκαιο, ποιες υπηρεσίες θεωρούνται γενικού οικονοµικού εν-
διαφέροντος, πώς θα πρέπει να οργανώνονται και να
χρηµατοδοτούνται, τηρώντας τους κανόνες περί κρατικών ενι-
σχύσεων, και σε ποιες ειδικές υποχρεώσεις πρέπει να υπόκει-
νται,

γ) τα µέτρα που λαµβάνονται σε κοινοτικό ή εθνικό επίπεδο,
µε σκοπό την προστασία ή την προώθηση της πολιτιστικής και
γλωσσικής πολυµορφίας ή του πλουραλισµού των µέσων µαζι-
κής επικοινωνίας,

δ) τις ισχύουσες διατάξεις της ποινικής νοµοθεσίας. Ωστόσο,
διατάξεις του Ποινικού ∆ικαίου, οι οποίες ρυθµίζουν ειδικά ή επη-
ρεάζουν την πρόσβαση σε δραστηριότητες παροχής υπηρεσιών
ή την άσκησή τους δεν επιτρέπεται να εφαρµόζονται από τις
Αρχές µε τρόπο που να περιορίζουν την ελευθερία παροχής υπη-
ρεσιών κατά παρέκκλιση από τις διατάξεις του παρόντος νόµου,

ε) το Εργατικό ∆ίκαιο, ήτοι οποιαδήποτε νοµική ή συµβατική
διάταξη σχετική µε όρους απασχόλησης ή όρους εργασίας,
στους οποίους συµπεριλαµβάνεται η υγεία και η ασφάλεια κατά
την εργασία και µε τις σχέσεις µεταξύ εργοδοτών και εργαζοµέ-
νων που εφαρµόζουν οι Αρχές, σύµφωνα µε το εθνικό δίκαιο,

στ) τη νοµοθεσία στον τοµέα της κοινωνικής ασφάλισης,
ζ) την άσκηση των θεµελιωδών δικαιωµάτων σύµφωνα µε το

Σύνταγµα και το Κοινοτικό ∆ίκαιο και
η) το δικαίωµα διαπραγµάτευσης, σύναψης και εφαρµογής

συλλογικών συµβάσεων και το δικαίωµα εργατικών κινητοποιή-
σεων σύµφωνα µε την κείµενη εθνική νοµοθεσία.

Άρθρο 4
(Άρθρο 2 Οδηγίας 2006/123)

Πεδίο εφαρµογής

1. Ο παρών νόµος εφαρµόζεται στις υπηρεσίες παρόχων εγκα-
τεστηµένων σε κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

2. Οι διατάξεις του νόµου αυτού δεν εφαρµόζονται στις ακό-
λουθες δραστηριότητες:

α) στις µη οικονοµικές υπηρεσίες γενικού ενδιαφέροντος
β) στις χρηµατοοικονοµικές υπηρεσίες, όπως αυτές που αφο-

ρούν τράπεζες, πιστώσεις, ασφαλίσεις και αντασφαλίσεις, επαγ-
γελµατικές ή προσωπικές συντάξεις, χρεόγραφα, επενδύσεις,

ταµεία, πληρωµές, συµβουλές επενδύσεων, στις οποίες περι-
λαµβάνονται και αυτές που απαριθµούνται στο Παράρτηµα Ι του
ν. 3601/2007 (ΦΕΚ 178 Α')

γ) στις υπηρεσίες και τα δίκτυα ηλεκτρονικών επικοινωνιών,
καθώς και στις συναφείς εγκαταστάσεις και υπηρεσίες όσον
αφορά τα θέµατα που ρυθµίζονται µε το ν. 3431/2006 (ΦΕΚ 13
Α')

δ) στις υπηρεσίες στον τοµέα των µεταφορών, στις οποίες πε-
ριλαµβάνονται και αυτές των λιµενικών υπηρεσιών που εµπί-
πτουν στο πεδίο του τίτλου VΙ της Συνθήκης της Λισαβόνας
(πρώην V της Συνθήκης ΕΚ), των αστικών συγκοινωνιών, των αγο-
ραίων οχηµάτων (ταξί) και των ασθενοφόρων

ε) στις υπηρεσίες που παρέχονται από γραφεία εύρεσης προ-
σωρινής εργασίας

στ) στις υπηρεσίες υγειονοµικής περίθαλψης (ιατρικές και
φαρµακευτικές) που προσφέρονται από επαγγελµατίες του
τοµέα της υγείας σε ασθενείς για την αξιολόγηση, διατήρηση ή
αποκατάσταση της υγείας τους είτε παρέχονται µέσω εγκατα-
στάσεων υγειονοµικής περίθαλψης είτε όχι, και ανεξάρτητα από
τον τρόπο µε τον οποίο οργανώνονται και χρηµατοδοτούνται οι
εν λόγω υπηρεσίες σύµφωνα µε τις διατάξεις της κείµενης νο-
µοθεσίας ή από το αν είναι δηµόσιες ή ιδιωτικές, εφόσον ασκού-
νται αποκλειστικά από νοµοθετικώς κατοχυρωµένα
επαγγέλµατα

ζ) στις οπτικοακουστικές υπηρεσίες, συµπεριλαµβανοµένων
των κινηµατογραφικών υπηρεσιών, ανεξάρτητα από τον τρόπο
παραγωγής, διανοµής ή µετάδοσής τους, και στις ραδιοφωνικές
εκποµπές

η) στις δραστηριότητες παροχής υπηρεσιών τυχερών παιγνίων
στα οποία ο παίκτης στοιχηµατίζει νοµισµατική αξία, συµπερι-
λαµβανοµένων των λαχειοφόρων αγορών, των τυχερών παιγνίων
σε καζίνo και των συναλλαγών που αφορούν στοιχήµατα

θ) στις δραστηριότητες που συνδέονται µε την άσκηση δηµό-
σιας εξουσίας, όπως ορίζεται στο άρθρο 51 της Συνθήκης της
Λισαβόνας (πρώην 45 της Συνθήκης ΕΚ)

ι) στις κοινωνικές υπηρεσίες που σχετίζονται µε την κοινωνική
στέγαση, την παιδική µέριµνα και τη στήριξη των οικογενειών και
των ατόµων που έχουν µονίµως ή προσωρινώς ανάγκη, οι οποίες
παρέχονται από το κράτος, από παρόχους για λογαριασµό του
κράτους ή από φιλανθρωπικές οργανώσεις αναγνωρισµένες από
το κράτος

ια) στις ιδιωτικές υπηρεσίες ασφαλείας και
ιβ) στις υπηρεσίες των συµβολαιογράφων και των δικαστικών

επιµελητών.
3. Οι διατάξεις του νόµου αυτού δεν εφαρµόζονται στον τοµέα

της φορολογίας.

Άρθρο 5
(Άρθρο 3 Οδηγίας 2006/123)

Σχέση µε άλλες διατάξεις του Κοινοτικού
∆ικαίου και της ελληνικής νοµοθεσίας

1. Όταν οι διατάξεις του παρόντος νόµου έρχονται σε σύ-
γκρουση µε διάταξη κοινοτικής πράξης ή µε διάταξη της ελληνι-
κής νοµοθεσίας που µεταφέρει κοινοτική πράξη και οι οποίες
ρυθµίζουν τις ειδικές πτυχές της πρόσβασης και της άσκησης
δραστηριότητας παροχής υπηρεσίας σε ειδικούς τοµείς ή ειδικά
επαγγέλµατα, η διάταξη της άλλης κοινοτικής πράξης ή της ελ-
ληνικής νοµοθεσίας υπερισχύει και εφαρµόζεται σε αυτούς τους
ειδικούς τοµείς ή τα ειδικά επαγγέλµατα. Στις εν λόγω πράξεις
περιλαµβάνονται ιδίως:

α) το π.δ. 219/2000 (ΦΕΚ 190 Α') σχετικά µε την απόσπαση ερ-
γαζοµένων στα πλαίσια παροχής υπηρεσιών (Οδηγία 96/71/ΕΚ)

β) ο Κανονισµός (ΕΟΚ) αριθ. 1408/71 του Συµβουλίου της 14ης
Ιουνίου 1971 περί εφαρµογής των συστηµάτων κοινωνικής ασφα-
λίσεως, στους µισθωτούς και τις οικογένειές τους που διακινού-
νται εντός της Κοινότητας (Ε.Ε. L 149 της 5ης Ιουλίου 1971),
όπως τροποποιήθηκε τελευταία µε τον Κανονισµό 629/2006/ΕΚ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου (Ε.Ε. L 114
της 27ης Απριλίου 2006)

γ) το π.δ. 236/1992 (ΦΕΚ 124 Α') σχετικά µε την άσκηση τηλε-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΖ’ - 27 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2010 6285



οπτικών δραστηριοτήτων (Οδηγία 89/552/ΕΟΚ)
δ) η Οδηγία 2005/36/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του

Συµβουλίου της 7ης Σεπτεµβρίου 2005 σχετικά µε την αναγνώ-
ριση των επαγγελµατικών προσόντων (Ε.Ε. L 255 της 30ής Σε-
πτεµβρίου 2005).

2. Ο παρών νόµος δεν αφορά τους κανόνες του ιδιωτικού διε-
θνούς δικαίου και ιδίως τους κανόνες που διέπουν το δίκαιο που
εφαρµόζεται στις συµβατικές και εξωσυµβατικές ενοχές, συ-
µπεριλαµβανοµένων όσων εξασφαλίζουν ότι οι καταναλωτές
επωφελούνται από την προστασία που τους παρέχουν οι κανό-
νες περί προστασίας των καταναλωτών, που προβλέπονται στην
κείµενη νοµοθεσία.

3. Οι Αρχές εφαρµόζουν τις διατάξεις του παρόντος νόµου τη-
ρώντας τους κανόνες της Συνθήκης της Λισαβόνας που διέπουν
το δικαίωµα εγκατάστασης και την ελεύθερη κυκλοφορία των
υπηρεσιών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β'
∆ΙΟΙΚΗΤΙΚΗ ΑΠΛΟΥΣΤΕΥΣΗ

Άρθρο 6
(Άρθρο 5 Οδηγίας 2006/123)

Απλούστευση των διαδικασιών

1. Οι Αρχές εξετάζουν τις διαδικασίες και τις διατυπώσεις που
ισχύουν για την πρόσβαση σε δραστηριότητα παροχής υπηρε-
σιών και για την άσκησή της. Όταν οι διαδικασίες και οι διατυ-
πώσεις που εξετάζονται στο πλαίσιο της παρούσας παραγράφου
δεν είναι αρκούντως απλές, αυτές πρέπει να απλουστευθούν. Το
Υπουργείο Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ια-
κυβέρνησης είναι αρµόδιο για το συντονισµό του ελέγχου απλού-
στευσης της νοµοθεσίας για τις υπηρεσίες σύµφωνα µε την
παρούσα παράγραφο. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσω-
τερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Οι-
κονοµικών καθορίζεται η διαδικασία, το χρονοδιάγραµµα
ελέγχου της νοµοθεσίας ως προς την εκπλήρωση των υποχρεώ-
σεων της παρούσας παραγράφου και κάθε αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια για την εφαρµογή του άρθρου αυτού.

2. Όταν από τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις προβλέπεται η
προσκόµιση από τους παρόχους ή τους αποδέκτες υπηρεσιών
στις αρχές πιστοποιητικού, βεβαίωσης ή άλλου εγγράφου που
να αποδεικνύει την τήρηση απαίτησης, αυτές οφείλουν να απο-
δεχθούν κάθε έγγραφο από άλλο κράτος-µέλος µε ισοδύναµη
λειτουργία ή το οποίο αποδεικνύει ότι η εν λόγω απαίτηση έχει
τηρηθεί. Οι Αρχές µπορούν να µην επιβάλλουν την προσκόµιση
πρωτοτύπων, επικυρωµένων αντιγράφων ή επικυρωµένων µετα-
φράσεων εγγράφων από άλλα κράτη-µέλη, εκτός από τις περι-
πτώσεις που προβλέπονται από άλλες κοινοτικές νοµοθετικές
πράξεις ή από τις εξαιρέσεις που δικαιολογούνται από επιτακτικό
λόγο δηµοσίου συµφέροντος, συµπεριλαµβανοµένης της δηµό-
σιας τάξης και ασφάλειας. Το πρώτο εδάφιο δεν επηρεάζει το
δικαίωµα των Αρχών να απαιτούν µη επικυρωµένες µεταφράσεις
εγγράφων στην ελληνική γλώσσα.

3. Η προηγούµενη παράγραφος δεν εφαρµόζεται στα έγ-
γραφα του άρθρου 7 παράγραφος 2 και του άρθρου 50 της Οδη-
γίας 2005/36/ΕΚ της 7ης Σεπτεµβρίου 2005, στο άρθρο 45
παράγραφος 3 και στα άρθρα 46, 49 και 50 της Οδηγίας
2004/18/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου,
της 31ης Μαρτίου 2004, περί συντονισµού των διαδικασιών σύ-
ναψης δηµόσιων συµβάσεων έργων, προµηθειών και υπηρεσιών,
όπως µεταφέρθηκε στο ελληνικό δίκαιο µε το π.δ. 60/2007 (ΦΕΚ
64 Α'), στο άρθρο 3 παράγραφος 2 της Οδηγίας 98/5/ΕΚ του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 16ης Φεβρου-
αρίου 1998, για τη διευκόλυνση της µόνιµης άσκησης του
δικηγορικού επαγγέλµατος σε κράτος-µέλος διάφορο εκείνου
στο οποίο αποκτήθηκε ο επαγγελµατικός τίτλος, όπως µετα-
φέρθηκε στο ελληνικό δίκαιο µε το π.δ. 152/2000 (ΦΕΚ 130 Α'),
στην Πρώτη Οδηγία 68/151/ΕΟΚ του Συµβουλίου της 9ης Μαρ-
τίου 1968 περί συντονισµού των εγγυήσεων που απαιτούνται στα
κράτη-µέλη εκ µέρους των εταιρειών, όπως µεταφέρθηκε στο ελ-
ληνικό δίκαιο µε την τροποποίηση του ν. 3190/ 1955 η οποία υλο-

ποιήθηκε µε το π.δ. 419/1986 (ΦΕΚ 197 Α'), κατά την έννοια του
άρθρου 58 δεύτερη παράγραφος της Συνθήκης, για την προ-
στασία των συµφερόντων των εταίρων και των τρίτων µε σκοπό
να καταστούν οι εγγυήσεις αυτές ισοδύναµες, και στην Ενδέκατη
Οδηγία 89/666/ΕΟΚ του Συµβουλίου, της 21ης ∆εκεµβρίου 1989,
σχετικά µε τη δηµοσιότητα των υποκαταστηµάτων που έχουν συ-
σταθεί σε ένα κράτος-µέλος από ορισµένες µορφές εταιρειών
που διέπονται από το δίκαιο άλλου κράτους, όπως µεταφέρθηκε
στο ελληνικό δίκαιο µε την τροποποίηση του κ.ν. 2190/1920 «Περί
Ανωνύµων Εταιρειών» µε το π.δ. 360/1993 (ΦΕΚ 154 Α').

Άρθρο 7
(Άρθρο 6 Οδηγίας 2006/123)
Ενιαία Κέντρα Εξυπηρέτησης

1. Οι πάροχοι υπηρεσιών µπορούν να διεκπεραιώνουν και ηλε-
κτρονικά και από απόσταση, µέσω των Ενιαίων Κέντρων Εξυπη-
ρέτησης:

α) το σύνολο των διαδικασιών και διατυπώσεων που είναι απα-
ραίτητες για την πρόσβαση στις αντίστοιχες δραστηριότητες πα-
ροχής υπηρεσιών στην ελληνική Επικράτεια και ιδίως όλες τις
αναγκαίες δηλώσεις, κοινοποιήσεις ή αιτήσεις για χορήγηση
άδειας από τις αρµόδιες αρχές, περιλαµβανοµένων των αιτή-
σεων για την καταχώριση σε µητρώα και βάσεις δεδοµένων ή την
εγγραφή σε επαγγελµατικούς φορείς και συλλόγους,

β) τις αιτήσεις για χορήγηση άδειας για την άσκηση των εν
λόγω δραστηριοτήτων παροχής υπηρεσιών.

2. Τα Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών (ΚΕΠ), που προβλέπο-
νται από τις διατάξεις του άρθρου 31 του ν. 3013/2002 (ΦΕΚ 102
Α'), όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει, µπορούν να λειτουργούν
στο σύνολό τους ή µέρος αυτών και ως Ενιαία Κέντρα Εξυπηρέ-
τησης. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης καθορίζονται τα ΚΕΠ που θα
λειτουργήσουν και ως Ενιαία Κέντρα Εξυπηρέτησης και ρυθµί-
ζονται όλα τα θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας των ΚΕΠ ως
Ενιαίων Κέντρων Εξυπηρέτησης για τους σκοπούς του παρόντος
νόµου.

Άρθρο 8
(Άρθρο 7 Οδηγίας 2006/123)

∆ικαίωµα ενηµέρωσης

1. Οι πάροχοι και οι αποδέκτες υπηρεσιών έχουν δικαίωµα να
ενηµερώνονται µέσω των Ενιαίων Κέντρων Εξυπηρέτησης για τις
ακόλουθες πληροφορίες:

α) τις απαιτήσεις που αφορούν τους παρόχους υπηρεσιών που
είναι εγκατεστηµένοι στην ελληνική Επικράτεια και ιδίως εκείνες
που αφορούν διαδικασίες και διατυπώσεις που πρέπει να ολο-
κληρωθούν για την πρόσβαση στις δραστηριότητες παροχής
υπηρεσιών και την άσκησή τους

β) τα στοιχεία επικοινωνίας των ελληνικών αρµόδιων αρχών
για την άµεση επικοινωνία µε τις αρχές αυτές, περιλαµβανοµέ-
νων των στοιχείων των αρχών που είναι αρµόδιες για θέµατα
άσκησης δραστηριοτήτων παροχής υπηρεσιών

γ) τα µέσα και τις προϋποθέσεις πρόσβασης σε ελληνικά δη-
µόσια µητρώα και βάσεις δεδοµένων που αφορούν τους παρό-
χους υπηρεσιών και τις υπηρεσίες

δ) τα µέσα προσφυγής που είναι εν γένει διαθέσιµα σε περί-
πτωση διαφοράς µεταξύ ελληνικών αρµόδιων αρχών και παρό-
χου ή αποδέκτη υπηρεσιών ή µεταξύ παρόχου και αποδέκτη
υπηρεσιών ή µεταξύ παρόχων υπηρεσιών

ε) τα στοιχεία επικοινωνίας ενώσεων ή οργανώσεων, εκτός των
αρµόδιων αρχών, από τις οποίες οι πάροχοι ή οι αποδέκτες υπη-
ρεσιών µπορούν να λάβουν πρακτική βοήθεια.

2. Οι πάροχοι και οι αποδέκτες υπηρεσιών µπορούν να ζητούν
από τις αρµόδιες αρχές πληροφορίες σχετικά µε το συνήθη
τρόπο ερµηνείας και εφαρµογής των απαιτήσεων που προβλέ-
πονται στην περίπτωση α' της παραγράφου 1. Όπου ενδείκνυ-
ται, οι συµβουλές αυτές περιλαµβάνουν απλό βήµα-προς-βήµα
οδηγό. Οι πληροφορίες παρέχονται σε απλή και κατανοητή
γλώσσα.
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3. Οι πληροφορίες που προβλέπονται στις παραγράφους 1 και
2 παρέχονται µε σαφή και µη διφορούµενο τρόπο, είναι προ-
σβάσιµες εξ αποστάσεως και µε ηλεκτρονικά µέσα και επικαιρο-
ποιηµένες.

4. Τα Ενιαία Κέντρα Εξυπηρέτησης και οι αρµόδιες αρχές απα-
ντούν χωρίς καθυστέρηση σε αιτήσεις για παροχή πληροφοριών
και ενηµερώνουν τους αιτούντες εάν οι αιτήσεις τους περιέχουν
σφάλµατα ή είναι αβάσιµες.

5. Τα Ενιαία Κέντρα Εξυπηρέτησης µπορούν να διαθέτουν τις
πληροφορίες του παρόντος άρθρου και σε άλλες κοινοτικές
γλώσσες.

6. Η υποχρέωση των αρµόδιων ελληνικών αρχών να βοηθούν
τους παρόχους και αποδέκτες υπηρεσιών αφορά µόνο τις γενι-
κές πληροφορίες σχετικά µε το συνήθη τρόπο ερµηνείας ή εφαρ-
µογής των σχετικών απαιτήσεων και δεν περιλαµβάνει την
παροχή νοµικών συµβουλών σε µεµονωµένες υποθέσεις. Οι αρ-
µόδιες αρχές υποχρεούνται σε άµεση ενηµέρωση των αρµόδιων
υπηρεσιών του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης για τις πληροφορίες που θα παρέχο-
νται στα Ε.Κ.Ε. για τα θέµατα σχετικά µε τις διοικητικές
διαδικασίες που θα διεκπεραιώνονται µέσω αυτών, καθώς και σε
κάθε περίπτωση µεταβολής των ανωτέρω.

7. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης ρυθµίζονται τα σχετικά µε την
εφαρµογή του παρόντος άρθρου θέµατα.

Άρθρο 9
(Άρθρο 8 Οδηγίας 2006/123)

Ηλεκτρονική διεκπεραίωση διαδικασιών

1. Όλες οι αρµόδιες αρχές, όπως υπηρεσίες Υπουργείων, Πε-
ριφερειών, νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.∆.∆.), Ορ-
γανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) πρώτου και δεύτερου
βαθµού, ανεξάρτητες διοικητικές αρχές, ή υπηρεσίες νοµικών
προσώπων ιδιωτικού δικαίου (Ν.Π.Ι.∆.) του δηµόσιου τοµέα, εξα-
σφαλίζουν ότι όλες οι διαδικασίες και οι διατυπώσεις για την πρό-
σβαση σε δραστηριότητες παροχής υπηρεσιών
διεκπεραιώνονται εύκολα από απόσταση και µε ηλεκτρονικά
µέσα, µέσω του Ενιαίου Κέντρου Εξυπηρέτησης και των αρµό-
διων αρχών. Ειδικότερα, τα Ενιαία Κέντρα Εξυπηρέτησης δια-
σφαλίζουν την υποδοχή αιτηµάτων και την αποστολή
απαντήσεων για θέµατα του παρόντος νόµου από διαδικτυακό
τόπο.

2. Η παράγραφος 1 δεν αφορά τις επιθεωρήσεις του τόπου
παροχής της υπηρεσίας ή του εξοπλισµού που χρησιµοποιείται
από τον πάροχο ή την υλική εξέταση των ικανοτήτων ή της προ-
σωπικής ακεραιότητας του παρόχου ή του αρµόδιου προσωπι-
κού του.

3. Τα καθ’ ύλην αρµόδια Υπουργεία έχουν την ευθύνη της
εναρµόνισης των διοικητικών διαδικασιών προς τις διατάξεις του
άρθρου αυτού. Για τη διεκπεραίωση των διοικητικών διαδικασιών
που περιλαµβάνονται στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου
από τα ΚΕΠ, ως Ενιαία Κέντρα Εξυπηρέτησης, εκδίδονται κοινές
αποφάσεις του Υπουργού Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης και του κατά περίπτωση αρµόδιου
Υπουργού, σύµφωνα µε το άρθρο 31 του ν. 3013/2002. Με
όµοιες αποφάσεις ρυθµίζονται και τα συναφή µε τη διεκπεραί-
ωση των συγκεκριµένων διαδικασιών θέµατα ηλεκτρονικής
ανταλλαγής στοιχείων και καθορισµού των βασικών κανόνων για
την ηλεκτρονική διεκπεραίωσή τους.

4. Το Υπουργείο Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονι-
κής ∆ιακυβέρνησης συντονίζει τις διαδικασίες που αναφέρονται
στις προηγούµενες παραγράφους.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ'
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ ΤΩΝ

ΠΑΡΟΧΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

ΤΜΗΜΑ 1
Α∆ΕΙΕΣ

Άρθρο 10
(Άρθρο 9 Οδηγίας 2006/123)
Συστήµατα χορήγησης άδειας

1. Οι Αρχές δεν εξαρτούν την πρόσβαση σε δραστηριότητες
παροχής υπηρεσιών και την άσκησή τους από σύστηµα χορήγη-
σης άδειας, παρά µόνον όταν:

α) το σύστηµα χορήγησης άδειας δεν εισάγει διακρίσεις σε
βάρος του παρόχου της υπηρεσίας

β) η ανάγκη ύπαρξης συστήµατος χορήγησης άδειας δικαιο-
λογείται από επιτακτικό λόγο δηµόσιου συµφέροντος

γ) ο επιδιωκόµενος στόχος δεν µπορεί να επιτευχθεί µε λιγό-
τερο περιοριστικό µέτρο, ιδίως όταν οι εκ των υστέρων έλεγχοι
θα διενεργούνταν µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση για να είναι
πραγµατικά αποτελεσµατικοί.

2. Με υπουργική απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Απο-
κέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, Οικονοµικών και
των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών ορίζονται τα συστή-
µατα έκδοσης αδειών που καταργούνται, επειδή δεν πληρούνται
οι προϋποθέσεις που ορίζονται στην παράγραφο 1.

3. Το παρόν τµήµα δεν θίγει συστήµατα χορήγησης άδειας
που διέπονται, αµέσως ή εµµέσως, από ειδικές διατάξεις του Κοι-
νοτικού ∆ικαίου.

Άρθρο 11
(Άρθρο 10 Οδηγίας 2006/123)

Προϋποθέσεις για τη χορήγηση άδειας

1. Τα συστήµατα χορήγησης άδειας σε παρόχους υπηρεσιών
πρέπει να βασίζονται σε κριτήρια τα οποία δεν επιτρέπουν στις
αρµόδιες αρχές να ασκούν τη διακριτική τους ευχέρεια αυθαί-
ρετα.

2. Ειδικότερα τα κριτήρια αυτά πρέπει:
α) να µην εισάγουν διακρίσεις
β) να δικαιολογούνται από επιτακτικό λόγο δηµόσιου συµφέ-

ροντος
γ) να είναι αναλογικά προς τον προαναφερόµενο στόχο δηµό-

σιου συµφέροντος
δ) να είναι σαφή και να µην επιδέχονται αµφισβήτηση
ε) να είναι αντικειµενικά
στ) να έχουν δηµοσιευθεί εκ των προτέρων
ζ) να είναι διαφανή και προσβάσιµα.
3. Οι προϋποθέσεις χορήγησης άδειας για νέα εγκατάσταση

δεν αλληλοεπικαλύπτονται µε απαιτήσεις και ελέγχους που είναι
ισοδύναµοι ή κατ’ ουσία συγκρίσιµοι ως προς το σκοπό τους,
στους οποίους ήδη υπόκεινται οι πάροχοι των υπηρεσιών, στην
Ελλάδα ή σε άλλο κράτος-µέλος. Τα σηµεία επαφής που ορίζο-
νται σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 28, επικουρούν
την αρµόδια αρχή παρέχοντας τις απαραίτητες πληροφορίες
σχετικά µε τις απαιτήσεις αυτές.

4. Η άδεια επιτρέπει στους παρόχους υπηρεσιών πρόσβαση
στη δραστηριότητα παροχής υπηρεσιών ή τους επιτρέπει να την
ασκήσουν σε όλη την ελληνική Επικράτεια, µεταξύ άλλων, µε την
ίδρυση πρακτορείων, υποκαταστηµάτων, θυγατρικών εταιριών ή
γραφείων, εκτός εάν επιτακτικός λόγος δηµόσιου συµφέροντος
δικαιολογεί την έκδοση ιδιαίτερης άδειας για κάθε επί µέρους
εγκατάσταση ή τον περιορισµό της άδειας σε ορισµένο τµήµα
της Επικράτειας.

5. Η άδεια χορηγείται από τη στιγµή που διαπιστώνεται από
την αρµόδια Αρχή ότι πληρούνται οι προϋποθέσεις χορήγησής
της.

6. Πλην των περιπτώσεων χορήγησης άδειας, κάθε απόφαση
των αρµόδιων αρχών, συµπεριλαµβανοµένης της άρνησης χο-
ρήγησης άδειας ή της ανάκλησης µιας άδειας, αιτιολογείται πλή-
ρως.

7. Το παρόν άρθρο δεν θίγει την αρµοδιότητα των περιφερει-
ακών ή τοπικών αρχών που εκδίδουν τις άδειες αυτές.
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Άρθρο 12
(Άρθρο 11 Οδηγίας 2006/123)

∆ιάρκεια της άδειας

1. Η άδεια που χορηγείται στον πάροχο υπηρεσιών είναι αόρι-
στης διάρκειας, µε εξαίρεση τις ακόλουθες περιπτώσεις:

α) όταν η άδεια ανανεώνεται αυτόµατα ή εξαρτάται αποκλει-
στικά από τη διαρκή τήρηση των απαιτήσεων

β) όταν επιτακτικός λόγος δηµόσιου συµφέροντος περιορίζει
τον αριθµό των διαθέσιµων αδειών, ή

γ) όταν η περιορισµένη διάρκεια δικαιολογείται από επιτακτικό
λόγο δηµόσιου συµφέροντος.

2. Η παράγραφος 1 δεν αφορά τη µέγιστη προθεσµία εντός
της οποίας ο πάροχος των υπηρεσιών οφείλει να αρχίσει πραγ-
µατικά τη δραστηριότητά του µετά τη χορήγηση της άδειας.

3. Ο πάροχος υπηρεσιών υποχρεούται να ενηµερώνει το οι-
κείο Ενιαίο Κέντρο Εξυπηρέτησης σχετικά µε:

α) την ίδρυση θυγατρικών εταιρειών, των οποίων οι δραστη-
ριότητες εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του συστήµατος χο-
ρήγησης άδειας

β) αλλαγές της κατάστασής του που έχουν ως συνέπεια να µην
πληρούνται πλέον οι προϋποθέσεις χορήγησης άδειας.

Τα Ενιαία Κέντρα Εξυπηρέτησης διαβιβάζουν τις πληροφορίες
αυτές στις αρµόδιες κατά περίπτωση για τη χορήγηση της
άδειας αρχές.

4. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου δεν θίγουν τη δυνατό-
τητα των αρµόδιων αρχών να ανακαλούν τις άδειες, όταν παύ-
σουν να ισχύουν οι προϋποθέσεις χορήγησής τους.

Άρθρο 13
(Άρθρο 12 Οδηγίας 2006/123)

Επιλογή µεταξύ περισσότερων υποψηφίων

1. Αν ο αριθµός των διαθέσιµων αδειών για συγκεκριµένη δρα-
στηριότητα είναι περιορισµένος, λόγω της σπανιότητας των δια-
θέσιµων φυσικών πόρων ή των τεχνικών δυνατοτήτων,
εφαρµόζεται διαδικασία επιλογής µεταξύ των δυνητικών υποψη-
φίων, η οποία προβλέπει όλες τις εγγυήσεις αµεροληψίας και
διαφάνειας και ιδίως την κατάλληλη δηµοσιοποίηση της έναρξης
της διεξαγωγής της και της ολοκλήρωσης της διαδικασίας.

2. Στις περιπτώσεις της παραγράφου 1, η άδεια χορηγείται για
την ενδεδειγµένη περιορισµένη χρονική περίοδο και δεν µπορεί
να ανανεώνεται αυτόµατα, ούτε να προβλέπει κάποιο άλλο πλε-
ονέκτηµα για τον πάροχο υπηρεσιών η άδεια του οποίου µόλις
έληξε ή για όσους έχουν ιδιαίτερους δεσµούς µε αυτόν.

3. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 1 και των άρθρων 10
και 11 οι αρµόδιες αρχές µπορούν να λαµβάνουν υπόψη, κατά
τη θέσπιση των κανόνων για τη διαδικασία επιλογής, θέµατα δη-
µόσιας υγείας, στόχους κοινωνικής πολιτικής, την υγεία και την
ασφάλεια των µισθωτών ή των αυτοαπασχολούµενων, την προ-
στασία του περιβάλλοντος, τη διατήρηση της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς και άλλους επιτακτικούς λόγους δηµόσιου
συµφέροντος, σύµφωνα µε το Κοινοτικό ∆ίκαιο.

4. Με απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού θε-
σπίζονται τα κριτήρια διαθεσιµότητας των αδειών, καθορίζονται
οι προϋποθέσεις παροχής, ανανέωσης ή επανεξέτασης αυτών,
προσδιορίζεται το όργανο, η διαδικασία και τα κριτήρια επιλο-
γής και ρυθµίζεται κάθε θέµα εφαρµογής του άρθρου αυτού.

Άρθρο 14
(Άρθρο 13 Οδηγίας 2006/123)

∆ιαδικασίες για τη χορήγηση άδειας

1. Οι διαδικασίες και οι διατυπώσεις χορήγησης άδειας είναι
σαφείς, δηµοσιοποιούνται εκ των προτέρων και παρέχουν στους
αιτούντες την εγγύηση ότι οι αιτήσεις τους θα εξετασθούν αντι-
κειµενικά και αµερόληπτα.

2. Οι διαδικασίες και οι διατυπώσεις χορήγησης άδειας δεν
αποτρέπουν ούτε περιπλέκουν και καθυστερούν αδικαιολόγητα
την παροχή της υπηρεσίας, είναι εύκολα προσβάσιµες, τα δε
τέλη που ενδέχεται να βαρύνουν τους αιτούντες πρέπει να είναι

εύλογα και ανάλογα του κόστους των διαδικασιών χορήγησης
άδειας και να µην υπερβαίνουν το κόστος των διαδικασιών
αυτών.

3. Οι διαδικασίες και οι διατυπώσεις χορήγησης άδειας παρέ-
χουν στους αιτούντες την εγγύηση ότι οι αιτήσεις τους θα εξε-
τασθούν χωρίς καθυστέρηση και, σε κάθε περίπτωση, εντός
εύλογης προθεσµίας. Η προθεσµία αρχίζει από τη χρονική
στιγµή της υποβολής όλων των απαιτούµενων δικαιολογητικών
και όταν τούτο δικαιολογείται από την πολυπλοκότητα του θέ-
µατος, η προθεσµία µπορεί να παραταθεί άπαξ, από την αρµόδια
αρχή, για περιορισµένο χρονικό διάστηµα. Η παράταση και η
διάρκειά της αιτιολογούνται και κοινοποιούνται στον αιτούντα
πριν από την εκπνοή της αρχικής προθεσµίας. Σχετικά εφαρµό-
ζεται το άρθρο 4 του Κώδικα ∆ιοικητικής ∆ιαδικασίας, που κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 2690/ 1999 (ΦΕΚ 45 Α'), όπως
ισχύει.

4. Εάν δεν υπάρξει απάντηση εντός της προθεσµίας που προ-
βλέπεται ή παρατείνεται σύµφωνα µε την παράγραφο 3, η άδεια
θεωρείται ότι έχει χορηγηθεί. Επιτρέπεται η πρόβλεψη αποκλί-
σεων από τη διάταξη του προηγούµενου εδαφίου, όταν αυτό δι-
καιολογείται από επιτακτικούς λόγους δηµόσιου συµφέροντος,
στους οποίους περιλαµβάνονται τα έννοµα συµφέροντα τρίτων.

5. Για κάθε αίτηση χορήγησης άδειας αποστέλλεται το ταχύ-
τερο βεβαίωση παραλαβής, στην οποία πρέπει να µνηµονεύεται:

α) η προθεσµία απάντησης που προβλέπεται στην παράγραφο
3

β) τα µέσα έννοµης προστασίας
γ) δήλωση ότι, αν η αρµόδια Αρχή δεν απαντήσει µέσα στην

προβλεπόµενη προθεσµία, η άδεια θεωρείται ότι έχει χορηγηθεί.
6. Εάν η αίτηση είναι ελλιπής ο αιτών ενηµερώνεται χωρίς κα-

θυστέρηση, για την ανάγκη υποβολής συµπληρωµατικών δικαιο-
λογητικών και για τις πιθανές εξαιτίας αυτού επιπτώσεις στην
εύλογη προθεσµία διεκπεραίωσης.

7. Εάν µια αίτηση απορριφθεί λόγω µη τήρησης των απαιτού-
µενων διαδικασιών ή διατυπώσεων, ο αιτών ενηµερώνεται το τα-
χύτερο για την απόρριψη.

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, Οικονοµικών και του
κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού ορίζονται οι πληροφορίες
που παρέχονται αναφορικά µε τις άδειες, προσδιορίζονται οι
αποκλίσεις που επιτρέπονται σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της
παραγράφου 4, παρατίθενται τα δικαιολογητικά που απαιτούνται
ώστε η αίτηση να θεωρείται πλήρης, καθορίζονται οι προθεσµίες
απάντησης, καθώς και οι προϋποθέσεις χορήγησης της άδειας
και ανάκλησής της και ρυθµίζονται τα σχετικά θέµατα για την
εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

ΤΜΗΜΑ 2
ΑΠΑΙΤΗΣΕΙΣ ΠΟΥ ΑΠΑΓΟΡΕΥΟΝΤΑΙ Ή

ΥΠΟΚΕΙΝΤΑΙ ΣΕ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ

Άρθρο 15
(Άρθρο 14 Οδηγίας 2006/123)

Απαιτήσεις που απαγορεύονται

Απαγορεύεται η εξάρτηση της πρόσβασης σε δραστηριότητα
παροχής υπηρεσιών ή της άσκησής της στην ελληνική Επικρά-
τεια από:

1. Απαιτήσεις που εισάγουν διακρίσεις και βασίζονται άµεσα ή
έµµεσα στην ιθαγένεια ή, προκειµένου για επιχειρήσεις, που
αφορούν τον τόπο της έδρας τους και ιδίως από:

α) απαιτήσεις σχετικές µε την ιθαγένεια του παρόχου της υπη-
ρεσίας, του προσωπικού του, των προσώπων που κατέχουν εται-
ρικές µερίδες ή των µελών των διοικητικών και εποπτικών
φορέων των παρόχων υπηρεσιών

β) την απαίτηση ότι ο πάροχος των υπηρεσιών, το προσωπικό
του, τα πρόσωπα που κατέχουν εταιρικές µερίδες ή τα µέλη των
διοικητικών και εποπτικών φορέων του παρόχου πρέπει να κα-
τοικούν εντός της ελληνικής Επικράτειας.

2. Την απαγόρευση εγκατάστασης σε περισσότερα κράτη-
µέλη ή εγγραφής σε µητρώα ή σε επαγγελµατικούς φορείς ή
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συλλόγους σε περισσότερα από ένα κράτη-µέλη.
3. Περιορισµούς στην ελευθερία επιλογής του παρόχου σχε-

τικούς µε την κύρια ή τη δευτερεύουσα εγκατάσταση και ιδίως
την απαίτηση ότι ο πάροχος των υπηρεσιών πρέπει να έχει την
κύρια εγκατάστασή του στην ελληνική Επικράτεια, ή τον περιο-
ρισµό της ελευθερίας του παρόχου να επιλέγει τη µορφή της
εγκατάστασης, όπως πρακτορείο, υποκατάστηµα ή θυγατρική
εταιρία.

4. Προϋποθέσεις αµοιβαιότητας µε το κράτος-µέλος στο
οποίο είναι ήδη εγκατεστηµένος ο πάροχος, µε εξαίρεση εκείνες
που προβλέπονται από τις κοινοτικές πράξεις που έχουν εκδοθεί
στον τοµέα της ενέργειας.

5. Την εφαρµογή κατά περίπτωση οικονοµικής δοκιµής, η
οποία εξαρτά τη χορήγηση άδειας από την αποδεδειγµένη
ύπαρξη οικονοµικής ανάγκης ή ζήτησης στην αγορά, αξιολογεί
το πιθανό ή πραγµατικό οικονοµικό αντίκτυπο της δραστηριότη-
τας ή αξιολογεί κατά πόσον η δραστηριότητα είναι κατάλληλη
για τους στόχους που θέτουν τα προγράµµατα οικονοµικού σχε-
διασµού της αρµόδιας αρχής. Η απαγόρευση αυτή δεν αφορά
απαιτήσεις προγραµµατισµού οι οποίες δεν επιδιώκουν οικονο-
µικούς στόχους, αλλά εξυπηρετούν επιτακτικούς λόγους που
συνδέονται µε το δηµόσιο συµφέρον.

6. Την άµεση ή έµµεση ανάµειξη ανταγωνιστικών φορέων, συ-
µπεριλαµβανοµένης της συµµετοχής τους σε συµβουλευτικά όρ-
γανα, στη χορήγηση της άδειας ή στη λήψη άλλων αποφάσεων
των αρµόδιων αρχών, µε εξαίρεση τους επαγγελµατικούς συλ-
λόγους και τις επαγγελµατικές οργανώσεις ή ενώσεις που ενερ-
γούν ως αρµόδια αρχή, η απαγόρευση αυτή δεν αφορά τη
διαβούλευση µε όργανα, όπως τα εµπορικά επιµελητήρια ή τους
κοινωνικούς εταίρους, για διάφορα θέµατα πλην των µεµονωµέ-
νων αιτήσεων χορήγησης άδειας, ούτε τη διαβούλευση µε το
κοινό.

7. Την υποχρέωση για σύσταση ή συµµετοχή σε χρηµατοοι-
κονοµική εγγύηση ή για σύναψη ασφαλιστικής σύµβασης µε πά-
ροχο υπηρεσιών ή µε οργανισµό που είναι εγκαταστηµένος στο
ελληνικό έδαφος. Αυτό δεν θίγει τη δυνατότητα των αρµόδιων
αρχών να απαιτούν ασφάλιση ή χρηµατοοικονοµικές εγγυήσεις
ούτε θίγει απαιτήσεις σχετικές µε τη συµµετοχή σε συλλογικό
ταµείο αποζηµιώσεων, όπως ενδεχοµένως ισχύει για µέλη επαγ-
γελµατικών φορέων ή οργανώσεων.

8. Την υποχρέωση προεγγραφής σε µητρώα που τηρούνται
εντός του ελληνικού εδάφους για ορισµένο χρονικό διάστηµα ή
προηγούµενης άσκησης της δραστηριότητας για ορισµένη χρο-
νική περίοδο εντός της ελληνικής Επικράτειας.

Άρθρο 16
(Άρθρο 15 Οδηγίας 2006/123)

Απαιτήσεις που πρέπει να αξιολογηθούν

1. Οι Αρχές εξετάζουν εάν στην εθνική έννοµη τάξη προβλέ-
πονται απαιτήσεις όπως εκείνες που αναφέρονται στην παρά-
γραφο 2 και εξασφαλίζουν ότι οι απαιτήσεις αυτές είναι
συµβατές µε τις προϋποθέσεις που αναφέρονται στην παρά-
γραφο 3. Οι διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας τροποποιούνται
όπου είναι αναγκαίο, ώστε να είναι συµβατές µε τις προϋποθέ-
σεις αυτές.

2. Οι Αρχές εξετάζουν εάν η ισχύουσα νοµοθεσία εξαρτά την
πρόσβαση σε δραστηριότητα παροχής υπηρεσιών ή την άσκησή
της από την τήρηση:

α) απαιτήσεων ποσοτικών ή εδαφικών περιορισµών, ιδίως υπό
τη µορφή ορίων που καθορίζονται ανάλογα µε τον πληθυσµό ή
µιας ελάχιστης γεωγραφικής απόστασης µεταξύ παρόχων υπη-
ρεσιών

β) απαίτησης που υποχρεώνει τον πάροχο υπηρεσιών να έχει
συγκεκριµένη νοµική µορφή

γ) απαιτήσεων όσον αφορά την κατοχή του κεφαλαίου εται-
ρίας

δ) απαιτήσεων, εκτός εκείνων που αφορούν τα ζητήµατα που
διέπει η Οδηγία 2005/36/ΕΚ σχετικά µε την αναγνώριση των
επαγγελµατικών προσόντων ή όσων προβλέπονται από άλλες
κοινοτικές νοµοθετικές ρυθµίσεις, οι οποίες περιορίζουν την πρό-

σβαση σε δραστηριότητα παροχής υπηρεσιών σε συγκεκριµέ-
νους παρόχους υπηρεσιών λόγω της ειδικής φύσης της δρα-
στηριότητας

ε) απαίτησης απαγόρευσης δηµιουργίας περισσότερων από
µιας εγκατάστασης στην ελληνική Επικράτεια

στ) απαιτήσεων για ελάχιστο αριθµό απασχολουµένων
ζ) απαιτήσεων για υποχρεωτικές ελάχιστες ή/και ανώτερες

τιµές, µε τις οποίες οφείλει να συµµορφώνεται ο πάροχος.

η) απαίτησης που επιβάλλεται σε παρόχους να προσφέρουν,
µαζί µε τη δική τους υπηρεσία, άλλες συγκεκριµένες υπηρεσίες.

3. Οι Αρχές ελέγχουν και στη συνέχεια επαληθεύουν αν οι πα-
ραπάνω απαιτήσεις πληρούν τις ακόλουθες προϋποθέσεις:

α) µη εισαγωγή διακρίσεων: οι απαιτήσεις δεν πρέπει να εισά-
γουν άµεσα ή έµµεσα διακρίσεις ανάλογα µε την ιθαγένεια ή,
όσον αφορά τις επιχειρήσεις, ανάλογα µε την έδρα τους

β) αναγκαιότητα: οι απαιτήσεις πρέπει να δικαιολογούνται από
επιτακτικό λόγο δηµόσιου συµφέροντος

γ) αναλογικότητα: οι απαιτήσεις πρέπει να είναι κατάλληλες
για να εξασφαλίσουν την υλοποίηση του επιδιωκόµενου στόχου
και να µην υπερβαίνουν το όριο που είναι απαραίτητο για την επί-
τευξη του στόχου, το ίδιο δε αποτέλεσµα να µην µπορεί να επι-
τευχθεί µε άλλα λιγότερο περιοριστικά µέτρα.

4. Οι παράγραφοι 1, 2 και 3 εφαρµόζονται και στη νοµοθεσία
που διέπει τον τοµέα των υπηρεσιών γενικού οικονοµικού συµ-
φέροντος, µόνο κατά το µέτρο που η εφαρµογή τους δεν παρα-
κωλύει, νοµικά ή στην πράξη, την εκτέλεση της συγκεκριµένης
αποστολής που τους έχει ανατεθεί.

5. Οι Αρχές κοινοποιούν στην Επιτροπή τις νέες νοµοθετικές,
κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις, µε τις οποίες θεσπίζουν,
σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις της παραγράφου 3, απαιτήσεις
από αυτές που απαριθµούνται στην παράγραφο 2, καθώς και τις
σχετικές αιτιολογήσεις. Η κοινοποίηση εθνικού νοµοσχεδίου
σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 39/2001 (ΦΕΚ 28 Α') πληροί
την υποχρέωση κοινοποίησης που προβλέπεται στον παρόντα
νόµο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆'
ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑ ΤΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

ΤΜΗΜΑ 1
ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΠΑΡΟΧΗ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΚΑΙ ΣΥΝΑΦΕΙΣ

ΠΑΡΕΚΚΛΙΣΕΙΣ

Άρθρο 17
(Άρθρο 16 Οδηγίας 2006/123)
Ελεύθερη παροχή υπηρεσιών

1. Οι πάροχοι υπηρεσιών µπορούν να παρέχουν υπηρεσίες σε
κράτος-µέλος διαφορετικό από αυτό στο οποίο εδρεύουν.

2. Οι Αρχές εξασφαλίζουν την ελεύθερη πρόσβαση σε δρα-
στηριότητα παροχής υπηρεσιών και την ελεύθερη άσκησή της
στην ελληνική Επικράτεια.

Οι Αρχές δεν επιτρέπεται να εξαρτούν την πρόσβαση σε δρα-
στηριότητα παροχής υπηρεσιών ή την άσκησή της στην ελληνική
Επικράτεια από απαιτήσεις που δεν τηρούν τις ακόλουθες
αρχές:

α) µη εισαγωγή διακρίσεων: οι απαιτήσεις δεν πρέπει να εισά-
γουν, άµεσα ή έµµεσα, διακρίσεις ανάλογα µε την ιθαγένεια ή,
όσον αφορά τα νοµικά πρόσωπα, ανάλογα µε το κράτος-µέλος
στο οποίο εδρεύουν,

β) αναγκαιότητα: οι απαιτήσεις πρέπει να δικαιολογούνται για
λόγους δηµόσιας τάξης, δηµόσιας ασφάλειας ή δηµόσιας υγείας
ή προστασίας του περιβάλλοντος,

γ) αναλογικότητα: οι απαιτήσεις πρέπει να είναι κατάλληλες
για να εξασφαλίζουν την υλοποίηση του επιδιωκόµενου στόχου
και να µην υπερβαίνουν το όριο που είναι απαραίτητο για την επί-
τευξη του στόχου.

3. Οι Αρχές δεν µπορούν να περιορίζουν την ελεύθερη παροχή
υπηρεσιών από πάροχο, ο οποίος είναι εγκαταστηµένος σε άλλο
κράτος-µέλος, µε την επιβολή οποιασδήποτε από τις ακόλουθες
απαιτήσεις:
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α) την υποχρέωση για τον πάροχο να είναι εγκατεστηµένος
στην ελληνική Επικράτεια

β) την υποχρέωση για τον πάροχο να εξασφαλίζει άδεια από
τις αρµόδιες αρχές, συµπεριλαµβανοµένης της εγγραφής σε µη-
τρώο ή σε επαγγελµατικό φορέα ή σύλλογο που λειτουργεί στην
ελληνική Επικράτεια, εκτός από περιπτώσεις που προβλέπονται
στον παρόντα νόµο ή σε πράξεις κοινοτικού δικαίου

γ) την απαγόρευση για τον πάροχο να αποκτήσει στην ελλη-
νική Επικράτεια υποδοµή ορισµένης µορφής ή είδους, συµπερι-
λαµβανοµένου γραφείου ή δικηγορικού γραφείου, που είναι
απαραίτητη για την παροχή των υπηρεσιών του

δ) την εφαρµογή ειδικού συµβατικού καθεστώτος µεταξύ πα-
ρόχου και αποδέκτη που εµποδίζει ή περιορίζει την παροχή υπη-
ρεσιών από αυτοαπασχολούµενο

ε) την υποχρέωση για τον πάροχο να διαθέτει συγκεκριµένο
έγγραφο ταυτότητας για την άσκηση δραστηριότητας παροχής
υπηρεσιών, το οποίο χορηγείται από τις αρµόδιες αρχές τους

στ) απαιτήσεις οι οποίες θίγουν τη χρήση εξοπλισµού και υλι-
κού που αποτελεί αναπόσπαστο µέρος της παροχής της υπηρε-
σίας, µε εξαίρεση τις απαιτήσεις που είναι αναγκαίες για την
υγεία και την ασφάλεια στο χώρο εργασίας

ζ) περιορισµούς στην ελευθερία παροχής υπηρεσιών που ορί-
ζονται στο άρθρο 20.

4. Οι Αρχές, όταν ο πάροχος υπηρεσιών µεταβαίνει στην ελ-
ληνική Επικράτεια, µπορούν να επιβάλουν απαιτήσεις που αφο-
ρούν τη δραστηριότητα παροχής υπηρεσιών και δικαιολογούνται
για λόγους δηµόσιας τάξης, δηµόσιας ασφάλειας, δηµόσιας
υγείας ή προστασίας του περιβάλλοντος και είναι σύµφωνες µε
την παράγραφο 2. Οι Αρχές εφαρµόζουν τις διατάξεις της κεί-
µενης νοµοθεσίας σχετικά µε τις συνθήκες απασχόλησης, συ-
µπεριλαµβανοµένων όσων καθορίζονται σε συλλογικές
συµβάσεις.

5. Με απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού
προσδιορίζονται οι απαιτήσεις της προηγούµενης παραγράφου,
καθορίζεται ο τρόπος κάλυψης αυτών και ρυθµίζεται κάθε σχε-
τικό θέµα για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 18
(Άρθρο 17 Οδηγίας 2006/123)

Συµπληρωµατικές παρεκκλίσεις από την
ελεύθερη παροχή υπηρεσιών

Οι διατάξεις του άρθρου 17 δεν εφαρµόζονται:
1. Σε υπηρεσίες γενικού οικονοµικού ενδιαφέροντος που πα-

ρέχονται σε άλλο κράτος-µέλος, όπως:
α) ταχυδροµικές υπηρεσίες που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρ-

µογής της Οδηγίας 97/67/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου, της 15ης ∆εκεµβρίου 1997, σχετικά µε τους κοι-
νούς κανόνες για την ανάπτυξη της εσωτερικής αγοράς κοινοτι-
κών ταχυδροµικών υπηρεσιών και για τη βελτίωση της ποιότητας
των παρεχόµενων υπηρεσιών (ΕΕ L 15 της 21ης Ιανουαρίου
1998, όπως τροποποιήθηκε τελευταία µε τον Κανονισµό (ΕΚ)
1882/2003, ΕΕ L 284 της 31ης ∆εκεµβρίου 2003, σ.1), όπως µε-
ταφέρθηκε στο ελληνικό δίκαιο µε τους νόµους 2668/1998 (ΦΕΚ
282 Α') και 3185/2003 (ΦΕΚ 229 Α')

β) στον τοµέα της ηλεκτρικής ενέργειας, στις υπηρεσίες που
καλύπτονται από την Οδηγία 2003/54/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου, της 26ης Ιουνίου 2003, σχετικά
µε τους κοινούς κανόνες για την εσωτερική αγορά ηλεκτρικής
ενέργειας (EE L 176 της 15ης Ιουλίου 2003, που τροποποιήθηκε
µε την Οδηγία 2004/85/ΕΚ του Συµβουλίου, EE L 236 της 7ης Ιου-
λίου 2004), όπως µεταφέρθηκε στο ελληνικό δίκαιο µε το ν.
3426/2005 (ΦΕΚ 309 Α')

γ) στον τοµέα του φυσικού αερίου, στις υπηρεσίες που καλύ-
πτονται από την Οδηγία 2003/55/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου, της 26ης Ιουνίου 2003, σχετικά µε τους
κοινούς κανόνες για την εσωτερική αγορά φυσικού αερίου (ΕΕ L
176 της 15ης Ιουλίου 2003), όπως µεταφέρθηκε στο ελληνικό δί-
καιο µε το ν. 3428/2005 (ΦΕΚ 313 Α')

δ) στις υπηρεσίες διανοµής και παροχής ύδατος και στις υπη-
ρεσίες διαχείρισης λυµάτων

ε) στις υπηρεσίες επεξεργασίας των αποβλήτων.
2. Σε ζητήµατα που διέπονται από την Οδηγία 96/71/ΕΚ της

16ης ∆εκεµβρίου 1996, όπως µεταφέρθηκε στο ελληνικό δίκαιο
µε το π.δ. 219/2000 (ΦΕΚ 190 Α').

3. Σε ζητήµατα που διέπονται από την οδηγία 95/46/ΕΚ του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 24ης Οκτω-
βρίου 1995, για την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι
της επεξεργασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και για
την ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών (ΕΕ L 281 της
23ης Νοεµβρίου 1995, όπως τροποποιήθηκε τελευταία µε τον
κανονισµό (ΕΚ) αριθ. 1882/2003), όπως µεταφέρθηκε στο ελλη-
νικό δίκαιο µε το ν. 2472/1997 (ΦΕΚ 50 Α').

4. Σε ζητήµατα που διέπονται από την Οδηγία 77/249/ΕΟΚ του
Συµβουλίου, της 22ας Μαρτίου 1977, περί διευκολύνσεως της
πραγµατικής ασκήσεως της ελεύθερης παροχής υπηρεσιών από
δικηγόρους (ΕΕ L 78 της 26ης Μαρτίου 1977, όπως τροποποιή-
θηκε τελευταία µε την Πράξη Προσχώρησης του 2003), όπως µε-
ταφέρθηκε στο ελληνικό δίκαιο µε το π.δ. 258/1987 (ΦΕΚ 125 Α').

5. Στη δραστηριότητα της δικαστικής είσπραξης οφειλών.
6. Σε ζητήµατα που διέπονται από τον τίτλο ΙΙ της Οδηγίας

2005/36/ΕΚ της 7ης Σεπτεµβρίου 2005 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου, συµπεριλαµβανοµένων των απαι-
τήσεων της ελληνικής νοµοθεσίας, όταν η υπηρεσία παρέχεται
στην Ελληνική Επικράτεια, οι οποίες επιφυλάσσουν µια δραστη-
ριότητα σε συγκεκριµένο επάγγελµα.

7. Σε ζητήµατα που καλύπτονται από τον Κανονισµό (ΕΟΚ)
αριθ. 1408/71 του Συµβουλίου της 14ης Ιουνίου 1971 περί εφαρ-
µογής των συστηµάτων κοινωνικής ασφαλίσεως στους µισθω-
τούς και τις οικογένειές τους που διακινούνται εντός της
Κοινότητας, όπως ισχύει.

8. Ως προς τις διοικητικές διατυπώσεις, σχετικά µε την ελεύ-
θερη κυκλοφορία των προσώπων και την κατοικία τους, σε ζη-
τήµατα που διέπονται από τις διατάξεις της Οδηγίας 2004/38/ΕΚ
της 30ής Σεπτεµβρίου 2004, όπως µεταφέρθηκαν στο ελληνικό
δίκαιο µε το π.δ. 106/2007 (ΦΕΚ 135 Α') και οι οποίες προβλέ-
πουν τις διοικητικές διατυπώσεις ενώπιων των αρµοδίων αρχών
του κράτους µέλους, στο οποίο παρέχεται η υπηρεσία που πρέ-
πει να διεκπεραιώσουν οι δικαιούχοι.

9. Ως προς τους υπηκόους τρίτων χωρών, που µεταβαίνουν
στην ελληνική Επικράτεια για λόγους παροχής υπηρεσιών, στη
δυνατότητα των ελληνικών αρχών να απαιτήσουν θεώρηση ή
άδεια παραµονής για υπηκόους τρίτων χωρών, που δεν καλύ-
πτονται από το καθεστώς αµοιβαίας αναγνώρισης που προβλέ-
πεται στο άρθρο 21 της σύµβασης για την εφαρµογή της
συµφωνίας Σένγκεν, της 14ης Ιουνίου 1985, σχετικά µε τη στα-
διακή κατάργηση των ελέγχων στα κοινά σύνορα (ΕΕ L 239 της
22ας Ιουλίου 2000, όπως τροποποιήθηκε τελευταία µε τον Κα-
νονισµό (ΕΚ) αριθ. 1160/2005 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου, ΕΕ L 191 της 22ας Ιουλίου 2005) ή στη δυνα-
τότητα να επιβάλλεται σε υπηκόους τρίτων χωρών που παρέχουν
υπηρεσία στο ελληνικό έδαφος η υποχρέωση να παρουσιάζονται
στις αρµόδιες ελληνικές αρχές κατά την είσοδό τους ή ύστερα
από αυτήν.

10. Ως προς τις αποστολές αποβλήτων, σε θέµατα που καλύ-
πτονται από τον Κανονισµό (ΕΟΚ) αριθ. 259/93 του Συµβουλίου,
της 1ης Φεβρουαρίου 1993, σχετικά µε την παρακολούθηση και
τον έλεγχο των µεταφορών αποβλήτων στο εσωτερικό της Κοι-
νότητας, καθώς και κατά την είσοδο και έξοδό τους (ΕΕ L 30 της
6ης Φεβρουαρίου 1993, όπως τροποποιήθηκε τελευταία µε τον
Κανονισµό (ΕΚ) αριθ. 2557/2001 της Επιτροπής, (ΕΕ L 349 της
31ης ∆εκεµβρίου 2001).

11. Στα δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας, στα συγγενικά
δικαιώµατα, στα δικαιώµατα που ρυθµίζονται µε την Οδηγία
87/54/ΕΟΚ του Συµβουλίου, της 16ης ∆εκεµβρίου 1986, σχετικά
µε τη νοµική προστασία των τοπογραφιών προϊόντων ηµιαγωγών
(ΕΕ L 24 της 27ης Ιανουαρίου 1987), όπως µεταφέρθηκε στο ελ-
ληνικό δίκαιο µε τα προεδρικά διατάγµατα 45/1991 (ΦΕΚ 24 Α')
και 415/1995 (ΦΕΚ 238 Α') και την Οδηγία 96/9/ΕΚ του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 11ης Μαρτίου 1996,
σχετικά µε τη νοµική προστασία των βάσεων δεδοµένων (ΕΕ L
77 της 27ης Μαρτίου 1996), όπως µεταφέρθηκε στο ελληνικό δί-
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καιο µε το ν. 2819/2000 (ΦΕΚ 84 Α'), άρθρο 7, καθώς και στα δι-
καιώµατα βιοµηχανικής ιδιοκτησίας.

12. Στις πράξεις για τις οποίες ο νόµος επιτάσσει την παρέµ-
βαση συµβολαιογράφου.

13. Σε ζητήµατα που καλύπτονται από την Οδηγία 2006/43/ΕΚ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 17ης
Μαΐου 2006, για τον υποχρεωτικό έλεγχο των ετήσιων και των ενο-
ποιηµένων λογαριασµών (ΕΕ 157 της 9ης Ιουνίου 2006), όπως µε-
ταφέρθηκε στο ελληνικό δίκαιο µε το ν. 3693/2008 (ΦΕΚ 174 Α').

14. Στην ταξινόµηση οχηµάτων που έχουν αποκτηθεί µε χρη-
µατοδοτική µίσθωση σε άλλο κράτος-µέλος.

15. Σε διατάξεις για τις συµβατικές και τις εξωσυµβατικές ενο-
χές, που αναφέρονται και στον τύπο των συµβάσεων, οι οποίες
διέπονται από τους κανόνες του Ιδιωτικού ∆ιεθνούς ∆ικαίου.

16. Με απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού
προσδιορίζονται οι περιπτώσεις στις οποίες δεν εφαρµόζονται
οι διατάξεις του άρθρου 17, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο
παρόν άρθρο.

Άρθρο 19
(Άρθρο 18 Οδηγίας 2006/123)

Παρεκκλίσεις για µεµονωµένες περιπτώσεις

1. Κατά παρέκκλιση από το άρθρο 17 και µόνο κατ’ εξαίρεση,
οι Αρχές µπορούν να λάβουν µέτρα σχετικά µε την ασφάλεια των
υπηρεσιών κατά ενός παρόχου, ο οποίος είναι εγκατεστηµένος
σε άλλο κράτος-µέλος.

2. Τα µέτρα αυτά µπορούν να ληφθούν µόνο εφόσον τηρηθεί
η διαδικασία αµοιβαίας βοήθειας, η οποία προβλέπεται στο
άρθρο 34 και εφόσον πληρούνται οι ακόλουθες προϋποθέσεις:

α) οι διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας, σύµφωνα µε τις
οποίες λαµβάνεται το µέτρο, δεν έχουν αποτελέσει αντικείµενο
κοινοτικής εναρµόνισης στον τοµέα που ορίζεται στη παρά-
γραφο 1

β) το µέτρο είναι πιο προστατευτικό για τον αποδέκτη από
εκείνο που θα ελάµβανε το κράτος-µέλος εγκατάστασης δυνάµει
των εθνικών του διατάξεων

γ) το κράτος-µέλος εγκατάστασης δεν έλαβε µέτρα ή έλαβε
µέτρα ανεπαρκή σε σχέση µε τα οριζόµενα στο άρθρο 34 παρά-
γραφος 2

δ) το µέτρο είναι αναλογικό.
3. Οι παράγραφοι 1 και 2 δεν θίγουν τις διατάξεις, που εγ-

γυώνται την ελεύθερη παροχή των υπηρεσιών ή επιτρέπουν πα-
ρεκκλίσεις από αυτήν και οι οποίες προβλέπονται από κοινοτικές
πράξεις.

4. Με απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού κα-
θορίζονται οι προϋποθέσεις ασφάλειας και τα κριτήρια για τη
λήψη των σχετικών µε την ασφάλεια µέτρων και ρυθµίζονται θέ-
µατα εφαρµογής του άρθρου αυτού.

ΤΜΗΜΑ 2
∆ΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΤΩΝ ΑΠΟ∆ΕΚΤΩΝ ΤΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

Άρθρο 20
(Άρθρο 19 Οδηγίας 2006/123)

Περιορισµοί που απαγορεύονται

∆εν επιτρέπεται να επιβάλλονται στους αποδέκτες υπηρεσιών
στην Ελλάδα απαιτήσεις οι οποίες περιορίζουν τη χρήση µιας
υπηρεσίας, που παρέχεται από φορέα εγκατεστηµένο σε άλλο
κράτος-µέλος, και ιδίως:

α) η υποχρέωση εξασφάλισης άδειας από τις αρµόδιες αρχές
ή υποβολή δήλωσης σε αυτές

β) µεροληπτικά όρια στη χορήγηση οικονοµικών ενισχύσεων,
λόγω του γεγονότος ότι ο πάροχος είναι εγκατεστηµένος σε
άλλο κράτος-µέλος ή λόγω του τόπου παροχής της υπηρεσίας.

Άρθρο 21
(Άρθρο 20 Οδηγίας 2006/123)

Μη εισαγωγή διακρίσεων

1. Οι αποδέκτες υπηρεσιών δεν υπόκεινται σε απαιτήσεις που

εισάγουν διακρίσεις λόγω της ιθαγένειας ή του τόπου κατοικίας
τους.

2. Οι γενικές προϋποθέσεις πρόσβασης σε µια υπηρεσία, που
διατίθενται στο κοινό από τον πάροχο της υπηρεσίας, δεν εισά-
γουν διακρίσεις λόγω ιθαγένειας ή τόπου κατοικίας του αποδέ-
κτη, χωρίς αυτό να θίγει τη δυνατότητα να προβλέπονται
διαφορετικές προϋποθέσεις πρόσβασης, οι οποίες δικαιολο-
γούνται άµεσα µε αντικειµενικά κριτήρια.

Άρθρο 22
(Άρθρο 21 Οδηγίας 2006/123)
Βοήθεια για τους αποδέκτες

1. Οι αποδέκτες υπηρεσιών στην Ελλάδα δικαιούνται να λαµ-
βάνουν τις ακόλουθες πληροφορίες:

α) γενικές πληροφορίες για τις ισχύουσες απαιτήσεις στα υπό-
λοιπα κράτη-µέλη σχετικά µε την πρόσβαση στις δραστηριότητες
παροχής υπηρεσιών και µε την άσκηση των εν λόγω δραστηριο-
τήτων, ιδίως όσες αφορούν την προστασία των καταναλωτών

β) γενικές πληροφορίες για τα µέσα έννοµης προστασίας που
έχουν στη διάθεσή τους σε περίπτωση διαφοράς µεταξύ παρό-
χου και αποδέκτη

γ) τα στοιχεία επικοινωνίας των ενώσεων ή οργανισµών, περι-
λαµβανοµένων των κέντρων ενηµέρωσης του δικτύου των ευ-
ρωπαϊκών κέντρων καταναλωτών, όπου οι πάροχοι ή οι
αποδέκτες υπηρεσιών µπορούν να λάβουν πρακτική βοήθεια.

Εάν χρειασθεί, οι οδηγίες από τις Αρχές περιλαµβάνουν έναν
απλό βήµα-προς-βήµα οδηγό. Οι πληροφορίες και η βοήθεια πα-
ρέχονται µε σαφή και µη επιδεχόµενο παρερµηνείες τρόπο, είναι
εύκολα προσβάσιµες εξ αποστάσεως ακόµα και µε ηλεκτρονικά
µέσα και επικαιροποιούνται συνεχώς. Οι αρµόδιες αρχές υπο-
χρεούνται σε άµεση ενηµέρωση των αρµόδιων υπηρεσιών του
Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ια-
κυβέρνησης για τις πληροφορίες της παραγράφου αυτής που
θα παρέχονται στα Ε.Κ.Ε., καθώς και σε κάθε περίπτωση µετα-
βολής των ανωτέρω.

2. Η παροχή των πληροφοριών της παραγράφου 1 ανατίθεται
για µεν τους καταναλωτές στο Ευρωπαϊκό Κέντρο Καταναλωτή
Ελλάδος, για δε τις επιχειρήσεις στο Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίω-
σης (Enterprise Europe Network- Hellas).

3. Για την εκπλήρωση των απαιτήσεων που θεσπίζονται στην
παράγραφο 1, ο φορέας στον οποίο προσφεύγει ο αποδέκτης
υπηρεσιών απευθύνεται, εφόσον είναι αναγκαίο, στο σχετικό
φορέα του οικείου κράτους-µέλους και προωθεί σε αυτόν τις
πληροφορίες που του ζητούνται. Οι εν λόγω φορείς αλληλοβοη-
θούνται και καταβάλλουν κάθε δυνατή προσπάθεια για να συ-
νεργάζονται αποτελεσµατικά µεταξύ τους. Σε συνεργασία µε την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, οι Αρχές θεσπίζουν τις πρακτικές ρυθµί-
σεις που απαιτούνται για την εφαρµογή της παραγράφου 1,
όπως ιδίως ερµηνευτικές εγκυκλίους και οδηγίες.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε'
ΠΟΙΟΤΗΤΑ ΤΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

Άρθρο 23
(Άρθρο 22 Οδηγίας 2006/123)

Πληροφορίες για τους παρόχους
και τις υπηρεσίες τους

1. Οι πάροχοι υπηρεσιών υποχρεούνται να θέτουν στη διάθεση
του αποδέκτη, τις ακόλουθες πληροφορίες:

α) την επωνυµία, το νοµικό καθεστώς και τη µορφή του παρό-
χου, τη γεωγραφική διεύθυνση στην οποία είναι εγκατεστηµένος
και τα στοιχεία εκείνα που επιτρέπουν την ταχεία και άµεση επι-
κοινωνία του αποδέκτη µε αυτόν, ενδεχοµένως µε ηλεκτρονικά
µέσα

β) όταν ο πάροχος υπηρεσιών είναι εγγεγραµµένος σε εµπο-
ρικό µητρώο ή σε άλλο παρεµφερές δηµόσιο µητρώο, την ονο-
µασία του µητρώου αυτού και τον αριθµό εγγραφής του
παρόχου ή αντίστοιχα µέσα αναγνώρισης που περιλαµβάνονται
στο µητρώο αυτό
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γ) όταν η δραστηριότητα υπόκειται σε σύστηµα χορήγησης
άδειας, τα στοιχεία της αρµόδιας αρχής ή του Ενιαίου Κέντρου
Εξυπηρέτησης

δ) όταν ο πάροχος ασκεί δραστηριότητα η οποία υπόκειται σε
ΦΠΑ, τον αριθµό αναγνώρισης που ορίζεται στο άρθρο 22, πα-
ράγραφος 1, της έκτης Οδηγίας 77/388/ΕΟΚ του Συµβουλίου,
της 17ης Μαΐου 1977, περί εναρµονίσεως των νοµοθεσιών των
κρατών-µελών των σχετικών µε τους φόρους κύκλου εργασιών -
Κοινό σύστηµα φόρου προστιθέµενης αξίας: οµοιόµορφη φορο-
λογική βάση (ΕΕ L 145 της 13ης Ιουνίου 1977, όπως τροποποιή-
θηκε τελευταία µε την Οδηγία 2006/18/ΕΚ (ΕΕ L 51 της 22ας
Φεβρουαρίου 2006), όπως καθορίζεται στο ν. 1642/1986 (ΦΕΚ
145 Α')

ε) σχετικά µε τα νοµοθετικώς κατοχυρωµένα επαγγέλµατα,
κάθε επαγγελµατικό σύλλογο ή συναφή οργανισµό, στον οποίο
είναι εγγεγραµµένος ο πάροχος υπηρεσιών, τον επαγγελµατικό
τίτλο και το κράτος-µέλος από το οποίο χορηγήθηκε

στ) τους γενικούς όρους και τις γενικές ρήτρες που ενδεχο-
µένως εφαρµόζει ο πάροχος

ζ) την ύπαρξη τυχόν συµβατικών ρητρών που χρησιµοποιεί ο
πάροχος σχετικά µε το δίκαιο που διέπει τη σύµβαση ή /και τα
αρµόδια δικαστήρια

η) την ύπαρξη τυχόν εγγύησης µετά την πώληση, µη επιβαλ-
λόµενης από το νόµο

θ) την τιµή της υπηρεσίας, εάν η τιµή προκαθορίζεται από τον
πάροχο για ορισµένο τύπο υπηρεσίας

ι) τα κύρια χαρακτηριστικά της υπηρεσίας, εάν δεν προκύ-
πτουν ήδη από τα συµφραζόµενα

ια) την ασφάλιση ή τις εγγυήσεις που προβλέπονται στην πα-
ράγραφο 1 του άρθρου 24, ιδίως δε τα στοιχεία της σύµβασης
του ασφαλιστή ή του εγγυητή και την εδαφική κάλυψη.

2. Οι πάροχοι υπηρεσιών υποχρεούνται να παρέχουν τις πλη-
ροφορίες που αναφέρονται στην παράγραφο 1, κατ’ επιλογή
τους, εναλλακτικά ως εξής:

α) να γνωστοποιούν τις πληροφορίες µε δική τους πρωτοβου-
λία

β) να διασφαλίζουν ότι οι πληροφορίες είναι εύκολα προσβά-
σιµες για τον αποδέκτη στον τόπο παροχής της υπηρεσίας ή σύ-
ναψης της σύµβασης

γ) να καθιστούν τις πληροφορίες εύκολα προσβάσιµες για τον
αποδέκτη ηλεκτρονικά µέσω διεύθυνσης που γνωστοποιείται
από τους παρόχους

δ) να παρέχουν στον αποδέκτη ενηµερωτικό έγγραφο, όπου
περιλαµβάνονται λεπτοµέρειες για την παροχή των υπηρεσιών
τους.

3. Οι πάροχοι υπηρεσιών, έπειτα από αίτηση του αποδέκτη των
υπηρεσιών τους, υποχρεούνται να γνωστοποιούν τις ακόλουθες
συµπληρωµατικές πληροφορίες:

α) την τιµή της υπηρεσίας, όταν η τιµή δεν προκαθορίζεται από
τον πάροχο για συγκεκριµένο τύπο υπηρεσίας ή όταν η ακριβής
τιµή δεν µπορεί να δηλωθεί, τη µέθοδο υπολογισµού της τιµής,
η οποία επιτρέπει στον αποδέκτη να επαληθεύσει την τιµή ή µία
αρκετά λεπτοµερή εκτίµηση

β) σχετικά µε τα νοµοθετικώς κατοχυρωµένα επαγγέλµατα,
αναφορά των επαγγελµατικών κανόνων που εφαρµόζονται στην
Ελλάδα και των µέσων πρόσβασης σε αυτά

γ) πληροφορίες σχετικά µε τις δραστηριότητες και τις εταιρι-
κές σχέσεις πολλαπλών ειδικοτήτων, οι οποίες συνδέονται άµεσα
µε τη συγκεκριµένη υπηρεσία και µε τα µέτρα που έχουν λάβει
για την αποφυγή των συγκρούσεων συµφερόντων. Οι πληρο-
φορίες αυτές πρέπει να περιλαµβάνονται σε κάθε ενηµερωτικό
έγγραφο των παρόχων που παρουσιάζει µε τρόπο λεπτοµερή τις
υπηρεσίες τους

δ) τυχόν Κώδικες ∆εοντολογίας, στους οποίους υπόκεινται οι
πάροχοι υπηρεσιών, καθώς και τη διεύθυνση στην οποία µπορεί
κανείς να συµβουλευθεί τους Κώδικες ηλεκτρονικά και τις δια-
θέσιµες γλωσσικές εκδόσεις

ε) όταν ένας πάροχος υπόκειται σε Κώδικα ∆εοντολογίας ή
είναι µέλος επαγγελµατικού φορέα ή οργάνωσης που προβλέ-
πει τη χρησιµοποίηση µηχανισµού εξωδικαστικής επίλυσης των

διαφορών, σχετικές πληροφορίες. O πάροχος διευκρινίζει τον
τρόπο µε τον οποίον υπάρχει πρόσβαση σε λεπτοµερείς πληρο-
φορίες σχετικά µε τα χαρακτηριστικά και τους όρους χρησιµο-
ποίησης του µηχανισµού εξωδικαστικής επίλυσης των διαφορών.

4. Οι Αρχές διασφαλίζουν ότι οι πληροφορίες, που οφείλει να
παράσχει ο πάροχος υπηρεσιών στο πλαίσιο του παρόντος κε-
φαλαίου, πρέπει να είναι διαθέσιµες ή να γνωστοποιούνται µε
τρόπο σαφή και αδιαµφισβήτητο και σε εύλογο χρόνο πριν από
τη σύναψη της σύµβασης ή πριν από την παροχή της υπηρεσίας,
όταν δεν υπάρχει γραπτή σύµβαση.

5. Οι υποχρεώσεις παροχής πληροφοριών που ορίζονται στο
παρόν κεφάλαιο προστίθενται στις απαιτήσεις που προβλέπο-
νται ήδη από την κοινοτική νοµοθεσία. Οι Αρχές µπορούν να ορί-
σουν συµπληρωµατικές υποχρεώσεις πληροφοριών για τους
παρόχους που είναι εγκατεστηµένοι στο ελληνικό έδαφος.

Άρθρο 24
(Άρθρο 23 Οδηγίας 2006/123)

Ασφάλιση επαγγελµατικής ευθύνης και εγγυήσεις

1. Οι πάροχοι υπηρεσιών, οι υπηρεσίες των οποίων ενέχουν
άµεσο και συγκεκριµένο κίνδυνο για την υγεία ή την ασφάλεια
του αποδέκτη ή τρίτου ή τη χρηµατοοικονοµική ασφάλεια του
αποδέκτη, θα πρέπει να συνάπτουν ανάλογη µε τη φύση και την
έκταση του κινδύνου ασφάλιση επαγγελµατικής ευθύνης ή να
την αντικαθιστούν µε οποιαδήποτε άλλη ισοδύναµη ή ουσιαστικά
συγκρίσιµη, ως προς τον σκοπό της, εγγύηση ή ανάλογη διευ-
θέτηση.

2.Όταν ένας πάροχος εγκαθίσταται στο ελληνικό έδαφος, οι
Αρχές δεν απαιτούν ασφάλιση επαγγελµατικής ευθύνης ή εγ-
γύηση από αυτόν, εφόσον καλύπτεται ήδη σε άλλο κράτος-
µέλος, στο οποίο είναι ήδη εγκατεστηµένος, από εγγύηση
ισοδύναµη ή κατ’ ουσία συγκρίσιµη ως προς το σκοπό της και
ως προς την κάλυψη την οποία παρέχει από πλευράς ασφαλιζό-
µενου κινδύνου, ασφαλιζόµενου ποσού ή ανώτατου ορίου της
εγγύησης και ενδεχόµενων εξαιρέσεων από την κάλυψη. Εάν η
ισοδυναµία εξασφαλίζεται µόνο εν µέρει, οι Αρχές µπορούν να
ζητήσουν συµπληρωµατική εγγύηση για να καλύψουν τα στοι-
χεία εκείνα τα οποία δεν καλύπτονται ήδη.

Όταν οι Αρχές απαιτούν από παρόχους υπηρεσιών εγκατε-
στηµένους στην Ελληνική Επικράτεια να συνάπτουν ασφάλιση
επαγγελµατικής ευθύνης ή να παρέχουν οποιαδήποτε άλλη εγ-
γύηση, αποδέχονται ως επαρκή απόδειξη βεβαιώσεις ασφαλι-
στικής κάλυψης που έχουν εκδοθεί από χρηµατοπιστωτικά
ιδρύµατα και ασφαλιστικές εταιρίες εγκατεστηµένες σε άλλα
κράτη-µέλη.

3. Οι παράγραφοι 1 και 2 δεν θίγουν τα συστήµατα επαγγελ-
µατικής ασφάλισης ή εγγυήσεων που προβλέπονται από άλλες
κοινοτικές νοµοθετικές ρυθµίσεις.

4. Για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου, νοούνται ως:
– «άµεσος και συγκεκριµένος κίνδυνος», ο κίνδυνος που προ-

κύπτει άµεσα από την παροχή της υπηρεσίας
– «υγεία και ασφάλεια», σε σχέση µε έναν αποδέκτη ή τρίτο, η

αποφυγή του θανάτου ή σοβαρής σωµατικής βλάβης
– «χρηµατοοικονοµική ασφάλεια», σε σχέση µε έναν αποδέ-

κτη, η αποφυγή σηµαντικής απώλειας σε χρήµα ή σε αξία περι-
ουσιακών στοιχείων

– «ασφάλιση επαγγελµατικής ευθύνης», η ασφάλεια την οποία
συνάπτει ένας πάροχος για ενδεχόµενη ευθύνη του έναντι των
αποδεκτών και, ανάλογα µε την περίπτωση, τρίτων, λόγω της πα-
ροχής της υπηρεσίας.

5. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότη-
τας και Ναυτιλίας και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού
ορίζονται τα κριτήρια για το ισοδύναµο ή το συγκρίσιµο χαρα-
κτήρα της ασφαλιστικής κάλυψης, µε βάση το σκοπό της και την
κάλυψη που παρέχει ως προς τον ασφαλιζόµενο κίνδυνο, το
ασφαλιζόµενο ποσό ή το ανώτατο όριο της εγγύησης, καθώς και
τις πιθανές εξαιρέσεις από την κάλυψη και ρυθµίζεται κάθε θέµα
εφαρµογής του άρθρου αυτού.
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Άρθρο 25
(Άρθρο 24 Οδηγίας 2006/123)

Εµπορικές επικοινωνίες των νοµοθετικώς
κατοχυρωµένων επαγγελµάτων

1. Καταργούνται όλες οι συνολικές απαγορεύσεις εµπορικών
επικοινωνιών για τα νοµοθετικώς κατοχυρωµένα επαγγέλµατα.

2. Οι εµπορικές επικοινωνίες που χρησιµοποιούν τα νοµοθετι-
κώς κατοχυρωµένα επαγγέλµατα πρέπει να τηρούν τους επαγ-
γελµατικούς κανόνες που συνάδουν µε το κοινοτικό δίκαιο και
ιδιαίτερα αυτούς οι οποίοι είναι συναφείς µε την ανεξαρτησία,
την αξιοπρέπεια και την ακεραιότητα του επαγγέλµατος, καθώς
και το επαγγελµατικό απόρρητο, κατά τρόπο συνάδοντα µε τις
ιδιαιτερότητες κάθε επαγγέλµατος. Οι επαγγελµατικοί κανόνες
για τις εµπορικές επικοινωνίες δεν πρέπει να δηµιουργούν δια-
κρίσεις, οφείλουν να δικαιολογούνται αντικειµενικά από επιτα-
κτικό λόγο δηµοσίου συµφέροντος και να είναι αναλογικοί.

3. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, καταργούνται ή τροπο-
ποιούνται οι υφιστάµενοι περιορισµοί και απαγορεύσεις στα
πλαίσια των ρυθµίσεων της προηγούµενης παραγράφου.

Άρθρο 26
(Άρθρο 25 Οδηγίας 2006/123)

∆ραστηριότητες πολλαπλών ειδικοτήτων

1. Οι πάροχοι υπηρεσιών δεν υπόκεινται σε απαιτήσεις που
τους υποχρεώνουν να ασκούν αποκλειστικά συγκεκριµένη δρα-
στηριότητα ή που περιορίζουν την άσκηση από κοινού ή σε εται-
ρική σχέση διαφορετικών δραστηριοτήτων.

Οι ακόλουθοι πάροχοι µπορούν να υπόκεινται σε τέτοιες απαι-
τήσεις:

α) τα νοµοθετικώς κατοχυρωµένα επαγγέλµατα, στο µέτρο
που δικαιολογείται για την εξασφάλιση της συµµόρφωσης προς
τους κανόνες επαγγελµατικής δεοντολογίας και συµπεριφοράς,
οι οποίοι ποικίλλουν λόγω της ιδιαιτερότητας του κάθε επαγγέλ-
µατος και που είναι αναγκαίο για τη διασφάλιση της ανεξαρτη-
σίας και της αµεροληψίας τους

β) οι πάροχοι υπηρεσιών πιστοποίησης, τεχνικού ελέγχου ή
δοκιµών, στο µέτρο που δικαιολογείται για την εξασφάλιση της
ανεξαρτησίας τους και της ακεραιότητάς τους.

2. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Οικονοµικών και των αρµόδιων κατά περίπτωση
Υπουργών, καθορίζονται οι δραστηριότητες πολλαπλών ειδικο-
τήτων που επιτρέπονται στους παρόχους οι οποίοι αναφέρονται
στις περιπτώσεις α) και β) της παραγράφου 1 και λαµβάνεται
πρόνοια, ώστε:

α) να προλαµβάνονται οι συγκρούσεις συµφερόντων και τα
ασυµβίβαστα µεταξύ ορισµένων δραστηριοτήτων

β) να εξασφαλίζεται η ανεξαρτησία και η αµεροληψία που
απαιτούν ορισµένες δραστηριότητες

γ) να εξασφαλίζεται ότι οι επαγγελµατικοί δεοντολογικοί κα-
νόνες διαφορετικών δραστηριοτήτων συµβιβάζονται µεταξύ
τους, ιδίως όσον αφορά το επαγγελµατικό απόρρητο.

Άρθρο 27
(Άρθρο 27 Οδηγίας 2006/123)

Επίλυση διαφορών

1. Οι πάροχοι υπηρεσιών υποχρεούνται να παρέχουν στοιχεία
επικοινωνίας, και ιδίως ταχυδροµική διεύθυνση, αριθµό τηλεο-
µοιοτυπίας (φαξ) ή διεύθυνση ηλεκτρικού ταχυδροµείου, όπου
να µπορούν όλοι οι αποδέκτες των υπηρεσιών, συµπεριλαµβα-
νοµένων και αυτών που διαµένουν σε άλλο κράτος-µέλος, να
τους απευθύνουν άµεσα παράπονα ή διαµαρτυρίες ή να ζητή-
σουν πληροφορίες για την υπηρεσία που παρέχουν. Οι πάροχοι
υπηρεσιών δίνουν τη νόµιµη διεύθυνσή τους, όταν αυτή δεν είναι
η συνήθης διεύθυνση για την αλληλογραφία τους.

Οι πάροχοι υπηρεσιών υποχρεούνται να απαντούν στα παρά-
πονα ή στις διαµαρτυρίες των πιο πάνω αποδεκτών χωρίς καθυ-
στέρηση και επιδεικνύοντας επιµέλεια για την εξεύρεση

ικανοποιητικής λύσης.
2. Οι πάροχοι υπηρεσιών υποχρεούνται να αποδείξουν ότι τη-

ρούνται οι υποχρεώσεις παροχής πληροφοριών που προβλέπο-
νται από τον παρόντα νόµο και ότι οι πληροφορίες είναι ακριβείς.

3. Όταν απαιτείται η κατάθεση χρηµατικής εγγύησης για συµ-
µόρφωση σε δικαστική απόφαση, που εκδίδεται προς επίλυση
διαφορών που ανακύπτουν κατά την εφαρµογή του παρόντος
νόµου, οι Αρχές αναγνωρίζουν αντίστοιχες εγγυήσεις που έχουν
κατατεθεί από πιστωτικό ίδρυµα ή ασφαλιστή εγκατεστηµένο σε
άλλο κράτος-µέλος. Τα εν λόγω πιστωτικά ιδρύµατα θα πρέπει
να έχουν άδεια λειτουργίας σε κράτος-µέλος σύµφωνα µε το ν.
3601/2007 (ΦΕΚ 178 Α'), οι δε ασφαλιστές σύµφωνα, κατά περί-
πτωση, µε το π.δ. 288/2002 (ΦΕΚ 258 Α') και µε το π.δ. 23/2005
(ΦΕΚ 31 Α').

4. Οι πάροχοι υπηρεσιών που υπόκεινται σε Κώδικα ∆εοντο-
λογίας ή είναι µέλη επαγγελµατικού φορέα ή οργάνωσης, που
προβλέπει τη χρησιµοποίηση µηχανισµού εξωδικαστικής επίλυ-
σης των διαφορών, υποχρεούνται να ενηµερώνουν σχετικά τον
αποδέκτη των υπηρεσιών, να το αναφέρουν σε κάθε έγγραφο
που παρουσιάζει αναλυτικά τις υπηρεσίες τους και να υποδει-
κνύουν τα µέσα µε τα οποία παρέχεται πρόσβαση σε λεπτοµε-
ρείς πληροφορίες για τα χαρακτηριστικά και τους όρους
χρησιµοποίησης του εν λόγω µηχανισµού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ'
∆ΙΟΙΚΗΤΙΚΗ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ

Άρθρο 28
(Άρθρο 28 Οδηγίας 2006/123)

Αµοιβαία συνδροµή – Γενικές υποχρεώσεις

1. Οι Αρχές συνεργάζονται αποτελεσµατικά µε τις αρχές των
άλλων κρατών-µελών, µε σκοπό να εξασφαλίζεται η εποπτεία των
παρόχων και των υπηρεσιών τους.

2. Με υπουργική απόφαση που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Οικονοµικών ορίζονται ένα ή περισσότερα σηµεία
επαφής, καθώς και οι αρµοδιότητές τους. Η ελληνική διοίκηση
γνωστοποιεί τα στοιχεία των σηµείων επαφής στα υπόλοιπα
κράτη-µέλη και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

3. Οι αιτήσεις πληροφοριών και οι αιτήσεις διενέργειας ελέγ-
χων, επιθεωρήσεων και ερευνών των ελληνικών Αρχών στο πλαί-
σιο του παρόντος κεφαλαίου πρέπει να είναι δεόντως
αιτιολογηµένες και να προσδιορίζουν ιδίως τον λόγο της αίτη-
σης. Οι ανταλλασσόµενες πληροφορίες χρησιµοποιούνται µόνο
για το θέµα για το οποίο ζητήθηκαν.

4. Όταν λαµβάνουν αίτηση συνδροµής από αρµόδιες αρχές
άλλου κράτους-µέλους, οι Αρχές µεριµνούν ώστε οι πάροχοι
υπηρεσιών που είναι εγκατεστηµένοι στο ελληνικό έδαφος να
παρέχουν σε αυτές κάθε απαραίτητη πληροφορία για την επο-
πτεία των δραστηριοτήτων τους, σύµφωνα µε την κείµενη νοµο-
θεσία.

5. Οι Αρχές, όταν αντιµετωπίζουν δυσκολίες να ικανοποιήσουν
αίτηση πληροφοριών ή να διενεργήσουν ελέγχους, επιθεωρή-
σεις και έρευνες ειδοποιούν εγκαίρως το κράτος-µέλος που υπέ-
βαλε τη σχετική αίτηση, ώστε να βρεθεί λύση.

6. Οι Αρχές παρέχουν το συντοµότερο δυνατόν και µε ηλε-
κτρονικά µέσα τις πληροφορίες που ζητούνται από άλλα κράτη-
µέλη ή από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

7. Οι αντίστοιχες αρµόδιες αρχές των υπόλοιπων κρατών-
µελών µπορούν να συµβουλεύονται τα µητρώα, στα οποία είναι
εγγεγραµµένοι οι πάροχοι υπηρεσιών µε τους ίδιους όρους που
ισχύουν και για τις αρµόδιες ελληνικές Αρχές.

8. Οι Αρχές ανακοινώνουν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή πληρο-
φορίες σχετικά µε περιπτώσεις κρατών-µελών, τα οποία δεν πλη-
ρούν την υποχρέωση της αµοιβαίας συνδροµής.

9. Το Υπουργείο Οικονοµικών συντονίζει την εφαρµογή και δια-
χείριση από τις Αρχές του ηλεκτρονικού συστήµατος για την
ανταλλαγή πληροφοριών µεταξύ κρατών - µελών (ΙΜΙ) που σχε-
διάστηκε και λειτουργεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως οριζό-
ντιο εργαλείο στήριξης για την εκπλήρωση συνεργασίας που
προβλέπεται στη νοµοθεσία περί εσωτερικής αγοράς, ώστε οι
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αρµόδιες αρχές να εντοπίζουν εύκολα τους αντίστοιχους συνο-
µιλητές τους στα λοιπά κράτη-µέλη και να επικοινωνούν µεταξύ
τους αποτελεσµατικά. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσω-
τερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Οι-
κονοµικών ρυθµίζονται τα σχετικά θέµατα για την εφαρµογή της
παρούσας παραγράφου. Σε κάθε περίπτωση, τηρούνται οι υπο-
χρεώσεις που επιβάλλονται από τη νοµοθεσία για την προστα-
σία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα.

Άρθρο 29
(Άρθρο 29 Οδηγίας 2006/123)

Αµοιβαία συνδροµή – Γενικές υποχρεώσεις
για το κράτος-µέλος εγκατάστασης

1. Όσον αφορά τους παρόχους υπηρεσιών, που παρέχουν
υπηρεσίες σε άλλο κράτος-µέλος, οι Αρχές παρέχουν τις πλη-
ροφορίες που ζητεί άλλο κράτος-µέλος σχετικά µε τους παρό-
χους υπηρεσιών που είναι εγκατεστηµένοι στην Ελλάδα, ιδίως
τη διαβεβαίωση:

α) ότι είναι εγκατεστηµένοι στην ελληνική Επικράτεια και
β) ότι, καθόσον γνωρίζουν, δεν ασκούν εκεί παράνοµα τις δρα-

στηριότητές τους.
2. Οι Αρχές προβαίνουν σε ελέγχους, επιθεωρήσεις και έρευ-

νες που ζητεί άλλο κράτος-µέλος και το ενηµερώνουν για τα απο-
τελέσµατά τους και, ενδεχοµένως, για τα µέτρα που έχουν λάβει.
Στο πλαίσιο αυτό, οι Αρχές ενεργούν εντός των θεσµοθετηµέ-
νων από την ελληνική νοµοθεσία ορίων. Οι Αρχές αποφασίζουν
ποια είναι τα καταλληλότερα µέτρα που πρέπει να λαµβάνονται
σε κάθε περίπτωση προκειµένου να ικανοποιείται το αίτηµα
άλλου κράτους-µέλους.

3. Μόλις οι Αρχές λάβουν γνώση συγκεκριµένης συµπεριφο-
ράς ή συγκεκριµένων πράξεων παρόχου εγκατεστηµένου στο ελ-
ληνικό έδαφος, ο οποίος παρέχει υπηρεσίες και σε άλλα
κράτη-µέλη, οι οποίες, καθόσον οι εν λόγω Αρχές γνωρίζουν,
µπορεί να προκαλέσουν σοβαρή βλάβη στην υγεία ή την ασφά-
λεια των προσώπων ή στο περιβάλλον, ενηµερώνουν χωρίς κα-
θυστέρηση όλα τα λοιπά κράτη-µέλη και την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή.

4. Με απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού θε-
σπίζονται τα πληροφοριακά στοιχεία που τηρούνται και το σχε-
τικό µητρώο, τα κριτήρια των ελέγχων, επιθεωρήσεων και
ερευνών, καθορίζονται οι προϋποθέσεις ενηµέρωσης των άλλων
Αρχών και ρυθµίζονται τα θέµατα εφαρµογής του άρθρου αυτού.

Άρθρο 30
(Άρθρο 30 Οδηγίας 2006/123)

Εποπτεία από τις Αρχές παρόχου εγκατεστηµένου
στην Ελλάδα που µετακινείται προσωρινά

σε άλλο κράτος-µέλος

1. Σχετικά µε τις περιπτώσεις που δεν ρυθµίζονται από το
άρθρο 31 παράγραφος 1 του νόµου αυτού, οι Αρχές µεριµνούν
ώστε να ελέγχεται η συµµόρφωση προς τις απαιτήσεις του στο
πλαίσιο των εξουσιών εποπτείας που προβλέπονται από τις δια-
τάξεις της κείµενης νοµοθεσίας, ειδικότερα µε µέτρα εποπτείας
στον τόπο εγκατάστασης του παρόχου υπηρεσιών.

2. Οι Αρχές δεν µπορούν να αρνηθούν να λάβουν µέτρα επο-
πτείας ή εκτέλεσης και επιβολής κυρώσεων στην ελληνική Επι-
κράτεια µε την αιτιολογία ότι η υπηρεσία έχει παρασχεθεί ή
προκαλέσει ζηµίες σε άλλο κράτος-µέλος.

3. Η υποχρέωση που ορίζεται στην παράγραφο 1 δε συνεπά-
γεται ότι οι Αρχές υποχρεούνται να προβούν σε διαπιστώσεις γε-
γονότων ή σε ελέγχους στην επικράτεια του κράτους, όπου έχει
παρασχεθεί η υπηρεσία.

4. Με απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού θε-
σπίζονται τα κριτήρια εποπτείας του παρόχου υπηρεσιών, καθο-
ρίζονται οι προϋποθέσεις επιβολής και εκτέλεσης των κυρώσεων
και ρυθµίζονται τα θέµατα εφαρµογής του άρθρου αυτού.

Άρθρο 31
(Άρθρο 31 Οδηγίας 2006/123)

Εποπτεία από τις Αρχές παρόχου υπηρεσιών στην
Ελλάδα σε περίπτωση προσωρινής µετακίνησής του

από τη χώρα εγκατάστασής του

1. Οι Αρχές είναι υπεύθυνες για τον έλεγχο της δραστηριότη-
τος του παρόχου υπηρεσιών στην ελληνική Επικράτεια, όσον
αφορά την τήρηση απαιτήσεων της ελληνικής νοµοθεσίας που
µπορούν να επιβληθούν βάσει των άρθρων 18 και 19.

Οι Αρχές δύνανται βάσει του κοινοτικού δικαίου:
α) να λαµβάνουν όλα τα απαραίτητα µέτρα ώστε να εξασφα-

λίσουν ότι ο πάροχος τηρεί τις απαιτήσεις αυτές σχετικά µε την
πρόσβαση σε δραστηριότητες παροχής υπηρεσιών και την
άσκησή τους στην ελληνική Επικράτεια.

β) να προβαίνουν σε ελέγχους, επιθεωρήσεις και έρευνες που
απαιτούνται για την εποπτεία της παρεχόµενης υπηρεσίας.

2. Όσον αφορά άλλες απαιτήσεις εκτός εκείνων της παρα-
γράφου 1, όταν ένας πάροχος µετακινείται στην ελληνική Επι-
κράτεια για να παράσχει υπηρεσία χωρίς να είναι
εγκατεστηµένος σε αυτή, οι Αρχές συµµετέχουν στην εποπτεία
του παρόχου, σύµφωνα µε τις παραγράφους 3 και 4.

3. Οι Αρχές, έπειτα από αίτηση του κράτους-µέλους εγκατά-
στασης, προβαίνουν στους ελέγχους, τις επιθεωρήσεις και τις
έρευνες που απαιτούνται για να εξασφαλιστεί η αποτελεσµατι-
κότητα της εποπτείας από το κράτος-µέλος εγκατάστασης. Πα-
ρεµβαίνουν εντός των ορίων των αρµοδιοτήτων που τους έχουν
ανατεθεί από την ελληνική νοµοθεσία. Οι Αρχές αποφασίζουν
ποια είναι τα καταλληλότερα µέτρα που µπορεί να λαµβάνονται
σε κάθε περίπτωση, προκειµένου να ικανοποιείται το αίτηµα του
κράτους-µέλους εγκατάστασης.

4. Όταν η υπηρεσία παρέχεται στην ελληνική Επικράτεια, οι
Αρχές, µε δική τους πρωτοβουλία, µπορούν να προβαίνουν σε
ελέγχους, επιθεωρήσεις και έρευνες επιτόπου, εφόσον οι εν
λόγω έλεγχοι, επιθεωρήσεις και έρευνες δεν εισάγουν διακρί-
σεις, δεν έχουν ως αιτιολογία το γεγονός ότι ο πάροχος είναι
εγκατεστηµένος σε άλλο κράτος-µέλος και είναι αναλογικοί.

5. Με απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού κα-
θορίζεται ο τρόπος και η έκταση εποπτείας του παρόχου υπη-
ρεσιών, οι προϋποθέσεις ελέγχου, επιθεωρήσεων και επιτόπιων
ερευνών και ρυθµίζονται τα θέµατα εφαρµογής του άρθρου
αυτού.

Άρθρο 32
(Άρθρο 32 Οδηγίας 2006/123)
Μηχανισµός προειδοποίησης

Όταν οι Αρχές λάβουν γνώση γεγονότων ή συγκεκριµένων σο-
βαρών περιστατικών, που σχετίζονται µε δραστηριότητα παρο-
χής υπηρεσιών που µπορεί να προκαλέσουν σηµαντική βλάβη
στην υγεία ή την ασφάλεια των προσώπων ή στο περιβάλλον
στην ελληνική Επικράτεια ή στην Επικράτεια άλλων κρατών-
µελών, ενηµερώνουν χωρίς καθυστέρηση το κράτος-µέλος εγκα-
τάστασης, τα άλλα ενδιαφερόµενα κράτη-µέλη και την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Άρθρο 33
(Άρθρο 33 Οδηγίας 2006/123)

Πληροφορίες σχετικά µε την εντιµότητα του παρόχου

1. Οι Αρχές γνωστοποιούν, έπειτα από αίτηση αρµόδιας Αρχής
άλλου κράτους-µέλους πληροφορίες σχετικά µε πειθαρχικές,
ποινικές ή άλλες διοικητικές κυρώσεις και µέτρα ή µε αποφάσεις
για δόλιες χρεοκοπίες που έχουν εκδοθεί από τις αρµόδιες
Αρχές κατά παρόχου και οι οποίες αφορούν άµεσα την επαγ-
γελµατική ικανότητα ή την αξιοπιστία του. Οι Αρχές, παρέχοντας
τις ανωτέρω πληροφορίες, ενηµερώνουν σχετικά και τον πάροχο
της υπηρεσίας.

Η αίτηση που υποβάλλεται σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο, πρέ-
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πει να είναι δεόντως αιτιολογηµένη, ιδίως όσον αφορά τους λό-
γους για τους οποίους ζητούνται οι πληροφορίες αυτές.

2. Οι Αρχές κοινοποιούν τις κυρώσεις και τα µέτρα που προ-
βλέπονται στην παράγραφο 1, µόνον εφόσον έχει εκδοθεί τελε-
σίδικη απόφαση. Όσον αφορά τις άλλες εφαρµοστέες
αποφάσεις που µνηµονεύονται στην παράγραφο 1, γνωστοποι-
ούν τις πληροφορίες και διευκρινίζουν εάν πρόκειται για τελεσί-
δικη απόφαση ή εάν έχει ασκηθεί ένδικο βοήθηµα κατά της
αποφάσεως και αναφέρουν την πιθανή ηµεροµηνία έκδοσης της
απόφασης σχετικά µε το ένδικο βοήθηµα.

Οι Αρχές προσδιορίζουν στη γνωστοποίησή τους τις διατάξεις
της ελληνικής νοµοθεσίας δυνάµει των οποίων ο πάροχος κατα-
δικάστηκε ή του επιβλήθηκαν κυρώσεις.

3. Η εφαρµογή των παραγράφων 1 και 2 πρέπει να συνάδει µε
τους κανόνες για την προστασία και κοινοποίηση δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα και τα κατοχυρωµένα δικαιώµατα των
προσώπων που έχουν καταδικαστεί ή τους έχουν επιβληθεί κυ-
ρώσεις βάσει της ελληνικής νοµοθεσίας, µεταξύ άλλων και από
επαγγελµατικούς φορείς. Τυχόν συναφείς πληροφορίες δηµό-
σιου χαρακτήρα είναι προσβάσιµες στους καταναλωτές.

Άρθρο 34
(Άρθρο 35 Οδηγίας 2006/123)

Αµοιβαία συνδροµή σε περιπτώσεις
µεµονωµένων παρεκκλίσεων

1. Όταν οι Αρχές σκοπεύουν να λάβουν µέτρο που προβλέπε-
ται στο άρθρο 19, εφαρµόζεται η διαδικασία που προβλέπεται
στις παραγράφους 2 έως 5 του παρόντος άρθρου, µε την επι-
φύλαξη των δικαστικών διαδικασιών, συµπεριλαµβανοµένων των
προκαταρκτικών διαδικασιών και πράξεων που διεξάγονται στο
πλαίσιο ποινικής έρευνας.

2. Οι Αρχές ζητούν από το κράτος-µέλος εγκατάστασης να
λάβει µέτρα κατά του παρόχου της υπηρεσίας, παρέχοντας κάθε
κατάλληλη πληροφορία για την οικεία υπηρεσία και δηλώνοντας
τα περιστατικά της υπόθεσης.

3. Αφού ενηµερωθούν από το κράτος-µέλος εγκατάστασης για
τα µέτρα που έχει ή δεν έχει λάβει ή σκοπεύει να λάβει και τις
αντίστοιχες εξηγήσεις, οι Αρχές αποφασίζουν για περαιτέρω
ενέργειες. Αν κρίνουν σκόπιµη τη λήψη µέτρων, κοινοποιούν
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στο κράτος-µέλος εγκατάστασης
την πρόθεσή τους και δηλώνουν:

α) τους λόγους για τους οποίους κρίνουν ως ανεπαρκή τα
µέτρα που έλαβε ή σκοπεύει να λάβει το κράτος-µέλος εγκατά-
στασης και

β) ότι τα µέτρα που σκοπεύουν να λάβουν πληρούν τις προϋ-
ποθέσεις που προβλέπονται στο άρθρο 19.

4. Τα µέτρα µπορούν να ληφθούν µόνο µετά την παρέλευση
προθεσµίας δεκαπέντε εργάσιµων ηµερών από την κοινοποίηση
που προβλέπεται στην παράγραφο 3.

5. Σε έκτακτες περιπτώσεις οι Αρχές µπορούν να λάβουν
µέτρα παρεκκλίνοντας από τις παραγράφους 2, 3 και 4. Στις πε-
ριπτώσεις αυτές τα µέτρα κοινοποιούνται χωρίς καθυστέρηση
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στο κράτος-µέλος εγκατάστασης,
δηλώνοντας τους λόγους για τους οποίους οι Αρχές κρίνουν ότι
υπάρχει έκτακτη ανάγκη.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ'

Άρθρο 35
Κυρώσεις

1. Όταν παραβιάζονται οι διατάξεις των άρθρων 21, 22, 23 και
27, επιβάλλονται στους παραβάτες, ανάλογα µε τη φύση του αδι-
κήµατος, πειθαρχικές ή διοικητικές κυρώσεις και χρηµατικά πρό-
στιµα. Το είδος των επιβαλλόµενων κυρώσεων και το ύψος των
ποινών πρέπει να τελούν σε σχέση αναλογίας µε την παράβαση
και να διασφαλίζουν τον αποτελεσµατικό και αποτρεπτικό χαρα-
κτήρα του µέτρου.

2. Με απόφαση, των Υπουργών Οικονοµικών, ∆ικαιοσύνης,
∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων και των κατά περί-

πτωση αρµόδιων Υπουργών ορίζονται τα όργανα και η διαδικα-
σία επιβολής, το είδος και το ύψος των κυρώσεων που προβλέ-
πονται στην παράγραφο 1, τα κριτήρια επιµέτρησής τους και
κάθε άλλο σχετικό θέµα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η'
ΕΙ∆ΙΚΕΣ ΚΑΙ ΤΕΛΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 36
Τροποποίηση του ν. 2251/1997

Στην περίπτωση α’ της παραγράφου 16 του άρθρου 10 του ν.
2251/1994 (ΦΕΚ 191 Α'), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, προ-
στίθεται υποπερίπτωση θθ' ως ακολούθως: «θθ) της Οδηγίας
2006/123/EΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου,
12ης ∆εκεµβρίου 2006 σχετικά µε τις «υπηρεσίες στην εσωτε-
ρική αγορά» (ΕΕL 176 της 27ης ∆εκεµβρίου 2006)».

Άρθρο 37
Προστασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα

Για την εφαρµογή του πρώτου µέρους του παρόντος νόµου,
ιδίως δε των διατάξεων περί εποπτείας, τηρούνται οι κανόνες για
την προστασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις των νόµων 2742/1997 (ΦΕΚ 50 Α') και
3471/2006 (ΦΕΚ 133 Α').

Άρθρο 38
Συντονιστικός Φορέας

Το Υπουργείο Οικονοµικών είναι αρµόδιο για το συντονισµό
της εφαρµογής των υποχρεώσεων που προβλέπονται από τον
παρόντα νόµο.

ΜΕΡΟΣ ∆ΕΥΤΕΡΟ
ΑΛΛΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 39
Τροποποίηση των νόµων 3723/2008, 3756/2009

και συµπλήρωση των διατάξεων
των νόµων 2789/2000 και 3566/2007

1. Το έκτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 3723/2008
(ΦΕΚ 250 Α') αντικαθίσταται µε εδάφια ως εξής:

«Οι ως άνω προνοµιούχες µετοχές εξαγοράζονται από την
τράπεζα στην τιµή διάθεσης, µετά πάροδο πέντε ετών ή και σε
προγενέστερο χρόνο, µε έγκριση της Τράπεζας της Ελλάδος.
Στην περίπτωση παρόδου της πενταετίας και εφόσον δεν έχει
προηγηθεί απόφαση της Γενικής Συνέλευσης του πιστωτικού
ιδρύµατος για την επαναγορά των προνοµιούχων µετοχών, επι-
βάλλεται, µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών µετά από ει-
σήγηση της Τράπεζας της Ελλάδος, προοδευτικά σωρευτική
προσαύξηση ποσοστού 2% κατ’ έτος στο προβλεπόµενο στην
παράγραφο 3 του παρόντος άρθρου ετήσιου δικαιώµατος στα-
θερής απόδοσης που παρέχεται στο Ελληνικό ∆ηµόσιο.»

2. Η παρ. 6 του άρθρου 1 του ν. 3723/2008, αντικαθίσταται ως
εξής:

«6. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών µετά από εισή-
γηση του ∆ιοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος, ρυθµίζονται οι
όροι εφαρµογής του παρόντος άρθρου και των δύο επόµενων
άρθρων και µπορεί να παρατείνονται οι προθεσµίες που προ-
βλέπονται σε αυτά, ύστερα από σύµφωνη γνώµη της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής.»

3. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παρ.1 του άρθρου 29
του ν. 2789/2000 (ΦΕΚ 21 Α'), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει,
προστίθενται, από τότε που ίσχυσε ο ν. 2789/2000, λέξεις ως
εξής: «και την περίπτ. δ) του άρθρου 13 του π.δ. 60/2007 (ΦΕΚ 64
Α'), µε εξαίρεση τις συµβάσεις που συνάπτονται µε ΟΤΑ.»

4. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 28 του ν.
3756/2009 (ΦΕΚ 53 Α') αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Στην περίπτωση διανοµής µερίσµατος για τις χρήσεις 2008
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και 2009, στο πλαίσιο εφαρµογής των διατάξεων της παρ.3 του
άρθρου 1 του ν. 3723/2008 (ΦΕΚ 250 Α'), η διανοµή περιορίζεται
αποκλειστικά στη διανοµή µετοχών.»

5. Στο πρώτο εδάφιο της παρ.8 του άρθρου 74 του ν.
3566/2007 (ΦΕΚ 117 Α') όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ.18β
του άρθρου 41 του ν. 3712/2008 (ΦΕΚ 225 Α'), µετά τη λέξη «µο-
νίµων» τίθεται κόµµα (,) και προστίθεται η λέξη «µετακλητών».

6. Οι διατάξεις του άρθρου αυτού αρχίζουν από την ηµεροµη-
νία κατάθεσης του σχεδίου νόµου στη Βουλή.

Άρθρο 40
Συµπλήρωση διατάξεων των νόµων 3717/2008

και 3429/2005

1. Στο άρθρο 11 παρ.2 του ν. 3717/2008 (ΦΕΚ 239 Α'), προστί-
θενται τα εξής εδάφια:

«Οι υπό εκκαθάριση επιχειρήσεις των ανωτέρω εδαφίων απαλ-
λάσσονται, για όσο χρόνο αυτές τελούν υπό το καθεστώς της ει-
δικής εκκαθάρισης του άρθρου 14α του ν. 3429/2005 (ΦΕΚ 314
Α'), από την υποχρέωση προσκόµισης πιστοποιητικού φορολο-
γικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας και από την καταβολή ΤΑΠ
για τη σύναψη συµβάσεων µεταβίβασης, τη λήψη δανείων, τη θε-
ώρηση βιβλίων και στοιχείων και για κάθε άλλη συναλλαγή τους
µε το ∆ηµόσιο.

Τα δικαιώµατα και οι αµοιβές συµβολαιογράφων, δικηγόρων,
δικαστικών επιµελητών, υποθηκοφυλάκων και κτηµατολογικών
γραφείων για τις συµβάσεις µεταβίβασης και για κάθε άλλη προς
πραγµάτωση της ειδικής εκκαθάρισης πράξη, περιορίζονται στο
είκοσι τοις εκατό (20%) αυτών.

Οφειλόµενες απαιτήσεις των εργαζοµένων µε σύµβαση αορί-
στου ή ορισµένου χρόνου στις υπό εκκαθάριση εταιρίες, που
γεννήθηκαν πριν την υπαγωγή των εταιριών σε εκκαθάριση, για
αποζηµίωση µη ληφθείσας άδειας έτους 2009, επιδόµατος
αδείας ή δώρου Χριστουγέννων έτους 2009 καταβάλλονται από
τον εκκαθαριστή και θεωρούνται δαπάνες εκκαθάρισης.»

2. Μετά την παρ.5 του άρθρου 14α του Κεφαλαίου Α' του ν.
3429/2005 (ΦΕΚ 314 Α'), το οποίο προστέθηκε µε το άρθρο 40
του ν. 3710/2008 (ΦΕΚ 216 Α'), προστίθεται παράγραφος 5α ως
εξής:

«5.α. Σε περίπτωση που κινητά πράγµατα, τα οποία ανήκουν
στην υπό εκκαθάριση επιχείρηση και βρίσκονται στην Ελλάδα ή
σε τρίτη χώρα, υπόκεινται σε άµεση φθορά ή υποτίµηση της
αξίας τους ή η διατήρησή τους είναι προδήλως ασύµφορη σε
σχέση µε το προσδοκώµενο όφελος του δηµόσιου πλειοδοτικού
διαγωνισµού, ο εκκαθαριστής µπορεί να προβαίνει σε εκποίηση
και χωρίς δηµόσιο πλειοδοτικό διαγωνισµό, συνολικά ή τµηµα-
τικά, µε ελεύθερη διαπραγµάτευση. Η απόφαση του εκκαθαρι-
στή γνωστοποιείται στη Γενική ∆ιεύθυνση Θησαυροφυλακείου
και Προϋπολογισµού του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους του
Υπουργείου Οικονοµικών. Αν µέσα σε πέντε εργάσιµες ηµέρες
από τη γνωστοποίηση δεν προβληθούν αντιρρήσεις από την ανω-
τέρω Γενική ∆ιεύθυνση, δηµοσιεύεται πρόσκληση εκδήλωσης
ενδιαφέροντος σε µία τουλάχιστον ηµερήσια εφηµερίδα που εκ-
δίδεται στον τόπο όπου βρίσκονται τα προς εκποίηση κινητά
πράγµατα. Επί των πωλήσεων των προηγούµενων εδαφίων
έχουν εφαρµογή οι απαλλαγές της παραγράφου 16 του παρό-
ντος άρθρου.»

Άρθρο 41
Μισθολογικές ρυθµίσεις

1. Οι υπάλληλοι του ∆ηµοσίου, των οποίων οι Υπηρεσίες µε-
ταφέρθηκαν κατ’ εφαρµογή των διατάξεων των προεδρικών δια-
ταγµάτων 184/2009, 185/2009, 186/2009 (ΦΕΚ 213 Α') και
189/2009 (ΦΕΚ 221 Α') σε άλλο Υπουργείο, εξακολουθούν να δι-
καιούνται τα ειδικά επιδόµατα-παροχές της θέσης προέλευσής
τους, που προέρχονται από πρώην ειδικούς λογαριασµούς ή
άλλες διατάξεις, στο ύψος που αυτά είχαν διαµορφωθεί κατά την
ηµεροµηνία µεταφοράς τους, εφαρµοζοµένων των διατάξεων
του άρθρου 1 του ν. 3833/2010 (ΦΕΚ 40 Α'). Τα επιδόµατα αυτά,
η καταβολή των οποίων βαρύνει την Υπηρεσία στην οποία υπη-

ρετούν πλέον οι εν λόγω υπάλληλοι, αναπροσαρµόζονται µε από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών.

2. Ο χρόνος µισθολογικής εξέλιξης των υπαλλήλων µε µερική
απασχόληση στο ∆ηµόσιο, σε Ν.Π.∆.∆. και Ο.Τ.Α. είναι ίδιος µε
εκείνον της πλήρους απασχόλησης, για όσο χρονικό διάστηµα
απασχολούνται µε µερική απασχόληση. Στην περίπτωση που οι
εν λόγω υπάλληλοι απασχοληθούν µε πλήρες ωράριο, τότε
εφαρµόζονται οι διατάξεις της παρ. 3 του άρθρου 15 του ν.
3205/2003.

Άρθρο 42
Έναρξη Ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στις επί µέρους διατάξεις του".

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ψήφιση στο σύνολο
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής: «Ταυτότητα κτηρίων, υπερβάσεις δό-
µησης και αλλαγές χρήσης, µητροπολιτικές αναπλάσεις και
άλλες διατάξεις»

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό
Το νοµοσχέδιο έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Ταυτότητα κτηρίων, υπερ-
βάσεις δόµησης και αλλαγές χρήσης, µητροπολιτικές αναπλά-
σεις και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη
συζήτηση επί των αρχής, επί των άρθρων και επί του συνόλου
και έχει ως εξής:

«Ταυτότητα κτηρίων, υπερβάσεις δόµησης και αλλαγές χρή-
σης, µητροπολιτικές αναπλάσεις και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'
ΗΛΕΚΤΡΟΝΙKH ΤΑΥΤOΤΗΤΑ ΚΤΙΡIΩΝ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός των άρθρων 1-4 είναι η θέσπιση ειδικής διαδικασίας
ελέγχου της κατασκευής των κτιρίων για την ορθή εκτέλεση και
κατασκευή τους, την ασφάλεια και συντήρηση αυτών, καθώς και
την καταπολέµηση των πολεοδοµικών αυθαιρεσιών και των υπερ-
βάσεων δόµησης.

Άρθρο 2
Πεδίο εφαρµογής

1. Στις διατάξεις των άρθρων 1-4 υπάγονται όλα τα κτίρια που
ανεγείρονται µε βάση οικοδοµική άδεια που εκδίδεται µετά την
1.1.2011.

2. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρό-
ταση των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονι-
κής ∆ιακυβέρνησης, Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων και
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, µπορεί να
επεκτείνεται το πεδίο εφαρµογής του παρόντος και σε υφιστά-
µενα κτίρια των οποίων η οικοδοµική άδεια έχει εκδοθεί πριν την
1.1.2011. Με όµοιο προεδρικό διάταγµα µπορεί να εξειδικεύεται
και να προσαρµόζεται η διαδικασία που ορίζεται στα άρθρα 1-4
και για τα υφιστάµενα κτίρια και να ρυθµίζεται κάθε θέµα για την
εφαρµογή της.

Άρθρο 3
Ορισµοί

Για την εφαρµογή των άρθρων 1-4 ισχύουν οι παρακάτω ορι-
σµοί:

1. Ταυτότητα Κτιρίου: ο φάκελος που περιλαµβάνει όλα τα
στοιχεία του κτιρίου, που περιγράφονται στον παρόντα νόµο. Ο
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φάκελος τηρείται από τους αρµόδιους µηχανικούς και φυλάσ-
σεται από τον εκτελούντα το έργο. Αντίγραφο του φακέλου φυ-
λάσσεται σε ειδικό χώρο εντός του κτιρίου. Με απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
καθορίζεται ο τρόπος καταγραφής και τήρησης των απαραίτη-
των στοιχείων και κάθε σχετική λεπτοµέρεια.

2. Ηλεκτρονικό Μητρώο: το Μητρώο στο οποίο τηρούνται στοι-
χεία σχετικά µε τους αρµόδιους µηχανικούς για την τήρηση της
Ταυτότητας Κτιρίου, τον εκτελούντα το έργο, τους κυρίους του
έργου, τα πιστοποιητικά ελέγχου και το πιστοποιητικό πληρότη-
τας. Το Ηλεκτρονικό Μητρώο τηρείται στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

3. Πιστοποιητικό Πληρότητας: το πιστοποιητικό που εκδίδεται
από τους αρµόδιους για την τήρηση της Ταυτότητας Κτιρίου µη-
χανικούς, στο οποίο βεβαιώνεται από αυτούς µε δήλωσή τους η
συµπλήρωση των στοιχείων που περιλαµβάνονται σε αυτό. Το πι-
στοποιητικό φέρει µοναδικό αριθµό, που δίνεται από το Ηλε-
κτρονικό Μητρώο που τηρείται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

4. Έντυπο ελέγχου: το έντυπο που συµπληρώνει ο αρµόδιος
ανά κατηγορία µηχανικός και περιλαµβάνει στοιχεία ελέγχου ανά
κατηγορία εργασιών ή εγκαταστάσεων.

5. Αρµόδιος µηχανικός: ο επιβλέπων µηχανικός ανά κατηγο-
ρία εργασιών, όπως αυτός δηλώνεται στο έντυπο της οικοδοµι-
κής άδειας και έως την ολοκλήρωση των εκτελούµενων
οικοδοµικών εργασιών και την έκδοση του σχετικού πιστοποιητι-
κού.

6. Κινούµενη ψηφιακή εικόνα (βίντεο): το ψηφιακό αρχείο, το
οποίο απεικονίζει µε ακρίβεια, µέσω κινούµενης εικόνας, τους
χώρους και τις εγκαταστάσεις του κτιρίου.

Άρθρο 4
Ταυτότητα Κτιρίου

1. Για όλα τα κτίρια τηρείται υποχρεωτικά η «Ταυτότητα Κτι-
ρίου», σύµφωνα µε αυτά που ορίζονται στα άρθρα 1-3, η οποία
περιλαµβάνει τα εξής στοιχεία:

α. την οικοδοµική άδεια του κτιρίου, θεωρηµένη από την αρ-
µόδια πολεοδοµική υπηρεσία,

β. τα εγκεκριµένα σχέδια της οικοδοµικής άδειας, θεωρηµένα
από την αρµόδια πολεοδοµική υπηρεσία,

γ. το πιστοποιητικό ενεργειακής απόδοσης του κτιρίου ή τµη-
µάτων αυτού,

δ. τα σχέδια κατόψεων, τα οποία αποτυπώνουν το κτίριο όπως
κατασκευάσθηκε τελικώς, καθώς και την τυχόν αναγκαία ενηµέ-
ρωση ή αναθεώρηση της οικοδοµικής άδειας κατά τις κείµενες
διατάξεις,

ε. το έντυπο ελέγχου για την αρχιτεκτονική µελέτη του κτιρίου
και του περιβάλλοντα χώρου αυτού,

στ. το έντυπο ελέγχου για τη στατική µελέτη του κτιρίου,
ζ. το έντυπο ελέγχου για τις µελέτες ηλεκτροµηχανολογικών

εγκαταστάσεων του κτιρίου,
η. το βίντεο, στο οποίο απεικονίζονται οι χώροι και οι εγκατα-

στάσεις του κτιρίου, όπου αναγράφεται η ηµεροµηνία λήψης
του,

θ. τον πίνακα χιλιοστών και τη µελέτη κατανοµής δαπανών του
κτιρίου,

ι. πιστοποιητικό πληρότητας της Ταυτότητας Κτιρίου.
2. Η δηµιουργία της Ταυτότητας Κτιρίου αρχίζει µε την ολο-

κλήρωση των εργασιών τοιχοποιίας για τα στοιχεία α', β', ε', στ'
και η' που ορίζονται στην προηγούµενη παράγραφο και συ-
µπληρώνεται µε τα υπόλοιπα στοιχεία σε είκοσι (20) ηµέρες από
την ηµεροµηνία θεώρησης της οικοδοµικής άδειας για τη σύν-
δεση του κτιρίου µε τα δίκτυα κοινής ωφέλειας.

3. Το σχετικό βίντεο ανά κατηγορία µελέτης και εγκατάστασης
αποστέλλεται από τον αρµόδιο µηχανικό στην οικεία πολεοδο-
µική υπηρεσία και στο Ηλεκτρονικό Μητρώο του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής εντός πέντε (5)
εργάσιµων ηµερών από τη λήψη του µαζί µε το σχετικό έντυπο
ελέγχου.

4. Σε περίπτωση που οι αρµόδιες αρχές διαπιστώσουν µη νό-

µιµη συµπλήρωση της Ταυτότητας Κτιρίου, ο αρµόδιος ανά κα-
τηγορία µηχανικός τιµωρείται µε πειθαρχική ποινή της προσωρι-
νής ή οριστικής στέρησης της άδειας άσκησης επαγγέλµατος,
ανάλογα µε τη βαρύτητα της παράβασης, η οποία επιβάλλεται
από τα αρµόδια όργανα.

5. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από πρόταση
των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης, Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται η µορφή
και τα στοιχεία των εντύπων ελέγχου και του πιστοποιητικού πλη-
ρότητας, οι όροι και οι προϋποθέσεις ενηµέρωσής τους, η πε-
ριοδικότητα του ελέγχου ανά κατηγορία χρήσης των κτιρίων, η
περιοδικότητα του ελέγχου ανά κατηγορία εγκατάστασης και µε-
λέτης, οι προδιαγραφές των ελέγχων, του ηλεκτρονικού µη-
τρώου, η διαδικασία ενηµέρωσής του, οι υπόχρεοι τήρησης και
ενηµέρωσης της Ταυτότητας Κτιρίου µετά την ολοκλήρωση της
κατασκευής του και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.

Με όµοιο προεδρικό διάταγµα καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι
δηµοσιοποίησης και διάθεσης του πιστοποιητικού πληρότητας, ο
όροι και οι προϋποθέσεις ενηµέρωσής του, οι αµοιβές των µη-
χανικών, οι οποίες βαρύνουν τους υπόχρεους, οι κυρώσεις σε
βάρος των κατά περίπτωση υπόχρεων σε περίπτωση µη νόµιµης
τήρησης του πιστοποιητικού πληρότητας και της ταυτότητας του
κτιρίου και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β'
ΥΠΕΡΒΑΣΕΙΣ ∆ΟΜΗΣΗΣ ΚΑΙ ΑΛΛΑΓΕΣ ΧΡΗΣΗΣ,

ΕΙ∆ΙΚΟ ΠΡΟΣΤΙΜΟ ∆ΙΑΤΗΡΗΣΗΣ,
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΟ ΙΣΟΖΥΓΙΟ

Άρθρο 5
Υπερβάσεις δόµησης και αλλαγές χρήσης

1. α. Επιτρέπεται µετά την καταβολή ειδικού προστίµου η δια-
τήρηση για σαράντα (40) χρόνια ηµιυπαίθριων χώρων, καθώς και
χώρων που βρίσκονται στο υπόγειο, ισόγειο ή άλλη στάθµη του
κτιρίου, οι οποίοι βρίσκονται µέσα στον εγκεκριµένο κτιριακό
όγκο βάσει της οικοδοµικής του άδειας, η οποία εκδόθηκε ή ανα-
θεωρήθηκε έως 2.7.2009, και έχουν µετατραπεί σε χώρους κύ-
ριας χρήσης καθ’ υπέρβαση των όρων και περιορισµών δόµησης
του ακινήτου και σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις, τους όρους και
τη διαδικασία που ορίζονται στα άρθρα 5-7, εφόσον η χρήση
τους δεν απαγορεύεται από τις πολεοδοµικές διατάξεις για τις
χρήσεις γης που ισχύουν στην περιοχή του ακινήτου.

β. ∆εν υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος άρθρου τα
εκτός σχεδίου πόλεως ή εκτός ορίων οικισµών κτίρια που προ-
βλέπονται στην περίπτωση α', τα οποία βρίσκονται σε ρέµατα,
σε βιοτόπους, στον αιγιαλό ή την παραλία, σε δάση, σε δασικές
και αναδασωτέες εκτάσεις, καθώς και σε αρχαιολογικούς χώ-
ρους και ιστορικούς τόπους. ∆εν υπάγονται επίσης τα κτίρια που
είναι αρχαία ή νεότερα µνηµεία, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
3028/ 2002 (ΦΕΚ 153 Α'), καθώς και τα κηρυγµένα σύµφωνα µε
τις ισχύουσες διατάξεις ως διατηρητέα κτίρια, κατά το µέρος
που οι χώροι που ορίζονται στην περίπτωση α' αλλοιώνουν τα
στοιχεία, για τα οποία κηρύχθηκαν τα κτίρια αυτά ως διατηρη-
τέα.

2. Ο κύριος του ακινήτου ή ο νοµίµως εξουσιοδοτηµένος εκ-
πρόσωπος υποβάλλει στην αρµόδια πολεοδοµική υπηρεσία φά-
κελο, στον οποίο περιλαµβάνονται τα εξής:

α. Αίτηση.
β. Υπεύθυνη δήλωση του ν. 1599/1986 εις διπλούν, στην οποία

περιλαµβάνονται τα ατοµικά στοιχεία, ο αριθµός φορολογικού
µητρώου (Α.Φ.Μ.), η δηµόσια οικονοµική υπηρεσία (∆.Ο.Υ.) φο-
ρολογίας του κυρίου του ακινήτου, ο αριθµός και το έτος της οι-
κοδοµικής άδειας, το εµβαδόν και η χρήση του χώρου, η
ηµεροµηνία µετατροπής της χρήσης του, καθώς και εάν πρόκει-
ται για ακίνητο πρώτης κατοικίας, άλλης κατοικίας ή ακίνητο
άλλης χρήσης. Η δήλωση συνοδεύεται από τεχνική έκθεση µη-
χανικού. Στην έκθεση αυτή περιλαµβάνονται αποκλειστικά και
µόνο η περιγραφή του χώρου, το εµβαδόν του, η χρήση του,
καθώς και η έκταση γης που προκύπτει από τη διαίρεση του εµ-
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βαδού του δηλούµενου χώρου µε τον ισχύοντα συντελεστή δό-
µησης του ακινήτου. Στην τεχνική έκθεση επισυνάπτονται αντί-
γραφα του στελέχους της οικοδοµικής άδειας, του
τοπογραφικού διαγράµµατος της αδείας και της κάτοψης του
ορόφου, όπου εµφαίνεται ο χώρος για τον οποίο ζητείται η υπα-
γωγή του στη ρύθµιση αυτή.

γ. Παράβολο υπέρ του ελληνικού ∆ηµοσίου ύψους 250 ευρώ
για τους ηµιυπαίθριους χώρους και 350 ευρώ για τους υπόλοι-
πους χώρους της παραγράφου 1, επί ποινή απαραδέκτου, για
κάθε αυτοτελή ιδιοκτησία, το οποίο σε καµία περίπτωση δεν επι-
στρέφεται, αλλά συµψηφίζεται µε το ειδικό πρόστιµο που προ-
βλέπεται στο άρθρο 6.

3. Η υποβολή των παραπάνω δικαιολογητικών γίνεται είτε
απευθείας στην πολεοδοµική υπηρεσία εντός αποκλειστικής
προθεσµίας οκτώ (8) µηνών από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος
του νόµου είτε µε συστηµένη επιστολή εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας έξι (6) µηνών από την ίδια ως άνω ηµεροµηνία. Στην πε-
ρίπτωση απευθείας υποβολής των δικαιολογητικών ο έλεγχος
της πληρότητας του φακέλου γίνεται κατά την υποβολή της αί-
τησης και ενηµερώνεται ο ενδιαφερόµενος για τυχόν ελλείψεις
µε επισηµείωση στο αντίγραφο της αίτησης. Στην περίπτωση της
συστηµένης επιστολής ο έλεγχος γίνεται εντός τριάντα (30) ηµε-
ρών από την παραλαβή της συστηµένης επιστολής, εντός των
οποίων ενηµερώνεται εγγράφως ο αιτών για τις τυχόν ελλείψεις.
Και στις δύο περιπτώσεις ο αιτών εντός δεκαπέντε (15) ηµερών
προσκοµίζει στην πολεοδοµική υπηρεσία τα στοιχεία που ζητή-
θηκαν, ελέγχεται η πληρότητα του φακέλου και βεβαιώνεται η
πληρότητα στο αντίγραφο της αίτησης του δηλούντος µε την
ηµεροµηνία κατάθεσης.

4. Η µη τήρηση των προθεσµιών ενεργείας εκ µέρους της πο-
λεοδοµικής υπηρεσίας δεν στερεί στον αιτούντα το δικαίωµα
υπαγωγής του στην ρύθµιση αυτή και παρατείνονται αναλόγως
οι σχετικές προθεσµίες.

5. Οι δηλώσεις καταχωρίζονται σε ειδικό ηλεκτρονικό αρχείο
της οικείας πολεοδοµικής υπηρεσίας ή σε ειδικό βιβλίο. Ο αύξων
αριθµός της καταχώρισης µε την ηµεροµηνία κατάθεσης εγγρά-
φεται επισηµειωµατικά επί του αντιγράφου της αίτησης, το οποίο
επιστρέφεται στον αιτούντα.

Στο ειδικό ηλεκτρονικό αρχείο ή το ειδικό βιβλίο καταχωρίζο-
νται, κατά την εφαρµογή της διαδικασίας που προβλέπεται στο
παρόν, όλα τα στοιχεία που περιέχονται στη δήλωση, το κατα-
βληθέν παράβολο, οι ελλείψεις, η ηµεροµηνία κατάθεσης των
στοιχείων, καθώς και το ειδικό πρόστιµο που ορίζεται στο άρθρο
6.

6. Μετά την υποβολή όλων των δικαιολογητικών που προβλέ-
πονται στο άρθρο αυτό αναστέλλεται η επιβολή προστίµων και
κάθε διαδικασία επιβολής κυρώσεων, που αφορούν τους χώρους
που προβλέπονται στην παράγραφο 1 για τους οποίους υπο-
βλήθηκαν τα δικαιολογητικά. Επιτρέπεται η σύνδεση των κτιρίων
στα οποία υφίστανται χώροι που προβλέπονται στην παράγραφο
1 του παρόντος άρθρου µε τα δίκτυα κοινής ωφέλειας µετά την
καταβολή τουλάχιστον της πρώτης δόσης του ειδικού προστί-
µου που ορίζεται στο επόµενο άρθρο.

7. Στις περιπτώσεις που ο κύριος του ακινήτου δεν έχει την
πλήρη κυριότητα, τότε η δήλωση υποβάλλεται από τον ψιλό
κύριο.

Άρθρο 6
Ειδικό πρόστιµο διατήρησης για την αποκατάσταση

του περιβάλλοντος

1. α. Ο ιδιοκτήτης του χώρου που διατηρείται σύµφωνα µε το
άρθρο 5 καταβάλλει ειδικό πρόστιµο, το οποίο είναι ίσο µε πο-
σοστό της αξίας των χώρων που προβλέπονται στην παράγραφο
1 του άρθρου 5, όπως η αξία αυτή υπολογίζεται µε βάση το εµ-
βαδόν του χώρου επί την τιµή ζώνης που ισχύει στην περιοχή του
κτιρίου, ανεξαρτήτως της χρήσης αυτού και σύµφωνα µε το σύ-
στηµα αντικειµενικών αξιών του Υπουργείου Οικονοµικών κατά
το χρόνο υποβολής της αίτησης, όπως το ποσοστό αυτό ανά κα-
τηγορία ορίζεται στον παρακάτω πίνακα:

β. Τα παραπάνω ποσοστά για τα ακίνητα που δεν είναι πρώτη
κατοικία προσαυξάνονται κατά 30%, όταν πρόκειται για ακίνητα
που βρίσκονται σε περιοχές εκτός σχεδίου πόλεως και εκτός
ορίων οικισµών, στα οποία η τιµή ζώνης για τον υπολογισµό της
αξίας τους είναι µεγαλύτερη από 1.000 ευρώ.

γ. Για την εύρεση του ποσοστού του ειδικού προστίµου κάθε
κατηγορίας που ορίζεται στον πίνακα προστίθεται τα εµβαδά
όλων των δηλούµενων χώρων της κατηγορίας αυτής για κάθε
αυτοτελή ιδιοκτησία.

2. Στην περίπτωση που δεν έχει καθοριστεί τιµή ζώνης σύµ-
φωνα µε το σύστηµα των αντικειµενικών αξιών του Υπουργείου
Οικονοµικών στην περιοχή του ακινήτου, καθώς και στις περιο-
χές εκτός σχεδίου πόλης και εκτός ορίων οικισµών, για τον υπο-
λογισµό της αξίας του χώρου λαµβάνεται υπόψη η ελάχιστη τιµή
ζώνης που ισχύει στον πρωτοβάθµιο Ο.Τ.Α. και εάν δεν έχει κα-
θοριστεί σε αυτόν, η ελάχιστη τιµή ζώνης που ισχύει στο νοµό
όπου βρίσκεται το ακίνητο.

3. Ο υπολογισµός του ειδικού προστίµου γίνεται από την πο-
λεοδοµική υπηρεσία και αναγράφεται επί ειδικού εντύπου, το
οποίο αποστέλλεται στον αιτούντα εντός εξήντα (60) ηµερών
από τη διαπίστωση της πληρότητας του φακέλου και το οποίο
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χρησιµοποιείται ως δικαιολογητικό πληρωµής του παραπάνω ει-
δικού προστίµου και εφαρµόζεται αναλόγως η διάταξη της πα-
ραγράφου 4 του άρθρου 5.

4. Το ειδικό πρόστιµο καταβάλλεται εντός δεκαοκτώ (18)
µηνών για τα ακίνητα κατοικίας και εντός είκοσι τεσσάρων (24)
µηνών για τα ακίνητα άλλης χρήσης (πλην κατοικίας) από την
έναρξη ισχύος του νόµου, ολόκληρη ή τµηµατικά σε έξι (6) ισό-
ποσες δόσεις, εκ των οποίων η πρώτη δόση καταβάλλεται εντός
προθεσµίας δώδεκα (12) µηνών από την έναρξη ισχύος του
νόµου. Σε περίπτωση εφάπαξ καταβολής κατά το χρόνο κατα-
βολής της πρώτης δόσης παρέχεται έκπτωση 10%.

5. Τα παραστατικά εξόφλησης του ειδικού προστίµου προ-
σκοµίζονται στην πολεοδοµική υπηρεσία, η οποία τα καταχωρί-
ζει σε ιδιαίτερη στήλη στο ειδικό ηλεκτρονικό αρχείο ή ειδικό
βιβλίο που προβλέπεται στην παράγραφο 5 του άρθρου 5. Η κα-
ταχώριση επέχει θέση βεβαίωσης για την περαίωση της διαδι-
κασίας διατήρησης της χρήσης του δηλούµενου χώρου για
σαράντα (40) χρόνια, σηµειώνεται δε και στο αντίγραφο της αί-
τησης που έχει χορηγηθεί στο δηλούντα.

6. Για τους χώρους που προβλέπονται στην παράγραφο 1 του
άρθρου 5, οι οποίοι διατηρούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις του
νόµου αυτού, δεν επιβάλλονται πρόστιµα ανέγερσης και διατή-
ρησης ούτε άλλες κυρώσεις. Για τους χώρους αυτούς δεν οφεί-
λονται επίσης αναδροµικά οποιεσδήποτε εισφορές φορέων
κοινωνικής ασφάλισης ή άλλες επιβαρύνσεις για την αλλαγή χρή-
σης που έχει συντελεστεί.

Τα παραπάνω ισχύουν για τους ίδιους χώρους και για εκκρε-
µείς σε οποιοδήποτε στάδιο και διαδικασία σχετικές υποθέσεις.
Τυχόν ήδη καταβληθέντα ποσά σχετικών προστίµων δεν αναζη-
τούνται ενώ τυχόν ανείσπρακτα βεβαιωθέντα ποσά σχετικών
προστίµων διαγράφονται.

Επιτρέπεται επίσης η µεταβίβαση ακινήτων ή η σύσταση
εµπράγµατων δικαιωµάτων επί ακινήτων µε χώρους που διατη-
ρούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις του νόµου αυτού.

7. Οι χώροι που προβλέπονται στην παράγραφο 1 του άρθρου
5, οι οποίοι διατηρούνται, εξακολουθούν να µην προσµετρώνται
στους ισχύοντες στην περιοχή του ακινήτου γενικούς και ειδι-
κούς όρους και περιορισµούς δόµησης. Η διατήρηση της χρή-
σης των δηλούµενων χώρων δεν συνεπάγεται απαλλαγή αυτών
από άλλες απαιτούµενες εγκρίσεις ή όρους που αφορούν τη λει-
τουργία της συγκεκριµένης χρήσης.

8. Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας, οι πολεοδοµικές
υπηρεσίες αποστέλλουν χωρίς καθυστέρηση σε ηλεκτρονική
µορφή στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής συγκεντρωτικά στοιχεία ανά πρωτοβάθµιο Ο.Τ.Α. για το
σύνολο των δηλώσεων που υποβλήθηκαν, τη συνολική επιφάνεια
των χώρων που διατηρούνται, τα συνολικά ποσά των ειδικών
προστίµων, καθώς και ακριβή αντίγραφα του ηλεκτρονικού αρ-
χείου ή ειδικού βιβλίου όπου καταχωρήθηκαν οι σχετικές δηλώ-
σεις.

9. Στα συµβολαιογραφικά έγγραφα κάθε δικαιοπραξίας µετα-
βίβασης ακινήτων ή σύστασης εµπράγµατων δικαιωµάτων επ’
αυτών, στα οποία υπάρχουν χώροι που διατηρούνται σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στον παρόντα νόµο προσαρτάται αντίγραφο της
αίτησης όπου βεβαιώνεται η περαίωση της διαδικασίας διατή-
ρησης του χώρου σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 6
και γίνεται ειδική σχετική µνεία για την υπαγωγή των χώρων στη
ρύθµιση αυτή. Κατά την απεικόνιση των χώρων αυτών, όπου
απαιτείται, σηµειώνεται η υπαγωγή τους στη ρύθµιση του πα-
ρόντος νόµου.

10. Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας που προβλέπεται
στο άρθρο 5, µε εξαίρεση τους φόρους µεταβίβασης ακινήτων
από οποιαδήποτε αιτία και τους φόρους λόγω κληρονοµικής δια-
δοχής, οι λοιποί προβλεπόµενοι φόροι ακίνητης περιουσίας που
αφορούν ακίνητα, στα οποία υπάρχουν οι διατηρούµενοι χώροι,
κατά το µέρος που οι παραπάνω φόροι αντιστοιχούν στους δια-
τηρούµενους χώρους, αποδίδονται υπέρ του Ειδικού Ταµείου
Εφαρµογής Πολεοδοµικών και Ρυθµιστικών Σχεδίων (ΕΤΕΡΠΣ),
κατατίθενται σε ειδικό κωδικό που ονοµάζεται «Ταµείο Περιβαλ-
λοντικού Ισοζυγίου» και διατίθενται σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στο άρθρο 7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών,

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής εξειδικεύο-
νται οι επί µέρους φόροι ακίνητης περιουσίας, η διαδικασία και
ο τρόπος κατανοµής του ποσού των φόρων αυτών που αντιστοι-
χεί στους διατηρούµενους χώρους, η διαδικασία απόδοσής τους
στο ΕΤΕΡΠΣ και κάθε σχετικό θέµα.

Άρθρο 7
Περιβαλλοντικό ισοζύγιο

Αντισταθµιστικά µέτρα αποκατάστασης
του περιβάλλοντος

1. Το ειδικό πρόστιµο αποδίδεται υπέρ του ΕΤΕΡΠΣ, κατατί-
θεται σε ειδικό κωδικό που ονοµάζεται «Ταµείο Περιβαλλοντικού
Ισοζυγίου» και διατίθεται αποκλειστικά για την εξισορρόπηση του
ελλείµµατος γης και την αύξηση των κοινοχρήστων χώρων,
καθώς και για προγράµµατα και δράσεις περιβαλλοντικής και πο-
λεοδοµικής αποκατάστασης, εντός του πρωτοβάθµιου Ο.Τ.Α.
στη διοικητική περιφέρεια του οποίου βρίσκονται οι χώροι που
δηλώνονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος ή και, κατ’
εξαίρεση, σε οργανικά συνδεδεµένες περιοχές όµορου Ο.Τ.Α.
που χρήζουν αποκατάστασης. Με απόφαση του Υπουργού Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζεται η
διαδικασία κατάθεσης και απόδοσης του ειδικού προστίµου στο
ΕΤΕΡΠΣ και κάθε σχετική λεπτοµέρεια.

2. Οι πόροι του ειδικού προστίµου διατίθενται ειδικότερα ως
εξής:

α. Για την απόκτηση ακινήτων για νέους κοινόχρηστους χώ-
ρους και χώρους πρασίνου, όπως αυτοί καθορίζονται κατά τις
κείµενες διατάξεις.

β. Για αποζηµιώσεις ακινήτων που έχουν καθοριστεί από εγκε-
κριµένα σχέδια πόλης ως κοινόχρηστοι χώροι και για τα οποία
είτε έχει αρθεί κατά τις ισχύουσες διατάξεις η απαλλοτρίωση είτε
έχει παρέλθει σε κάθε περίπτωση οκταετία από το χρόνο επιβο-
λής της ρυµοτοµικής απαλλοτρίωσης.

γ. Για την απόκτηση, αποκατάσταση και συντήρηση ακινήτων
σε παραδοσιακούς οικισµούς, ιστορικά κέντρα πόλεων και προ-
στατευόµενες περιοχές της φύσης και της πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς, καθώς και την απελευθέρωση, αποκατάσταση,
αναβάθµιση, ανάπλαση και προστασία χώρων µε ιδιαίτερη περι-
βαλλοντική σηµασία, όπως ακτών, παραλιακών ζωνών, ρεµάτων,
αλσών, δασών και δασικών εκτάσεων.

δ. Για την πραγµατοποίηση προγραµµάτων αστικής ανάπλα-
σης, που εκπονούνται και εγκρίνονται κατά τις κείµενες διατά-
ξεις.

3. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από πρόταση
του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής και του συναρµόδιου Υπουργού καθορίζονται τα ειδικότερα
κριτήρια κατανοµής, ο τρόπος απόδοσης του ειδικού προστίµου
ανά πρωτοβάθµιο Ο.Τ.Α., οι φορείς και οι δικαιούχοι, οι διαδικα-
σίες διαχείρισης, παρακολούθησης, έγκρισης και ελέγχου της
εφαρµογής των σχετικών µελετών, έργων, πράξεων, δράσεων
και παρεµβάσεων και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 8
Πρόστιµα ανέγερσης και διατήρησης µη

δηλούµενων χώρων

1. Σε περίπτωση µη υποβολής δήλωσης ή µη ολοκλήρωσης
της διαδικασίας διατήρησης των χώρων που προβλέπονται στην
παράγραφο 1 του άρθρου 5, εφαρµόζονται οι ισχύουσες περί
αυθαιρέτων διατάξεις για την κατεδάφιση και επαναφορά των
χώρων αυτών στη χρήση που προβλέπεται από την οικοδοµική
άδεια, τα δε πρόστιµα που επιβάλλονται υπολογίζονται ως εξής:

α. Πρόστιµο ανέγερσης σε ποσοστό 30% επί της αξίας του
αυθαιρέτου, όπως αυτή υπολογίζεται µε βάση την επιφάνεια του
αυθαιρέτου επί την τιµή ζώνης που ισχύει στην περιοχή του ακι-
νήτου, σύµφωνα µε το σύστηµα αντικειµενικών αξιών του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών κατά το χρόνο διαπίστωσης της παράβασης.

β. Πρόστιµο διατήρησης σε ποσοστό 5% επί της αξίας του αυ-
θαιρέτου, όπως αυτή υπολογίζεται µε βάση την επιφάνεια του
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αυθαιρέτου επί την τιµή ζώνης που ισχύει στην περιοχή του ακι-
νήτου, σύµφωνα µε το σύστηµα αντικειµενικών αξιών του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών κατά το χρόνο διαπίστωσης της παράβασης,
και επιβάλλεται για κάθε έτος διατήρησής του από τη µετατροπή
της χρήσης του χώρου µέχρι την κατεδάφιση των κατασκευών µε
τις οποίες ο χώρος άλλαξε χρήση ή την έκδοση ή αναθεώρηση
οικοδοµικής αδείας.

2. Ποσό που αντιστοιχεί σε ποσοστό 60% των παραπάνω προ-
στίµων αποδίδεται υπέρ του ΕΤΕΡΠΣ.

3. Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας που προβλέπεται
στα άρθρα 5 και 6, οι οικείες πολεοδοµικές υπηρεσίες ελέγχουν
ποσοστό τουλάχιστον 10% των δηλώσεων που υποβλήθηκαν,
προκειµένου να διαπιστώσουν αν τα στοιχεία των δηλώσεων που
αφορούν την περιγραφή του χώρου, το εµβαδόν του και τη
χρήση του είναι αληθή και ακριβή. Σε περίπτωση ψευδούς ή ανα-
κριβούς δήλωσης των στοιχείων αυτών, εφαρµόζονται οι ισχύ-
ουσες περί αυθαιρέτων διατάξεις και επιβάλλονται τα πρόστιµα
του άρθρου αυτού.

Άρθρο 9

1. Η παράγραφος 2 του άρθρου 11 του ν. 1577/1985 (ΦΕΚ 210
Α'), όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε την περίπτωση α' της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 40 του ν. 3775/ 2009 (ΦΕΚ 122 Α') αντικα-
θίσταται ως εξής:

«2. Εξώστες και ηµιυπαίθριοι χώροι συνολικής επιφάνειας έως
35% αυτής που επιτρέπεται να δοµηθεί συνολικά στο οικόπεδο,
δεν υπολογίζονται στο συντελεστή δόµησης.

Από το ανωτέρω ποσοστό οι ηµιυπαίθριοι χώροι δεν επιτρέ-
πεται να υπερβαίνουν το 15% του συντελεστή δόµησης.

Για την εφαρµογή της παραγράφου αυτής, οι ηµιυπαίθριοι
χώροι πρέπει να έχουν πλάτος τουλάχιστον 2,50 µ. και βάθος µι-
κρότερο ή ίσο µε το πλάτος τους.

Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής εφαρµόζονται τόσο για
τα νέα κτίρια, όσο και για τις προσθήκες σε υφιστάµενα κτίρια.
Ειδικότερα από τους εξώστες και ηµιυπαίθριους χώρους που κα-
τασκευάζονται σε προσθήκη κτιρίου, στη συνολική επιφάνεια
που προκύπτει από το σ.δ. δεν υπολογίζεται επιφάνειά τους έως
35% της επιφάνειας που αντιστοιχεί στην προσθήκη.

Και στην περίπτωση αυτή από το ανωτέρω ποσοστό οι ηµιυ-
παίθριοι χώροι δεν επιτρέπεται να υπερβαίνουν το 15% του σ.δ.
της προσθήκης.»

2. Η περίπτωση δ' της παραγράφου 1Α του άρθρου 7 του ν.
1577/1985, όπως προστέθηκε µε την παράγραφο 1 του άρθρου
41 του ν. 3775/2009 αντικαθίσταται ως εξής:

«δ) οι υπέργειοι κλειστοί χώροι στάθµευσης αυτοκινήτων,
πλην αυτών που βρίσκονται σε κτίρια που δεν προορίζονται για
κατοικία».

3. Η περίπτωση β' της παραγράφου 1Β του άρθρου 7 του ν.
1577/1985, όπως τροποποιήθηκε µε την περίπτωση α' της πα-
ραγράφου 2 του άρθρου 41 του ν. 3775/ 2009, αντικαθίσταται
ως εξής:

«β) Ένας υπόγειος όροφος επιφάνειας ίσης µε εκείνη που κα-
ταλαµβάνει το κτίριο, προοριζόµενος αποκλειστικά για βοηθητι-
κές χρήσεις, εφόσον η οροφή του σε κανένα σηµείο δεν
υπερβαίνει το 1,50 µ. από την οριστική στάθµη του εδάφους και
το ύψος του δεν υπερβαίνει τα 3,00 µ., µετρούµενο µεταξύ του
δαπέδου και της οροφής, εκτός εάν έχει καθοριστεί µεγαλύτερο
ελάχιστο ύψος για τη χρήση του συγκεκριµένου χώρου κατ’
εφαρµογή του άρθρου 26. Εφόσον σε κτίριο κατοικίας κατα-
σκευάζονται καταστήµατα και κάτω από αυτά αποθήκες στον
υπόγειο όροφο, για την εξυπηρέτησή τους, επιτρέπεται η κατα-
σκευή δεύτερου υπόγειου επιφάνειας ίσης µε την επιφάνεια των
αποθηκών, χωρίς να προσµετράται στο συντελεστή δόµησης.»

4. Η περίπτωση η' της παραγράφου 1Β του άρθρου 7 του ν.
1577/1985, όπως τροποποιήθηκε µε την περίπτωση β' της παρα-
γράφου 2 του άρθρου 41 του ν. 3775/ 2009 αντικαθίσταται ως
εξής:

«η) οι στεγασµένοι ανοικτοί χώροι στάθµευσης αυτοκινήτων
που κατασκευάζονται στο ισόγειο του κτιρίου ή στην pilotis,
καθώς και οι κλειστοί χώροι στάθµευσης αυτοκινήτων που κατα-

σκευάζονται σε υπόγειους ορόφους».
5. Επανέρχεται σε ισχύ το άρθρο 4 του ν. 3212/2003 (ΦΕΚ 308

Α'), ως εξής:

«Άρθρο 4
∆ιαδικασία και αντικείµενο ελέγχου οικοδοµικών

αδειών και εργασιών δόµησης

1. Η πολεοδοµική υπηρεσία ελέγχει κάθε έτος ποσοστό του-
λάχιστον 10% των οικοδοµικών αδειών που εκδόθηκαν το προη-
γούµενο έτος, προκειµένου να διαπιστώσει αν οι µελέτες
εκπονήθηκαν σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις και εάν οι ερ-
γασίες εκτελούνται σύµφωνα µε την άδεια και τις µελέτες που
υποβλήθηκαν.

2. Ποσοστό τουλάχιστον 2% των αδειών που εκδίδονται κάθε
έτος ελέγχονται στο στάδιο της κατασκευής από το Σώµα Ελε-
γκτών Επιθεωρητών ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, για να διαπιστωθεί αν:

α. Οι άδειες εκδόθηκαν και οι µελέτες εκπονήθηκαν σύµφωνα
µε τις ισχύουσες διατάξεις.

β. Οι εργασίες εκτελούνται σύµφωνα µε την οικοδοµική άδεια
και τις µελέτες που υποβλήθηκαν.

γ. Τηρούνται τα απαιτούµενα µέτρα ασφαλείας.
3. Ποσοστό τουλάχιστον 2% των οικοδοµικών αδειών που θε-

ωρήθηκαν κάθε έτος ελέγχονται από το Σώµα Ελεγκτών Επιθε-
ωρητών ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης µέσα στο επόµενο έτος, για να
διαπιστωθεί αν οι εργασίες αποπερατώθηκαν σύµφωνα µε την
οικοδοµική άδεια και τις µελέτες που υποβλήθηκαν.»

Άρθρο 10

1. Οι ιδιοκτήτες oι οποίοι εξόφλησαν την εισφορά που προ-
βλέπεται στα άρθρα 40 και 41 του ν. 3775/2009, θεωρείται ότι
έχουν ολοκληρώσει πλήρως τη διαδικασία που προβλέπεται στις
διατάξεις του παραπάνω νόµου. Στην περίπτωση αυτή επιτρέπε-
ται η σύνδεση των κτιρίων, στα οποία υφίστανται χώροι που προ-
βλέπονται στην παράγραφο 1 του άρθρου 5, µε τα δίκτυα κοινής
ωφέλειας. Οι ιδιοκτήτες αυτοί µπορούν να υπαχθούν στις διατά-
ξεις του παρόντος νόµου συµψηφιζοµένου του ποσού της ει-
σφοράς που καταβλήθηκε µε το ειδικό πρόστιµο που
προβλέπεται στο άρθρο 6. Τυχόν επιπλέον καταβληθέντα ποσά
δεν αναζητούνται.

Για τα ακίνητα της παρούσας παραγράφου εφαρµόζονται ανα-
λόγως και ισχύουν τα οριζόµενα στις παραγράφους 6 έως 10 του
άρθρου 6.

2. Οι ιδιοκτήτες οι οποίοι µέχρι την 29.10.2009 είτε υπέβαλαν
αίτηση είτε υπέβαλαν αίτηση και κατέβαλαν µέρος της εισφοράς
µπορούν να υποβάλουν νέα αίτηση σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στον παρόντα νόµο, το δε παράβολο που έχουν ήδη καταθέσει
υποκαθιστά το προβλεπόµενο στον παρόντα νόµο παράβολο και
τα καταβληθέντα ποσά της εισφοράς συµψηφίζονται µε τo ειδικό
πρόστιµο. Στην περίπτωση που δεν υποβάλουν νέα αίτηση το πα-
ράβολο που κατατέθηκε και τα καταβληθέντα ποσά δεν επι-
στρέφονται ούτε αναζητούνται.

3. Η περίπτωση β' της παραγράφου 1 και η παράγραφος 2 του
άρθρου 40 του ν. 3775/2009 καταργούνται.

4. Η περίπτωση α' της παραγράφου 2 και οι παράγραφοι 3, 4
και 5 του άρθρου 41 του ν. 3775/2009 καταργούνται.

5. Οι περιπτώσεις β' και η' της παραγράφου 1Β του άρθρου 7
του ν. 1577/1985, όπως τροποποιήθηκαν µε την παράγραφο 2
του άρθρου 41 του ν. 3775/2009 και αντικαθίστανται µε τον πα-
ρόντα νόµο, κατισχύουν της παραγράφου 25 του άρθρου 3 του
από 20.2 -6.3.2003 (ΦΕΚ 199 ∆') προεδρικού διατάγµατος και της
παραγράφου 25 του άρθρου 3 του από 17.2 – 27.2.1998 (ΦΕΚ
125 ∆') προεδρικού διατάγµατος, µε εξαίρεση τα κτίρια που προ-
ορίζονται για κατοικία.

6. Αιτήσεις για έκδοση οικοδοµικών αδειών που έχουν υπο-
βληθεί πριν την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος των άρθρων 40 και
41 του ν. 3775/2009 µπορούν να εκδίδονται ή να αναθεωρούνται,
σύµφωνα µε τις διατάξεις που ίσχυαν κατά το χρόνο υποβολής
τους και αφορούν τις διατάξεις του ΓΟΚ που τροποποιήθηκαν
µε τα άρθρα 40 και 41 του ν. 3775/2009, για έξι µήνες από την
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ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του παρόντος νόµου.
7. Αιτήσεις για έκδοση οικοδοµικών αδειών που έχουν υπο-

βληθεί πριν την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του νόµου αυτού
µπορούν να εκδίδονται ή να αναθεωρούνται, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις που ίσχυαν κατά το χρόνο υποβολής τους και αφορούν
τις διατάξεις του ΓΟΚ που τροποποιούνται µε το άρθρο αυτό για
εννέα µήνες από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του νόµου
αυτού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ'
ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΤΙΚΕΣ ΑΝΑΠΛΑΣΕΙΣ

ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 11
Ανάπλαση Φαληρικού Όρµου Αττικής

1. Για την πραγµατοποίηση προγράµµατος ολοκληρωµένης
ανάπλασης στην περιοχή του Φαληρικού Όρµου Αττικής, όπως
αυτή απεικονίζεται στο διάγραµµα κλίµακας 1:5.000 που αναφέ-
ρεται στο άρθρο 1 του Ειδικού Σχεδίου Ολοκληρωµένης Ανά-
πτυξης Περιοχής (Ε.Σ.Ο.Α.Π.) του από 22.3./26.3.2002
προεδρικού διατάγµατος (ΦΕΚ 233 ∆'), καθορίζονται ζώνες ανά-
πλασης και οι επιτρεπόµενες εντός αυτών γενικές χρήσεις γης
και γενικοί όροι και περιορισµοί δόµησης, ως εξής:

α. Ζώνη Ανάπλασης Ι (Οικολογικού Πάρκου): Είναι η περιοχή
που καταλαµβάνεται από την ζώνη Α1 του άρθρου 3 του από
22.3/26.3.2002 προεδρικού διατάγµατος. Εντός της περιοχής
αυτής επιτρέπονται:

- Γενικές χρήσεις γης: Επιτρέπονται οι χρήσεις οικολογικού
πάρκου, ήπιων αθλητικών εγκαταστάσεων, ήπιων εγκαταστά-
σεων άσκησης και αναψυχής, παρατηρητηρίων και κέντρων πε-
ριβαλλοντικής πληροφόρησης και ενηµέρωσης, υπαίθριων
χώρων εκδηλώσεων, χώρων εστίασης κοινού, αναψυκτηρίων,
χώρων υγιεινής και αποδυτηρίων, χώρων θεµατικής παιδικής
χαράς, γραφείων διοίκησης και ιατρείων, χώρων υποδοχής φω-
τοβολταϊκών, εγκαταστάσεων αφαλάτωσης, καθώς και χώρων
στάθµευσης.

- Ανώτατος επιτρεπόµενος συντελεστής δόµησης: 0,010.
- Μέγιστη επιτρεπόµενη κάλυψη: 2,1%.
- Μέγιστο επιτρεπόµενο ύψος κτιρίων: το οριζόµενο από το

άρθρο 3 του από 22.3/26.3.2002 προεδρικού διατάγµατος.
β. Ζώνη Ανάπλασης ΙΙ (Πολιτισµού, Αθλητισµού και Ναυτα-

θλητικής Μαρίνας): Είναι η περιοχή που καταλαµβάνεται από τις
ζώνες Α2 και Β1 του άρθρου 3 του από 22.3/26.3.2002 προεδρι-
κού διατάγµατος. Εντός της περιοχής αυτής επιτρέπονται:

- Γενικές χρήσεις γης: Επιτρέπονται πολιτιστικές και αθλητι-
κές χρήσεις, χρήσεις εθνικού ναυταθλητικού κέντρου και εγκα-
ταστάσεων ναυταθλητικών οµίλων, αλιέων και συνοδευτικών
εγκαταστάσεων υποστήριξης, αποδυτηρίων, χώρων υγιεινής,
εγκαταστάσεων ανεφοδιασµού και τεχνικής εξυπηρέτησης σκα-
φών, χώρων εστίασης κοινού, γραφείων αθλητικών οργανώσεων,
καταστηµάτων, διοίκησης και ιατρείων, θεµατικού πάρκου και
αµφιθεάτρου πολλαπλών χρήσεων, φυλακίων, καθώς και χώρων
στάθµευσης.

- Ανώτατος επιτρεπόµενος συντελεστής δόµησης: 0,072.
- Μέγιστη επιτρεπόµενη κάλυψη: 7,2%.
- Μέγιστο επιτρεπόµενο ύψος κτιρίων: το οριζόµενο από το

άρθρο 3 του από 22.3/26.3.2002 προεδρικού διατάγµατος.
γ. Ζώνη Ανάπλασης III (Πολιτισµού και Συνεδρίων):
Είναι η περιοχή που καταλαµβάνεται από τις ζώνες Β2 και Γ1

του άρθρου 3 του από 22.3/26.3.2002 προεδρικού διατάγµατος.
Εντός της περιοχής αυτής επιτρέπονται:

- Γενικές χρήσεις γης: Επιτρέπονται οι χρήσεις συνεδριακού
κέντρου διεθνούς εµβέλειας µε υποστηρικτικές χρήσεις εκθε-
σιακών χώρων, καταστηµάτων, γραφείων υπηρεσιών και χώρων
εστίασης, χώροι εστίασης κοινού, αναψυκτηρίων, χρήσεις λιµέ-
νος αλιέων, χώροι πληροφόρησης κοινού, εκθέσεων, καταστη-
µάτων καθώς και χώρων στάθµευσης.

- Ανώτατος επιτρεπόµενος συντελεστής δόµησης: 0,118.
- Μέγιστη επιτρεπόµενη κάλυψη: 6,2%.
- Μέγιστο επιτρεπόµενο ύψος κτιρίων: το οριζόµενο από το

άρθρο 3 του από 22.3/26.3.2002 προεδρικού διατάγµατος.
δ. Ζώνη Ανάπλασης IV (Μουσείου Αεροπορίας):
Είναι η περιοχή που καταλαµβάνεται από τη ζώνη Γ2 του άρ-

θρου 3 του από 22.3/26.3.2002 προεδρικού διατάγµατος. Στην
περιοχή αυτή ισχύουν οι χρήσεις γης και οι όροι δόµησης που
καθορίζονται στο άρθρο 3 του παραπάνω προεδρικού διατάγ-
µατος και στο άρθρο 22 του ν. 3342/2005 (ΦΕΚ 131 Α'), όπως
ισχύει.

ε. Ζώνη Ανάπλασης V (∆ηµοσίων έργων και υποδοµών):
Είναι η περιοχή που καταλαµβάνεται από τη ζώνη Ε του άρ-

θρου 9 του ν. 3342/2005 και η οποία χαρακτηρίζεται ως ειδική
ζώνη υποδοχής δηµόσιων υποδοµών.

στ. Ο µέγιστος επιτρεπόµενος συντελεστής δόµησης στο σύ-
νολο της περιοχής ανάπλασης ανέρχεται σε 0,071 και το µέγι-
στο επιτρεπόµενο ποσοστό κάλυψης σε 5,3%. Η παράγραφος 8
του άρθρου 41 του ν. 3105/2003 (ΦΕΚ 29 Α') καταργείται και οι
παράγραφοι 9, 10 και 11 του άρθρου αυτού αναριθµούνται αντι-
στοίχως σε 8, 9 και 10.

2. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρό-
ταση των Υπουργών Οικονοµικών, Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και
Πολιτισµού και Τουρισµού και γνώµη της Εκτελεστικής Επιτρο-
πής του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας, εγκρίνεται το
πρόγραµµα ολοκληρωµένης ανάπλασης και καθορίζονται οι ει-
δικότεροι όροι, περιορισµοί και προϋποθέσεις για την πραγµα-
τοποίησή του και ιδίως:

- οι ειδικότερες χρήσεις γης ανά ζώνη ανάπλασης και οι τυχόν
πρόσθετοι περιορισµοί στα ποσοστά ανάπτυξης των επί µέρους
χρήσεων,

- οι ειδικότεροι όροι και περιορισµοί δόµησης ανά ζώνη ανά-
πλασης,

- οι επιβαλλόµενοι όροι και περιορισµοί στη µορφολογία και
την αισθητική των κτιρίων,

- οι περιβαλλοντικοί όροι του προγράµµατος ανάπλασης,
ύστερα από µελέτη στρατηγικής περιβαλλοντικής εκτίµησης, η
οποία καταρτίζεται και δηµοσιοποιείται κατά τις κείµενες διατά-
ξεις,

- η γενική ή/και ειδική διάταξη των κτιρίων, των εγκαταστάσεων
και των συνοδευτικών τους δραστηριοτήτων, καθώς και ο τρό-
πος διαµόρφωσης των ελεύθερων χώρων ανά ζώνη ανάπλασης,

- οι απαιτούµενοι υπόγειοι και υπαίθριοι χώροι στάθµευσης για
την εξυπηρέτηση των εγκαταστάσεων και κτιρίων του προγράµ-
µατος στην περιοχή ανάπλασης,

- τα αναγκαία κοινόχρηστα έργα υποδοµής και δίκτυα κοινής
ωφέλειας,

- κάθε άλλο επιβαλλόµενο για την επίτευξη του προγράµµα-
τος µέτρο, όρος ή περιορισµός.

3. Με το ίδιο προεδρικό διάταγµα µπορεί να τροποποιούνται
τα όρια των ζωνών ανάπλασης που ορίζονται στην παράγραφο 1
και να καθορίζονται ειδικότεροι τοµείς ή τµήµατα ανάπλασης
εντός αυτών χωρίς αύξηση του ανώτατου επιτρεπόµενου συντε-
λεστή δόµησης και της µέγιστης επιτρεπόµενης κάλυψης ανά
ζώνη.

4. Η έγκριση των περιβαλλοντικών όρων για τα επί µέρους
έργα και δραστηριότητες του προγράµµατος ανάπλασης, χορη-
γείται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Υποδοµών,
Μεταφορών και ∆ικτύων, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής και Πολιτισµού και Τουρισµού, ύστερα από γνώµη
του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας, σύµφωνα µε τη
διαδικασία που προβλέπεται στην περίπτωση δβ' της παρ. 1 του
άρθρου 4 του ν. 1650/1986, όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο
2 του ν. 3010/2002 (ΦΕΚ 91 Α').

5. Οι οικοδοµικές άδειες για την ανέγερση των κτιρίων και
εγκαταστάσεων που θα ανεγερθούν στην περιοχή ανάπλασης
χορηγούνται από τη ∆ιεύθυνση Οικοδοµικών και Κτιριοδοµικών
Κανονισµών του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην περίπτωση γ'
της παραγράφου 3 του άρθρου 5 του ν. 2947/2001 (ΦΕΚ 228 Α'),
όπως ισχύει.

6. Οι διατάξεις του ν. 3785/2009 (ΦΕΚ 138 Α') δεν θίγονται από
τις διατάξεις του παρόντος άρθρου.
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Άρθρο 12
Ενοποίηση Αρχαιολογικών Χώρων και Αναπλάσεις

1. Η ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Ενοποίηση Αρχαιο-
λογικών Χώρων Αθήνας Α.Ε.» και το διακριτικό τίτλο «ΕΑΧΑ Α.Ε.»
µετονοµάζεται σε «Ενοποίηση Αρχαιολογικών Χώρων και Ανα-
πλάσεις Α.Ε.» και το διακριτικό τίτλο «ΕΑΧΑ Α.Ε.».

2. Στο σκοπό της εταιρείας πέραν του οριζόµενου στο άρθρο
2 της αριθµ. 45810/24.9.1997 κοινής απόφασης των Υπουργών
Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος Χωροταξίας
και ∆ηµόσιων Έργων και Πολιτισµού (ΦΕΚ 909 Β'), όπως ισχύει,
περιλαµβάνονται επίσης η υλοποίηση της ενοποίησης των αρ-
χαιολογικών χώρων σε όλη την Ελληνική Επικράτεια, η εκτέλεση
έργων ανάπλασης στον περιβάλλοντα χώρο και µορφολογικών
επεµβάσεων στις όψεις των κτηρίων, συµπεριλαµβανοµένων και
των καθαιρέσεων των διαφηµιστικών πινακίδων, η εκτέλεση προ-
γραµµάτων και έργων ανάπλασης για τη δηµιουργία αρχαιολο-
γικών δικτύων και πάρκων και η υλοποίηση έργων
περιβαλλοντικού και πολιτιστικού ενδιαφέροντος και χαρακτήρα.
Η υλοποίηση των έργων ανάπλασης γίνεται αυτοτελώς ή και σε
συνεργασία µε άλλους φορείς.

Η εταιρεία µπορεί επίσης να παρέχει τεχνογνωσία και να λει-
τουργεί ως τεχνικός σύµβουλος, σε φορείς του ∆ηµοσίου, του
ευρύτερου ∆ηµόσιου Τοµέα, σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης και να εκπονεί, επιβλέπει και παρακολουθεί µελέτες, να
αναθέτει την εκτέλεση έργων και να αναλαµβάνει τη διαχείριση,
τεχνική επίβλεψη και διοίκηση των έργων αυτών. Η εταιρεία µπο-
ρεί για την υλοποίηση των σκοπών της να µετέχει στη σύναψη
προγραµµατικών συµβάσεων του άρθρου 225 του Κώδικα ∆ήµων
και Κοινοτήτων µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς.

3. Από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του νόµου αυτού όπου
αναφέρεται η ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Ενοποίηση Αρ-
χαιολογικών Χώρων Αθήνας Α.Ε.» και το διακριτικό τίτλο «ΕΑΧΑ
Α.Ε.», νοείται η ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Ενοποίηση
Αρχαιολογικών Χώρων και Αναπλάσεις Α.Ε.» και το διακριτικό
τίτλο «ΕΑΧΑ Α.Ε.».

Άρθρο 13
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός εάν
άλλως ορίζεται σε επί µέρους διατάξεις του».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω
νοµοσχεδίων.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Το Σώµα παρέσχε την

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Επανερχόµαστε στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης: «Εγγυήσεις για την εργασιακή ασφάλεια και άλλες
διατάξεις».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 22.4.2010, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου αυτού σε δύο συ-
νεδριάσεις.

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής.

Ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος, Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, ζήτησε το λόγο.

Ορίστε κύριε Υπουργέ έχετε το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ(Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, έρχοµαι κατευθείαν από το Πρώτο

Νεκροταφείο και την κηδεία του καθηγητή, ∆ηµήτρη Τσάτσου.
Ο ∆ηµήτρης Θεµιστοκλή Τσάτσος, υπήρξε ένας τέλειος δά-

σκαλος, ένας καθηγητής και πολιτικός πανευρωπαϊκής εµβέ-
λειας, ένας στοχαστής, ένας διανοούµενος, ένας πολύ καλός
φίλος.

Η απώλεια του σε αυτή την πολύ δύσκολη συγκυρία που περ-
νάει η χώρα είναι πάρα πολύ σηµαντική. Προσωπικά θα τον τιµώ
εφ’ όρου ζωής µε ευγνωµοσύνη και αφοσίωση.

Θέλω όµως, µε την ευκαιρία να πω και το εξής, όσοι συνάδελ-
φοι από το Βήµα αυτό της Βουλής, ειδικά τον τελευταίο καιρό
και επ’ ευκαιρία διαφόρων παρεµβάσεων του, τον πρόσβαλαν µε
έναν ιδιαίτερα έντονο τρόπο, πιστεύω η απώλεια του ανδρός,
απώλεια του ανθρώπου να δίνει µια αφορµή για βαθύτερες σκέ-
ψεις και περισυλλογή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κύριε Υπουργέ, σ’

αυτό που είπατε συµφωνώ απολύτως, ότι ο ∆ηµήτρης Τσάτσος
ήταν µια µεγάλη µορφή της επιστήµης. Ένας εξέχων πολιτικός
δηµοκράτης, ο οποίος αγωνίστηκε για τη δηµοκρατία και είναι
µεγάλη απώλεια και για την ελληνική επιστήµη και για τον κοινο-
βουλευτισµό και τη δηµοκρατία, αλλά και για την ελληνική κοι-
νωνία στο σύνολο της.

Όλοι µας θα τον θυµόµαστε, θα τον τιµούµε. Ήταν δάσκαλος,
ήταν άνθρωπος πάνω από όλα και ήταν υπόδειγµα δηµοκράτη
και κοινοβουλευτικού.

Ο κύριος Ανδρέας Λοβέρδος, Υπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης έχει το λόγο για να κάνει νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Στη δουλειά µας τώρα.

Υπάρχουν αγαπητοί συνάδελφοι ορισµένες διορθώσεις προ-
σθήκες οι οποίες έχουν προκύψει από µια καταπληκτική πραγ-
µατικά διεισδυτική και αναλυτική έκθεση της ∆ιεύθυνσης
Επιστηµονικών Μελετών.

Ευχαριστώ πολύ τους επιστήµονες που δουλεύουν εκεί, σ’
αυτήν τη διεύθυνση για την πραγµατικά πάρα πολύ διεισδυτική
τους έκθεση και καλώ του συναδέλφους να της ρίξουν µια µατιά
στο µέτρο του δυνατού.

Από την έκθεση αυτή προέκυψαν ορισµένες διορθώσεις, κυ-
ρίως σε επίπεδο γραµµατικής διατύπωσης, όχι διορθώσεις ου-
σιαστικού περιεχοµένου.

Όλες τις παρεµβάσεις τις έχω καταγεγραµµένες αγαπητοί συ-
νάδελφοι, σε ένα έγγραφο διορθώσεων και προσθηκών και σας
το διανέµω.

Υπάρχουν όµως εκεί και δύο παρεµβάσεις από το Υπουργείο,
προσθήκες τις οποίες θέλω να επισηµάνω από την αρχή γιατί εν-
δεχοµένως να αποτελέσουν και αφορµή κριτικής ή τοποθετή-
σεων.

Πρώτα απ’ όλα στο άρθρο 8, από το δεύτερο εδάφιο του εν
λόγω άρθρου διαγράφεται η λέξη «εποχιακά».

Στο άρθρο 33, παράγραφος 2 προκύπτει η εξής προσθήκη
κύριε Πρόεδρε: «Συνταγές φαρµάκων ασφαλισµένων ασφαλι-
στικών οργανισµών η αξία των οποίων ξεπερνά τα 150 ευρώ δεν
εκτελούνται από το φαρµακοποιό εφόσον δεν είναι θεωρηµένες
από το αρµόδιο όργανο του φορέα».

Είναι δύο ουσιαστικές παρεµβάσεις, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, του φορέα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: ∆ηλαδή το «αθροιστικά» παραµέ-
νει;

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης):Κάνουµε αυτή την προσθήκη και θα το δούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Παρακαλώ να κατατεθούν στα Πρακτικά και να διανεµηθούν.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός, κ. Ανδρέας Λοβέρδος

καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες διορθώσεις-
προσθήκες, οι οποίες έχουν ως εξής:
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6306 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: «Εγγυήσεις για την εργα-
σιακή ασφάλεια και άλλες διατάξεις» ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ.
Χαλβατζής, ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο το Βουλευτή
κ. Γεώργιο Μαυρίκο και ειδική αγορήτρια τη Βουλευτή κυρία
Σοφία Καλαντίδου.

Ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ κ.
Μαυρουδής Βορίδης ορίζει ως ειδικό αγορητή, το Βουλευτή κ.
Άγγελο Κολοκοτρώνη.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας, ορίζει κατά τη συζήτηση αυτού
του νοµοσχεδίου Ειδικό Αγορητή το Βουλευτή κ. Μιχάλη Κρι-
τσωτάκη.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Χρήστος Πρω-
τόπαπας για δεκαπέντε λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω κι εγώ, κατ’ αρχάς, να εκφράσω την οδύνη µου για το

χαµό του µεγάλου δασκάλου, του ∆ηµήτρη Τσάτσου και να συµ-
φωνήσω, βεβαίως, µε τα όσα ειπώθηκαν στην Αίθουσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγες ηµέρες ο Πρω-
θυπουργός Γιώργος Παπανδρέου προέβη σε µια επιλογή ανά-
γκης και ευθύνης, προσφεύγοντας στο µηχανισµό στήριξης της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να αντιµετωπίσει τις αρνητικές συν-
θήκες για το δανεισµό της χώρας. Συνθήκες που δεν ξεχνάµε
πως σε µεγάλο βαθµό οφείλονται στην άφρονα, αδιέξοδη και
πλήρως αποτυχηµένη πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµο-
κρατίας και στο κλίµα αναξιοπιστίας που διεθνώς αυτή δηµιούρ-
γησε.

Στα νέα δεδοµένα που αντιµετωπίζει η χώρα µας πρέπει να
σταθούµε µε το κεφάλι ψηλά, µε αισιοδοξία και στράτευση όλων
των ζωντανών δυνάµεων αυτής της χώρας, για µια εθνική προ-
σπάθεια που θα µετατρέψει το πρόβληµα σε ευκαιρία, που θα
δηµιουργήσει τις συνθήκες ανόρθωσης της χώρας, που θα πα-
ράγει εισόδηµα στη χώρα και θα θέσει τις βάσεις για να αποκα-
τασταθεί η αξιοπιστία µας, για να πιάσουν τόπο οι θυσίες που
υφίσταται ο λαός µας.

Όλοι γνωρίζουµε πως θα χρειαστούν άµεσα, τώρα µεγάλες
τοµές και επώδυνα, ίσως, διαθρωτικά µέτρα που θα αλλάξουν
πολλά γύρω µας, αλλά και θα επιτρέψουν στην Ελλάδα να προ-
χωρήσει µπροστά, να απαλλαγεί απ’ όσα για τριάντα χρόνια θε-
ωρούσαµε ως αναγκαίο κακό, να θέσουν τις βάσεις για νέες
νοοτροπίες, αλλά και για δυνατότητες.

Εµείς θα δουλέψουµε µε σχέδιο για την οικονοµία και την κοι-
νωνία, µε αποτελεσµατικότητα στη δουλειά µας, µε διαφάνεια σε
όλες τις ενέργειές µας, διασφαλίζοντας και µέσα σε αυτές τις
δύσκολες συνθήκες και τις πιο αδύναµες κοινωνικά οµάδες του
πληθυσµού. Σε αυτήν την προσπάθεια όλοι χωρίς µικροκοµµα-
τικά συµφέροντα και λαϊκισµούς, οφείλουµε να καταθέσουµε τη
συµµετοχή µας.

Μέσα σε αυτές τις συνθήκες το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου,
όσον αφορά το µέρος των εργασιακών σχέσεων, είναι ιδιαίτερα
σηµαντικό. ∆εν προχωρεί σε µεγάλες ριζικές τροποποιήσεις της
εργατικής νοµοθεσίας. Προωθεί, όµως, έµπρακτα µια νέα αντί-
ληψη. Την αντίληψη για τη νέα ρύθµιση, για το συνδυασµό της
υπάρχουσας ευελιξίας για τις επιχειρήσεις µε την ασφάλεια του
εργαζόµενου, για τη δηµιουργία των όρων επιβολής και τήρη-
σης, επιτέλους, των νόµων και των συµβάσεων στην αγορά ερ-
γασίας.

Σήµερα, η κατάσταση στην αγορά είναι ιδιαίτερα αρνητική. Και
έχουν δίκιο εκείνοι που οµιλούν συµβολικά για εργασιακή ζού-
γκλα. Και αυτό, σε µια εποχή που ζητούµε θυσίες από τον εργα-
ζόµενο, δεν µπορεί να γίνει αποδεκτό.

Οι ανεξέλεγκτες ευελιξίες κυριαρχούν παντού, τα νόµιµα δι-
καιώµατα των εργαζόµενων, σε πολλές περιπτώσεις, καταπατώ-
νται, οι εργαζόµενοι διακατέχονται από αισθήµατα ανασφάλειας
και αβεβαιότητας. Η κατάσταση αυτή πρέπει να αλλάξει. Αυτή
είναι σταθερή επιλογή µας, µια και πάντα πιστεύουµε στη στρα-
τηγική της ποιοτικής και πλήρους απασχόλησης και απορρί-
πτουµε ενεργά τις λογικές της απορρύθµισης στην αγορά

εργασίας.
Όµως, αυτή η αλλαγή δεν µπορεί να γίνει µε επιστροφή στο

χθες, µε τύπους προστασίας που δεν αντιστοιχούν στις σηµερι-
νές µορφές απασχόλησης, µε απόλυτες λογικές, που τελικά που
οδηγούν; Σε αναπαραγωγή των ευελιξιών µε παράνοµο τρόπο. Η
λογική της υπερρύθµισης είναι εξίσου λανθασµένη µε τη λογική
της απορρύθµισης.

Κι αυτό γιατί σήµερα οι έννοιες χώρος και χρόνος εργασίας
έχουν αλλάξει περιεχόµενο, µιας και πολλοί δουλεύουν µε τε-
λείως διαφορετικά δεδοµένα, γιατί η νέα τεχνολογία έχει δηµι-
ουργήσει νέες συνθήκες, γιατί ο διεθνής ανταγωνισµός θέτει νέα
προβλήµατα, γιατί οι νέες µορφές εργασίας, όπως η τηλεργα-
σία, δηµιουργούνται και τέλος, γιατί σε πολλές περιπτώσεις οι
νέες µορφές καλύπτουν προσωπικές ανάγκες των ίδιων των ερ-
γαζοµένων. Μην ξεχνάτε ότι υπάρχουν ορισµένοι που θέλουν την
εργασία µε µερική απασχόληση για οικογενειακούς λόγους ή λό-
γους σπουδών.

Στόχος µας είναι, λοιπόν, η νέα ρύθµιση, που δηµιουργεί την
ασφάλεια του εργαζόµενου, που του δίνει εγγυήσεις για την υπε-
ράσπιση των δικαιωµάτων του, που περιορίζει τον αθέµιτο αντα-
γωνισµό επιχειρηµατιών, µέσω των ακραίων ευελιξιών και που
βέβαια, στηρίζεται στην αποκατάσταση της χαµένης αξιοπιστίας,
τον µηχανισµό της πολιτείας.

Τι διατάξεις περιέχει το νοµοσχέδιο; Περιέχει, κατ’ αρχάς, δια-
τάξεις που αναβαθµίζουν τη λειτουργία του ΣΕΠΕ, αποκαθιστούν
την αποτελεσµατικότητα του Σώµατος Επιθεωρητών Εργασίας
µε ρυθµίσεις που ευνοούν τον έλεγχο και την εφαρµογή των
νόµων, όπως τα βιβλία υπερωριών, το µητρώο συµβάσεων, την
ενίσχυση συµφιλιωτικής διαδικασίας, την υποβολή συµπληρω-
µατικών πινάκων προσωπικού, που για το χώρο του Τουρισµού
έχει εξέχουσα σηµασία.

Ιδιαίτερη αξία έχουν οι προβλέψεις για τα πρόστιµα, µια και
ορίζεται ότι η προσφυγή του εργοδότη στο ∆ιοικητικό Πρωτοδι-
κείο, κατά απόφαση του ΣΕΠΕ για πρόστιµα, δεν αναστέλλει
πλέον, την επιβολή των προστίµων αυτών.

∆εύτερον, ενισχύει τον κοινωνικό διάλογο και τη συλλογική
διαπραγµάτευση και διαβούλευση ως υποχρέωση του εργοδότη,
πριν τη χρήση µορφών, όπως η διευθέτηση του χρόνου εργα-
σίας, η εκ περιτροπής απασχόληση και η διαθεσιµότητα. Επι-
βάλλει, δηλαδή, την επαρκή αιτιολόγηση για τη χρήση των
επώδυνων αυτών µορφών ιδιαίτερα και τις περιορίζει σε περι-
πτώσεις µεγάλων οικονοµικών προβληµάτων των επιχειρήσεων,
ώστε να εξασφαλίζεται τουλάχιστον, ότι δεν θα γίνονται απολύ-
σεις, ενώ αναβαθµίζει το ρόλο του εργαζοµένου δια της συλλο-
γικής του εκπροσώπησης. Υπενθυµίζουµε πως αυτές οι
προβλέψεις ή κάποιες από τις προβλέψεις αυτές, ίσχυαν και πα-
λιότερα και είχαν καταργηθεί από της ακραίας λογικής νοµοθε-
τικές παρεµβάσεις του κ. Αλογοσκούφη.

Το σχέδιο νόµου καθιερώνει, επίσης, ρητούς και σαφείς, προ-
στατευτικούς για τον εργαζόµενο κανόνες και ρυθµίσεις για ορι-
σµένες ελαστικές µορφές, όπως τη µερική απασχόληση, την
προσωρινή απασχόληση και την εκ περιτροπής απασχόληση. Κα-
τοχυρώνει τα δικαιώµατα των εργαζοµένων που δουλεύουν σε
νέες µορφές εργασίας, όπως η τηλεργασία και ενισχύει τις ευ-
καιρίες για τη βελτίωση της θέσης του εργαζόµενου, όπως στη
µερική απασχόληση.

Τέλος, µε το σχέδιο νόµου, που τίθεται σήµερα στην κρίση
σας, αποτρέπονται εργοδοτικές καταχρήσεις για πρώτη φορά,
σε θέµατα όπως οι ειδικές µορφές απασχόλησης, παράδειγµα,
την εργασία µε το µπλοκάκι, την ενοικίαση εργαζοµένων, προ-
βλέψεις για µετατροπή των συµβάσεων σε αορίστου χρόνου και
τις υπερβάσεις της πενθήµερης εργασίας µε την προσαύξηση
της αµοιβής. Ιδιαίτερα, σηµειώνουµε στο θέµα της εργασίας µε
το µπλοκάκι την επιβολή εννιαµήνου ορίου, για την µετατροπή
σύµβασης σε εξαρτηµένης εργασίας και την αντιστροφή του βά-
ρους απόδειξης σε βάρος πια των εργοδοτών κατά τη διάρκεια
δικαστικής προσφυγής.

Σηµειώνουµε ότι σήµερα το Υπουργείο Εργασίας και γενικό-
τερα η ελληνική Κυβέρνηση, σε αντίθεση µε εκείνη της Νέας ∆η-
µοκρατίας, ευνοεί ιδιαίτερα την ένταση και κατάληξη του
κοινωνικού διαλόγου, µεταξύ των κοινωνικών εταίρων σε ευρω-
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παϊκό επίπεδο, διαλόγου ο οποίος µπορεί να καταλήξει και σε µια
νέα σειρά οδηγιών που εµποδίζουν τις λογικές του κοινωνικού
ντάµπινγκ, δηλαδή του αθέµιτου ανταγωνισµού µεταξύ οικονο-
µιών, µεταξύ χωρών, µέσω της ανεξέλεγκτης ελαστικοποίησης
της αγοράς εργασίας.

Υπάρχουν, όµως και άλλες διατάξεις που ρυθµίζουν –θα
έλεγα- εργασιακά και ασφαλιστικά θέµατα. Να επισηµάνω µερι-
κές, αλλά θα έχουµε την ευκαιρία να τις συζητήσουµε και στην
κατ’ άρθρον συζήτηση:

Η ρύθµιση για τη βεβαίωση του χρόνου ασφάλισης, πριν τη
συνταξιοδότηση, η οποία επιταχύνει τις διαδικασίες για την απο-
νοµή συντάξεων µε στόχο αυτές να απονέµονται µέσα σε τρεις
µήνες.

Το άρθρο 16 τερµατίζει µια κατάσταση ντροπής για την κοι-
νωνία µας, που ήθελε ορισµένες κατηγορίες αναπήρων, µε πο-
σοστό αναπηρίας άνω του 80%, να κρίνονται και µετά να
επανακρίνονται ξανά και να ταλαιπωρούνται –θα πω εγώ- από τις
υγειονοµικές επιτροπές.

Η διάταξη που δίνει τέλος στην προσπάθεια της αµφισβήτη-
σης της κλαδικής συλλογικής σύµβασης των τραπεζοϋπαλλή-
λων, που µε ευθύνη της Νέας ∆ηµοκρατίας και ορισµένων
διορισµένων απ’ αυτήν διοικήσεων, είχε δηµιουργηθεί. Με τη νέα
ρύθµιση, που έχει συµφωνηθεί µεταξύ ΟΤΟΕ και Τραπεζών, εξα-
σφαλίζεται η συλλογική διαπραγµάτευση στον κλάδο.

Σηµειώνουµε τις διατάξεις που καθορίζουν τις ποινές για ια-
τρούς και φαρµακοποιούς, που παραβιάζουν τους κανόνες συ-
νταγογράφησης και εκτέλεσης των συνταγών που θέτουν τα
ασφαλιστικά ταµεία. Ιδιαίτερα σηµαντικό είναι ότι διακόπτεται η
σύµβαση του ασφαλιστικού ταµείου µε τον ιατρό και φαρµακο-
ποιό, όταν αυτός προχωρεί σε παράνοµες πράξεις. Και θέλω να
επισηµάνω ότι έκανε, ήδη, µια αλλαγή το Υπουργείο σε λειτουρ-
γική, θετική κατεύθυνση.

Θα ήθελα να σας παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυ-
πουργέ, να συνεχιστεί καθ’ όλη τη διάρκεια της συνεδρίασής µας
ο διάλογος µε τους φαρµακοποιούς, που εκ λάθους δεν εκλή-
θησαν και στην Επιτροπή της Βουλής, προκειµένου ίσως ….

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Τους είχαµε καλέσει, τον Πανελλήνιο Σύλλογο,
εννοώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ναι. Τους είχατε καλέσει. Τους εί-
χαµε καλέσει. Κάποιος δεν τους τηλεφώνησε. Εν πάση περιπτώ-
σει, δεν είναι της παρούσης.

Θα παρακαλούσα αφού είστε σε διαβούλευση -το γνωρίζω- να
συνεχιστεί, ώστε ίσως και κάποιο άλλο θέµα λογικό, χωρίς να
ανατρέπει την βασική λογική του νοµοσχεδίου, µετά το 150 που
σωστά κάνατε, να αντιµετωπιστεί.

Και τέλος, υπάρχει το άρθρο µε το οποίο επιλύονται µε ιδιαί-
τερα σαφή και δίκαιο τρόπο τα προβλήµατα που έχουν δηµι-
ουργηθεί από την καταστρατήγηση του πνεύµατος των ευνοϊκών
διατάξεων ασφάλισης για επαγγελµατίες, βιοτέχνες και εµπό-
ρους σε µικρά χωριά, οικισµούς και νησιά µε λιγότερο από τρεις
χιλιάδες εκατό κατοίκους. Με την παρέµβαση αυτή ευνοούνται
µικρές επιχειρήσεις ή εµπορικές µονάδες –καφενεία, µπακάλικα-
σε περιοχές αποµακρυσµένες από τα αστικά κέντρα και µε πολύ
µικρό πληθυσµό αλλά και διασφαλίζεται ο ΟΑΕ από την κατα-
στρατήγηση αυτής της διάταξης από µερικούς µη συνειδητούς
επαγγελµατίες που δηλώνουν µεν έδρα το χωριό, αλλά ουσια-
στικά ασκούν επαγγελµατική δραστηριότητα στα µεγάλα αστικά
κέντρα.

Και τέλος µε την ευκαιρία της συζήτησης αυτών των διατά-
ξεων θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να τονίσω ότι µετά την χθεσινή
ανακοίνωση για το Ολυµπιακό Χωριό, που βεβαίως στην πολιτική
της ουσία είναι ορθή, περιµένουµε την τροπολογία -όχι σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο- για την τακτοποίηση των εργαζοµένων, µε µετά-
ταξη βεβαίως, που δουλεύουν στο Ολυµπιακό Χωριό.

Έρχοµαι τώρα στις διατάξεις που αφορούν στο χώρο της
υγείας.

Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας παρέδωσε και ένα καθε-
στώς πλήρους αδιαφάνειας, σπατάλης, ασυδοσίας και διαφθο-
ράς στο χώρο της υγείας. Πέραν των µεγάλων λειτουργικών και
οικονοµικών προβληµάτων επισηµαίνουµε ότι ο πολυδιαφηµι-

σµένος νόµος για τις προµήθειες του κ. Αβραµόπουλου ουδέ-
ποτε εφαρµόστηκε. Ουδέποτε εφαρµόστηκε, όπως δυστυχώς
από το 2006 είχαµε προβλέψει, µε αποτέλεσµα η κατασπατά-
ληση των πόρων να έχει πάρει πρωτοφανείς διαστάσεις. Παράλ-
ληλα οι νόµοι για τον έλεγχο και τις προδιαγραφές των ιδιωτικών
κλινικών ουδέποτε εφαρµόστηκαν, ενώ παραµένει ανεξέλεγκτη
και η χορήγηση των φαρµάκων σ’ αυτές και µάλιστα χρεώνονται
οι ασθενείς και τα ασφαλιστικά ταµεία µε λιανική τιµή, προσαυ-
ξηµένη, δηλαδή, κατά 35%. Και το πληρώνουν οι πολίτες και τα
ασφαλιστικά ταµεία.

Η κατάσταση αυτή δεν µπορεί να συνεχιστεί. ∆εν είναι δυνατόν
την ώρα που έχουµε τόσα προβλήµατα στον χώρο της υγείας,
την ώρα που η ποιότητα των υπηρεσιών υγείας µας υποβαθµίζε-
ται, την ίδια ώρα που οι δαπάνες επιβάρυνσης των πολιτών και
των ασφαλιστικών ταµείων καλπάζουν να ανεχόµαστε τέτοια φαι-
νόµενα.

Φυσικά χρειάζεται ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο που θα βάλει
οριστική τάξη σ’ αυτά τα θέµατα και θα δηµιουργήσει δυνατότη-
τες εξοικονόµησης πόρων που θα διατεθούν για ποιότητα και
αναβάθµιση των υπηρεσιών. Όµως µέχρι τότε είναι αναγκαίες
και νέες παρεµβάσεις που θα περιορίσουν δραστικά το πάρτι της
σπατάλης και της ασυδοσίας που σήµερα εξελίσσεται. Και αυτές
τις θετικές παρεµβάσεις επιχειρούµε µε τις σχετικές διατάξεις
του υπό συζήτηση σχεδίου νόµου.

Συγκεκριµένα, απλοποιούνται και αποκεντρώνονται οι διατά-
ξεις για τις προµήθειες υπηρεσιών υγείας, ενώ ενισχύεται και η
διαφάνεια µε την δηµιουργία παρατηρητηρίου τιµών για όλες τις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Γίνεται αποτελεσµατικότερη η διαδικασία είσπραξης των απαι-
τήσεων των νοσοκοµείων προς τρίτους µια και τους ανατίθεται η
διεκδίκησή τους.

Καθιερώνεται ο διαγωνισµός για την προµήθεια φαρµακευτι-
κών σκευασµάτων µε βάση την δραστική ουσία, που είναι ένα
πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα.

Υποχρεώνονται όλες οι ιδιωτικές κλινικές άνω των εξήντα κλι-
νών να δηµιουργήσουν φαρµακείο ενώ απαγορεύεται κάθε µε-
ταπώληση φαρµακευτικών προϊόντων προς τρίτους.

Όλα τα φαρµακευτικά προϊόντα που διατίθενται στους νοση-
λευοµένους στο δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα θα χρεώνονται πλέον
µε την χονδρική τιµή και όχι µε την λιανική, ενώ θα αναγράφεται
το συνταγολόγιο και η ηµερήσια δόση κάθε φαρµάκου κατά
ασθενή ώστε να εξασφαλίζεται ο έλεγχος. Έλεγχος και περικοπή
τιµών. ∆ίνεται τελευταία προθεσµία ως 31/12/2010 για την προ-
σαρµογή των ιδιωτικών κλινικών στις διατάξεις της ισχύουσας
νοµοθεσίας.

Έρχοµαι τώρα στην διάταξη για την πρωτοβάθµια φροντίδα.
Ελάχιστες ηµέρες πριν τις εκλογές, ο κ. Αβραµόπουλος προχώ-
ρησε µε αντικοινοβουλευτικό και αντιδεοντολογικό τρόπο -και ας
µην το αµφισβητήσει κανείς- σε ρυθµίσεις –και εννοώ το π.δ.
188/2009- σε θέµατα της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας του
ιδιωτικού τοµέα. Η διαδικασία της ρύθµισης αυτής για την οποία
δεν έγινε διάλογος, ενώ υπήρχαν σοβαρά διιστάµενες απόψεις,
δηµιούργησε και δηµιουργεί σοβαρά ερωτηµατικά και σκιές οι
οποίες επισηµάνθηκαν στην διάρκεια ακρόασης των φορέων
στην επιτροπή από τους ίδιους τους εκπροσώπους των φορέων.
Η πράξη αυτή απεσύρθη ορθώς από την Υπουργό Υγείας αµέ-
σως µετά τις εκλογές και επανέρχεται σήµερα η παλαιότερη ρύθ-
µιση ώστε να µην διακοπεί και η διαδικασία αδειοδότησης και
λειτουργίας νέων επιχειρήσεων.

Είναι σαφές ότι το θέµα της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
χρήζει γενικότερα τολµηρών αλλαγών και ενός νέου πλαισίου
που θα προκύψει µετά τις διαδικασίες διαλόγου µε όλους τους
ενδιαφερόµενους. Ούτως ή άλλως µετά την ψήφιση του «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ», µετά το ασφαλιστικό, πολλά θα πρέπει να αλλάξουν.

Εν όψει λοιπόν αυτών των γενικότερων τοµών ρυθµίζεται η εκ-
κρεµότητα µε την σχετική διάταξη του Υπουργείου Υγείας ενώ
δίνεται και η αναγκαία µεταβατική περίοδος για την προσαρµογή
επιχειρήσεων που λειτουργούν µε διαφορετικό καθεστώς. Πολ-
λές είναι και εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο.

Να τονίσω εδώ -και να κλείσω το κοµµάτι της υγείας- ότι υπάρ-
χει µια θετική ρύθµιση που εξαιρεί τους φυσικοθεραπευτές.
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Έχουν εγερθεί κάποιες συζητήσεις. Πιστεύω ότι το Υπουργείο
Υγείας µετά την αυριανή του παρέµβαση θα βρει µια τελική λύση
που θα ικανοποιήσει και το χώρο των φυσικοθεραπευτών που
ούτως ή άλλως δεν διεκδικούν κάτι περισσότερο από την παρα-
µονή του τρόπου µε τον οποίο σωστά λειτουργούν αυτή τη
στιγµή.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι
συζητούµε σήµερα ένα πολυνοµοσχέδιο µε σηµαντικές παρεµ-
βάσεις στην απασχόληση, στην ασφάλιση, στην υγεία. Ας δούµε
λοιπόν το πολιτικό ερώτηµα που θα κρίνει και το ναι ή το όχι µας.
Συµβάλλει αυτό το νοµοσχέδιο σε ορισµένα πράγµατα; Τρία
ερωτήµατα.

Συµβάλλει ναι ή όχι στη νέα ρύθµιση των εργασιακών σχέ-
σεων; Σε κανόνες και εγγυήσεις για τους εργαζόµενους όσον
αφορά την εφαρµογή των δικαιωµάτων τους;

∆εύτερο ερώτηµα: Συµβάλλει ναι ή όχι στην προώθηση της
διαφάνειας, στην αντιµετώπιση της σπατάλης, της επιβολής
ορθών διαδικασιών στον χώρο των υπηρεσιών υγείας;

Και τρίτο ερώτηµα: Συµβάλλει ναι ή όχι στην ρύθµιση ασφαλι-
στικών και κοινωνικών θεµάτων που εκκρεµούν ή θεµάτων που
θίγουν την αξιοπρέπεια του πολίτη στις σχέσεις του µε το κρά-
τος;

Η δική µας θέση είναι σαφής: Ναι και στα τρία. Και αιτιολογη-
µένη διαφορετική άποψη µέχρι τώρα δεν έχει προβληθεί από κα-
νέναν, τουλάχιστον κατά την διάρκεια των συζητήσεων στην
επιτροπή.

Αν θέλουµε λοιπόν να συνεισφέρουµε θετικά, αν θέλουµε να
δείξουµε αποφασιστικότητα και τόλµη, αν θέλουµε να συµβάλ-
λουµε στην αντιµετώπιση σοβαρών για την κοινωνία µας θεµά-
των, πρέπει να υπερψηφίσουµε αυτό το σχέδιο νόµου. Και σας
καλούµε να το πράξουµε όλοι, πέρα και έξω από σκοπιµότητες
που πια βρίσκουν αδιάφορους ως αντιµέτωπους τους πολίτες,
σκοπιµότητες που δεν αντιστοιχούν στις ανάγκες των καιρών.

Εµείς θα υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρωτόπαπα.
Το λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Γε-

ώργιος Κοντογιάννης, για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, εκφράζουµε και εµείς τα ειλικρινή µας συλλυ-
πητήρια στην οικογένεια του ∆ηµητρίου Τσάτσου, ενός
ανθρώπου που τίµησε τη νοµική επιστήµη και την πολιτική.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουν πε-
ράσει ούτε πέντε µέρες από τη συζήτηση στην αρµόδια επι-
τροπή και όµως όλα έχουν αλλάξει. Η προσφυγή στον µηχανισµό
στήριξης που ανακοίνωσε ο Γιώργος Παπανδρέου την περα-
σµένη Παρασκευή σε µια ακατανόητη επικοινωνιακή φούσκα από
την εσχατιά της Ελλάδος, στο Καστελόριζο, θέτει ακόµα και την
συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου σε άλλη βάση.

Η Τρόικα του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας έχουν
πλέον θέσει στο τραπέζι -και η Κυβέρνηση το οµολογεί- όλο το
πλαίσιο των εργασιακών σχέσεων, από τις συλλογικές συµβά-
σεις και τις περικοπές αµοιβών, πλέον και στον ιδιωτικό τοµέα,
έως το όριο απολύσεων και την περαιτέρω ευελιξία στην αγορά.

Το Πρόγραµµα Σταθερότητας και Ανάπτυξης µόνο σταθερό
δεν είναι αφού οδεύει προς νέα αναθεώρηση, όπως παραδέ-
χθηκε ο ίδιος ο Υπουργός Οικονοµικών, ο Γιώργος Παπακων-
σταντίνου, χθες εδώ στην Βουλή, άρτι αφιχθείς από την έδρα του
∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου.

Υπ’ αυτό το πρίσµα το νοµοσχέδιο µε τον τίτλο «εγγυήσεις για
την εργασιακή ασφάλεια και άλλες διατάξεις» που καλούµαστε
να ψηφίσουµε φαντάζει ως κακόγουστη φάρσα σε βάρος των ερ-
γαζοµένων και της κοινωνίας που διαπιστώνει ότι το ΠΑΣΟΚ όχι
µόνο δεν ενίσχυσε τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και δεν επέ-
κτεινε τις θεµελιώδεις εγγυήσεις της εργατικής νοµοθεσίας,
όπως ευκόλως άλλωστε υποσχόταν προεκλογικά, αλλά ως Κυ-
βέρνηση επιβάλλει το τέλος τους.

«Ένας-ένας ο εργαζόµενος µόνος του απέναντι στους ισχυ-

ρούς ήταν το αποτυχηµένο πρότυπο της Νέας ∆ηµοκρατίας
αλλά δεν είναι το δικό µας» δήλωνε απ’ αυτό εδώ το Βήµα ο
Υπουργός Εργασίας κατά τη διαδικασία των προγραµµατικών
δηλώσεων. ∆υστυχώς, κύριε Υπουργέ –και το λέω ειλικρινώς σε
ανθρώπινο επίπεδο γιατί υπάρχει µια εκτίµηση προς το πρόσωπό
σας- θα είστε εκείνος που ίσως αναγκαστεί να υπογράψει σύ-
ντοµα την κατάργηση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων. Και
όχι µόνο.

Αξίζει πάντως να θυµίσω ότι το ΠΑΣΟΚ, προ πολλού και όταν
δεν υπήρχε η σηµερινή ανάγκη και φυσικά παρά την σοσιαλι-
στική ρητορική του, είχε θεσµοθετήσει την χειρότερη µορφή ευ-
ελιξίας στις εργασιακές σχέσεις, την ενοικίαση των εργαζοµένων
που είχε ψηφίσει η κυβέρνηση του Κώστα Σηµίτη, ζήτηµα στο
οποίο αποφεύγει να δώσει λύσεις το νοµοσχέδιο σε ό,τι αφορά
στα προβλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί σχετικά µε τον τρόπο
πληρωµής των λεγόµενων «ενοικιαζόµενων εργατών».

∆υστυχώς το ΠΑΣΟΚ ως Αντιπολίτευση είπε πολλά, υποσχέ-
θηκε ακόµα περισσότερα και υπαναχώρησε σε όλα. Μέχρι πρό-
τινος το άλλοθι ήταν η Νέα ∆ηµοκρατία, τώρα θα είναι το ∆ιεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο.

Μετά το τελευταίο εξάµηνο άστοχων βερµπαλισµών, ατυχών
χειρισµών και εγκληµατικών επιλογών φτάσαµε στο σηµείο
µηδέν για την χώρα, τους πολίτες, την πολιτική, για όλους µας
ανεξαιρέτως. Περιθώρια για στρουθοκαµηλισµούς, υποκρισία
και ακρισία δεν υπάρχουν. Ας δώσουµε πρώτοι το σήµα στην κοι-
νωνία, ας αναλογιστούµε τις ευθύνες µας και ας πράξουµε ανα-
λόγως, Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση.

Κατά την συζήτηση στην επιτροπή είχα χαρακτηρίσει το νο-
µοσχέδιο ως αναγκαίο κακό. Φοβούµαι ότι οι ραγδαίες εξελίξεις
που προµηνύονται στην αγορά εργασίας το καθιστούν σχεδόν
αχρείαστο, θα πω, και αυτό γιατί οι µικροβελτιώσεις, οι αποσπα-
σµατικές ρυθµίσεις και οι επιφανειακές βελτιώσεις του νοµο-
σχεδίου δεν θα µπορούν να εξισορροπήσουν τις επερχόµενες
ανατροπές στις εργασιακές σχέσεις που θα θέσουν σε καθεστώς
γενικευµένης αντασφάλειας όλους τους εργαζόµενους.

∆εν θέλω να αµφισβητήσω την καλή πρόθεση της Κυβέρνη-
σης µε την ανάληψη της σχετικής νοµοθετικής πρωτοβουλίας,
αλλά το νοµοσχέδιο δεν υπηρετεί κανέναν από τους στόχους
που δήθεν θέτει και στους οποίους αναφέρθηκε πρωτύτερα ο ει-
σηγητής της Πλειοψηφίας.

Τελικά, αντί για ασφάλεια στους εργαζοµένους, θα συντηρή-
σει και θα εντείνει την ανασφάλεια και ταυτοχρόνως θα απο-
θαρρύνει τις προσλήψεις. Τα περισσότερα από αυτά που
προτείνει δεν ενισχύουν την αγορά, αλλά κινούνται σε ρυθµούς
αντιαναπτυξιακούς, προφανώς εναρµονισµένα µε το σύνολο της
οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης τους ΠΑΣΟΚ.

Το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου δεν υπηρετεί ούτε τις ανάγκες
της αγοράς, αφού εκπρόσωποί της εκτιµούν ότι θα αυξήσει την
ανεργία, θα ενθαρρύνει την παράνοµη εργασία και θα επιτείνει
το πρόβληµα ανταγωνιστικότητας της χώρας µας.

Σε ορισµένα σηµεία, όπως η επέκταση του βιβλίου υπερωριών
και στις µικρές επιχειρήσεις εκτιµούµε ότι δηµιουργεί πρόσθετα
γραφειοκρατικά προβλήµατα σε µια περίοδο που χρέος της πο-
λιτείας είναι να απαλλάξουµε από γραφειοκρατικά βάρη την
αγορά.

Ακόµα και σε περιπτώσεις που οι µέχρι σήµερα αλλαγές δεν
έχουν βρει ανταπόκριση, όπως η διευθέτηση του χρόνου εργα-
σίας, εσείς τις καθιστάτε ακόµα πιο δυσχερείς, αφού παραπέ-
µπετε το αδιέξοδο µεταξύ εργοδότη και εργαζοµένου στον
ΟΜΕ∆, αντί να αντιµετωπίζεται σε περιφερειακό επίπεδο.

Από τη µελέτη του νοµοσχεδίου προκύπτει ότι υπάρχουν και
ρυθµίσεις µε τις οποίες ανοίγουν παράθυρα για καταστρατή-
γηση διατάξεων που προκαλούν ανατροπές σε βάρος των εργα-
ζοµένων, όπως γίνεται στο άρθρο 2 που κάνετε µια λειψή και
επιλεκτική µεταφορά στο εθνικό δίκαιο Κοινοτικής Οδηγίας σχε-
τικά µε τον «συγκρίσιµο εργαζόµενο».

Χαρακτηριστικό του πρόχειρου τρόπου µε τον οποίο αντιµε-
τωπίζονται οι ευέλικτες µορφές εργασίας είναι και το γεγονός
ότι µε το πρόσχηµα της προστασίας των εργαζοµένων, ορισµέ-
νες µορφές εργασίας γίνονται πιο ακριβές, µε αποτέλεσµα ο επι-
χειρηµατίας, αντί να προσλάβει µερικώς απασχολούµενους,
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ουσιαστικά ωθείται σε άλλες λύσεις, όπως στο να δίνει απλώς
µερικές υπερωρίες στους νυν εργαζόµενους.

Αλλά και ο τρόπος που γίνεται ο καθορισµός των όρων εργα-
σίας για τους µερικώς απασχολούµενους δηµιουργεί αντικίνη-
τρα για την είσοδο νέων στην αγορά εργασίας, κάτι που θα
έπρεπε να αποτελεί βασικό στόχο µιας ορθής πολιτικής εν µέσω
οικονοµικής κρίσεως.

Αλλά και εκεί που θέλετε να ενισχύσετε την ευελιξία, όπως
είναι οι περιπτώσεις που αφορούν τη διαθεσιµότητα ή την εκ πε-
ριτροπής απασχόληση, τίθεται τέτοια χρονικά όρια που ουσια-
στικά ακυρώνουν ή περιορίζουν στο ελάχιστο τις ευεργετικές
διατάξεις της ρύθµισης για µια επιχείρηση. Λες και η κρίση, η
οποία θα πλήξει µια επιχείρηση µπορεί να προσδιοριστεί χρονικά
µε νοµοθετικές ρυθµίσεις ή µπορεί µε νόµο να οριστεί πως θα
ισχύσει για ένα εξάµηνο ή ένα τρίµηνο. Μετά την πάροδο του
εξαµήνου, αλήθεια ή του τριµήνου τι θα γίνει η επιχείρηση; Θα
κλείσει και οι εργαζόµενοι θα βρεθούν στο δρόµο; Απλά, δηλαδή,
µεταθέτουµε το χρόνο του λουκέτου;

Αυτός είναι ο στόχος της ρύθµισης ή η σωτηρία της επιχείρη-
σης και η διατήρηση της εργασίας, έστω και µερικής, έστω και εκ
περιτροπής για τους εργαζοµένους; Πώς διασφαλίζονται οι ερ-
γαζόµενοι, όταν δεν υπάρχει κανένας περιορισµός, πλην του
χρόνου, για τις επιχειρήσεις που ενώ θέτουν σε διαθεσιµότητα
εργαζόµενους, αναθέτουν εργασίες σε εργολάβους ή υποχρεώ-
νουν τους εναποµείναντες εργαζόµενους να κάνουν υπερωρίες;

Όσον αφορά την αλλαγή που επέφερε ο Υπουργός Εργασίας
στην ρύθµιση για το «µπλοκάκι» εκτείνοντας στους εννέα αντί
τους έξι µήνες το διάστηµα απασχόλησης, από το οποίο θα τεκ-
µαίρεται εξαρτηµένη σχέση εργασίας, αν και αξιολογείται θετικά
δεν είναι αρκετή να άρει τις υπόλοιπες ενστάσεις.

Προφανώς δεν έχει γίνει αντιληπτό ότι στην Ελλάδα οι περισ-
σότεροι εκ των εργαζοµένων µε την νοµική µορφή της αυτοα-
πασχόλησης, ουσιαστικά λειτουργούν ως µισθωτοί, αφού ως επί
το πλείστον παρέχουν τις εργασίες τους σε ένα µόνο εργοδότη,
ο οποίος τελικά ασκεί σε αυτούς το διευθυντικό δικαίωµα. Κα-
νείς δεν τους διασφαλίζει άδειες και αποζηµιώσεις και κανείς δεν
τους προστατεύει από τον κίνδυνο της ανεργίας.

Από την άλλη πλευρά, όµως, η ίδια η αγορά αναζητεί τέτοιες
µορφές εργασίας, όχι µόνο λόγω της κρίσης, αλλά και λόγω των
τεχνολογικών εξελίξεων. ∆ιαφορετικές είναι οι απαιτήσεις σε
κλάδους εργασίας, όπως η µεταποίηση και διαφορετικές σε κλά-
δους, όπως τα τεχνικά γραφεία, οι επιχειρήσεις πληροφορικής
και γενικά οι κλάδοι έντασης γνώσης.

Η ρύθµιση, έτσι όπως προωθείται για ψήφιση ίσως προκαλέσει
κύµα δικαστικών προσφυγών και θα µπλοκάρει η αγορά, ενώ θα
δηµιουργήσει δισταγµό στις επιχειρήσεις για νέες προσλήψεις.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): … µε µπλοκάκια εννοείτε; Γλώττα λανθάνουσα.

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Η Νέα ∆ηµοκρατία, κύριε
Υπουργέ, επαναφέρει την πρόταση που ήδη είχαµε διατυπώσει
στην επιτροπή, να διεξαχθεί ειδική συζήτηση για το συγκεκρι-
µένο πρόβληµα παράλληλα µε την δηµιουργία λογαριασµού για
την ασφάλιση και τον κίνδυνο της ανεργίας για τους αυτοαπα-
σχολούµενους. Οι πόροι του λογαριασµού, όπως είχαµε προτεί-
νει, µπορούν να προέλθουν από εισφορές εκείνων που παρέχουν
τις υπηρεσίες και εκείνων που τις δέχονται.

Στο κεφάλαιο των ρυθµίσεων σχετικά µε τα πρόστιµα που επι-
βάλλει ο ΣΕΠΕ, οι επιχειρούµενες αλλαγές υποκρύπτουν κινδύ-
νους για τις επιχειρήσεις από τυχόν αυθαιρεσίες των διοικητικών
οργάνων, ενώ ουσιαστικά καταργείται το τεκµήριο της αθωότη-
τας για τις επιχειρήσεις στις οποίες επιβάλλονται πρόστιµα.

Οι ρυθµίσεις του πρώτου µέρους του νοµοσχεδίου απέχουν
από αυτά που οι πολιτικές µας θέσεις και η φιλοσοφία µας επι-
τρέπει να υπερψηφίσουµε.

Αντιθέτως, δεν έχουµε κανένα δισταγµό για το δεύτερο µέρος
του νοµοσχεδίου και ειδικά για τα άρθρα 15 έως 22 που αφο-
ρούν σε ρυθµίσεις που διευκολύνουν την λειτουργία των ασφα-
λιστικών ταµείων, την απονοµή ταχύτερα της σύνταξης, την
καλύτερη εξυπηρέτηση των ασφαλισµένων, την διευκόλυνση του
ελέγχου, την προώθηση οργανωτικών και λειτουργικών ζητηµά-
των των ασφαλιστικών φορέων.

Σαφώς, υπερψηφίζουµε αυτές τις διατάξεις που είχαν προε-
τοιµαστεί από την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας και όλη
αυτή η νοµοπαρασκευαστική δουλειά ολοκληρώθηκε και παρα-
δόθηκε τον Οκτώβριο του 2009.

(Σε αυτό το σηµείο την προεδρική έδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Σε ό,τι αφορά τις λοιπές διατάξεις πρόκειται για µια σειρά τρο-
πολογίες που εντάχθηκαν στο νοµοσχέδιο και αφορούν πολύ σο-
βαρά ζητήµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Υγείας, όπως η
ρύθµιση για τους φορείς Πρωτοβάθµιας Υγείας, που όπως πα-
ραδέχτηκε η Υπουργός Υγείας στην επιτροπή σε λίγους µήνες
θα αλλάξει και πάλι. Αλλά, γιατί προχωρείτε σε µια ελλιπή νοµο-
θετική ρύθµιση και αφήσατε τόσους µήνες να υπάρχει κενό
νόµου;

Εξάλλου και η ρύθµιση µε την µορφή τροπολογίας για την
επαναφορά της υποχρεωτικής θεώρησης των συνταγών για φάρ-
µακα αξίας 150 ευρώ το µήνα, δείχνει µάλλον µια ακόµη πρό-
χειρη επιλογή, που παρά την βελτίωση στην οποία
αναφερθήκατε πρωτύτερα προσθέτει ταλαιπωρία στους ασφα-
λισµένους.

Προσυπογράφουµε, κύριε Υπουργέ, την ανάγκη για θέσπιση
µέτρων που θα οδηγήσουν στην µείωση της αλόγιστης και πολ-
λές φορές σκόπιµης υπερσυνταγογράφησης, αλλά θεωρούµε
ότι οι ενστάσεις είναι βάσιµες για το πόσο εφαρµόσιµο και απο-
τελεσµατικό είναι το µέτρο που εισάγετε.

Μάλιστα, είναι ένα µέτρο που εφαρµόστηκε στο παρελθόν και
είχε ως µοναδικό αποτέλεσµα την ταλαιπωρία των ασφαλισµέ-
νων. Μόνο η πλήρης µηχανογράφηση σε όλο το εύρος της ια-
τροφαρµακευτικής περίθαλψης µπορεί να δώσει ουσιαστική
λύση.

Η ρύθµιση για τους όρους υπαγωγής στην υποχρεωτική ασφά-
λιση στον ΟΑΕΕ κινείται µεν σε σωστή κατεύθυνση, εφόσον βέ-
βαια δεν πλήττει τους κατ’ επάγγελµα αγρότες που διατηρούν
σε περιοχές µε πληθυσµό µικρότερο των δύο χιλιάδων µια µι-
κροεπιχείρηση, παραδείγµατος χάριν ένα καφενείο, ένα µπακά-
λικο. Αυτά τα µικροµάγαζα, κύριε Υπουργέ, στην ελληνική
περιφέρεια είναι ζωτικής σηµασίας και θα ήταν εγκληµατικό να
µην στηριχθούν. Το εισοδηµατικό κριτήριο των 13.400 ευρώ πε-
ρίπου είναι µεν λογικό, ωστόσο να πρέπει να επανεξετάσετε πώς
η πολιτεία θα καθορίζει ποιός είναι αγρότης.

Και αυτό το λέµε, διότι, ενώ µέχρι σήµερα για να θεωρηθεί κά-
ποιος αγρότης έπρεπε το 50% του εισοδήµατος του να προέρ-
χεται από αγροτικές εργασίες, µε τις ρυθµίσεις που προωθεί η
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης για το µητρώο αγροτών, στην
κατηγορία των κατ’ επάγγελµα αγροτών εντάσσονται όσοι το ει-
σόδηµά τους προέρχεται από αγροτικές εργασίες σε ποσοστό
35% και παράλληλα κατέχουν γη και ασφαλίζονται στον ΟΓΑ.

Θα υπάρξει µελλοντικά το παράδοξο για το Υπουργείο Εργα-
σίας αγρότης να θεωρείται αυτός που βγάζει το 50% του εισο-
δήµατος του από αγροτικές εργασίες και για το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης αυτός που βγάζει το 35% του εισοδήµα-
τος του από αγροτικές εργασίες. Αυτό είναι ένα σηµείο, στο
οποίο πρέπει να υπάρξει κάποια διευκρίνιση.

Κύριε Πρόεδρε, όλοι αναγνωρίζουµε ότι οι συνθήκες είναι κρί-
σιµες και για το λόγο αυτό επιβάλλεται όχι µόνο να ληφθούν πρό-
σθετα µέτρα, αλλά πρωτίστως να αλλάξουµε νοοτροπία. Και ενώ
ο λαός και η Αντιπολίτευση δείχνουν µια πρωτοφανή ωριµότητα
και η κριτική που ασκούµε είναι µεν σκληρή, αλλά εποικοδοµη-
τική, η Κυβέρνηση δεν φαίνεται να έχει αλλάξει νοοτροπία. Εξα-
κολουθεί την µικροπολιτική της µετάθεσης ευθυνών, αντί να
επιζητεί τη σύµπνοια και τη συναίνεση.

Αν ο καθένας από εµάς δεν αναγνωρίσει τις ευθύνες του για
την κατάσταση που έχει διαµορφωθεί, τότε πώς θα πείσουµε
τους πολίτες να συµβάλουν µε θυσίες στην έξοδο από την κρίση;

Το κυριότερο: Αν δεν πείσουµε τους πολίτες ότι έχουµε ανα-
γνωρίσει τα λάθη µας και µε συναίνεση αναζητούµε λύσεις, πώς
θα µας εµπιστευτούν και πώς θα ανακτήσουµε ως πολιτικοί την
αξιοπιστία µας;

Κύριε Πρόεδρε, όπως καταλαβαίνετε, υπό τις παρούσες συν-
θήκες και επειδή θεωρούµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο κατώ-
τερο των περιστάσεων το καταψηφίζουµε επί της αρχής.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κοντογιάννη.

Το λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδος, κ. Σοφία Καλαντίδου.

ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ: Το νοµοσχέδιο έπρεπε να τιτλοφορεί-
ται: «Ευέλικτοι εργαζόµενοι για την ασφάλεια της κερδοφορίας»
ή καλύτερα «Ευέλικτη εργατική τάξη που θα προσφέρει ασφά-
λεια στην αστική τάξη».

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε
πρόσχηµα την οικονοµική, καπιταλιστική κρίση, µε µπαµπούλα
το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα, δίνει σήµερα τη χαριστική βολή στην πλήρη και σταθερή
εργασία. Τελειώνει µια βρώµικη δουλειά που την ξεκίνησε πολλά
χρόνια πριν.

Το νοµοσχέδιο για τις εργασιακές σχέσεις κινείται βέβαια, στο
πλαίσιο της πολιτικής που αναγκάζει τους εργαζόµενους, τους
αυτοαπασχολούµενους, τους αγρότες, τη νεολαία να υποστούν
δυσβάσταχτα βάρη στο όνοµα ενός ιδιότυπου πατριωτισµού,
που όχι απλά δεν αγγίζει αυτούς που τόσα χρόνια κερδίζουν από
τις πολιτικές που εφαρµόζονται, τους βιοµήχανους, τους εφο-
πλιστές, τους τραπεζίτες, αλλά τους ενισχύει κιόλας µε πρό-
σχηµα την ανάπτυξη και δήθεν τη δηµιουργία θέσεων εργασίας.

Στην αιτιολογική έκθεση αναφέρεται συγκεκριµένα ότι εδώ και
δύο δεκαετίες, ο τύπος σύµβασης για αόριστο χρόνο µε σταθερό
ωράριο έπαψε να είναι κυρίαρχος. Οι ευέλικτες σχέσεις εργα-
σίας ανθούν.

Επιτρέψτε µου να κάνω µια διευκρίνιση: Οι ευέλικτες σχέσεις
που ανθούν δεν είναι µόνο ως προς το χρόνο, αλλά και ως προς
το χώρο και ως προς την ειδικότητα. Φωτογραφίζουν έναν ερ-
γαζόµενο «τιραµόλα».

Η Έκθεση λοιπόν, οµολογεί επίσηµα ότι οι πολιτικές που άσκη-
σαν είκοσι χρόνια τώρα οι κυβερνήσεις των κρατών-µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης χτύπησαν τη µόνιµη και σταθερή εργασία
µε την εισαγωγή και γενίκευση των ευέλικτων µορφών εργασίας,
που είχαν προαποφασισθεί στα επιτελεία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και δροµολογηθεί από τις αρχές της δεκαετίας του ’90.

Πιο ειδικά, αυτές οι ρυθµίσεις προβλέπονται στη Συνθήκη του
Μάαστριχτ, του Άµστερνταµ, στη Λευκή και Πράσινη Βίβλο, στη
Συνθήκη της Λισαβόνας, στις κοινοτικές οδηγίες. Η εφαρµογή
τους βέβαια, ξεκίνησε σε περιόδους αυξηµένης καπιταλιστικής
κερδοφορίας. Εφαρµόστηκε από σοσιολδηµοκρατικές και φιλε-
λεύθερες κυβερνήσεις, µε τη συµπαράσταση των κοµµάτων του
ευρωµονόδροµου και µε τη µέγιστη συµβολή του κυβερνητικού
και εργοδοτικού συνδικαλισµού, πράγµα που αναφέρεται στην
έκθεση, µια που λέει ότι ένα σηµαντικό µέρος των ρυθµίσεων επι-
τεύχθηκε µε συµφωνίες των ευρωπαϊκών συνδικάτων.

Στην πατρίδα µας, η ΓΣΕΕ και η Α∆Ε∆Υ σαν την ευρωπαϊκή ερ-
γατική «αριστοκρατία», συναίνεσαν στην επιβολή ελαστικών µορ-
φών εργασίας, στη λογική της διαχείρισης, ψάχνοντας δήθεν για
µορφές προστασίας για τους «κακόµοιρους και δύσµοιρους ερ-
γαζόµενους» αλλά πάντα υποταγµένοι στο ρεαλισµό της αντα-
γωνιστικότητας δηλαδή, της κερδοφορίας του κεφαλαίου.

Έτσι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το οκτάωρο που κατακτή-
θηκε µε το αίµα των εργατών, καταργήθηκε µε τη συναίνεση των
συνδικαλιστικών ηγεσιών. Σήµερα που το ∆ιεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο προτείνει τα ίδια ακριβώς µέτρα, που έχει συναποφασίσει
η Κυβέρνηση στο πλαίσιο του ECOFIN, δηλαδή, µειώσεις µισθών,
συντάξεων, αύξηση των ορίων συνταξιοδότησης, επέκταση όλων
των µορφών ελαστικής απασχόλησης, απελευθέρωση του ορίου
των απολύσεων και ο κατάλογος καλά κρατεί, σήµερα µε τα ίδια
ψευδεπίγραφα επιχειρήµατα που υλοποιήσατε τη στρατηγική
του κεφαλαίου για αύξηση των κερδών µε λιγότερο εργασιακό
και ασφαλιστικό κόστος, µε φθηνότερους εργαζόµενους, έρχε-
στε να νοµοθετήσετε τη «ζούγκλα» της ελεύθερης αγοράς και
να την κάνετε «νόµιµη».

Τα εκατοµµύρια των ανέργων στη Ευρώπη, µε την παράλληλη
αύξηση των αυτοαπασχολούµενων µε ευέλικτες σχέσεις εργα-
σίας, κάνουν τη «ζούγκλα» της ελεύθερης αγοράς κόλαση για
τους εργαζόµενους, παράδεισο όµως για τους επιχειρηµατικούς

οµίλους, τις πολυεθνικές, τους βιοµήχανους, τους εφοπλιστές
και τους τραπεζίτες.

Στην Ελλάδα µε 11,3% ανεργία, µε ανασφάλιστους στο 20%
και 22%, µε εργαζόµενους από Προγράµµατα Κατάρτισης και
Μαθητείας δώδεκα χιλιάδες από τις σχολές του ΟΑΕ∆, είκοσι χι-
λιάδες από τα ΙΕΚ, έχουµε και ένα εκατοµµύριο εργαζόµενους
µε ελαστικές µορφές εργασίας. Πώς επιµερίζονται; Τριακόσιες
πενήντα χιλιάδες µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, διακόσες
εβδοµήντα χιλιάδες µε µερική απασχόληση, τριάντα χιλιάδες
ενοικιαζόµενοι εργαζόµενοι, εβδοµήντα χιλιάδες στις εργολα-
βίες, τριάντα χιλιάδες στα προγράµµατα «STAGE», διακόσιες
εβδοµήντα χιλιάδες µε µπλοκάκι. Σε αυτούς τους αριθµούς προ-
σθέστε και κάτι που δεν µπορεί να απεικονιστεί µε αριθµούς.
Προσθέστε την πραγµατική κατάσταση που βιώνουν οι εργαζό-
µενοι και που επικρατεί µέσα στους εργασιακούς χώρους.

Στην ουσία έχει καταργηθεί στην πράξη και κάτω από την
απειλή και τον εκβιασµό της απόλυσης και η εβδοµαδιαία ανά-
παυση και το νόµιµο πρόγραµµα και οι βάρδιες, έχουν επιβληθεί
τα σπαστά ωράρια, απειλούνται οι εργαζόµενοι µε δυσµενείς µε-
ταθέσεις, µε τιµωρίες και βέβαια ο εκβιασµός της απόλυσης είναι
πάνω από το κεφάλι όλων.

Τα µέτρα που παίρνει το ΠΑΣΟΚ σήµερα µε τη στήριξη της
Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΛΑΟΣ είναι µέτρα πραγµατικά, που
δεν αποτελούν ούτε «ασπιρίνη» για τη κρίση. Είναι µέτρα ανα-
γκαία µόνο για την κερδοφορία του κεφαλαίου. Αυτό το λέει και
η αιτιολογική έκθεση, διότι τα πράγµατα πρέπει να είναι ξεκά-
θαρα σ’ αυτούς που υπηρετούµε.

Στόχος είναι να διασφαλισθεί η βελτίωση της ανταγωνιστικό-
τητας της ελληνικής οικονοµίας. Κάπου παρακάτω, χωρίς ρήγµα,
χωρίς ρήξη στη κοινωνική συνοχή. Είναι µέτρα που µειώνουν το
µισθολογικό και µη µισθολογικό κόστος, εντατικοποιούν την ερ-
γασία, µεγαλώνουν την εκµετάλλευση. Αντιµετωπίζουν από την
πλευρά του κεφαλαίου όµως, το µεγαλύτερο πρόβληµα του κα-
πιταλιστικού συστήµατος, την ανεργία, όχι µόνο γιατί τη µειώ-
νουν στα χαρτιά, µειώνουν τα ποσοστά της αφού µοιράζουν τη
φτώχεια σε δυο ή τρεις εργαζόµενους, αλλά γιατί µε αυτό το µοί-
ρασµα διαφυλάττουν και αυτήν την περιβόητη κοινωνική συνοχή,
µια που όλοι ευελπιστούν σε κάτι καλύτερο, µια που το «παρα-
µύθι» καλλιεργήθηκε πολύ µε αυτούς που έλεγαν –απ’ όλα τα
άλλα κόµµατα του Εθνικού Κοινοβουλίου και από τις συνδικαλι-
στικές παρατάξεις µέσα στα τριτοβάθµια όργανα- ότι «ναι» η µε-
ρική απασχόληση είναι η είσοδος στην πλήρη εργασία.

Κρατούν λοιπόν, την κοινωνική συνοχή, δεν σηκώνει κεφάλι κα-
νείς στην ελπίδα της πλήρους απασχόλησης και βέβαια κρατούν
τον εφεδρικό εργατικό «στρατό» κοντά στην παραγωγή, ακριβώς
για να τον εντάξουν στην παραγωγική διαδικασία, µόλις το κε-
φάλαιο το χρειαστεί.

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, το σχέδιο νόµου αποτελεί στην
ουσία µια συρραφή ήδη θεσπισµένων αντεργατικών νόµων µε
ορισµένες αλλαγές, οι περισσότερες των οποίων κινούνται σε
ακόµη πιο αντεργατικό πνεύµα. Το «δουλεµπόριο» συνεχίζεται
µε την ενοικίαση εργαζοµένων µέσω των επιχειρήσεων προσω-
ρινής απασχόλησης. Οι εργολαβίες µένουν στο απυρόβλητο. Το
καθεστώς των συµβάσεων έργου και ορισµένου χρόνου καλά
κρατεί.

Κρατήστε τη σηµείωση. Υπάρχουν εργαζόµενοι ορισµένου
χρόνου στη χώρα µας στον ιδιωτικό τοµέα, που δουλεύουν µε
συµβάσεις δίµηνες µέχρι και τρία, πέντε και έξι χρόνια, χωρίς να
έχουν κανένα δικαίωµα ούτε προϋπηρεσίας ούτε φυσικά αποζη-
µίωσης. Τα µπλοκάκια «βαφτίζουν» τον εργαζόµενο αυτοαπα-
σχολούµενο, απαλλάσσοντας πλήρως τους εργοδότες από τις
ασφαλιστικές εισφορές, από τις συλλογικές συµβάσεις, την πλη-
ρωµή δώρων, αδείας, επιδοµάτων.

Το νοµοσχέδιο κρατά σε ισχύ την εκ περιτροπής εργασία που
επιβάλλει ο εργοδότης ανάλογα µε την εκτιµούµενη κερδοφορία
του και κρατά σε ισχύ τη διαθεσιµότητα, µε συνέπεια να βάζει τη
ζωή ολόκληρων οικογενειών, έρµαιο στις ορέξεις του µεγάλου
κεφαλαίου, όταν αυτό κρίνει ότι τα κέρδη που απολαµβάνει δεν
το ικανοποιούν. Καθιστά τον µερικώς απασχολούµενο ανήµπορο
να ορίσει τη ζωή του, να καθορίσει τον ελεύθερο χρόνο του, να
καλύψει τις οικογενειακές και κοινωνικές του υποχρεώσεις, αφού
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δεν µπορεί να αρνηθεί τις παραπάνω ώρες δουλειάς, ακόµα και
µετά την αλλαγή, που φέρατε την τελευταία στιγµή. ∆εν µπορεί
να αρνηθεί, γιατί θα προσβληθεί η καλή πίστη από τους εργοδό-
τες.

Η επίκληση του διαλόγου και της διαβούλευσης, που λέτε γι’
αυτά τα άρθρα, από την πλευρά του εργοδότη, απλώς «πασπα-
λίζει» τις αντεργατικές ρυθµίσεις µε ολίγη δηµοκρατία, αφού σε
τίποτα δεν δεσµεύεται ο εργοδότης από τη διαβούλευση και
αφού οι δυνατότητες συµµετοχής των εκπροσώπων των εργα-
ζοµένων µας οδηγεί στον κυβερνητικό συνδικαλισµό, κύριοι Βου-
λευτές.

Το νοµοσχέδιο κρατά σε ισχύ την εκ περιτροπής εργασία, που
επιβάλλει ο εργοδότης, αλλά ξέρετε ποιο είναι πραγµατικά ίσως
από τα χειρότερα δείγµατα; Αυτό το νοµοσχέδιο ενισχύει κυνικά
τον εκβιασµό της εργοδοσίας για την επιβολή ελαστικών µορ-
φών εργασίας. Περιβάλλει νοµοθετικά αυτόν τον εκβιασµό, που
συµβαίνει σήµερα µέσα στους χώρους δουλειάς.

«Αντί καταγγελίας της σύµβασης, ο εργοδότης µπορεί να επι-
βάλλει σύστηµα εκ περιτροπής απασχόλησης…», η φράση είναι
από την αιτιολογική έκθεση. Παρακάτω σε άλλο σηµείο: «Με αί-
τηση του εργαζόµενου, µια σχέση πλήρους απασχόλησης µπο-
ρεί να γίνει ευέλικτη». Πού τον είδατε, κύριοι Βουλευτές, τον
εργαζόµενο, που έχει πλήρη δουλειά, να θέλει να γίνει ωροµί-
σθιος; Με την πλήρη δουλειά και δεν του φθάνει ο µισθός. Θα
γίνει ωροµίσθιος µε 350, 380 και 400 ευρώ και µε µισό ένσηµο;
Με την πλήρη θα θέλει σαράντα χρόνια να βγει στη σύνταξη και
θα κάνει αίτηση στον εργοδότη;

Καλύπτετε τον εκβιασµό των εργοδοτών, που υπάρχει σήµερα
στους χώρους δουλειάς, ιδιαίτερα στον ιδιωτικό τοµέα. Εγώ έχω
να καταγγείλω από την Αίθουσα αυτή τρεις µεγάλες εταιρείες,
που αυτήν την περίοδο, µε τέτοιον εκβιασµό προσπαθούν να αλ-
λάξουν συµβάσεις εργασίας.

Το περιβόητο άρθρο για την τηλεργασία, που από το «καλό»
ΠΑΣΟΚ αναφέρεται ως σπουδαίο και εκσυγχρονιστικό, µιλά και
για τηλε-ετοιµότητα. Πραγµατικά πώς τη θεωρείτε την ετοιµό-
τητα, γιατί εµένα µε παραπέµπει στον ανενεργό και ενεργό
χρόνο.

Βέβαια το νοµοσχέδιο κάνει και ένα µεγάλο «δώρο» στους ξε-
νοδόχους. Καταργεί στην ουσία το πενθήµερο, αλλά και µε την
τελευταία ρύθµιση-αλλαγή -µία µικρή λεξούλα που αφαιρέθηκε
από τον κύριο Υπουργό- κάνει και ένα «δώρο» στους ξενοδό-
χους. Ας δουλέψουν καλά τα ξενοδοχεία τους το καλοκαίρι, να
πάει η Ελλάδα µπροστά!

∆εν υπολογίσατε τους υπαλλήλους των ξενοδοχείων. Θα κά-
νουν µεγάλο µέτωπο. Καταργείτε το ρεπό, καταργείτε την εβδο-
µαδιαία ανάπαυση όλων των εργαζοµένων, τους ρίχνετε το
ψίχουλο του 30% προσαύξηση, που δεν θα πάρει κανείς –γιατί
έτσι καταπατούνται οι νόµοι και µε τη διολίσθηση που µετά έρ-
χεστε και εφαρµόζετε- και εξαιρείτε από αυτό τους ξενοδοχοϋ-
παλλήλους, αυτούς που κουράζονται πιο πολύ και -αν θέλετε-
για τις καλές τους υπηρεσίες πρέπει να αναπληρώνουν και την
εργατική τους δύναµη.

Το ίδιο κάνετε και µε την κατάτµηση της αδείας. ∆εν υπολογί-
ζετε καθόλου ότι η δύναµη του εργαζοµένου για να αναπληρω-
θεί θέλει και συγκεκριµένο χρόνο, που αυτός θα είναι µαζεµένος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε αυτό το νοµοσχέδιο «έπεσαν»
οι µάσκες του «καλού» ΠΑΣΟΚ, αφού σε όλο το νοµοσχέδιο δεν
υπάρχει η λέξη οκτάωρο. Υπάρχουν αυστηροί όροι µόνο για να
µην µετατραπεί ποτέ σύµβαση ελαστικής σχέσης σε πλήρη και
σταθερή εργασία. Τα κατά αναλογία δικαιώµατα του απασχολή-
σιµου προκύπτουν από τον συγκρίσιµο εργαζόµενο και όχι από
τον οκτάωρο εργαζόµενο. Τα ταµεία εργατικής ασφάλισης, που
προβλέπει ο νόµος Ρέππα, τα ξαναβάζουµε σε καλή λειτουργία.

Η αναφορά στους ελεγκτικούς µηχανισµούς του ΣΕΠΕ αποτε-
λεί άλλοθι και αυτό, όχι γιατί το ΚΚΕ δεν θέλει να ενισχυθεί ο ελε-
γκτικός µηχανισµός. Ίσα-ίσα ξέρουµε πολύ καλά ότι στις
χιλιάδες των επιχειρήσεων που έχουµε, αναλογεί ένας έλεγχος
στα τριάντα δύο χρόνια. Από τις χίλιες εκατόν τριάντα οργανικές
θέσεις καλύπτονται µόνο οι οκτακόσιες είκοσι επτά. ∆εν είναι ο
ΣΕΠΕ, που θα σώσει τους εργαζόµενους από τον εργασιακό «µε-
σαίωνα», απλά οι ελλείψεις στους ελεγκτικούς µηχανισµούς δεν

είναι τίποτα άλλο από προέκταση της αντεργατικής πολιτικής,
που στόχο έχει να φθάσει την τιµή της εργατικής δύναµης στον
πάτο για λογαριασµό των µεγάλων εργοδοτών, των µεγάλων
συµφερόντων.

Το ΚΚΕ όχι µόνο έγκαιρα, αλλά και έγκυρα, ενηµέρωσε το λαό.
Κατήγγειλε τις αποφάσεις τις Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεν µπο-
ρείτε να µας λέτε τώρα ότι τα φέρνουµε, γιατί είναι απότοκα της
κοινοτικής οδηγίας. Εµείς τα καταγγείλαµε έγκαιρα και έγκυρα,
δεν προσυπογράψαµε καµµία συνθήκη. Οργανώσαµε και µπή-
καµε στην πρώτη γραµµή του αγώνα για να µην περάσουν τα
αντιλαϊκά µέτρα. Οι κοµµουνιστές παλεύουµε ασταµάτητα για
άµεσες κατακτήσεις και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε, ώστε µε
τη δύναµη του κινήµατος να καταφέρουµε να κατακτήσουµε
µέτρα, που να ανακουφίζουν το λαό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα υπάρχουν όλες οι προ-
ϋποθέσεις, ώστε να ικανοποιηθούν οι ανάγκες του λαού. Η τε-
χνολογική και επιστηµονική ανάπτυξη µπορεί να µας δώσει και
αυξηµένη παραγωγικότητα, να αυξάνεται η παραγωγικότητα,
αλλά και να µειώνεται ο χρόνος εργασίας, να ζει καλύτερα ο ερ-
γαζόµενος, να έχει καλές παροχές υγείας, πρόνοιας και παι-
δείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Ο ελληνικός λαός έχει ξεκάθαρο το τι θα πράξει η Κυβέρνηση,

µε όλα αυτά που ακούγονται και µε αυτά που φέρνει το νοµο-
σχέδιο και µε αυτά που θα αρθούν. Ο ελληνικός λαός είναι από
χέρι καµένος! Αλλά δεν ξέρει ότι είναι στο χέρι του να αλλάξει τα
πράγµατα, εάν τιµωρήσει τα κόµµατα, που κυβέρνησαν υπηρε-
τώντας τους λίγους, εάν τιµωρήσει τα κόµµατα που τον κορόι-
δεψαν, τα κόµµατα που καλλιέργησαν αυταπάτες, εάν
παραµερίσει τις συνδικαλιστικές ηγεσίες, που εκπροσωπούν
τους εργοδότες στους εργαζόµενους και όχι αυτό που πρέπει
να κάνουν.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καλεί τον ελληνικό λαό,
τους εργαζόµενους, τους µικρούς επαγγελµατίες, τους αγρότες,
τη νεολαία, να οργανώσουµε µέτωπο ενάντια στα µονοπώλια για
αντίσταση στα αντεργατικά µέτρα για αντεπίθεση µε αιτήµατα,
που έχουν γνώµονα τις σύγχρονες ανάγκες της λαϊκής οικογέ-
νειας. Για την ανατροπή της πολιτικής που έχει κέντρο την κερ-
δοφορία. Για την οργάνωση µίας οικονοµίας που θα αξιοποιεί τις
δυνατότητες της χώρας µας, θα σχεδιάζει κεντρικά, θα ελέγχε-
ται από τους εργαζόµενους και το λαό. Το ΚΚΕ αντίθετα µε τα
κόµµατα διαχείρισης του καπιταλισµού καλεί το λαό να µη θυ-
σιαστεί για την πλουτοκρατία και του επισηµαίνει ότι µόνο οι θυ-
σίες που απαιτούν οι αγώνες θα φέρουν θετικό αποτέλεσµα για
το µέλλον και τα παιδιά µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Καλαντίδου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο ∆ερβενίου Κορινθίας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού, κ. Άγγελος Κολοκοτρώνης.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στη µεγάλη προσαρµογή που επιχειρείται, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, σε σχέση µε την ευελιξία στις σχέσεις εργασίας,
στην πραγµατικότητα οι εργαζόµενοι οδηγούνται στην ανασφά-
λεια και την ανεργία. Είναι εύκολο κανείς να το προβλέψει ότι σε
δέκα ηµέρες µετά την εφαρµογή του νόµου αυτού, θα συµβεί το
αντίθετο απ’ αυτό που επιδιώκει το νοµοσχέδιο.

Οι συνθήκες προσλήψεων δυσχεραίνονται και δεν προστα-
τεύουν κανένα. Όποιος έχει υπαλλήλους θα δυσκολεύεται να
τους κρατήσει και θα εξωθείται σε απολύσεις διότι δεν υπάρχει
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ευελιξία διαµόρφωσης των όρων. Και όταν θέλει κανείς να προ-
σλάβει εργαζοµένους δεν θα τον διευκολύνει ακόµη και αν συµ-
φωνούν οι εργαζόµενοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τοπίο στην αγορά εργασίας
έχει αλλάξει άρδην µε τη σηµαντική επιδείνωση της θέσης του
εργατικού κόσµου και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Με τις
ελαστικές µορφές απασχόλησης απλώς διαχειριζόµαστε την
ανεργία. Έτσι τη µία θέση εργασίας την µοιράζονται δύο και φυ-
σικά µοιράζονται και τις αποδοχές αφού προωθείται λόγω των
οικονοµικών συνθηκών η τετράωρη απασχόληση αντί του οκτά-
ωρου, η εκ περιτροπής απασχόληση, η προσωρινή απασχόληση
κ.λπ.. Το εν λόγω νοµοσχέδιο επιχειρεί να κατοχυρώσει ορισµένα
στοιχειώδη εργασιακά δικαιώµατα αφού προηγουµένως όµως
επετράπη η εκτεταµένη καταστρατήγηση της εργατικής νοµο-
θεσίας µε την ανοχή και την αδράνεια της πολιτείας επί µακρά
σειρά ετών.

Καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που νοµιµοποιεί
µία πρακτική κατά την οποία επιβάλλεται στους εργαζοµένους
να ασχολούνται δύο, τρεις, τέσσερις ώρες την ηµέρα, ή λίγες
ηµέρες τον µήνα εξασφαλίζοντας εισόδηµα 200, 300, ή 400 ευρώ
µηνιαίως. Φθάνουµε στο σηµείο να µη µιλάµε πλέον πια για ερ-
γαζοµένους αλλά για απασχολούµενους µε µειωµένες αποδοχές
και άρα µειωµένη αγοραστική δύναµη. Αυτοί οι άνθρωποι θεω-
ρούνται εργαζόµενοι και φυσικά δεν καταγράφονται στα µητρώα
ανέργων του ΟΑΕ∆. Παρ’ όλα τα ηµίµετρα στην αγορά εργασίας
και την ηµιαπασχόληση και την εκ περιτροπής εργασία και την
απασχόληση µε µπλοκάκι οι άνεργοι ξεπέρασαν τις πεντακόσιες
εξήντα χιλιάδες τον Ιανουάριο σύµφωνα µε την Ελληνική Στατι-
στική Υπηρεσία σηµειώνοντας αύξηση κατά εκατό χιλιάδες συ-
γκριτικά µε τον Ιανουάριο του 2009 και κατά εξήντα δύο χιλιάδες
άτοµα σε σχέση µε τον ∆εκέµβριο του ιδίου έτους. ∆ηλαδή µέσα
σε ένα µήνα έχασαν τη δουλειά τους εξήντα δύο χιλιάδες εργα-
ζόµενοι. Μιλάµε πάντα για την καταγεγραµµένη ανεργία γιατί
εκτός από την αδήλωτη εργασία αποτελεί κοινό τόπο πλέον και
η αδήλωτη ανεργία.

Ο ΟΑΕ∆ δήλωσε ότι χρειάζεται επί πλέον 40.000.000 ευρώ για
να ανταποκριθεί στις ταµειακές του υποχρεώσεις τον µήνα Μάιο,
διαφορετικά κινδυνεύει να κάνει στάση πληρωµών. Μέσα σ’ αυτό
τον κυκεώνα η Κυβέρνηση θεώρησε κατάλληλη τη χρονική συ-
γκυρία να νοµιµοποιήσει χιλιάδες µετανάστες. Πολλοί απ’ αυ-
τούς τους ανθρώπους µόλις νοµιµοποιηθούν θα εγγραφούν και
αυτοί στα µητρώα ανέργων, στη µακρά «στρατιά» των ανέργων
του ΟΑΕ∆ διεκδικώντας και αυτοί µερικά ψίχουλα από τα άδεια
ταµεία. Συνεχίζει η Κυβέρνηση να µη θέτει όριο στη µετανά-
στευση και συνεχίζει να µη βάζει ποσόστωση δείχνοντας ιδιαί-
τερη ευαισθησία σ’ αυτούς τους ανθρώπους που πραγµατικά
αναζητούν µία ελπίδα. Όµως την ίδια ευαισθησία πρέπει να δεί-
ξει και για τους πολίτες αυτής της χώρας από τους οποίους ζητά
να σηκώσουν το «σταυρό του µαρτυρίου», να βάλουν πλάτη για
την αντιµετώπιση του τεράστιου χρέους των 300.000.000.000
ευρώ, ενώ είναι οι µόνοι που δεν ευθύνονται. Την ίδια ευαισθησία
πρέπει να δείξει και στους νέους, στα παιδιά µας, Η ανεργία
µέχρι την ηλικία των είκοσι τεσσάρων ετών έχει ξεπεράσει
οριακά το 30%. Ήδη έχει ξεκινήσει το πρώτο κύµα µετανάστευ-
σης των νέων µας. Το φαινόµενο αυτό θα το δούµε να εξελίσσε-
ται τα επόµενα χρόνια. Αναγκάζουµε τα παιδιά µας να σκέπτονται
τη µετανάστευση γιατί η παρακαταθήκη που τους αφήσαµε είναι
η ανεργία ή για τους πιο τυχερούς η ηµιαπασχόληση έναντι 300
ή 400 ευρώ. Θα εξάγουµε επιστήµονες και θα εισάγουµε ανειδί-
κευτους εργάτες! Με τις πρακτικές που ακολουθούνται αυτό
είναι ένα ερώτηµα.

Βέβαια το πρόβληµα είναι πολυσήµαντο. Φυσικά για τη δια-
µόρφωση αυτής της κατάστασης δεν ευθύνονται οι κακοί εργο-
δότες και αναφέροµαι στους χιλιάδες µικροµεσαίους
µικροεπιχειρηµατίες που προσπαθούν να επιβιώσουν σ’ ένα
άκρως «τοξικό» οικονοµικό περιβάλλον. Η ανταγωνιστικότητα
των ελληνικών επιχειρήσεων βρίσκεται στο ναδίρ. Η τραγική συρ-
ρίκνωση της παραγωγικής διαδικασίας είναι µία πραγµατικότητα.
∆εκαέξι χιλιάδες εµπορικά καταστήµατα έκλεισαν πέρυσι σύµ-
φωνα µε την Εθνική Συνοµοσπονδία Ελληνικού Εµπορίου, ενώ ο
τζίρος των ελληνικών επιχειρήσεων είναι σε πτωτική πορεία που

σε κάποιες τοπικές αγορές φθάνει και στο 80%.
Ειδικότερα µετά την αύξηση του ΦΠΑ αναφέρουν οι επιχειρη-

µατίες κόπηκε παντελώς η κίνηση στην αγορά. Οι αγοραπωλη-
σίες ακινήτων κατά τόπους µειώθηκαν κατά 40% έως 60% λόγω
της ύφεσης και λόγω των πρόσφατων φορολογικών µέτρων,
αφήνοντας σαράντα χιλιάδες εργαζόµενους στην οικοδοµή
άνεργους και εκατό χιλιάδες µε ελάχιστα µεροκάµατα. Η βιοµη-
χανική παραγωγή µειώθηκε κατά 9,2% και οι ακάλυπτες επιτα-
γές έφθασαν τα 366.000.000 ευρώ σηµειώνοντας αύξηση µέσα
σε ένα µήνα, µεταξύ Φεβρουαρίου και Μαρτίου, της τάξεως του
285%.

Παράλληλα η µεγαλύτερη πτώση της εµπορικής δραστηριό-
τητας των µικροµεσαίων επιχειρήσεων καταγράφεται σε περιο-
χές που δραστηριοποιούνται οι υπεραγορές και µεγάλα
εµπορικά κέντρα, που συχνά είναι ξένων συµφερόντων. Ο κατά-
λογος δεν έχει τέλος. ∆υστυχώς επαληθεύτηκε για άλλη µία
φορά ο Πρόεδρος του κόµµατός µας Γεώργιος Καρατζαφέρης
όταν έκρουε τον κώδωνα του κινδύνου για τις δραµατικές επι-
πτώσεις που θα είχε στην οικονοµία η αύξηση του ΦΠΑ, η υπερ-
φορολόγηση των ακινήτων, η παράδοση του λιανικού εµπορίου
στις ξένες πολυεθνικές.

Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις χρειάζονται στήριξη για να αντέ-
ξουν και να επιβιώσουν στην οικονοµική κρίση. Όµως αυτή η στή-
ριξη πρέπει να βασιστεί στην ανάπτυξη και στη δηµιουργία
συνθηκών υγιούς ανταγωνισµού και όχι φυσικά στις περικοπές
µισθών και στην υποαπασχόληση που δηµιουργούν εργαζόµε-
νους µε µειωµένη αγοραστική δύναµη. Αλήθεια πού βρίσκεται η
απορροφητικότητα του ΕΣΠΑ; Στη χώρα µας παρατηρείται ένα
ακόµα παράδοξο. Οι επιχειρήσεις θεωρούν ότι το εργατικό κό-
στος είναι ιδιαίτερα υψηλό, και οι εργαζόµενοι θεωρούν ότι παίρ-
νουν µισθούς πείνας. Έτσι παρατηρείται και οι δύο κοινωνικοί
εταίροι να εµφανίζονται δυσαρεστηµένοι. Το χειρότερο είναι ότι
και οι δύο πλευρές πιστεύουν ότι έχουν δίκιο. Η εξήγηση αυτού
του φαινοµένου έγκειται στη δυσβάστακτη επιβάρυνση του κό-
στους εργασίας από τις ασφαλιστικές εισφορές που πλησιάζει
το 50% των αποδοχών. Για κάθε µισθό ύψους 1.000 ευρώ, κατα-
βάλλονται επιπλέον 500 ευρώ για να καλυφθούν οι ασφαλιστικές
εισφορές στο ΙΚΑ. Και ενώ έχουµε από τις υψηλότερες ασφαλι-
στικές εισφορές στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο βαθµός ανταποδοτι-
κότητας του ΙΚΑ προς τους ασφαλισµένους του, είναι σε πολύ
χαµηλά επίπεδα και η βιωσιµότητα του ασφαλιστικού φορέα είναι
αµφίβολη λόγω χρεών.

Από εδώ και πέρα τι µέλλει γενέσθαι; Η ιστορία διδάσκει ότι ο
ελληνικός λαός µε τη καθοδήγηση σοφών κυβερνήσεων µπορεί
να ξεπεράσει όλα τα εµπόδια και να κάνει θαύµατα. Γνωρίζει ο
Υπουργός, όπως γνωρίζει και ολόκληρη η ελληνική κοινωνία, ότι
ο κίνδυνος προέρχεται εκ των έσω. ∆εν φταίνε πάντα οι άλλοι
για ό,τι µας συµβαίνει. Η διαφθορά, η διαπλοκή, ο κοµµατισµός,
η νοοτροπία του εύκολου πλουτισµού, η ατιµωρησία, η ανευθυ-
νότητα των υπευθύνων είναι φαινόµενα που έχουν πλήξει τον
ιστό της κοινωνίας µε την ανοχή και την υπόθαλψη, µερικές
φορές, των εκάστοτε κυβερνήσεων.

Επειδή, κύριε Υπουργέ, παρ’ όλη την εντιµότητα που σας δια-
κρίνει η ελληνική κοινωνία είναι καχύποπτη και όχι αδικαιολόγητα
εξ αιτίας όλων των προαναφερθέντων θα πρέπει να είστε ιδιαί-
τερα προσεκτικός για να δικαιολογήσετε τους λόγους υπαναχώ-
ρησής σας από την αρχική σας τοποθέτηση όσον αφορά τις
τελευταίες τροπολογίες. Γιατί άραγε επιµηκύνθηκε η περαιτέρω
περίοδος που κάποιος εργαζόµενος πρέπει να συνεχίσει να αµεί-
βεται µε µπλοκάκι προκειµένου να αποκτήσει το τεκµήριο της µε-
τατροπής της σύµβασής του σε αορίστου χρόνου; Η περίοδος
αυτή από τρεις µήνες στο προσχέδιο διευρύνθηκε στους έξι
µήνες στο σχέδιο που κατατέθηκε στη Βουλή και κατέληξε στους
εννέα µήνες.

Πάνω από τριακόσιες χιλιάδες εργαζόµενοι, στο µεταξύ, αµεί-
βονται µε ∆ελτία Παροχής Υπηρεσιών χωρίς να δικαιούνται
δώρα, επιδόµατα, αποζηµίωση σε περίπτωση απόλυσής τους.
Γιατί επιτρέπετε σε κάποιους επιτήδειους καταστρατηγώντας το
νόµο να εκµεταλλεύονται αυτούς τους ανθρώπους;

Εργοδοτικές οργανώσεις είχαν ζητήσει από το Υπουργείο, οι
τρεις µήνες να γίνουν έξι, προκειµένου, να αποδειχθεί η ύπαρξη
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εξαρτηµένης εργασιακής σχέσης. Το Υπουργείο υπερκέρασε και
αυτές τις εισηγήσεις των εργοδοτών -κάνοντάς τους ένα δώρο-
επιµηκύνοντας ακόµη περισσότερο την περίοδο, σε εννέα µήνες.
Γιατί υπαναχώρησε η Κυβέρνηση από την αρχική της θέση, σύµ-
φωνα µε την οποία η αµοιβή για εργασία κατά την έκτη µέρα,
κατά παράβαση του συστήµατος πενθήµερης εργασίας, θα προ-
σαυξάνεται κατά 100%; Αποδεχόµενοι τις εισηγήσεις εργοδοτι-
κών οργανώσεων περιόρισε την προσαύξηση στο 50%, για να
καταδείξει στο τέλος ότι είναι αρκετή η προσαύξηση του 30%.

Γιατί, άραγε, αποφασίσατε να εξαιρέσετε από την προανα-
φερθείσα ρύθµιση του εποχικά απασχολούµενους σε ξενοδο-
χειακές και επισιτιστικές επιχειρήσεις; Ενώ, άνοιξε η συζήτηση
για την απελευθέρωση των απολύσεων, τη µείωση των αποζη-
µιώσεων λόγω απόλυσης, την επανένταξη των επιδοµάτων προ-
ϋπηρεσίας που συνοδεύουν τα κατώτερα όρια µισθών.

Στην Ελλάδα το εργατικό δυναµικό συνεχίζει να αυξάνεται τα-
χύτερα από ό,τι η απασχόληση. Άρα, τίθεται θέµα µιας κοινωνικά
δίκαιης αναδιανοµής, του διαθέσιµου όγκου εργασίας. Οι υπο-
στηρικτές αυτού του νοµοσχεδίου θεωρούν πως είναι δεδοµένο
τον διαθέσιµο όγκο εργασίας και εφευρίσκουν λύσεις για την
αναδιανοµή αυτού του όγκου εργασίας, σε όσο το, δυνατό, πε-
ρισσότερους εργαζόµενους. Με αυτές τις πρακτικές, όµως, οδη-
γούµαστε σε στασιµότητα της συζήτησης και την ποιοτική
µεταστροφή της κατανάλωσης, κυρίως, σε είδη πρώτης ανά-
γκης, καταδικάζοντας σε µαρασµό άλλες οικονοµικές δραστη-
ριότητες.

Η υψηλή συµµετοχή της ιδιωτικής κατανάλωσης στη σύνθεση
του Εθνικού Ακαθαρίστου Προϊόντος, καθιστά επιβεβληµένη την
ανάγκη, να διατηρηθεί η αγοραστική δύναµη των πολιτών σε ικα-
νοποιητικά επίπεδα, ώστε να µην επηρεαστεί, το Ακαθάριστο
Εθνικό Προϊόν της χώρας.

Η ανεργία και οι υπάρχουσες συνθήκες εργασίας δοκιµάζουν
την κοινωνική συνοχή της χώρας. Επειδή το κράτος καθυστέ-
ρησε την υλοποίηση των αναπτυξιακών νόµων και των υποδο-
µών, άφησε να γιγαντωθεί η γραφειοκρατία και να δηµιουργηθεί
ένα άκρως µη ανταγωνιστικό επενδυτικό περιβάλλον. ∆ιευκόλυνε
την παράδοση του λιανικού εµπορίου στις ξένες πολυεθνικές,
καταδικάζοντας το εγχώριο εµπόριο σε συρρίκνωση. Επιδοτούσε
µέχρι πρόσφατα τις ελληνικές παραγωγικές επιχειρήσεις, προ-
κειµένου να µεταναστεύσουν σε γειτονικά κράτη και συνεχίζει να
δείχνει ανοχή στην άνθηση της παραοικονοµίας.

Ενώ δεν έχει λυθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µέριµνα
για την επαρκή αντιµετώπιση των κακώς κειµένων -που µαστί-
ζουν γενικότερα την παραγωγική διαδικασία της χώρας- έρχε-
ται, τώρα, η Κυβέρνηση να µας πει ότι την κατάσταση θα σώσει
ο εργατικός κόσµος µε την περαιτέρω περικοπή των ήδη χαµη-
λών µισθών, µε την προώθηση ελαστικών σχέσεων εργασίας, υι-
οθετώντας τακτικές που δυναµιτίζουν τη σχέση των κοινωνικών
εταίρων και την εργασιακή ειρήνη.

Είναι ευνόητο ότι καταψηφίζουµε αυτό το σχέδιο νόµου ως
αντιπαραγωγικό, ως νοµοσχέδιο, που δεν διευκολύνει τις λεγό-
µενες ευέλικτες µορφές εργασίας. Πριν κατέλθω του Βήµατος,
θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να καταθέσω για τα Πρα-
κτικά µια σηµερινή ανακοίνωση της Γενική Συνοµοσπονδίας
Επαγγελµατιών Βιοτεχνών Εµπόρων Ελλάδας -που δεν ανήκουν
στο δικό µας κοµµατικό χώρο- και η οποία Συνοµοσπονδία σε µία
παράγραφο της ανακοίνωσής της αναφέρει: «Το κράτος συµµε-
τέχει κατά 50% στη διαµόρφωση ανταγωνιστικότητας της ελλη-
νικής οικονοµίας. Και µόνο οι αλλαγές στη γραφειοκρατία, τη
σπατάλη και η αδιαφανή διαδικασία στη λειτουργία του, αλλά και
στην εγκατάλειψη της πελατειακής συµπεριφοράς του, θα δώ-
σουν ανάσες και πνοή στην επιχειρηµατικότητα και ειδικότερα
στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. ∆εν εξαρτάται –τονίζουν- η αντα-
γωνιστικότητα στην Ελλάδα, από το µισθολογικό κόστος. Άλλες
είναι οι αιτίες του κακού».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Άγγελος Κολοκοτρώνης, κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και για όσους δεν κατάλαβαν, επαναλαµβάνουµε ότι καταψη-
φίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κολοκοτρώνη.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Μιχάλης Κρι-
τσωτάκης.

Ορίστε, κύριε Κριτσωτάκη, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να εκφράσω τα ει-

λικρινή και θερµά µου συλλυπητήρια για τον ∆ηµήτρη Τσάτσο.
Να πω ότι η γνωστή ιταλική κωµωδία του 1970 «Η εργατική

τάξη πάει στον παράδεισο» παίρνει άλλο τίτλο τώρα και γίνεται:
«Το ελληνικό δράµα του 2010» που επιγράφεται «Εγγυήσεις για
την εργασιακή ασφάλεια και άλλες διατάξεις». Γενικά, νοµίζω,
ότι όλοι οι εργαζόµενοι, η εργατική τάξη της χώρας µας πάει
στην ευελιξία, την ανασφάλεια και την ανεργία.

Αν δεν συσχετίσει κανείς το θέµα αυτό µε τα εργασιακά, νο-
µίζω ότι θα κάνει λάθος αν δεν το συσχετίσει κανείς µε το φορο-
λογικό και το εισόδηµα, µε την ανάπτυξη, που δεν προβλέπεται,
µε την οικονοµία και την κρίση, µε το ασφαλιστικό και µε την δι-
οικητική µεταρρύθµιση αλλά και τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και τον εκλο-
γικό νόµο -που είναι τρία προϊόντα στην συσκευασία του ενός-
και την ανεργία που είναι η πιο βαριά κοινωνική ασθένεια -που
µε τις πολιτικές όχι µόνο τις δικές σας, αλλά και της προηγού-
µενης κυβέρνησης- γίνεται εξελισσόµενη ασθένεια σε καλπά-
ζουσα και ανίατη.

Όλα, αυτά, έχουν σχέση µε το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.
Και αυτό που λέγαµε: «Ήρθε ή δεν ήρθε», τώρα τέλειωσε! Είναι
εδώ, είναι στην αντίληψή σας -και τη δική σας και της Νέας ∆η-
µοκρατίας- και είναι η ίδια φιλοσοφία που δηµιούργησε την
κρίση, που προσπαθείτε να την λύσετε µε τον ίδιο τρόπο που δη-
µιουργήθηκε.

Εχθές, έγινε ενηµέρωση των τριών επιτροπών της Βουλής,
από τον κ. Παπακωνσταντίνου, ο οποίος δεν είπε πολλά πράγ-
µατα. Είπε πολλά πράγµατα τα οποία δεν είχαν σχέση. Κυρίως,
ασχολήθηκε µε τη Νέα ∆ηµοκρατία, ασχολήθηκε λίγο µε την
κρίση, αλλά δεν µας είπε τι λέει το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.
∆εν µας είπε για τη σηµερινή διαφαινόµενη κατάρρευση του
Χρηµατιστηρίου, για την εκτόξευση των spreads. ∆εν µας είπε
για τη διάλυση του ασφαλιστικού µας συστήµατος που φαίνεται
πια, περισσότερο, καθαρά ότι έρχεται. ∆εν µας είπε για την κα-
τάργηση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων που απαιτείται να
γίνουν. Νοµίζω ότι σήµερα, δεν υπάρχει Υπουργείο Εργασίας,
όπως υπήρχε προχθές ή εχθές. ∆εν υπάρχει και µια, εντελώς,
αυτεξούσια Κυβέρνηση. Νοµίζω, ότι αυτό ίσως και κάποιοι να το
ήθελαν, για να µην είναι αδικαιολόγητοι εντελώς, να έχουν και
κάποιες άλλες δικαιολογίες πέρα από την κρίση. ∆εν µας είπε
για το κύµα συνταξιοδότησης που φάνηκε σήµερα. ∆εν µας είπε
πώς θα υπολογίσουµε την αντίδραση της κοινωνίας -µια αντί-
δραση της κοινωνίας είναι αυτό- και πώς θα αντέξουν τα ταµεία.
Και είναι µόνο οι πρώτες µέρες αυτές. Είναι µόνο οι πρώτες
µέρες! '

Εγώ νοµίζω ότι πρέπει να αφήσουµε όλοι -η Κυβέρνηση κυ-
ρίως- στην άκρη εκείνο το εκνευριστικό, απαράδεκτο και απο-
προσανατολιστικό µότο: «Για όλα φταίει η Νέα ∆ηµοκρατία»!
Φταίει βέβαια, αλλά και εσείς δεν είστε σε άλλη κατεύθυνση, γι’
αυτό και δεν είστε άµοιροι ευθυνών, είστε στην ίδια λογική. Είστε
και λίγο πιο γρήγοροι ή µάλλον πολύ πιο γρήγοροι. Σ’ αυτή τη
χώρα, ποτέ δεν φταίει η τωρινή Κυβέρνηση. Φταίνε οι προηγού-
µενες, δεν πληρώνει κανείς και είναι αθώοι όλοι οι φταίχτες. Κα-
νείς ποτέ δεν πλήρωσε! Τα κλεµµένα ποτέ δεν θα γυρίσουν -λέτε
όλοι- πίσω. Αυτός είναι ένας άλλος λόγος που δεν θα γυρίσουν
πίσω. Το ότι το έχουµε πιστεψει ότι δεν θα γυρίσουν πίσω.

Μας είπε ο κ. Πρωτόπαππας από την πλευρά του κυβερνώντος
κόµµατος να αφήσουµε τις σκοπιµότητες και να ψηφίσουµε το
νοµοσχέδιο. Εγώ νοµίζω ότι πρέπει να δούµε ποιες είναι οι σκο-
πιµότητες και νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο αν κανείς δει τη
σκοπιµότητά του, τι εξυπηρετεί δηλαδή και ποιους θα πρέπει
άµεσα να αποσυρθεί.

Νοµίζω ότι αν πει κανείς και ένα στίχο του Καβάφη θα περι-
γράφει την αισιοδοξία: «Τι νόµους, πιά, θα κάνουν οι συγκλητικοί;
Οι βάρβαροι σαν έρθουν, θα νοµοθετήσουν». Το ∆ιεθνές Νοµι-
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σµατικό Ταµείο είναι εδώ! Οµολογώ, ότι εγώ αισθάνοµαι άβολα.
Σήµερα, ότι έχω την αίσθηση ότι βιώνουµε µια περίεργη και ασυ-
νήθιστη κατάσταση, ακόµα και στο πλαίσιο της πρόσφατης κοι-
νοβουλευτικής ιστορίας του τόπου, που εξελίσσεται προς τα
κάτω.

Καλούµαστε να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε ή να καταψη-
φίσουµε ένα νοµοσχέδιο για τις εργασιακές σχέσεις, για το οποίο
η Κυβέρνηση και ο αρµόδιος Υπουργός της, δεν γνωρίζουν
ακόµα αν οι ρυθµίσεις που προωθούνται, έχουν την έγκριση των
πολιτικών κηδεµόνων µας. Μολονότι -κατά την άποψη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ- κινούνται ούτως ή άλλως σε αρκούντως αντεργατική και
νεοφιλελεύθερη κατεύθυνση.

Ο κύριος Υπουργός, νοµίζω, ότι γνωρίζει ότι τα πάντα τελούν
υπό την αίρεση του νέου τριετούς πακέτου που οι επιτηρητές
ετοιµάζονται να παρουσιάσουν στην Κυβέρνηση.

Και παρ’ όλα αυτά µας λέτε ότι υπερασπίζεστε κάτι το οποίο
πιθανότατα δεν θα ισχύσει, γιατί απλά θα πρέπει να αλλάξει
άµεσα και µάλιστα προς το χειρότερο. Ήδη έχει τρεις διαδοχικές
αλλαγές σ’ ένα συγκεκριµένο άρθρο. Και είναι καίριο αυτό.

∆εν είναι αλήθεια ότι σας υπαγορεύουν οι αγορές και οι επι-
τηρητές περαιτέρω ελαστικοποίηση και απορρύθµιση των εργα-
σιακών σχέσεων, απελευθέρωση των απολύσεων και
συρρίκνωση των εισοδηµάτων των εργαζοµένων; ∆εν αληθεύει –
όπως δηλώσατε και εσείς- ότι σας ζήτησαν να περικόψετε τον
13ο και τον 14ο µισθό; Εάν πράγµατι διαφωνείτε µε τέτοιου εί-
δους προκλήσεις κύριοι της Κυβέρνησης, νοµίζω ότι πρέπει να
αλλάξετε πολιτική.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Είπα όχι!

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Είπατε όχι. Εµείς, λοιπόν, επιµέ-
νουµε. Και µπορείτε σήµερα να µας λέτε όχι. Αν, όµως, αύριο το
κάνετε; Γιατί άλλα µας είπατε και για τούτο το νοµοσχέδιο. Και
θα σας επισηµάνω ξανά τις τρεις αλλαγές, 100, 50,30 και εξαί-
ρεση των ξενοδοχοϋπαλλήλων. Να δούµε αν είναι και αυτό έτσι.
Μακάρι να µην είναι.

Προφανώς είναι στη δική σας έµπνευση η προσπάθεια για πε-
ραιτέρω απορρύθµιση της ελληνικής αγοράς εργασίας, που ξε-
κινήσατε το περασµένο φθινόπωρο. Σας πρόλαβαν οι εξελίξεις
και δεν είχατε τη δυνατότητα να συµπεριλάβατε στο νοµοσχέδιο
που συζητούµε σήµερα και άλλες ρυθµίσεις που νοµιµοποιούν
και επεκτείνουν τη νεοφιλελεύθερη ευελιξία µε την υπόδειξη του
∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, είναι για µας σαφές ότι πολύ γρη-
γορότερα απ’ ότι φανταζόταν και ο πιο απαισιόδοξος οπαδός
σας απαντήσατε στο ερώτηµα που είχε θέσει ο Πρωθυπουργός
«Σοσιαλισµός ή Βαρβαρότητα»; Και επιλέξατε φυσικά το δεύ-
τερο, το «βαφτίσατε» στα ελληνικά «ευελφάλεια» για να γίνει πιο
εύπεπτη, ίσως και λιγότερη κατανοητή.

Και νοµίζω ότι προσφεύγετε στην «επιστηµονική εγκυρότητα»
της αυθεντίας του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Έχουµε δια-
φωνήσει πλήρως µε αυτή την πολιτική, µε αυτές τις επιλογές.
Έχουµε κάνει συγκεκριµένες προτάσεις εξόδου από την κρίση
για την αναβάθµιση του παραγωγικού ιστού και του εργατικού
δυναµικού της χώρας.

Εµείς θεωρούµε ότι αν δεν ξεσηκωθεί ο λαός, αν δεν κατέβει
στους δρόµους για να διεκδικήσει µια καλύτερη ζωή, να πει όχι
στους «επικυρίαρχους» του Ταµείου και στους οπαδούς της πο-
λιτικής του στην Ελλάδα, οι προοπτικές για τη χώρα µας θα είναι
δυσοίωνες.

Σήµερα, ανατρέπονται εργατικές κατακτήσεις δεκαετιών, ξε-
κινώντας από το οκτάωρο µέχρι όλα εκείνα που συνηθίζονται να
λέγονται στην απεργιακή συγκέντρωση της εργατικής Πρωτο-
µαγιάς, τις οποίες οι εργαζόµενοι αυτής της χώρας τις κέρδισαν
µε αγώνες, µε διωγµούς, µε εξορίες και τις οποίες νοµίζω ότι
είναι διατεθειµένοι ή θα είναι αναγκασµένοι κυρίως οι νέοι και οι
νέες να υπερασπιστούν ξανά µε πείσµα και µε αποφασιστικό-
τητα.

Πάντως και ο «εργασιακός µεσαίωνας» θέλει την εγγύησή του.
Και νοµίζω ότι τούτο το νοµοσχέδιο κάτι εγγυάται. Μετά τις δια-
πιστώσεις του Πρωθυπουργού για την ύπαρξη του «εργασιακού
µεσαίωνα», έρχεται και αυτό το νοµοσχέδιο που στην ουσία νο-

µιµοποιεί έντεχνα και εγγυάται την εύρυθµη και αρµονική λει-
τουργία του.

Κατ’ αρχήν διευκρινίζουµε ότι αυτό που αποτελεί κοινό τόπο
στις συνειδήσεις σήµερα των εργαζοµένων της χώρας είναι ότι,
η ευελιξία, οι εργασιακές σχέσεις και η ασφάλεια δικαίου των µι-
σθωτών αποτελούν έννοιες που είναι αντίρροπες και ανταγωνι-
στικές. Όσο και αν προσπαθείτε να πείτε για υπερρύθµιση ή
απορρύθµιση κα για µια ισορροπία, νοµίζω ότι αυτό που κυ-
ριαρχεί είναι η απορρύθµιση.

Προβλέπετε κανόνες που θεσπίζουν και ρυθµίζουν ευέλικτες
µορφές απασχόλησης, που αποβλέπουν ευθέως στην ασφάλεια
των εργαζοµένων. ∆εδοµένου ότι η επινόηση και η προσφυγή
των εργοδοτών σ’ αυτές τις µορφές –µέρος των οποίων επιλε-
κτικά µεταρρυθµίζετε µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα-
εξυπηρετούν ένα προφανή σκοπό, την µειωµένη προστασία που
πηγάζει παραδοσιακά από την εργασιακή νοµοθεσία µέσα από
τη συρρίκνωση του άµεσου και του έµµεσου εργασιακού κό-
στους.

Τα προωθούµενα µέτρα µε το σηµερινό σχέδιο νόµου αποτε-
λούν αναπόσπαστο τµήµα της συνολικής σας πολιτικής. Τα ανέ-
φερα και παραπάνω, δηλαδή, απορρυθµίζετε τελικά την αγορά
και τις εργασιακές σχέσεις, δεν τις ρυθµίζετε µέσα από τη δηµι-
ουργία ενός συστήµατος ευέλικτων εργασιακών σχέσεων που
επιτρέπουν και ενισχύουν την εκµετάλλευση των εργαζοµένων,
τη µεγαλύτερη και πιο απρόσκοπτη κερδοφορία του κεφαλαίου
και φυσικά τη κατάτµηση και τον αφοπλισµό του συνδικαλιστι-
κού κινήµατος των εργαζοµένων.

∆εν προβλέπετε τίποτα για το πώς θα συνδικαλιστούν αυτοί οι
καινούριοι εργαζόµενοι, επισφαλώς όπως λέγεται σωστά ή
λάθος. Και νοµίζω ότι αυτό είναι πεντακάθαρα µία ταξική επιλογή
υπέρ των δυνάµεων του κεφαλαίου. Νοµίζω ότι έχετε µια µεγάλη
πολιτική στήριξη σ’ αυτήν την αίθουσα από τις πολιτικές δυνά-
µεις και της Νέας ∆ηµοκρατίας που κρατά χαµηλούς τόνους και
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού που µάλιστα έχει και υψη-
λούς τόνους σε αυτό.

Να δούµε τώρα το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. Και να πούµε
ότι σ’ αυτό το περιβάλλον της οικονοµικής ύφεσης και της κρί-
σης, που σοβεί στην χώρα και στην ήπειρο, αλλά και στον κόσµο
ολόκληρο, το ελάχιστο για το οποίο θα έπρεπε να µεριµνήσει η
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου θα ήταν η αναζήτηση τρόπων
αυξηµένης προστασίας του αδύναµου πόλου, δηλαδή, των ερ-
γαζοµένων και των εργασιακών σχέσεων.

Εντούτοις η κατάληξη του τετράµηνου διαλόγου, που εµείς
λέµε ότι ήταν ψευδής και ατελής, σε επίπεδο αποκλειστικά εµπει-
ρογνωµόνων των κοινωνικά εταίρων, ήταν κοινωνικά και πολιτικά
απαράδεκτη. Σηµειωτέον ότι απορρίφθηκαν συλλήβδην και δεν
συµπεριλαµβάνονται στο τελικό κείµενο του νοµοσχεδίου η συ-
ντριπτική πλειονότητα των προτάσεων των εκπροσώπων της ερ-
γατικής πλευράς.

Το πρώτο που θέλουµε να επισηµάνουµε είναι ότι µεγαλύτερο
ενδιαφέρον συγκεντρώνουν όσα πεδία των εργασιακών σχέσεων
δεν εµπεριέχονται στο σχέδιο νόµου που συζητάµε, παρά όσα
ρυθµίζονται. Αυτά, κύριε Υπουργέ εξαιρέθηκαν από το διάλογο,
άρα και από τελικό κείµενο. Και αυτά είναι οι ευέλικτες εργασια-
κές σχέσεις που αφορούν τουλάχιστον τετρακόσιους πενήντα χι-
λιάδες και πλέον εργαζόµενους.

Και πρόκειται συγκεκριµένα για τους απασχολούµενους µε
συµβάσεις ορισµένου χρόνου και προσωρινής απασχόλησης στο
δηµόσιο που είναι εκατό χιλιάδες, στον ιδιωτικό τοµέα που είναι
διακόσιες πενήντα χιλιάδες, για τους εργαζόµενους µε κάθε
τύπο εργολαβιών που είναι εξήντα χιλιάδες, για τους εργαζόµε-
νους που δανείζονται µε γνήσιο τρόπο µεταξύ των εταιρειών στο
πλαίσιο ενός οµίλου επιχειρήσεων που είναι είκοσι χιλιάδες και
για τους χιλιάδες εργαζόµενους µε καθεστώς «STAGE», των
οποίων το καθεστώς απασχόλησης κρίθηκε απαράδεκτο για το
δηµόσιο τοµέα, αλλά θεµιτό για τον ιδιωτικό.

Σύµφωνα µε την ηγεσία του Υπουργείου όλοι αυτοί οι εργα-
ζόµενοι δεν αντιµετωπίζουν εργασιακή ανασφάλεια, άρα δεν
χρειάζεται να µπουν στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. Το δεύτερο
είναι ότι για τις κατηγορίες εκείνες τις οποίες αναφέρει το νοµο-
σχέδιο τα νέα δεν είναι καλά και είναι και ανησυχητικά, για τους
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ψευδοαπασχολούµενους, µιλάµε για τριακόσιες χιλιάδες κόσµο.
Κατ’ αρχάς δεν θεσπίζεται το γενικό τεκµήριο της εξαρτηµένης
εργασίας υπό την έννοια ότι ο εργοδότης θα έφερε το βάρος της
απόδειξης του αντιθέτου. Απλά εφ’ όσον ο εργαζόµενος µε µπλο-
κάκι τολµήσει να αποδείξει ότι συµβάλλεται κατά κύριο και απο-
κλειστικό τρόπο µε ένα εργοδότη για τουλάχιστον για εννέα
µήνες, όπως το διαµορφώσατε τελικά, θα είναι δυνατόν να κρι-
θεί έπειτα από µακρύ και κατά κανόνα δικαστικό αγώνα – όπως
προβλέπουµε εµείς- ότι πρόκειται εξαρχής για εξαρτηµένη ερ-
γασία.

Σε ότι αφορά στη µερική απασχόληση η βασικότερη καινοτο-
µία είναι η επέκταση και στις ∆ΕΚΟ. Η προσαύξηση του 10% στις
επιπλέον ώρες εργασίας αφ’ ενός υπολείπεται του ελάχιστου
ορίου του 25% µε το οποίο προσαυξάνεται η αµοιβή για την υπε-
ρεργασία των πλήρως απασχολούµενων, αφ’ ετέρου συναντάει
ήδη λυσσαλέες αντιδράσεις από την εργοδοτική πλευρά, η οποία
σε επιστολή προς το Υπουργείο διαµαρτύρεται για την δυσβά-
στακτη αύξηση του εργασιακού κόστους.

Σε σχέση µε τον κατ’ επάγγελµα δανεισµό µέσω εταιρειών
προσωρινής απασχόλησης µπορεί το όριο των δεκαέξι µηνών να
περιορίζεται στο δεκάµηνο, αλλά η εξαίρεση του δεκαοκτάµη-
νου σε περίπτωση αναστολής της εργασιακής σχέσης άλλου ερ-
γαζόµενου, ανοίγει διάπλατα την πόρτα για κάθε µορφής
καταστρατηγήσεις.

Αντίστοιχα µε την απαγόρευση ανανέωσης σύµβασης δανει-
σµού εντός σαράντα πέντε ηµερών, απλά θεσπίζεται τυπικά νό-
µιµη διακοπή του µόνιµου δανεισµού ενός εργαζόµενου, ενώ η
δυνατότητα δανεισµού του ίδιου εργαζόµενου στην ίδια επιχεί-
ρηση µέσω πολλών ΕΠΑ, διατηρείται ανέπαφη.

Το τρίτο σ’ αυτήν την περίπτωση είναι και το πιο εξοργιστικό
ότι έχουµε άτακτη υποχώρηση στις πιέσεις που δεχθήκατε από
τους εργοδότες σε κάποιες από τις ελάχιστες ρυθµίσεις του νο-
µοσχεδίου που ήταν θετικές. Ενδεικτικά στο άρθρο 1 διπλασιά-
ζεται αρχικά ο χρόνος που απαιτείται για την τεκµηρίωση
εξαρτηµένης εργασίας κατά την ύπαρξη σύµβασης έργου ή πα-
ροχής υπηρεσιών από τρεις σε έξι µήνες. Και επειδή και αυτό
άφησε ανικανοποίητους τους εργοδότες το τριπλασιάσατε και
το ορίζετε πλέον στους εννέα µήνες.

Στο άρθρο 8 µειώνεται αρχικά από 100 σε 50 η προσαύξηση
στο καταβαλλόµενο ηµεροµίσθιο για την εργασία που παρέχε-
ται την έκτη εβδοµάδα, το Σάββατο ή και όχι µόνο το Σαββάτο
κατά παράβαση του συστήµατος της πενθήµερης εργασίας. Και
επειδή και αυτό δυσαρέστησε το κατεβάσατε στο 30%.

Είναι δώρο στους εργοδότες. Μην πείτε στους ξενοδοχοϋ-
παλλήλους στην Κρήτη, στα ∆ωδεκάνησα ότι κάνατε λάθος.
Αυτή είναι η φιλοσοφία σας, αυτό είναι το σωστό για σας. Αν
έχετε κάνει λάθος βγάλτε το τώρα.

Όταν θα οµολογηθεί γενικά η αποτυχία σας, τι θα πείτε σε όλο
τον ελληνικό λαό, αλλά κυρίως τι θα πείτε σε αυτούς τους εργα-
ζόµενους που τραβάνε περισσότερο βάρος από όλους τους υπό-
λοιπους.

Είναι προφανής, λοιπόν, η εξάρτηση από συµφέροντα και είναι
προφανές ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι ψευδεπίγραφο.

Θα ήθελα να τονίσω ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι η ελληνική
εκδοχή της flex security. ∆εν καταργεί, αλλά «ρυθµίζει» ανάποδα,
δηλαδή και κατά συνέπεια θεσµοθετεί πλήρως τον «εργασιακό
µεσαίωνα» εξαιτίας της αποσπασµατικότητας, επειδή υπάρχουν
αντιφατικές επιλογές επαναρρύθµισης ευέλικτης εργασίας και
επειδή µε την επιλεκτική αποσπασµατικότητα των µέτρων απέ-
ναντι στην ευελιξία από τις νέες ρυθµίσεις εξαιρούνται µε επι-
µονή οι πλέον εκτεταµένες πρακτικές ευελιξίας.

Το ίδιο αποσπασµατικές σε ένα νοµοσχέδιο που ενισχύει την
ελληνική εκδοχή της flex security, είναι και οι ρυθµίσεις που προ-
τείνετε για την υγεία, την πρόνοια και την κοινωνική ασφάλιση.
Και επειδή, πλέον, η επικαλούµενη θεσµική θωράκιση µε πρό-
σθετα δικαιώµατα των ευέλικτα απασχολούµενων που προβλέ-
πονται από τις νέες ρυθµίσεις –«µπλοκάκια», µερική απασχόληση
κι όλα τα συναφή- απέχει σηµαντικά από το να προσδώσει το πα-
ραµικρό αίσθηµα της ασφάλειας στις ευέλικτες αυτές κατηγο-
ρίες πληθυσµού, νοµίζω ότι είναι κάπως αντίθετο απ’ ότι
επιγράφεται, εντελώς αντίθετο.

Ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ χθες, δήλωσε στην Επιτροπή Κοινωνι-
κών Υποθέσεων, κατά τη διάρκεια της ενηµέρωσης, ότι εξαιτίας
της προσφυγής στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο -και όλα τα υπό-
λοιπα- φοβάται µήπως ξεσηκωθεί ο ελληνικός λαός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θέλω να σας πω ότι εµείς ελπίζουµε ότι µπορεί να ξεση-

κωθεί -και θα ξεσηκωθεί ο ελληνικός λαός- και αυτό το θεωρούµε
ότι είναι η µόνη λύση και είναι η µοναδική διέξοδος που µπορεί
να υπάρξει.

Επειδή δεν έχω άλλο χρόνο, θέλω να πω ότι σε επιµέρους ζη-
τήµατα, όπως είναι αυτά που προβλέπονται από τις ενσωµατω-
µένες πια διατάξεις για το φάρµακο, την υγεία, τον ΟΓΑ και τον
ΟΑΕΕ, αλλά και για κάποια επιµέρους που µπορεί να φαίνονται
µικρά, αλλά είναι πολύ σηµαντικά για κάποιες οµάδες πληθυ-
σµού, θα πω ότι θα κάνουµε κάποιες προτάσεις. Είναι φανερό
ότι εκεί υπάρχει προχειρότητα. Είναι θετικό που βάλατε την κυ-
στική ίνωση στο χαρτί που µας δώσατε τώρα µόλις, αλλά δείχνει
από την άλλη µεριά µία προχειρότητα, η οποία πρέπει να καλυ-
φθεί.

Θα καταψηφίσουµε, λοιπόν, το σχέδιο νόµου: «Εγγυήσεις για
την εργασιακή ασφάλεια και άλλες διατάξεις». ∆εν έχει καµµία
ουσιαστική εγγύηση σ’ ένα εργασιακό περιβάλλον που είναι και
µε τις δικές σας και µε της Νέας ∆ηµοκρατίας τις πολιτικές, τις
ενέργειες και τις πράξεις, εντελώς ανασφαλές. Συνιστά –όπως
λέγατε κι εσείς προ των εκλογών- «εργασιακό µεσαίωνα».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κριτσωτάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τώρα θα δώσω το λόγο κατόπιν
σχετικού αιτήµατος, το οποίο έγινε δεκτό από το Προεδρείο και
κατ’ εξαίρεσιν για λόγους που αφορούν τον προγραµµατισµό
των εργασιών, στην κυρία Αλέκα Παπαρήγα, την Πρόεδρο της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ και Γενική Γραµµατέα της
Κεντρικής Επιτροπήςτου Κοµµουνιστικού Κόµµατος.

Ορίστε, κυρία Παπαρήγα, έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Υπουργέ, θα σας παρακαλέσω να µεταβιβάσετε στον Πρω-
θυπουργό ότι εµείς αισθανόµαστε και συγκίνηση και περηφάνια
όταν τα ευρωπαϊκά µέσα ενηµέρωσης - ενδεχοµένως και άλλα
πέρα από την Ευρώπη- δείχνουν και την άλλη Ελλάδα που εσείς
προσπαθείτε να κρύψετε. Όταν δείχνουν τις µεγάλες αγωνιστι-
κές κινητοποιήσεις εργατοϋπαλλήλων, αγροτών, ναυτεργατών,
νεολαίας, όταν δείχνουν την αντίθεση του ελληνικού λαού που
µπορεί να µην είναι αντίστοιχη σήµερα της επίθεσης που δέχεται
-αλλά αυτή είναι η άλλη Ελλάδα που υποστηρίζουµε-, είµαστε
παρά πολύ περήφανοι γιατί δεν µπορεί να προβάλλεται µόνο η
Ελλάδα της Eurovision, των Ολυµπιακών Αγώνων, των καζίνο ή
των καινούργιων παιχνιδιών που έχουµε τώρα, να µπορεί κανείς
να παίζει µαζικά «φρουτάκια» και από το σπίτι του. Αυτήν την Ελ-
λάδα που εσείς µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο, υποστηρίζετε,
δεν είναι η µοναδική Ελλάδα. Το ίδιο ισχύει και για άλλες χώρες,
Γερµανία δεν είναι µόνο η Γερµανία της κ. Μέρκελ, Γαλλία δεν
είναι µόνο η Γαλλία του κ. Σαρκοζί, Ιταλία δεν είναι µόνο η Ιταλία
του κ. Μπερλουσκόνι. Και ευτυχώς που υπάρχουν τα διεθνή µέσα
ενηµέρωσης που µπορούν, κατά κάποιο τρόπο, να συµβάλουν
στο µέτρο που το κάνουν -όταν είναι δυνατοί οι αγώνες και δεν
µπορούν να τους αγνοήσουν- έστω στο να υπάρχει ενηµέρωση
και µέσω αυτής να διευκολύνεται ως ένα βαθµό και η διεθνοποί-
ηση της πάλης.

Πρέπει να σας πω, επίσης, ότι εµείς είµαστε αποφασισµένοι
στο µέτρο των δυνάµεών µας και στο µέτρο –αν θέλετε- της απο-
δοχής –και πιστεύουµε ότι θα έχει στην πορεία όλο και µεγαλύ-
τερη αποδοχή– των θέσεών µας, να συµβάλουµε να
προβάλλονται και στην Ελλάδα και διεθνώς- γιατί δεν µπορεί να
γίνει αλλιώς- η προσπάθεια των εργαζοµένων σε κάθε τόπο δου-
λειάς, στη γειτονιά, στο δρόµο, να µπλοκάρουν και να δυσκολέ-
ψουν την εφαρµογή αυτών των µέτρων που γενικά παίρνετε και
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ειδικά αυτού του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα και που
οπωσδήποτε θα γίνει νόµος της σηµερινής Βουλής, λόγω του συ-
γκεκριµένου συσχετισµού δύναµης.

Πρέπει να σας διαβεβαιώσω ότι σας απαλλάσσουµε απ’ την
κατηγορία που σας απευθύνεται ότι είσαστε επιρρεπείς να υπο-
κύπτετε σε πιέσεις. ∆εχόµαστε ότι αυτό το νοµοσχέδιο που φέ-
ρατε, καθώς και τα άλλα, είναι συνειδητή επιλογής σας. Πάρα
πολλά από αυτά βρίσκονται στο προεκλογικό σας πρόγραµµα.
Απορώ πώς ακούγεται από άλλα πολιτικά κόµµατα ότι κοροϊδέ-
ψατε τον ελληνικό λαό µε το πρόγραµµά σας. Άλλο πράγµα αν
παραπλανήθηκε ένα µέρος του ελληνικού λαού. Άλλο πράγµα αν
πίστεψε ότι µπορεί να είσαστε λιγότερο κακοί από τη Νέα ∆ηµο-
κρατία. ∆εν συζητάµε τώρα πώς διαµορφώθηκαν τα κριτήρια
ψήφου, υπήρχαν. Αυτό, το οποίο εσείς προσπαθείτε να κάνετε -
και εσείς και άλλοι Υπουργοί και η Κυβέρνηση- είναι βασικά
µέτρα, τα οποία έχετε προγραµµατίσει να τα πάρετε σε τέσσερα
χρόνια, τώρα σας λένε οι «σύµµαχοί» σας να τα πάρετε σε έξι
µήνες. Ε, αυτό σας δυσκολεύει. ∆ιότι θέλατε να τα πάρετε τµη-
µατικά.

Και πρέπει να σας πω ότι εκείνο για το οποίο δεν σας απαλ-
λάσσουµε, πέρα από τη στρατηγική σας επιλογή και το πρό-
γραµµα, είναι η συστηµατική προσπάθεια που κάνετε, να
ενοχοποιήσετε τους εργαζόµενους και να τους κάνετε συνένο-
χους για τα µέτρα.

Μπορεί να τα βάζετε µε τη Νέα ∆ηµοκρατία και να λέτε ότι όλα
γεννηθήκαν από τη Νέα ∆ηµοκρατία, τα «παπαγαλάκια» σας,
όµως και εσείς ο ίδιος προσωπικά –και ξέρετε ποια είναι τα «πα-
παγαλάκια» σας- και τα «παπαγαλάκια» της Νέας ∆ηµοκρατίας
και άλλων κοµµάτων, ιδιαίτερα του ΛΑΟΣ, δεν χάνουν την ευκαι-
ρία να πουν «είµαστε όλοι υπεύθυνοι».

Υπάρχει το «φακελάκι»; Φταίει αυτός που δίνει το «φακελάκι».
Τι κάνουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι; Έφτασαν το ένα, ενάµισι εκα-
τοµµύριο. Τετρακόσιους χιλιάδες αναφέρατε στον προϋπολογι-
σµό ότι πληρώνετε. Αφαιρούµε εµείς τα Σώµατα Ασφαλείας
κ.λπ.. Τώρα έχει βγει ότι είναι ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χι-
λιάδες οι δηµόσιοι υπάλληλοι, που δεν είναι τόσοι και δεν δεχό-
µαστε ότι είναι τόσοι. Λέτε και αυτοδιορίστηκαν! Λέτε και
«µπουκάρισαν» µέσα στα υπουργεία, πήραν µια καρέκλα, κάθι-
σαν και µετατράπηκαν σε δηµοσίους υπαλλήλους! Καθαρίζουν
–λέτε- φασολάκια! Αυτά λέτε. ∆εν εξυπηρετούν τον κόσµο, παίρ-
νουν επιδόµατα που δεν αντιστοιχούν στην πραγµατικότητα κ.λπ.

Και προκειµένου να πείσετε για να πάρετε µέτρα εναντίον των
δηµοσίων υπαλλήλων, κλαίτε µε κροκοδείλια δάκρυα γι'αυτούς
του ιδιωτικού τοµέα που παίρνουν χαµηλότερους µισθούς, Λέτε
και ο ιδιωτικός τοµέας, επίσης, από µόνος του και χωρίς τους νό-
µους δίνει αυτούς τους µισθούς που δίνει. Λέτε και οι ελαστικές
εργασιακές σχέσεις ξεπήδησαν από µόνες τους και έρχεστε
εσείς να τις τακτοποιήσετε.

Σας θυµίζω το εξής πράγµα. Φαντάζοµαι ότι θα το έχετε υπ’
όψιν σας, αλλά καµµιά φορά και εγώ ξεχνώ θέσεις του κόµµα-
τός µου πριν από είκοσι χρόνια, όχι ηθεληµένα. Το θέµα της µε-
ρικής απασχόλησης ήρθε το 1986 από την κυβέρνηση Ανδρέα
Παπανδρέου µπροστά στην προετοιµασία της Ελλάδας για την
ενιαία εσωτερική αγορά, η οποία ήταν προετοιµασία της Ελλά-
δας για τη Συνθήκη του Μάαστριχτ. Και βεβαίως, ξεκίνησε από τα
λεγόµενα εποχιακά επαγγέλµατα. Εµείς τότε είχαµε πει, χωρίς
να µπορούµε τότε να συλλάβουµε όλη την εξέλιξη του πράγµα-
τος, ότι πάτε να καταργήσετε την κανονική απασχόληση. Από
τότε ξεκίνησε. Ήταν σε µερικό επίπεδο. Και τότε εµείς, ως
κόµµα, παλεύαµε. Οι ξενοδοχοϋπάλληλοι, παραδείγµατος χάριν,
όταν δεν θα εργάζονται γιατί τα ξενοδοχεία δουλεύουν τέσσε-
ρις-πέντε µήνες, όχι παραπάνω, το υπόλοιπο διάστηµα να µπο-
ρούν να ασφαλίζονται, να έχουν βιβλιάρια υγείας κ.λπ..

Αλλά αυτά είναι προβλεπόµενα. Και είναι µέσα στην ιδεολογία
σας και µέσα στο πρόγραµµά σας. Αλλά, να ξεκαθαρίσουµε που
είναι η αφετηρία της διαφωνίας µας µαζί σας και ας αφήσουµε
τα δογµατισµός, εκσυγχρονισµός, ανανέωση, και όλα αυτές τις
–µε συγχωρείτε- κουταµάρες!

Εσείς ξεκινάτε από το εξής πράγµα. Πρωταγωνιστής της ανά-
πτυξης της προόδου, της ευηµερίας είναι οι µεγάλοι επιχειρη-
µατίες, το κεφάλαιο, οι καπιταλιστές. Και ταυτόχρονα, βεβαίως,

αναγνωρίζετε ότι δίπλα σ’ αυτούς τους πρωταγωνιστές υπάρ-
χουν και κάποιοι που προσφέρουν. Λέτε και αυτοί οι πρωταγωνι-
στές θα µπορούσαν να παράγουν εµπορεύµατα, να τα πουλάνε,
να τα διαφηµίζουν, να τα εξάγουν, ιδίως στους εργαζοµένους.

Εµείς ξεκινάµε από µία άλλη θέση, ότι ο παραγωγός είναι ο
εργαζόµενος, ο άνθρωπος και όχι ο επιχειρηµατίας, ότι µπορεί
να υπάρξει κοινωνία καλύτερη από αυτήν που γνωρίσαµε στον
20ο αιώνα, τη σοσιαλιστική, που µπορεί να ζήσει χωρίς τους επι-
χειρηµατίες, αλλά δεν µπορεί να ζήσει χωρίς την ανθρώπινη ερ-
γατική δύναµη, τον εργαζόµενο.

Γίνεται πολύς λόγος το τελευταίο διάστηµα και λέτε ότι: ∆εν
θέλουµε την υγεία εµπορευµατοποιηµένη, την παιδεία εµπορευ-
µατοποιηµένη, θέλουµε κράτος πρόνοιας κ.λπ..

Κοιτάξτε να δείτε. Το µεγαλύτερο εµπόρευµα που υπάρχει σή-
µερα και όχι µόνο σήµερα σε όλο τον καπιταλιστικό κόσµο, είναι
η ικανότητα του ανθρώπου να δουλεύει, να παρέχει εργασία του
οποίου εµπορεύµατος συνεχώς και πάντα προσπαθείτε να κατε-
βάσετε την τιµή πιο κάτω. ∆εν µπορείτε να κατεβάσετε την τιµή
των προϊόντων των σούπερ µάρκετ, γιατί τότε θα χτυπήσετε την
κερδοφορία του κεφαλαίου και δεν θέλετε.

Σε αυτό το εµπόρευµα, λοιπόν -την ικανότητα του ανθρώπου
να δουλεύει, την εργατική δύναµη- προσπαθείτε να κατεβάσετε
την τιµή όσο γίνεται πιο κάτω. Και όταν για κάποια στιγµή του τη
βελτιώνετε, θα τα πάρετε πίσω. Και αυτό βεβαίως δεν είναι µόνο
επιλογή του ΠΑΣΟΚ, είναι επιλογή κάθε κόµµατος που στηρίζει
αυτό το σύστηµα.

Λοιπόν για εµάς, δεν είναι εµπόρευµα η ικανότητα του αν-
θρώπου προς εργασία. Αυτή είναι η διαφορά µας. Από εκεί και
πέρα βεβαίως δεν θα αναπαράγουµε αυτή τη γενική διαφορά,
θα µιλάµε και πάνω στα νοµοσχέδια.

Υπάρχει η Ελλάδα –για να προσθέσω- των εκπαιδευτικών που
καλούνται σε απολογία τώρα γιατί απήργησαν. Υπάρχει η Ελ-
λάδα των απολύσεων, γιατί απήργησαν οι εργάτες. Υπάρχει η
Ελλάδα όµως και των εργατών που τη δεύτερη µέρα της απερ-
γίας έλεγαν ότι, «σας παρακαλούµε µην πάτε στη συγκέντρωση,
ελάτε συνδικαλιστές και άλλοι από τα εργοστάσια να κάνετε αλυ-
σίδα απ’ έξω, για να βρούµε δικαιολογία να µην µπούµε» γιατί
φοβούνται τον εργοδότη, για τους γνωστούς λόγους και ο φόβος
δεν είναι συναίνεση.

Και να σας πω κάτι, αυτοί που αύριο θα βγουν στους δρόµους
και θα είναι πολύ πιο σκληροί απ’ ό,τι είµαστε εµείς, θα είναι
αυτοί που θα είναι συµπιεσµένοι απ’ το φόβο. Αυτοί θα αποδει-
χθούν πολύ πιο εκδικητικοί απέναντί σας και απέναντι βεβαίως
σε κάθε Κυβέρνηση, µε αυτή την πολιτική.

Λέει η εισηγητική έκθεση του νοµοσχεδίου -προσπαθώντας να
µας δείξει τον εκσυγχρονισµό, την ανανέωση κ.λπ. σε αντίθεση
µε το συντηρητισµό- ότι έχει αλλάξει ο παραδοσιακός τύπος ερ-
γασίας και συµβάσεως εργασίας. Βεβαίως έχει αλλάξει, τι έχει
αλλάξει όµως; Και εµείς δεν υποστηρίζουµε αυτό που υπάρχει
σήµερα ακόµα και τη µόνιµη εργασία και την κανονική σύµβαση
σε όποιο µέτρο µένει.

Το 19ο αιώνα, µε τις µεγάλες εξεγέρσεις που έγιναν ιδιαίτερα
στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, πριν οι Αµερικανοί ρίξουν
στην αχρηστία το εργατικό συνδικαλιστικό κίνηµα, πάλευαν για
δέκα και οκτώ ώρες δουλειάς µετά. Να συµφωνήσουµε, λοιπόν,
αν κάτι έχει ξεπεραστεί αυτό είναι το οκτάωρο και έχει ξεπερα-
στεί, γιατί η τεχνολογία έχει φέρει τα πράγµατα έτσι, ακόµα και
στις µικρές χώρες, όπως είναι η Ελλάδα µε τη µειωµένη αντα-
γωνιστικότητα, η παραγωγικότητα έχει ανέβει. Αν λοιπόν υπάρ-
χει κάτι που έχει ξεπεραστεί αυτό είναι το οκτάωρο της
κανονικής δουλειάς.

Και αν θέλετε, γιατί δεν είναι ώριµο τον 21ο αιώνα το επτάωρο;
Έχει ξεπεραστεί το δικαίωµα «δουλειά για όλους, εξασφαλι-
σµένη»; Είναι ξεπερασµένο και οι ελαστικές εργασιακές σχέσεις
είναι το σύγχρονο; Εδώ πέρα έχετε φιλοσοφία, έχετε θεωρία και
γι’ αυτό είσαστε αποφασισµένοι να τα φέρετε αυτά τα πράγµατα.
Έχει ξεπεραστεί η σύµβαση εργασίας; Από πού και ως πού; ∆η-
λαδή, αυτό είναι παλαιολιθικό, δογµατικό, σταλινικό, σεχταρι-
στικό, το να υπάρχει συλλογική σύµβαση εργασίας;

Και αφού τα γράφετε αυτά, για δείτε τώρα τι γίνεται µε την ερ-
γοδοσία. Ούτε στο τηλέφωνο δεν βγαίνει στις οµοσπονδίες που
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λένε να ξεκινήσουν συζητήσεις για κρατικές συµβάσεις. Λένε
«1% αύξηση και αν θέλετε, δεν ερχόµαστε». Γιατί δηλαδή;

Και µη µου πείτε ότι εσείς αποφασίζετε µόνο για το δηµόσιο;
Και εσείς και η Νέα ∆ηµοκρατία και όλες οι κυβερνήσεις µε νό-
µους καθόριζαν τις εργασιακές σχέσεις. ∆εν µπορεί ο κάθε βιο-
µήχανος, ο κ. Βγενόπουλος και ο κ. ∆ασκαλόπουλος να βρεθεί
αντιµέτωπος. Θα ασκήσει τον εκβιασµό στους εργαζοµένους
του, αλλά θέλει και τις εργασιακές σχέσεις τις θεσµοθετηµένες
από τη Βουλή για να µπορέσει να ασκήσει ακόµα µεγαλύτερο
εκβιασµό για να τις αθετήσει και αυτές. Αλλά να έχει και ένα όριο
ασφαλείας για να µη σκέφτεται ότι µπορούν να φέρουν οι εργα-
ζόµενοι την επιθεώρηση εργασίας κ.λπ.

Οι επιχειρηµατίες δεν καθορίζουν αυθόρµητα αυτά. Ζητάνε
την παρέµβαση του κράτους. Πρώτα σας κατηγορούν και κατη-
γορούν τη Νέα ∆ηµοκρατία ότι καθυστέρησε –έχουν ένα δίκιο,
δικό τους δίκιο όχι δικό µας και του λαού- στο εξής: Ότι χάρη
στην αντίσταση που υπήρχε στην Ελλάδα, οι ελαστικές εργα-
σιακές σχέσεις δεν πέρασαν όσο ήθελαν και είναι γεγονός ότι
έχουµε το µικρότερο ποσοστό των ελαστικών εργασιακών σχέ-
σεων στην Ευρώπη.

Και µπορεί ένα µέρος από αυτό να οφείλεται σε αναχρονι-
σµούς του ελληνικού καπιταλισµού ή σε καθυστερήσεις ή σε
γραφειοκρατίες αλλά ένα σηµαντικό µέρος οφείλεται στην αντί-
σταση και στο γεγονός ότι στη συνείδηση των εργαζοµένων έγινε
πολλή δουλειά και είµαστε µπροστάρηδες σε αυτό. ∆εν είµαστε
εµείς που ψηφίσαµε τα τοπικά σύµφωνα απασχόλησης, στις
αρχές της δεκαετίας του ’90 στους δήµους. Αυτά τα ψήφισαν
όλα τα άλλα κόµµατα, αδιαφορώντας αν οι κοµµουνιστές δή-
µαρχοι φαίνονταν αδιάλλακτοι στο να βρεθεί, έστω και µια δου-
λειά του ποδαριού σε κάποιους.

Λέτε και ένα άλλο, ότι οι νέες µορφές απασχόλησης ικανοποι-
ούν παραγωγικές ανάγκες µάλιστα των βιοµηχάνων, των εφο-
πλιστών και όλων των άλλων µε τα καµποτάζ κ.λπ. όντως, αυτές
τις ανάγκες ικανοποιούν και προσωπικές ανάγκες.

Για ρωτήστε τις γυναίκες: ποια γυναίκα θέλει αυτή να δουλεύει
το πρωί, ο άντρας της το απόγευµα, το παιδί να έχει το πρωί σχο-
λείο και να τρέχει όλη τη µέρα στο φροντιστήριο. Τη µια µέρα να
δουλεύει επτά ώρες, την άλλη να δουλεύει δύο, να κάθεται στο
σπίτι της να δει πότε θα τη φωνάξει ο εργοδότης για να πιάσει
δουλειά, να έχει ωριαίες συµβάσεις εργασίας –ούτε συµβάσεις,
συµφωνίες είναι οι περισσότερες- να µην ξέρει αν θα δουλέψει
έξι µήνες, να δουλεύει έξι µήνες, να µην ξέρει τι θα κάνει. Ποιος
είπε ότι αυτό είναι σύγχρονο; ∆εν είναι σπορ η εργασία. Βεβαίως
µπορεί να υπάρχουν και µερικοί οι οποίοι να το έχουν σπορ, αλλά
µάλλον αυτά τα παιδιά δεν ανήκουν στην εργατική τάξη της Ελ-
λάδας, ούτε στη φτωχή αγροτιά ούτε στους φτωχούς µικροεπι-
χειρηµατίες.

Επιπλέον σας κατηγορούν για προχειρότητα, που προχειρό-
τητα µπορεί να υπάρξει πάνω στη δίψα να βγάλετε και από τη
µύγα ξίγκι. Μπορεί να υπάρχει και αυτή η προχειρότητα και να τα
µοντάρετε πιο έξυπνα. Εδώ λέει το εξής πράγµα, στο σχέδιο
νόµου, που βάλατε µέσα και τα φάρµακα: Συνταγές φαρµάκων
ασφαλισµένων ασφαλιστικών οργανισµών η αξία των οποίων ξε-
περνάει τα 150 ευρώ αθροιστικά ανά µήνα, δεν εκτελούνται από
το φαρµακοποιό εφόσον δεν είναι θεωρηµένες από το αρµόδιο
όργανο του φορέα. ∆ηλαδή κάποιον διοικητικό µηχανισµό του
ασφαλιστικού ταµείου. Και λέει παρακάτω: Οι αξονικές, οι µα-
γνητικές τοµογραφίες οστικής πυκνότητας καθορίζονται µε από-
φαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Θα
έχετε µια ουρά, θα σας πάρω τηλέφωνο, µε συγχωρείτε, γιατί
έχω και προσωπικό πρόβληµα και δεν αναφέροµαι µόνο στον
εαυτό µου.

Θα σας πω ένα παράδειγµα βγαλµένο από τον εαυτό µου.
Παίρνω φάρµακα κάθε µήνα για χρόνια πάθηση, ρευµατοειδή
αρθρίτιδα πάνω από 150 ευρώ το µήνα και πρέπει κάθε τρεις
µήνες να κάνω εξετάσεις. ∆ηλαδή τι να κάνω να σας παίρνω τη-
λέφωνο για να πάω να κάνω εξέταση οστικής πυκνότητας; Τι
είναι αυτά;

Λέτε παρακάτω: Οι ασφαλιστικοί οργανισµοί καθορίζουν ανώ-
τατες τιµές για υλικά επεµβάσεων –προσέξτε- οστικά ενδοαυ-
λικά µοσχεύµατα, θεραπευτικά µέσα και προθέσεις, αναλώσιµα

υλικά, υγειονοµικά υλικά, καθώς και σκευάσµατα ειδικής δια-
τροφής. Και µέσα εδώ είναι και τα ειδικά φάρµακα για τους καρ-
κινοπαθείς. Αυτό λέει, θα ρυθµίζεται από κανονισµούς και από
επιτροπές κ.λπ. Σοβαρά; ∆ηλαδή ο ασφαλιστικός οργανισµός θα
ανοίγει το ταµείο, που του το έχετε αδειάσει χρόνια, που δεν το
επιχορηγείτε και θα πει: Τι έχεις να κάνεις; Τεχνητό πόδι; Ή θέ-
λεις να κάνεις ολική αρθροπλαστική; Εγώ τόσο τιµολογώ τα
υλικά που θα σου βάλουν. Ναι, αλλά τα υλικά τα τιµολογούν οι
πολυεθνικές που τα παράγουν και τη διαφορά ανάµεσα στην πο-
λυεθνική και τον ασφαλιστικό οργανισµό θα την πληρώνει ο
ασφαλισµένος. Και µου λέτε τώρα, ότι όλα αυτά τα µέτρα εξυ-
πηρετούν τις ανάγκες.

Και µιλάµε τώρα για πράγµατα τα οποία δεν αφορούν έναν,
δυο αφορούν πολλούς ανθρώπους και ιδιαίτερα γυναίκες που
έχουµε τα περισσότερα µυοσκελετικά προβλήµατα. Για να κά-
νουµε δηλαδή µια αξονική τοµογραφία θα πηγαίνουµε στον κ.
Λοβέρδο. Θα τον παίρνουµε τηλέφωνο, θα του λέµε θέλω να
κάνω µια αξονική, υπόγραψέ µου.

Λοιπόν, να σας κάνω και µια πρόταση για τα φάρµακα.
Να γίνεται από το κράτος η προµήθεια των φαρµάκων, απ’ ευ-

θείας από τα εργοστάσια παραγωγής, µε εργοστασιακή τιµή και
όχι χονδρική, που αυτό θα σηµαίνει χαµηλότερη τιµή, όσο περί-
που είναι η συµµετοχή των ασφαλισµένων στα φάρµακα, δηλαδή
25%. Και, αν θέλετε, αφαιρέστε το 25% από τους ασφαλισµέ-
νους. Πηγαίνετε να τα αγοράσετε απ’ ευθείας από τα εργοστά-
σια.

Γενικές προµήθειες. Εδώ δηλαδή, δεν χωράει συζήτηση σε
αυτό το νοµοσχέδιο. Τι να παρέµβουµε και να κάνουµε προτά-
σεις; Έχουµε κάνει προτάσεις δέκα χιλιάδες φορές. Εµείς προ-
τάσεις θα κάνουµε πια στους δρόµους, στα χωράφια, στα
λιµάνια και όπου υπάρχει αγωνιζόµενος λαός.

Και µε αυτήν την έννοια –γι’ αυτό ζήτησα και το λόγο- αποχω-
ρούµε από τη διαδικασία, καταψηφίζουµε συνολικά το νοµοσχέ-
διο και κατ’ άρθρον, για όλα του τα άρθρα, δεν υπάρχει τίποτα
που µπορεί κανείς να ασχοληθεί µε αυτό το νοµοσχέδιο. Ο αγώ-
νας κρίνεται αλλού. Στο µπλοκάρισµα της εφαρµογής αυτών των
µέτρων, σε αλλαγή συσχετισµού δύναµης, εκεί κρίνεται.

Αφήστε την ενοχοποίηση των εργαζοµένων. Και να σας πω
κάτι; Τους εργαζόµενους που ενοχοποιείτε, γιατί δέχονται τα επι-
δόµατα, γιατί έχουν δεχθεί τη ρουσφετολογία, γιατί παίρνουν
µίζες, γιατί παίρνουν φακελάκια –τα ξέρουµε, υπάρχει ένα µεγά-
λος µέρος των εργαζοµένων σχετικά, όχι όµως η πλειοψηφία που
κάνουν αυτή τη δουλειά- εµείς δεν θα τους εκδικηθούµε. Οι
οποίοι, σηµειωτέον, δεν µας ψήφισαν και όσο διατηρείται αυτό το
καθεστώς δεν θα ψηφίσουν ποτέ ΚΚΕ και αν αύριο έρθει σοσια-
λισµός θα τους έχουµε απέναντι και ας είναι εργατοϋπάλληλοι.
Γιατί µε διεφθαρµένη συνείδηση δεν µπορείς να καταλάβεις το
κοινωνικό σύνολο και την αξία του συνόλου. Οι διαφθορείς
αυτών των συνειδήσεων βρίσκονται µέσα στην πολιτική εξουσία
και την εργοδοσία. Και από αυτήν την άποψη, εµείς δεν θα τους
εκδικούµαστε επειδή είναι ρουσφετολογηµένοι και επειδή έχετε
φθείρει συνειδήσεις. Τους βλέπουµε εργάτες, τους βλέπουµε
υπάλληλους, τους βλέπουµε µισθωτούς επιστήµονες και υπερα-
σπιζόµαστε τα αντικειµενικά δικαιώµατά τους.

Και να ξέρετε ότι ο καλύτερος εργαζόµενος είναι ο κοµµουνι-
στής. ∆ιότι εάν ο κοµµουνιστής στον ιδιωτικό τοµέα δεν δουλέ-
ψει και την ίδια ώρα απεργεί θα τον «σουτάρουν» -µε συγχωρείτε
για την έκφραση- όχι για την απεργία, αλλά για τεµπελιά. Και ο
εργαζόµενος, ο οποίος έχει συνείδηση και της ευθύνης του απέ-
ναντι στο συνάδελφό του, που δεν µπορεί να κρύβεται και να
αφήνει το συνάδελφό του να σηκώνει τη δουλειά, είναι αυτός ο
οποίος οργανώνεται, συνδικαλίζεται, παλεύει, ψηφίζει ΚΚΕ, είναι
ριζοσπάστης –και δεν λέω µόνο οι κοµµουνιστές, σε καµµία πε-
ρίπτωση. Είναι ο άνθρωπος ο οποίος παλεύει για µια άλλη κοι-
νωνία, ο οποίος συγκρούεται µε αυτήν την πολιτική. Αυτός θα
είναι εντάξει και στη δουλειά του. ∆εν θα πάρει φακελάκι, γιατί
άµα πάρει φακελάκι, δεν έχει νόηµα γι’ αυτόν ο αγώνας.

Λοιπόν, ας αφήσουµε την ηθικολογία απέναντι στους εργαζό-
µενους. Η ηθική βρίσκεται µέσα στην οργάνωση και στην πάλη.
Εκεί θα χτυπηθούν και τέτοια φαινόµενα.

(Στο σηµείο αυτό το ΚΚΕ αποχωρεί από την Αίθουσα)
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ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Παπαρήγα.

Κύριε Υπουργέ, να κάνετε µια σύντοµη παρέµβαση, για να µην
καταστρατηγηθεί ο κανονισµός.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα το λόγο για
τέσσερα λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Κατ’ αρχάς θα ήθελα να πω στην Πρόεδρο της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος ότι όσα
είπε για τις εξετάσεις και για τις θεωρήσεις των φαρµάκων, είναι
πάγια πρακτική των φορέων κοινωνικής ασφάλισης να µην αφο-
ρούν τις χρόνιες παθήσεις.

Αλλά για όλα τα υπόλοιπα, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, έχουµε συνεννοηθεί στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων
πως έχει παροξυνθεί η συναλλαγή, η σπατάλη και η διαφθορά
στο πεδίο του φαρµάκου, των εξετάσεων, που πολλές φορές δεν
τις κάνουν τα νοσοκοµεία, διότι είναι χαλασµένα τα µηχανήµατά
τους και παραπέµπουν σε ιδιωτικά διαγνωστικά κέντρα αλλά και
στα ιατρικά υλικά.

Και ξέρουµε ότι η λύση θα δοθεί, κύριε Πρόεδρε, µόνο όταν το
πρόγραµµα συνταγογράφησης και ελέγχου της συνταγογράφη-
σης ηλεκτρονικά ολοκληρωθεί, γιατί από την 1η Μαΐου θα είναι
σε όλη την Ελλάδα, για το ΙΚΑ, σε πλήρη εφαρµογή µόνο ο ηλε-
κτρονικός έλεγχος της συνταγογράφησης. Η συνταγογράφηση
θα γίνεται σε κοµµάτι χαρτί. Μέχρι να γίνει αυτό, που υπολογί-
ζουµε να το ολοκληρώσουµε µέχρι το τέλος του 2010, πρέπει να
κάνουµε γραφειοκρατικές, ενδεχοµένως, να συµφωνήσω µε την
κ. Παπαρήγα, πάντως χρήσιµες µορφές ελέγχου αυτού του ορ-
γίου. ∆ιότι τα 5.000.000.000 ευρώ που δώσαµε το 2009 ως ασφα-
λιστικά ταµεία για φάρµακα δεν τα έχουµε, αν µη τι άλλο. Έλεος,
πια! Να µην κατηγορούµαστε και γι’ αυτό.

Κύριε Πρόεδρε, να προσθέσω, επίσης, κάτι για την ουσία της
τοποθέτησης της Προέδρου της Κοινοβουλευτική Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος. ∆εν προέκυψαν τα προβλήµατα ξαφ-
νικά, ώστε να αναγκαστούµε να προσφύγουµε σε έναν ευρω-
παϊκό, κατά τα 2/3, µηχανισµό στήριξης της ελληνικής
οικονοµίας, επειδή κάτι έγινε το Φεβρουάριο, δηλαδή, κάτι έγινε
τον Ιανουάριο ή το Μάρτη.

Θέλω να σας παρακαλέσω, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, να δεχθείτε την ανάγνωση τριών γραµµών µόνο από µια το-
ποθέτησή µου το ∆εκέµβριο του 2008 στη συζήτηση επί του
προϋπολογισµού. Είχα πει: Η χώρα θα χρειαστεί χρήµατα για τις
εγγενείς της υποχρεώσεις και ανάγκες και για τις πολιτικές που
χρειάζεται η διεθνής οικονοµική συγκυρία και δεν θα τα βρίσκει!
∆εν θα τα βρίσκει, γιατί δεν θα µπορεί να τα δανειστεί, δεδοµέ-
νου ότι έχει κλονιστεί η εµπιστοσύνη των ξένων επενδυτών στη
χώρα και γιατί ενδεχοµένως, εάν δανειστεί –χωρίς να θέλω να
κινδυνολογώ- στην πορεία θα υποστούµε βαριές µορφές επι-
τροπείας.

Από το 2008 φαινόταν πού πάει η χώρα. Φαινόταν η χώρα ότι
θα κατέληγε εδώ. Και επειδή, δυστυχώς, η χώρα κατέληξε εδώ,
µε έλλειµµα το 2009 13,6, όπως η Eurostat ανέδειξε, έπρεπε κάτι
να γίνει.

Ήµουν απ’ αυτούς, κύριε Πρόεδρε, που πίστεψα ότι η διαδι-
κασία της επιτήρησης, όπως αυτή οργανώνεται από τη συνθήκη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µια αµιγώς ευρωπαϊκή διαδικασία,
µπορεί να αρκέσει και να βοηθήσει. Γι’ αυτό από την πρώτη
στιγµή, από το ∆εκέµβριο και την αλήθεια είπα και συνεργάστηκα
µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. ∆εν ήταν όλο το πολιτικό σύστηµα
σε αυτήν την κατεύθυνση, δεν ήταν όλη η Βουλή σε αυτήν την
κατεύθυνση, δεν ήταν οι δηµοσιογράφοι σε αυτήν την κατεύ-
θυνση, δεν ήταν και κοµµάτια της διοίκησης σε αυτήν την κα-
τεύθυνση. Και πήγαµε πια στις διαδικασίες του µηχανισµού της
25ης Μαρτίου του 2010.

Τώρα, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτή είναι η τελευ-
ταία ευκαιρία για την Ελλάδα, όσο εγώ µπορώ να βλέπω. Μπορεί

να κάνω λάθος. Αλλά, ως άτοµο βλέποντας τα πράγµατα, πι-
στεύω ακράδαντα ότι είναι η τελευταία ευκαιρία για τη χώρα εάν
συνδυαστεί µε την πλήρη εφαρµογή του προγράµµατος σταθε-
ρότητας και εάν εφαρµοστεί µε µια πάρα πολύ λελογισµένη δια-
χείριση των δηµοσίων δαπανών και φυσικά, εάν συνδυαστεί µε
ένα πάρα πολύ ισχυρό πρόγραµµα ανάπτυξης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Προσωπικά, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι αυτό είναι ένα σάλ-
πισµα ύστατης στιγµής για τη σωτηρία της πατρίδας και ως πρό-
σωπο είµαι ταυτισµένος µε αυτό. Το πιστεύω. Πιστεύω ότι µόνο
έτσι µπορεί να γίνει, χωρίς παράλληλα να ξεχνώ ότι έχουµε και
άλλες υποχρεώσεις. Και παρ’ ότι η κατ’ εξοχήν, αυτή τη στιγµή,
δικιά µας δουλειά, των Υπουργών, είναι να προσπαθούµε να
ενεργοποιηθεί ο µηχανισµός αυτός, να εκπληρώσουµε όσες υπο-
σχέσεις έχουµε δώσει για την εφαρµογή ενός προγράµµατος
σταθερότητας στον ελληνικό λαό, να κάνουµε τα µέτρα που
έχουµε πει για τις µεγάλες αλλαγές, είµαστε υποχρεωµένοι να
διαπραγµατευτούµε και πτυχές αυτού που προϋποθέτει ο µηχα-
νισµός στήριξης. Και διαπραγµατευόµαστε, κύριε Πρόεδρε.

Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, δώστε µου άλλο ένα λεπτό.
∆ιαπραγµατευόµαστε, δίνουµε µάχη. Και πρέπει να ξέρουν οι

συνάδελφοι του Κοµµουνιστικού Κόµµατος ότι ανάµεσα στο
άσπρο και στο µαύρο υπάρχει χώρος πολύς.

∆ιαπραγµατεύοµαι σηµαίνει, όταν ακούω το επιχείρηµα για την
περικοπή του 14ου και 13ου µισθού στον ιδιωτικό τοµέα να λέω
«όχι» και το «όχι» να είναι πειστικό, να εξηγείς στους διεθνείς συ-
νοµιλητές σου γιατί αυτό το µέτρο δεν πρέπει να εφαρµοστεί και
να πείθεις. Βγήκα και αµέσως ενηµέρωσα ποια ήταν η ηµερήσια
διάταξη, που µετέθη την περασµένη Παρασκευή από τη µεικτή
επιτροπή που επισκέφτηκε το Υπουργείο. Ήταν όλο το εργα-
σιακό δίκαιο της Μεταπολίτευσης.

Όπου λες «όχι», πρέπει να είσαι πειστικός. Όταν σου λένε ότι
είναι υψηλός ο κατώτατος µισθός, πρέπει να ξέρεις να αναλύεις
ποιος είναι ο κατώτατος µισθός και τι µπορεί να κάνεις και τι πρέ-
πει να κάνεις για να τον κρατήσεις σε αυτό το επίπεδο. Όταν σου
λένε για την παρεκτροπή της διαιτησίας, πρέπει να ξέρεις πως θα
διαπραγµατευτείς τη διατήρηση αυτής της εγγύησης στο χώρο
των εργασιακών σχέσεων. Ειδάλλως, είσαι του άσπρου και του
µαύρου. Μπορεί να είσαι καλός στα λόγια, είσαι όµως κακός για
τη χώρα σε αυτήν την πραγµατικά πάρα πολύ δύσκολη συγκυρία.

Και, ταυτοχρόνως, πρέπει να κάνουµε και την υπόλοιπη δου-
λειά -όπως θα απαντούσα την Παρασκευή σε ερώτηση της συ-
ναδέλφου, της κ. Τσουµάνη- να προσπαθούµε να προωθούµε τα
προγράµµατα στήριξης της πρόσληψης νέων εργαζοµένων γυ-
ναικών, τα προγράµµατα στον τουρισµό.

Πρέπει να κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας, µε άλλα
λόγια, για να συνδυάσουµε µε όλα τα πρώτα που σας είπα και
την ανάπτυξη.

Σ’ αυτόν τον αγώνα εύκολο είναι κανείς να σε µέµφεται. Πάρα
πολύ εύκολο. Εύκολο είναι να προσπαθεί να κατασκευάσει ένα
καβούκι να µπει εκεί για να βγει µετά την κρίση. Πιστεύω όµως,
κύριε Πρόεδρε, και µ’ αυτό ολοκληρώνω –ευχαριστώντας σας
που µου δώσατε τη δυνατότητα- ότι δεν υπάρχει για την πατρίδα
άλλος δρόµος σωτηρίας. Ή ενεργοποιείται ο µηχανισµός στήρι-
ξης, εφαρµόζουµε το πρόγραµµα σταθερότητας, τα πρόσθετα
µέτρα, ό,τι ακόµα χρειαστεί για να µπει η Ελλάδα σε έναν δρόµο
προκοπής, για να µπει η Ελλάδα σε έναν δρόµο ανάπτυξης, γιατί
χωρίς αυτήν δεν έχουµε µέλλον, ή όποιος µας µέµφεται και αι-
τιάται, όποιος µας κατηγορεί ή µας σηκώνει το δάχτυλο, ας µας
πει και τι πρέπει να κάνουµε. Για τώρα, γιια το σωτήριο µήνα
Μάιο του 2010.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα, δυο λεπτά,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Θα ήθελα το λόγο για δύο λεπτά,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Πρέπει να µπούµε στον

κατάλογο των οµιλητών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σεβαστό, κύριε Πρόεδρε,

αλλά θα ήθελα δυο λεπτά.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Οµιλία έκανε ο κ. Λοβέρδος,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι. ∆εν θα ανοίξει κύ-
κλος Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων τώρα. Ζήτησα την κατα-
νόηση του Σώµατος εντίµως και σας είπα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε σεβα-

σµό στο Προεδρείο, είναι σωστό αυτό που λέτε. Όµως οι κανό-
νες και οι κανονισµοί είναι και για την Κυβέρνηση. Με συγχωρείτε
πάρα πολύ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ζητώ την κατανόηση
του Σώµατος να µην ανοίξει κύκλος Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων. ∆εν κάνω ανάλυση γιατί το ζητώ. Το αφήνω και στην κοι-
νοβουλευτική σας πείρα και στην καθαρή σας συνείδηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Οι Υπουργοί έχουν από το Σύ-
νταγµα δικαίωµα λόγου όποτε το ζητήσουν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ένα λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι. Έδωσα το λόγο

κατ’ εξαίρεση στην κ. Παπαρήγα. Έπρεπε και ήταν ωφέλιµη για
τη συζήτησή µας µια σύντοµη παρέµβαση του Υπουργού.

Εισερχόµαστε στον κατάλογο των αγορητών επί της αρχής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ωφέλιµη αλλά µονό-

πλευρη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Επί του Κανονισµού, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλείται ο κ. Κων-

σταντίνος Γείτονας να λάβει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Επί του Κανονισµού. ∆εν ακούτε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο λόγος επί του Κανο-

νισµού ζητείται αλλέως πώς.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πώς ζητάµε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆ιά σηµειώµατος το

οποίο υπογράφουν δύο Βουλευτές και οµιλεί ο πρώτος εκ των
δυο. Ευχαριστώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μα δεν προλαβαίνουµε έτσι. Να
σέβεστε την ισοτιµία των όπλων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Πρέπει να γίνει κατανοητό σ’
αυτήν την Αίθουσα ότι ασφαλώς υπάρχουν και τα δικαιώµατα της
Μειοψηφίας και πρέπει να είναι σεβαστά, αλλά υπάρχουν και τα
δικαιώµατα της Πλειοψηφίας που δεν απαλλοτριώνονται.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Σε άλλους να τα πείτε αυτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Προχωρήστε, κύριε Γεί-

τονα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Όλοι έχουν λόγο εδώ. ∆εν µπο-

ρεί να εκφράζουν µόνο οι αξιωµατούχοι την άποψή τους και µά-
λιστα ενάντια στον Κανονισµό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ποιοι αξιωµατούχοι; Μας υβρί-
ζετε κιόλας;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Να ζητήσετε το λόγο για τον Κα-
νονισµό µε βάση τον Κανονισµό. Αρκετά, λοιπόν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: ∆ικαιώµατα διεκδικούµε. Έλεος!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Και πρέπει να ξέρετε ότι ο

Υπουργός έχει δικαίωµα λόγου από το Σύνταγµα, όχι από τον Κα-
νονισµό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τι λέτε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ, κύριε Γεί-

τονα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ασφαλώς η Κυβέρνηση σήµερα σηκώνει έναν

σταυρό µαρτυρίου. ∆εν υπάρχει καµµία αµφιβολία. Στο ΠΑΣΟΚ
και στο Γιώργο Παπανδρέου, ως Πρωθυπουργό, έλαχε ο κλήρος
να βγάλει τη χώρα απ’ αυτή την κρίση, να προωθήσει το πρό-
γραµµα διάσωσης που είναι ταυτόχρονα και πρόγραµµα αλλα-
γής. Και έχετε δίκιο όταν λέτε ότι στην έκκληση να συµβάλουν
όλοι προς αυτήν την κατεύθυνση, κάποιοι σφυρίζουν αδιάφορα.

Όλοι πρέπει να αντιληφθούν ότι δεν είναι θέµα επιλογών του
ΠΑΣΟΚ το πρόγραµµα σωτηρίας. Είναι εθνική επιταγή και πρέπει
να γίνει κατανοητό. Και δεν είναι φιλολαϊκό να κλείνεις λιµάνια.
∆εν είναι φιλολαϊκό να κλείνεις τη Μεγάλη Βρετάνια. ∆εν είναι
φιλολαϊκό να υποστηρίζεις την διαιώνιση τεχνητής πρόκλησης
υπηρεσιών υγείας –και ξέρουµε πώς γίνεται- και να υποστηρίζεις

έµµεσα την υπερσυνταγογραφία και πολυφαρµακία στην Ελ-
λάδα. Πού πήγε η φαρµακευτική δαπάνη όλα αυτά τα πεντέµισι
χρόνια; Έκρηξη είχαµε; Πολλαπλασιάστηκε. Είναι νάρκη αυτό
στα θεµέλια των οικονοµιών της υγείας, είναι νάρκη στα θεµέλια
του ασφαλιστικού συστήµατος.

Και εγώ χαίροµαι που φέρατε αυτές τις διατάξεις, κύριε
Υπουργέ. Και αν θέλετε, αργήσατε, ενδεχοµένως. ∆ιότι είµαστε
σε µια περίοδο όπου πραγµατικά χρειάζεται να ελέγξουµε τη
σπατάλη στο χώρο της υγείας. Και το νοµοσχέδιο δεν έχει µόνο
αρχή σε σχέση µε τις διατάξεις για τις εργασιακές σχέσεις που
φέρνει. Έχει και αρχή και στις ρυθµίσεις για τα θέµατα της
υγείας, την αρχή του ελέγχου της σπατάλης. ∆εν πάει άλλο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Πρέπει να πούµε για παράδειγµα ότι µπορεί να είναι ενοχλη-
τική η λίστα φαρµάκων, αλλά τι να κάνουµε όταν συνταγογρα-
φούνται συστηµατικά τα ακριβότερα φάρµακα παρ' όλο που
έχουν την ίδια θεραπευτική ικανότητα µε άλλα φάρµακα πολύ
φθηνότερα; Μπορεί να είναι ενοχλητική η έγκριση συνταγών
πέρα από ένα ορισµένο όριο δαπάνης αλλά πώς να το κάνουµε,
όταν οργιάζει η υπερσυνταγογραφία στην Ελλάδα. ∆εν θα λάβει
µέτρα η Κυβέρνηση; ∆εν µπορεί να λέµε όχι αυτό να λέγεται πο-
λιτική που µπορεί να στηρίξει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, την πε-
ρίθαλψη, την εγγυηµένη περίθαλψη. Αν οι δαπάνες υγείας
ξεπεράσουν ένα ορισµένο όριο θα βρεθούν τα ασφαλιστικά τα-
µεία σε αδυναµία να ανταποκριθούν.

Αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα έρχεται να κάνει ορισµένα βήµατα
µπροστά. ∆εν είναι καµµία µεγάλη τοµή ή µεταρρύθµιση. Κάνει
όµως σηµαντικά βήµατα µε ρυθµίσεις τόσο όσον αφορά την
αγορά εργασίας, όπου πραγµατικά υπήρξε στα πεντέµισι χρόνια
ένα καθεστώς ασυδοσίας, όσο και στο χώρο της υγείας.

Ασφαλώς ο στόχος είναι –έφυγε το ΚΚΕ- η πλήρης απασχό-
ληση. Μπορούµε όµως να αγνοήσουµε την πραγµατικότητα; Οι
νέες µορφές απασχόλησης, οι ευέλικτες µορφές απασχόλησης
είναι µια πραγµατικότητα στην παγκοσµιοποιηµένη οικονοµία;
Άλλο όµως ευελιξία στην εργασία και άλλο ασυδοσία. Παραµέ-
νει λοιπόν ο στόχος. Όµως, πρέπει να διαφυλάξουµε -και αυτό
επιχειρεί το νοµοσχέδιο- στο καθεστώς ευελιξίας την ασφάλεια,
να ενισχύσουµε τις εγγυήσεις ασφάλειας και να αποσαφηνί-
σουµε τους κανόνες προστασίας των δικαιωµάτων των εργαζο-
µένων.

Άλλωστε πέρα από τα δικαιώµατα θα πρέπει να πούµε προς
κάθε κατεύθυνση, κύριε Υπουργέ, ότι ανασφαλείς εργαζόµενοι,
µόνο αποδοτικότητα και παραγωγικότητα δεν µπορούν να έχουν.

Εγώ χαίροµαι, λοιπόν, που εισάγετε αυτές τις διατάξεις, µε το
νοµοσχέδιο αυτό, Επιχειρείται όπως είπα η ενίσχυση της ασφά-
λειας. Θα µπορούσα να ονοµάσω ρυθµίσεις ασφάλειας, αυτές τις
ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. Πώς γίνεται αυτό; Με ενίσχυση των
ελεγκτικών µηχανισµών, µε θέσπιση κανόνων και µε ασφαλιστικές
δικλίδες και για τις νέες µορφές εργασίας, ώστε να τηρείται η νο-
µιµότητα και να παταχθεί η εργοδοτική καταστρατήγηση που
έγινε συνήθης πρακτική όλα αυτά τα χρόνια.

Έτσι αναβαθµίζεται το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας µε µια
σειρά διατάξεων, στα άρθρα 9-14, που ταυτόχρονα ενισχύουν
την αποτελεσµατικότητα και αυστηροποιούν τις κυρώσεις προς
τους εργοδότες. Μπαίνει όριο στην απασχόληση µε το «µπλο-
κάκι». Τίθεται αυστηρότερο πλαίσιο για την προσωρινή απασχό-
ληση, την περιβόητη «ενοικίαση» των εργαζοµένων και ακόµα
διασφαλίζεται οικονοµικά ο εργαζόµενος για εργασία και το Σάβ-
βατο. Αναλυτικά οι διατάξεις αναφέρθηκαν από τον εισηγητή
µας. Θα πούµε και περισσότερα επί των άρθρων.

Θέλω στο υπόλοιπο του χρόνου που έχω, στα δύο λεπτά, και
πέραν των όσων είπα στην αρχή της οµιλίας µου να αναφερθώ
στο τρίτο ουσιαστικά µέρος του νοµοσχεδίου που είναι οι διατά-
ξεις που, όπως είπα, έχουν αρχή την περιστολή της φαρµακευ-
τικής δαπάνης και γενικότερα της σπατάλης στο χώρο της
υγείας.

Πολλαπλασιάστηκε η φαρµακευτική δαπάνη όλα αυτά τα χρό-
νια. Και δεν είναι µόνο η φαρµακευτική δαπάνη. Ξέρουµε πώς
βρέθηκε η Κυβέρνηση αντιµέτωπη µε δισεκατοµµύρια χρεών
των νοσοκοµείων. Με τις διατάξεις τροποποιείται και απλοποιεί-
ται ο ανενεργός νόµος του κ. Αβραµόπουλου για τις προµήθειες.
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Αποκεντρώνονται οι διαδικασίες και δηµιουργείται βάση δεδο-
µένων για τις τιµές.

Επίσης, προβλέπεται, επειδή µίλησα για τα φάρµακα –και αυτό
είναι σηµαντική ρύθµιση, κύριε Υπουργέ- η εφαρµογή ειδικής συ-
σκευασίας νοσοκοµειακών φαρµάκων και η διενέργεια διαγωνι-
σµών για την προµήθειά τους µε βάση τη δραστική ουσία.

Εδώ θέλω µόνο να θέσω ένα ερώτηµα. ∆εν είναι εδώ η Υπουρ-
γός Υγείας, κύριε Υπουργέ. Θέλω να δω τι γίνεται στο µεσοδιά-
στηµα µε τις προµήθειες στα νοσοκοµεία. Επί Νέας ∆ηµοκρατίας
συστηµατικά καθιερώθηκε απαράδεκτα ως µια πρακτική, οι εξω-
συµβατικές προµήθειες. Ο νόµος δεν εφαρµόστηκε. Υπήρχαν
εξωσυµβατικές προµήθειες και θέλω να δω σήµερα -και καλό
είναι να µας απαντήσει αύριο η Υπουργός Υγείας- τι γίνεται µε
αυτό το ζήτηµα των εξωσυµβατικών προµηθειών. Συνεχίζονται;
Σταµάτησε; Περιµένω απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω λέγοντας ότι είναι επίσης θετική η διάταξη που
ορίζει ότι πρέπει να δηµιουργηθούν φαρµακεία στις ιδιωτικές κλι-
νικές πάνω από εξήντα κλίνες καθώς επίσης και οι κυρώσεις που
προβλέπονται µε το άρθρο 33 σε περιπτώσεις που έχουµε υπερ-
συνταγογράφηση προκλητή και τεχνητή ζήτηση υπηρεσιών
υγείας και υπερτιµολογήσεις υλικών.

Καλό είναι να κάνετε ένα διάλογο µε τους φαρµακοποιούς,
κύριε Υπουργέ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Η βελτίωση που κάνατε στην παράγραφο 2, για συνταγές
πάνω από εκατόν πενήντα είναι θετική. Καλό είναι να συζητήσετε
µε τους φαρµακοποιούς κοιτάζοντας και κάποια άλλα ζητήµατα
-το λέω µόνο και µόνο για να έχει αποτελεσµατικότητα η ρύθ-
µιση. Να συνεχίσετε το διάλογο.

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι η ρύθµιση του άρθρου
29 για το 51% είναι θετική. Όµως, τίποτα δεν θα κάνουµε πάλι,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν δεν κλείσουµε το µεγάλο έλ-
λειµµα που υπάρχει στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Αυτό, κύριε Υπουργέ -είναι και δική σας συναρµοδιότητα- είναι
έλλειψη συστήµατος πρωτοβάθµιας φροντίδας. Είχα εισηγηθεί
ως Υπουργός Υγείας και ψηφίσθηκε στον ν.2519 ρύθµιση για τα
δίκτυα. Έκτοτε επιχειρήθηκαν διάφορες άλλες λύσεις, πουθενά
δεν κατάληξαν. Εγώ δεν λέω να επανέλθετε σ’ αυτό. Ξανακοι-
τάξτε όµως αυτές τις διατάξεις. Είναι επίκαιρες. Εκείνο, όµως,
που προέχει και έχει σχέση µε την προστασία της υγείας, αλλά
ταυτόχρονα και µε την εξοικονόµηση πόρων -γιατί το σύστηµα
πρωτοβάθµιας φροντίδας είναι σύστηµα και πρόληψης αλλά και
πρώιµης διάγνωσης- είναι να κλείσουµε αυτό το µεγάλο έλ-
λειµµα. Να δηµιουργήσετε ένα ικανό και σύγχρονο δίκτυο πρω-
τοβάθµιας φροντίδας στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Τα άλλα είναι
µερεµέτια.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Γεί-
τονα.

Το λόγο έχει ο κ. Ελευθέριος Αυγενάκης.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει

καµµία αµφιβολία ότι η περίοδος που διανύουµε σήµερα είναι η
δυσκολότερη και ταυτόχρονα η πλέον κρίσιµη για την µετέπειτα
πορεία της οικονοµίας µας. Μετά την απόφαση της Κυβέρνησης
για την προσφυγή της χώρας µας στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο, την οποία ζήτησε ο Πρωθυπουργός. ξεκινάµε µια δύσκολη
πορεία, µια επίπονη διαδικασία που θα είναι πρωτόγνωρη για τη
γενιά µας. Σ’ αυτόν το δρόµο πρέπει όλοι να είµαστε προσεχτι-
κοί και ακόµη παραπάνω οι πολιτικοί της νεότερης γενιάς, πρέ-
πει να λειτουργήσουµε συντονισµένα και να ενισχύσουµε τον
εποικοδοµητικό διάλογο.

Η κύρια ευθύνη της Κυβέρνησης, αλλά και όλων εµάς των πο-
λιτικών δυνάµεων του τόπου είναι να φανούµε αντάξιοι των δύ-
σκολων περιστάσεων που περνάει η χώρα µας. Ας µου επιτρέψει,
όµως, ο κύριος Υπουργός, να κάνω ένα σύντοµο σχόλιο µε
αφορµή την παρέµβαση που έκανε λίγο πριν.

Ξέρετε σκεφτόµουν και έλεγα το εξής: Αφού τα γνωρίζατε
όλα, όπως είπατε, γνωρίζατε όλα όσα συνέβαιναν και όλα όσα
τελικά έχουν συµβεί και έχουν εξελιχθεί τις τελευταίες εβδοµά-
δες, γιατί δεν ενηµερώσατε έγκαιρα τόσο τον κ. Παπακωνστα-
ντίνου όσο και τον κ. Παπανδρέου, έτσι ώστε να µην
αιφνιδιάζονταν όπως τελικά φάνηκε να συµβαίνει µε τους αρµο-
διότερους για τα θέµατα της οικονοµίας και φυσικά να είµαστε
και καλύτερα προετοιµασµένοι ως χώρα µε τα απανωτά χτυπή-
µατα που δεχθήκαµε και από τις διεθνείς αγορές αλλά και απ’
όλους τους εµπλεκόµενους που συνέβαλαν σ’ αυτό που τις τε-
λευταίες εβδοµάδες έχουµε δει να εξελίσσεται.

Ξέρετε µε αυτά και αυτά θεωρώ ότι χάνει την αξιοπιστία η Κυ-
βέρνηση απέναντι στην κοινωνία και βεβαίως αυτά που σήµερα
µε πάθος αρνείστε ότι θα συµβούν, την εποµένη βλέπουµε να
συµβαίνουν και απλώς έρχεστε µετά τις εξελίξεις απλώς να τα
επιβεβαιώσετε και να προχωρήσετε στο επόµενο και στο επό-
µενο βήµα.

Μπαίνω τώρα στο θέµα του σχεδίου νόµου που συζητάµε σή-
µερα. Παρ’ ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχει τίτλο «Εγγυή-
σεις για την εργασιακή ασφάλεια και άλλες διατάξεις» και παρά
τις καλές προθέσεις του Υπουργού, που πιστεύω ότι είχε αλλά
και συνεχίζει να έχει, κάθε άλλο παρά ενισχύεται κατά την άποψή
µου η ασφάλεια των εργαζοµένων.

Αντίθετα δηµιουργεί επιπρόσθετα εµπόδια εισόδου στην ερ-
γασία για άνεργους, συντηρεί την ανασφάλεια, επιβαρύνει τις
επιχειρήσεις µε επιπλέον γραφειοκρατικές υποχρεώσεις, ενώ
όπως φαίνεται αποθαρρύνει τις προσλήψεις. Αξιοσηµείωτο είναι
ότι οι προτεινόµενες ρυθµίσεις δεν έχουν καµµία συνάφεια µε το
περιεχόµενο και τους στόχους του Προγράµµατος Σταθερότη-
τας και Ανάπτυξης που κατέθεσε η χώρα µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, παρά τις φιλότιµες προσπάθειες του Υπουργού.

Αντί, λοιπόν, να λειτουργούµε συµπληρωµατικά των πολιτικών
αποφάσεων και των διακηρυγµένων στόχων, συζητάµε σήµερα
ρυθµίσεις που είναι αποσπασµατικές, αλλά και απεσπασµένες
από την συνολική πολιτική της Κυβέρνησης. Και είναι βέβαιο ότι
τέτοιου είδους πρακτικές και διατάξεις δεν µπορεί να είναι απο-
τελεσµατικές, ακριβώς γι’ αυτόν το λόγο ότι είναι αποσπασµατι-
κές αλλά και µετέωρες.

Το παρόν νοµοσχέδιο χαρακτηρίζεται από ανισορροπία,
καθώς δεν προωθεί ταυτόχρονα πρώτον την ασφάλεια της ερ-
γασίας, δεύτερον, την ευελιξία, αλλά και, τρίτον, την προσαρµο-
στικότητα των επιχειρήσεων. ∆εν αναγνωρίζει ότι χρειάζονται
ρυθµίσεις που θα εξασφαλίζουν τόσο τα εργασιακά όσο και τα
ασφαλιστικά δικαιώµατα των εργαζοµένων όσο φυσικά και την
αναγκαία ευελιξία των επιχειρήσεων για να βελτιώσουν την πα-
ραγωγικότητα αλλά και την ανταγωνιστικότητά τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι ορισµένες από
τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου ενισχύουν τη γραφειοκρατία. Ως
χαρακτηριστικό παράδειγµα µπορεί να αναφερθεί η επέκταση
του βιβλίου των υπερωριών, ρύθµιση που αντί να αφαιρεί, προ-
σθέτει γραφειοκρατικές διαδικασίες, κάτι που σίγουρα δεν χρει-
άζεται αυτή την ώρα η αγορά. Ειδικά αυτή την κρίσιµη ώρα.

Αναφορικά µε τη µερική απασχόληση, είναι θετικό το γεγονός
ότι δίνεται ο ορισµός της έννοιας, όπως θετικά κρίνεται και η πα-
ροχή δυνατότητας στον εργαζόµενο να µπορεί µε αίτησή του να
µετατρέπει τη σύµβασή του σε µερικής απασχόλησης µε δικαί-
ωµα επανόδου σε πλήρη. Αναγκαίο, όµως, είναι να υπάρξει µια
πιο σαφής και συγκεκριµένη διατύπωση.

Επιπροσθέτως, διαφωνώ σε ένα σηµείο το οποίο παρατήρη-
σαν και άλλοι συνάδελφοι κατά τη συζήτηση στην αρµόδια επι-
τροπή της Βουλής και αναφέροµαι στην προσαύξηση του 10%
για παροχή εργασίας πέρα της συµφωνηµένης. Και αυτό γιατί τι-
µωρείται η έκτακτη επιχειρηµατική ανάγκη και επιπλέον γιατί
αποτρέπει τη δηµιουργία προϋποθέσεων για τη µετατροπή της
µερικής απασχόλησης σε πλήρη.

∆ιαφωνώ, επίσης, µε το χρονικό περιορισµό των έξι µηνών και
την εκ περιτροπής απασχόληση, διότι η διάρκεια της οικονοµι-
κής και επιχειρηµατικής κρίσης δεν µπορεί να προσδιορίζεται αυ-
θαίρετα. Αντίθετα, είναι ένα σοβαρό ζήτηµα που πρέπει να
αφήσουµε στη διαβούλευση ή να γίνει πραγµατική διαβούλευση
µεταξύ και των εργοδοτών αλλά και των εργαζοµένων.
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Αναφορικά τώρα µε τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας, ση-
µειώνω ότι µε τις ρυθµίσεις του άρθρου 7 επιβαρύνεται µε πε-
ρισσότερη γραφειοκρατία και υψηλότερο κόστος χρόνου ένας
θεσµός που ήδη δεν είναι ελκυστικός, καθώς σήµερα σε ελάχι-
στες περιπτώσεις οι επιχειρήσεις καταφεύγουν σ’ αυτόν.

Ενδεικτικά αναφέρω ότι η µεγαλύτερη επιβάρυνση προκύπτει
από την εισαγόµενη υποχρέωση παραποµπής των διαφωνιών για
τη διευθέτηση σε κεντρικό επίπεδο και συγκεκριµένα στον Ορ-
γανισµό Μεσολάβησης ∆ιαιτησίας, αντί των περιφερειακών επι-
τροπών που ίσχυαν µέχρι σήµερα.

Σχετικά τώρα µε τα λεγόµενα κοινώς «µπλοκάκια». Θέλω να
τονίσω ότι δεν είναι όλες οι συµβάσεις έργου, κύριε Υπουργέ,
όλα τα µπλοκάκια τα ίδια. Γεγονός είναι ότι δεν µπορούµε να χα-
ρακτηρίσουµε όλες τις προσωρινές σχέσεις εργασίας µε την
ανεξάρτητη παροχή υπηρεσιών ως ψευδοανεξάρτητη εργασία.
Άλλες είναι οι πραγµατικές συνθήκες εργασίας και οι απαιτήσεις
στον κλάδο µεταποίησης και στις µικρές οικοτεχνίες, άλλες στα
µικρά και µεγάλα τεχνικά γραφεία.

Αναγνωρίζω ότι τα όρια είναι πολύ λεπτά µεταξύ µισθωτής ερ-
γασίας και αυτοαπασχόλησης. Πράγµατι, πολλοί εργαζόµενοι
που τυπικά µεν εργάζονται µε την τυπική µορφή της αυτοαπα-
σχόλησης, δηλαδή, µε συµβάσεις έργου και µε δελτία παροχής
υπηρεσιών, ουσιαστικά λειτουργούν ως µισθωτοί, αφού παρέ-
χουν υπηρεσίες αποκλειστικά σε έναν µόνο εργοδότη, ο οποίος
και ασκεί τελικά το διευθυντικό δικαίωµα µε αυτούς.

∆εν θέλω να καταχραστώ το χρόνο και τελειώνω, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εν κατακλείδι λέγοντας ότι το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου είναι κατά την άποψή µου κατώτερο των περιστά-
σεων, καθώς περιλαµβάνει ρυθµίσεις προσχηµατικές, αποσπα-
σµατικές και ατελέσφορες που όχι µόνο δεν ενισχύουν την
εργασιακή ασφάλεια, όπως τουλάχιστον λέει ο τίτλος του και
όπως τονίζει µε επιµονή η Κυβέρνηση και ο κύριος Υπουργός,
αλλά αντίθετα ενισχύουν τη γραφειοκρατία, δηµιουργούν νέα
εµπόδια εισόδου των ανέργων στην εργασία, συντηρούν την ανα-
σφάλεια και δυστυχώς η Κυβέρνηση προσπαθεί µαταίως µε απο-
σπασµατικές προτάσεις και µέτρα να ρυθµίσει το όλο, παρά τις
προσωπικές σας φιλότιµες –οµολογουµένως- προσπάθειες,
κύριε Υπουργέ.

Ως εκ τούτου καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επί
της αρχής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Αυ-
γενάκη.

Το λόγο έχει ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-

δρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, σας εύχοµαι περαστικά.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Σας ευχαριστώ.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Θα ξεκινήσω την οµιλία

µου µε αυτήν την εικόνα που είδαµε προηγουµένως: Ανέβηκε στο
Βήµα η κ. Παπαρήγα, όπου ακόµα και αυτές τις πολύ οριακές
στιγµές που ζει η πατρίδα µας, αφού είπε όσα καταγγελτικά είχε
να πει και αφού αισθάνθηκε εξαιρετικά υπερήφανη, για το γεγο-
νός ότι τα διεθνή Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης προβάλλουν τα
κλειστά καταστήµατα από το ΠΑΜΕ και τα δεµένα πλοία στα λι-
µάνια και µάλιστα µας είπε πόσο υπερήφανη αισθάνεται που τα
διεθνή Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης παίζουν αυτές τις εικόνες,
αντί να ακούσει τον κύριο Υπουργό, ο οποίος πήρε το λόγο για
να απαντήσει, σηκώθηκε και έφυγε και αγενώς και αντιδηµοκρα-
τικώς.

Στην ουσία τελικά –για να αρχίσουµε να λέµε ορισµένες αλή-
θειες, διότι αν δεν πούµε τις αλήθειες, κύριε Υπουργέ, και τώρα
που έχουµε φθάσει στο σηµείο µηδέν, δεν θα µπορέσουµε να
συνέλθουµε ποτέ- υπάρχουν ορισµένες δυνάµεις µέσα σε αυτήν
την Αίθουσα, που θέλουν να χρεοκοπήσει η Ελλάδα, που θέλουν
να καταστραφεί η Ελλάδα, διότι αυτό που τελικά ονειρεύονται
είναι η πτώση της αστικής, κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας. Αυτό
έχουν στο µυαλό τους. Θέλουν να κάνουν ό,τι µπορούν περισ-
σότερο για να χρεοκοπήσει η Ελλάδα µια ώρα αρχύτερα, για να

πεινάσει ο κόσµος όσο γίνεται περισσότερο, µήπως µπορέσουν
και πάρουν τη ρεβάνς από το ’49. Αυτό είναι όλο.

Προφανώς δεν µπορούµε να κάνουµε σοβαρή κουβέντα µε αυ-
τούς τους ανθρώπους, γιατί εδώ υπάρχει ένα ιδεολογικό χάος. Ή
είσαι από την πλευρά της αστικής δηµοκρατίας ή δεν είσαι. Είναι
απλά τα πράγµατα. Ας αφήσουµε αυτούς τους ανθρώπους και
κυρίως πρέπει να τους καταγγέλλουµε δηµόσια και να µην τους
χαϊδεύουµε, γιατί πράξεις όπως αυτές που έκανε το ΠΑΜΕ την
περασµένη εβδοµάδα, για τις οποίες είχε το θράσος η κ. Παπα-
ρήγα να έλθει στο ιερό Βήµα της Βουλής των Ελλήνων και να εκ-
φράσει και τη χαρά της, για το ότι δυσφηµείται η Ελλάδα και άρα
δυσχεραίνεται η όποια προσπάθεια των Ελλήνων να διασώσουν
αυτήν την πατρίδα, είναι ίσως η πεµπτουσία της προδοσίας. ∆εν
υπάρχει µεγαλύτερη, αυτός είναι ο ορισµός. Όλο το έθνος να
προσπαθεί να σωθεί και κάποιοι να χαίρονται που βάζουν τρι-
κλοποδιές για να πεινάσουµε όλοι.

Έρχοµαι όµως, κύριε Υπουργέ, και σε εσάς: Σηκωθήκατε και
διαβάσατε µία αποστροφή από την οµιλία σας στον προϋπολο-
γισµό του 2008, που είναι πράγµατι εξαιρετικά επίκαιρη και θα
έλεγα πολύ προφητική. Ξέρετε, όµως, ότι το γεγονός ότι µπο-
ρούσατε να προβλέψετε, το πού πηγαίνει το «πράγµα» δεν µει-
ώνει τις ευθύνες σας ούτε σας περιποιεί τιµή. Αντίθετα, τις µεγι-
στοποιεί. Γιατί το αµέσως επόµενο ερώτηµα είναι: Αφού τα
βλέπατε και εσείς ως Ανδρέας Λοβέρδος –και εγώ θα πω και ως
ΠΑΣΟΚ, γιατί και ο κ. Σηµίτης τα ίδια είχε πει στη Βουλή, εγώ το
θυµάµαι και ο κ. Αλέκος Παπαδόπουλος είχε πει τα ίδια στη
Βουλή, εγώ τον θυµάµαι, για να µην πω και το δικό µου τον Πρό-
εδρο, τον Γιώργο Καρατζαφέρη, που επίσης τα είχε πει- το ερώ-
τηµα είναι: Αφού το ξέρατε, γιατί κάνατε µία ολόκληρη προε-
κλογική εκστρατεία µε κεντρικό ζήτηµα «λεφτά υπάρχουν». Αφού
λέτε εσείς, µόνος σας µας διαβάσατε την οµιλία, ότι η Ελλάδα
θα χρεοκοπήσει, -µάλιστα, συγχαρητήρια!- τότε προς τί τα ψέ-
µατα; Προς τι το γενικό αίτηµα των εκλογών επί οκτώ µήνες;
Προς τι ο εκβιασµός µε την Προεδρία της ∆ηµοκρατίας; Προς τι
το «όχι» σε κάθε προσπάθεια να πάρουµε µέτρα;

Γιατί για πολλά κατηγορούµε τη Νέα ∆ηµοκρατία και εγώ πρώ-
τος. Αλλά ήµουν εδώ και ξέρετε θέλω να είµαι πάντα δίκαιος.
Όποτε πήγε ο Καραµανλής µε τη φοβία που είχε, µε την πολιτική
του δειλία που είχε, µε αυτήν την ανοησία του µεσαίου χώρου
που δεν τον άφησε να κυβερνήσει, µε τον Λούλη από πίσω, όσες
φορές πήγε να κάνει κάτι, εσείς ήσασταν οι πρώτοι που φωνά-
ζατε στα κεραµίδια. Αφού το βλέπατε! Αν δεν το βλέπατε, θα εί-
χατε µία δικαιολογία. Θα λέγατε: «Λέγαµε σε όλα όχι, λέγαµε,
παραδείγµατος χάριν, όχι στο νόµο Πετραλιά και τον καταγγέλ-
λαµε ως σκληρό, γιατί δεν το ξέραµε», ενώ τώρα εσείς αναγκά-
ζεστε –και δεν λέω µε χαρά- να πάρετε σκληρότερα µέτρα.

Προ ολίγου, όµως, ακούσαµε και θυµηθήκαµε κάτι τελείως
διαφορετικό: ότι το ξέρατε! Και αυτό, κύριε Υπουργέ, καθιστά
για µένα µπροστά µου µία πραγµατικότητα:

Όλοι εδώ έχουµε µία ευθύνη. Αυτήν την ύστατη στιγµή, θα
µπορέσουµε να πούµε αλήθειες και να συνεννοηθούµε; Θα µπο-
ρέσουµε να πούµε αλήθειες και να συνεννοηθούµε, έστω και
τώρα, που είµαστε σαν σε µία βάρκα στον ποταµό Νιαγάρα και
είµαστε στα εκατό µέτρα από τον καταρράκτη και τραβάµε γρή-
γορα κουπί µπας και δεν πέσουµε; Θα µπορέσουµε να πούµε
έστω τις αλήθειες µεταξύ µας, το ότι, ναι, λαϊκίζατε γιατί θέλατε
την εξουσία και λέγατε σε όλα «όχι» γιατί χαϊδεύατε τους ψηφο-
φόρους σας, ότι οι άλλοι φοβήθηκαν να τα βάλουν µε το σύ-
στηµα, είπαν επανίδρυση του κράτους και δεν µπόρεσαν να
επανιδρύσουν ούτε τη Ρηγίλλης; Αυτή είναι η αλήθεια! Θα τα
πούµε; Πρέπει να τα πούµε για να πάµε παρακάτω. Γιατί εάν δεν
τα πούµε και τώρα, µε συγχωρείτε, είµαστε άξιοι της µοίρας µας.

Αυτό που είναι ακόµα πιο ανησυχητικό είναι το νοµοσχέδιο που
φέρνετε. Ξέρετε γιατί είναι ανησυχητικό; Είναι ανησυχητικό, γιατί
δηµιουργείται η αίσθηση ότι εµείς εδώ είναι σαν να είµαστε µέσα
σε ένα θερµοκήπιο, σαν µην καταλαβαίνουµε πού βρισκόµαστε.

Είναι δυνατόν σήµερα µε το Χρηµατιστήριο στο -6, µε τα
spreads στις 700 µονάδες να πλανάται πια στις διεθνείς αγορές
το ερώτηµα -όχι αυτό που έλεγα την περασµένη εβδοµάδα, αν θα
πάµε ή δεν θα πάµε στο µηχανισµό, γιατί από σήµερα υπάρχει
άλλο ερώτηµα- θα προλάβουµε το µηχανισµό; Μήπως δεν τον
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προλάβουµε και χρεοκοπήσουµε στις 19 Μάιου. Αυτό λένε σή-
µερα οι αγορές. Τα spread στις 7000 µονάδες στο -6 το Χρηµα-
τιστήριο. Για όποιον ξέρει τι θα πει αυτό, σηµαίνει ότι οι αγορές
λένε, ότι ούτε στις 19 Μάιου δεν προλαβαίνουµε. Αυτό λέει σή-
µερα η πραγµατικότητα. Και ερχόµαστε εδώ και συζητάµε νοµο-
σχέδιο που λέει τι; Προστασία των συνθηκών εργασίας; Αυτό
είναι ανέκδοτα για να γελάµε, εκτός αν δεν καταλαβαίνουµε τι
έρχεται και είµαστε µία οµάδα ανθρώπων µε Αλτσχάιµερ µέσα
σε αυτήν εδώ την Αίθουσα.

Προφανώς έχει έλθει η ώρα να πούµε στον ελληνικό λαό αλή-
θειες και αν δεν τις πούµε θα είµαστε υπόλογοι έναντι της ιστο-
ρίας, κύριε Υπουργέ. Και αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα το φέρετε
σήµερα. Ξέρετε, γιατί δεν µπορείτε να το φέρετε σήµερα; Γιατί
δεν µπορείτε να το εφαρµόσετε. ∆εν µπορείτε να το εφαρµό-
σετε! Γιατί αύριο, όταν θα έλθει η ώρα να φθάσουµε σε όντως
ευέλικτη µορφή εργασίας –και θα φθάσει η ώρα, µην κοροϊδευ-
όµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν λέω ότι µου είναι ευ-
χάριστο αυτό, καθόλου δεν το ευχαριστιέµαι, όµως, εκεί θα
φθάσουµε- τότε τί θα λέµε; Ψηφίσαµε ένα νόµο πριν από δύο
µήνες, αλλά δεν καταλάβαµε πάλι τι ερχότανε; ∆εν είναι σοβαρά
πράγµατα αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει έρθει η ώρα ο ελληνικός
λαός – και είµαστε εµείς οι υπεύθυνοι από την ιστορία να το κά-
νουµε- να ακούσει ποια είναι η πραγµατικότητα. Και η πραγµατι-
κότητα είναι ότι η ζωή του θα αλλάξει και θα αλλάξει δραστικά,
διότι δεν µπορεί να συνεχίσει στην πορεία που είχε ως τώρα.
Ίσως δεν είναι η ώρα να αρχίσουµε τον καταλογισµό ευθυνών
και το αν φταίνε περισσότερο οι «πράσινοι» ή αν φταίνε περισ-
σότερο οι «µπλε».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε.
Εγώ προσωπικά δεν κυβέρνησα, αλλά θα δεχθώ ότι έχω και

εγώ ευθύνη ως πολίτης, γιατί ψήφισα Νέα ∆ηµοκρατία για πολλά
χρόνια στη ζωή µου. Να πούµε, όµως, αλήθειες! Αυτό το νοµο-
σχέδιο, το µεγαλύτερό του πρόβληµα είναι ότι δεν λέει καµµία
αλήθεια, γιατί συντηρεί το µύθο, ότι υπάρχει ίσως η πιθανότητα,
στη νέα εποχή που έρχεται να υπάρχουν εξασφαλισµένες µορ-
φές εργασίας. Ε, δεν θα υπάρχουν!

Θα κλείσω µόνο µε µία επισήµανση. Ακούω συνέχεια την ετι-
κέτα «Ανασφαλής εργαζόµενος δεν είναι παραγωγικός». Πολύ
ωραία ετικέτα! Έχω, όµως, ένα ερώτηµα που θα ήθελα πάρα
πολύ να µου το απαντήσετε, κύριε Υπουργέ: Πώς γίνεται οι πιο
παραγωγικές χώρες να είναι αυτές που έχουν ελαστικές µορφές
εργασίας; Θα ήθελα να το καταλάβω. Αφού λέµε ότι ο ανασφα-
λής εργαζόµενος δεν είναι παραγωγικός, τότε αυτό θα σήµαινε
ότι εµείς εδώ που έχουµε τους πιο ασφαλείς εργαζόµενους, µε
νόµους που θυµίζουν Σοβιετική Ένωση θα έπρεπε να είµαστε πιο
ανταγωνιστικοί και οι χώρες που έχουν ελαστικές µορφές εργα-
σίας θα πρέπει να είναι λιγότερο ανταγωνιστικές. Εδώ συµβαίνει
το αντίθετο! Εκεί που έχουν ελαστικές µορφές εργασίας είναι
πιο ανταγωνιστικοί και εµείς που έχουµε σοβιετικούς νόµους εί-
µαστε λιγότερο ανταγωνιστικοί. Συµβαίνει, δηλαδή, η πραγµατι-
κότητα να διαψεύδει εντελώς αυτά που λέµε. Και κάποτε θα
πρέπει να µας απασχολήσει, πώς γίνεται εµείς να λέµε κάτι και η
πραγµατικότητα να λέει κάτι άλλο; Εκτός και αν τελικώς έχει
έλθει η ώρα να πω ότι πρέπει να αλλάξουµε την πραγµατικότητα.
Αυτό, όµως, είναι εξαιρετικά δύσκολο. Ακόµα και εσείς µε τις
καλές σας προθέσεις και τις οµολογουµένως µεγάλες ικανότη-
τες δεν είµαι βέβαιος ότι µπορείτε να αλλάξετε την πραγµατικό-
τητα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Γε-
ωργιάδη.

Το λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Μουλόπουλος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σήµερα κάνατε µία αποκάλυψη µε αυτά που

είπατε και στην οποία πιστεύω ότι και εσείς και το ΠΑΣΟΚ πρέ-
πει να δώσετε µία απάντηση.

Μας είπατε ότι στις αρχές του 2008 είχατε πει, άρα γνωρίζατε

–το είπαν και οι προηγούµενοι οµιλητές- ότι λεφτά δεν υπήρχαν
και ότι πηγαίνουµε σε όλα αυτά στα οποία πήγαµε. ∆εν θυµάµαι,
όµως, τον Οκτώβριο του 2009 να το έχετε επαναλάβει.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Προσωπικώς …

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Προσωπικώς…
Το ΠΑΣΟΚ, όµως, άλλα έλεγε και για άλλα πήρε την ψήφο

εµπιστοσύνης και τους εκατόν εξήντα Βουλευτές. Ας αποφασί-
σετε, λοιπόν, τι ακριβώς συνέβη. Νοµίζω ότι το ΠΑΣΟΚ αυτό πρέ-
πει να το ξεκαθαρίσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νοµο-
σχέδιο µε τίτλο «Εγγυήσεις για την εργασιακή ασφάλεια και
άλλες διατάξεις» και µε περιεχόµενο τις εγγυήσεις υπέρ της ερ-
γασιακής ανασφάλειας! Η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου είναι ότι
η κρίση της οικονοµίας οφείλεται στις ρυθµίσεις της αγοράς ερ-
γασίας, ότι οι µισθοί και οι σχέσεις εργασίας βλάπτουν σοβαρά
την ανταγωνιστικότητα και γι’ αυτό πρέπει να γίνουν εξαρτηµένες
µεταβλητές του κέρδους.

Η λέξη «εγγυήσεις» µόνο θυµηδία προκαλεί, τη στιγµή που η
Κυβέρνηση πορεύεται σύµφωνα µε τις εντολές του ∆ιεθνούς Νο-
µισµατικού Ταµείου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Oι εντολές
αυτές είναι γνωστές: «τσακίστε τα κόκαλα των εργαζοµένων»,
«καταργείστε κάθε δικαίωµα και κάθε κεκτηµένο». Μόλις χθες
θυµίζω ότι η κ. Μέρκελ απαίτησε νέες ανθρωποθυσίες για να συ-
ναινέσει στο δανεισµό, ο οποίος –υποτίθεται- ότι της αναλογεί.

∆υστυχώς, κύριε Υπουργέ, αυτό κάνετε. Απόδειξη: το σήριαλ
της προσαύξησης για την έκτη ηµέρα. Στο προσχέδιο νόµου το
είχατε ορίσει στο 100%, στο σχέδιο νόµου που καταθέσατε είχε
µειωθεί στο 50% και µε τροπολογία της τελευταίας στιγµής το
κατεβάσατε στο 30%. Αυτό πώς έγινε; Σας το γύρισε πίσω το ∆ιε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο; ∆εν συµφώνησε; Το ξανασκεφτήκατε;

Σε αυτόν τον πόλεµο, που έχετε κηρύξει κατά των εργαζοµέ-
νων δεν µένει έξω η δηµόσια υγεία. Φέρατε και περάσατε µε συ-
νοπτικές διαδικασίες τροπολογίες της τελευταίας στιγµής για
µείζονα ζητήµατα, όπως η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, το
φάρµακο και οι προµήθειες, τα οποία από µόνα τους συνιστούν
αυτόνοµα νοµοσχέδια. Το µόνο που µπορείτε να κάνετε είναι να
τα αποσύρετε, γιατί είναι και πρόχειρα και επικίνδυνα λόγω της
προχειρότητας.

Και ενώ η διαπίστωσή σας είναι ότι το πάρτι των φαρµακοβιο-
µηχάνων και των προµηθευτών έχει διαλύσει το ΕΣΥ, µε την τρο-
πολογία που παρουσιάσατε διατηρείτε το σύστηµα προµηθειών,
που αφήνει ανοιχτά τα παράθυρα διαφθοράς στο σύστηµα. Προ-
µήθειες, σύµφωνα µε την τροπολογία, κάνουν όλοι και η επι-
τροπή προµηθειών υγείας και οι υγειονοµικές περιφέρειες και οι
διοικήσεις των νοσοκοµείων. Η διενέργεια ηλεκτρονικών διαγω-
νισµών δεν είναι πανάκεια, δεν θα καταργήσει τις γενεσιουργές
αιτίες σπατάλης και διαφθοράς και το πάρτι στην υγεία, δυστυ-
χώς, θα συνεχιστεί.

Κύριε Υπουργέ, δεν αγωνιάτε -όπως δηµαγωγικά διακηρύσ-
σετε- για την τύχη της δηµόσιας υγείας, αλλά γι’ αυτήν της ιδιω-
τικής υγείας. Αφού είπατε στην επιτροπή ότι δεν µπορούν να
είναι παγωµένες οι άδειες των ιδιωτικών διαγνωστικών κέντρων
από τον Οκτώβρη, ενώ την ίδια στιγµή αφήνετε να καταρρέει το
ΕΣΥ, το οποίο από τότε που αναλάβατε τις τύχες του και τη δια-
κυβέρνηση, έχετε αφήσει χωρίς πόρους και χωρίς ανθρώπινο δυ-
ναµικό προς µεγάλη χαρά των εµπόρων υγείας.

Η εργασιακή ζούγκλα, για την οποία επίσης δηµαγωγικά δια-
κηρύσσετε ότι νοιάζεστε, µε την άφιξη των νέων κυβερνητών της
Ελλάδας από την περασµένη Παρασκευή, της περίφηµης τρόι-
κας, έγινε και επίσηµα η πολιτική σας. Λέτε ότι εφαρµόζετε αυτή
την πολιτική παρά τη θέλησή σας για να σώσετε την πατρίδα.
Σας θυµίζω ότι αυτή την εργασιακή ζούγκλα εσείς την ξεκινή-
σατε τη δεκαετία του 1990, όταν την πατρίδα –αν θυµάµαι καλά-
δεν την απειλούσε κανένας. Το κάνατε όχι γιατί είσαστε αναγκα-
σµένοι, αλλά γιατί το πιστεύετε, γιατί µεταξύ εργασίας και κε-
φαλαίου εσείς ήσασταν και είστε µε το κεφάλαιο.

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, έχω την αίσθηση ότι σήµερα
συµµετέχω σε µία φαρσοκωµωδία, στην οποία εµείς είµαστε οι
κοµπάρσοι. Μια grotesque commedia, όπου ο Υπουργός προ-
σποιείται ότι προτείνει ένα νοµοσχέδιο και εµείς προσποιούµαστε
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ότι το ψηφίζουµε ή όχι, ότι συµφωνούµε ή όχι. Γνωρίζουµε όλοι
πολύ καλά ότι αυτό που υποτίθεται ότι αποφασίζουµε σήµερα,
αύριο πιθανώς δε θα ισχύει ή θα ισχύει µόνο αν το εγκρίνει η νέα
κυβέρνηση, που -επαναλαµβάνω- έχουµε από την προηγούµενη
Παρασκευή.

Και αυτό θα συµβαίνει –και σ’ αυτό συµφωνώ, κύριε Γεωρ-
γιάδη, µε εσάς- από τώρα και στο εξής. Γι’ αυτό θα ήθελα να
προτείνω στο Σώµα αλλαγή της διαδικασίας, µιας και έχουµε,
όπως ο ίδιος ο Πρωθυπουργός δήλωσε, µια Κυβέρνηση υπό κη-
δεµονία. Αντί των Υπουργών υπό κηδεµονία, Υπουργών που
έχουν καταντήσει χαµηλόβαθµα στελέχη της νέας Κυβέρνησης,
να έρχονται στη Βουλή και να αναγγέλουν τις αποφάσεις τους οι
κηδεµόνες των Υπουργών. Τουλάχιστον, έτσι δε θα κοροϊδεύ-
ουµε ούτε τον εαυτό µας ούτε τους πολίτες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Μουλόπουλο.

Το λόγο έχει ο κ. ∆ηµήτριος Κουσελάς.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι διατάξεις του υπό συζήτηση

νοµοσχεδίου αφορούν µεγάλα και ευαίσθητα ζητήµατα, που
έχουν σχέση µε τις ευέλικτες µορφές απασχόλησης. Όπως πολύ
συγκροτηµένα υποστήριξε και ο εισηγητής µας, µε τις διατάξεις
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου τίθενται βελτιωµένοι και γενικά
ισορροπηµένοι κανόνες, που είναι απαραίτητοι κάτω από τις ση-
µερινές συνθήκες.

Αποσαφηνίζονται τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις και των
εργαζοµένων και των εργοδοτών. Περιορίζεται η εργασιακή ανα-
σφάλεια σε µία ιδιαίτερα δύσκολη συγκυρία για τη χώρα, εργα-
σιακή ανασφάλεια και αβεβαιότητα που καλλιεργείται και λόγω
της οικονοµικής κρίσης, αλλά και λόγω των «γκρίζων ζωνών» που
δηµιούργησε µε το θεσµικό πλαίσιο, που ψήφισε η προηγούµενη
κυβέρνηση, η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αυτές οι γκρί-
ζες ζώνες άφηναν σηµαντικά περιθώρια αυθαιρεσίας, διακρί-
σεων ή και µονοµερούς ρύθµισης από τους εργοδότες, ιδιαίτερα
στα ζητήµατα της διευθέτησης, στα «µπλοκάκια», στη µερική
απασχόληση, στο δανεισµό των εργαζοµένων.

Παράλληλα, αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να αποκαταστήσει
όρους διαβούλευσης και συλλογικής διαπραγµάτευσης εκεί που
οι προηγούµενες διατάξεις του ν. 3385/2005 παρέπεµπαν απο-
κλειστικά είτε στον εργοδότη είτε σε κρατικά ελεγχόµενα όρ-
γανα, όπως στην περίπτωση της διευθέτησης. Επίσης,
επιχειρείται να µπει φραγµός στην αδήλωτη εργασία, που απο-
τελεί σοβαρή πηγή ανοµίας, ανασφάλειας, απώλειας ασφαλιστι-
κών και φορολογικών πόρων καθώς και αθέµιτου ανταγωνισµού
στην αγορά εργασίας.

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταδείχνουν το αυ-
τονόητο. Ό,τι η ευελιξία σε µία ευνοµούµενη πολιτεία δε µπορεί
να γίνεται άλλοθι νοµιµοποίησης της ανοµίας, της ασυδοσίας και
του κοινωνικού ντάµπιγκ. Για εµάς είναι, αντίθετα µια σαφώς
ρυθµισµένη και ελεγχόµενη ιδιαιτερότητα, ώστε η πίεση που δέ-
χονται υπό τις σηµερινές συνθήκες οι εργαζόµενοι για µοίρασµα
της εργασίας, για διευθέτηση ή άλλες µορφές απασχόλησης, να
µην οδηγεί σε ανεξέλεγκτες και καταχρηστικές καταστάσεις.

Για να έχουν, ωστόσο, αντίκρισµα οι διατάξεις του νοµοσχε-
δίου που ψηφίζουµε, ρόλο κλειδί οφείλει και µπορεί να παίξει το
Σώµα Επιθεωρητών Εργασίας. Ένα σώµα κατάλληλα αποκε-
ντρωµένο και ουσιαστικά ενισχυµένο, δικτυωµένο µε το ΙΚΑ, µε
τον ΟΑΕΕ, µε τον ΟΑΕ∆, µε τις ∆ΟΥ προκειµένου να υπάρχει συ-
νεχής άντληση και διασταύρωση πληροφοριών, µε τακτικούς επι-
τόπιους ελέγχους από κλιµάκια που να µην είναι εκτεθειµένα σε
τοπικές και περιφερειακές πιέσεις, µε ειδικά προγράµµατα εντο-
πισµού και περιορισµού της αδήλωτης εργασίας κατά τοµέα,
κατά κλάδο και κατά περιοχή.

Θέλω εδώ, κύριε Υπουργέ, να σας καλέσω να εξετάσετε και
την ανάγκη πρόσθετων ρυθµίσεων σε κάποιο επικείµενο νοµο-
σχέδιο, έτσι ώστε να κλείσουν τα συγκοινωνούντα δοχεία µεταξύ
παραχώρησης/δανεισµού των εργαζοµένων και υπεργολαβίας,
τα οποία αποτελούν µοχλό παράκαµψης των όποιων ρυθµίσεων
και εγγυήσεων για τις τριγωνικές σχέσεις εργασίας.

Είναι κοινό µυστικό ότι πολλές συµβάσεις έργου µεταξύ εται-
ρειών είναι ουσιαστικά συγκαλυµµένες συµβάσεις εκχώρησης
εργαζοµένων µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τους ίδιους τους ερ-
γαζόµενους και τις εργασιακές τους σχέσεις. Σας καλώ, επίσης,
να εξετάσετε την εξάλειψη του παρωχηµένου θεσµού της υπε-
ρεργασίας σε συνδυασµό µε τον αποτελεσµατικό έλεγχο και τον
δραστικό περιορισµό των υπερωριών, που αντί για κατ’ εξαίρεση
µέτρο τείνουν να γίνουν πάγια πρακτική, κανόνας, κάτι που δεν
µπορεί να γίνει αποδεκτό υπό τις σηµερινές συνθήκες.

Αυτό το νοµοσχέδιο, πέραν των άλλων, κάνει σηµαντικά βή-
µατα για την αποσαφήνιση των ασφαλιστικών θεµάτων, αλλά και
για τη διευκόλυνση και του κοινωνικού διαλόγου και των κλαδι-
κών συµβάσεων και ιδιαίτερα σε χώρους αιχµής, σε χώρους µε-
γάλους και ευαίσθητους, όπως είναι ο τραπεζικός που βρέθηκε
στο µάτι του κυκλώνα από την προηγούµενη κυβέρνηση. Θέλω
να σας συγχαρώ, κύριε Υπουργέ, γιατί µε αυτές τις ρυθµίσεις λύ-
νετε ένα από τα πιο µεγάλα ζητήµατα που απασχολούσε µέχρι
σήµερα την ΟΤΟΕ και άλλες µεγάλες συνδικαλιστικές οργανώ-
σεις.

Θα παρατηρήσω ωστόσο ότι αυτή η τόσο εύλογη και βάσιµη
φιλοσοφία που εµφανίζεται µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο θα
αναιρεθεί στην πράξη, εάν προχωρήσουν σενάρια για περικοπές
στους µισθούς του ιδιωτικού τοµέα, για κατάργηση ακόµα και
συνταγµατικά κατοχυρωµένων εργασιακών δικαιωµάτων, όπως
είναι οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις, οι συλλογικές συµβάσεις,
το σύστηµα επίλυσης συλλογικών διαφορών εργασίας, η διαιτη-
σία και πολλά άλλα. Να πιστέψω πως ξαφνικά οι εταίροι µας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και µάλιστα σε χρόνο dt ανακάλυψαν στη
συλλογική αυτονοµία, στις διαπραγµατεύσεις στον ιδιωτικό
τοµέα, στη µεσολάβηση και στη διαιτησία που µέχρι σήµερα λει-
τουργούσαν εποικοδοµητικά και οµαλά, την πηγή του προβλή-
µατος ανταγωνιστικότητας της χώρας; Ή µήπως κάποιοι
οικονοµικοί κύκλοι στη χώρα µας βρήκαν, όπως λέει ο λαός,
«παπά για να θάψουν πέντε-έξι;» ∆ηλαδή ευκαιρίας δοθείσης
λόγω της οικονοµικής κρίσης πιέζουν και αξιώνουν προκειµένου
να ληφθούν µέτρα προς αυτή την κατεύθυνση.

Σας καλώ, κύριε Υπουργέ, αυτούς τους κύκλους να τους απο-
γοητεύσουµε όλοι µαζί. Άλλωστε εσείς ως συνταγµατολόγος
γνωρίζετε καλύτερα από τον καθένα ότι το Σύνταγµα της χώρας
δεν επιτρέπει τέτοιου είδους παρεµβάσεις στις συλλογικές δια-
πραγµατεύσεις.

Κλείνοντας, να σηµειώσω ότι η έλλειψη κοινωνικού διαλόγου,
η ανοµία, η αυθαιρεσία, η ανασφάλεια αποτελούν την πιο ακραία,
την πιο παρωχηµένη και κοινωνικά επικίνδυνη µορφή ευελιξίας.
Γι’ αυτό το ζητούµενο είναι η ρύθµιση και ει δυνατόν η εξάλειψη
ακραίων και αθέµιτων συµπεριφορών και όχι η νοµιµοποίηση και
πολύ λιγότερο η γενίκευσή τους. Με αυτές τις σκέψεις, στηρίζω
και ψηφίζω επί της αρχής το σχέδιο νόµου και καλώ και τις υπό-
λοιπες πολιτικές δυνάµεις να πράξουν το ίδιο για να µη µας θυ-
µίσουν, ιδιαίτερα οι συνάδελφοι της Αριστεράς αυτό που έγινε τη
δεκαετία του 1980 µε την αυτόµατη τιµαριθµική αναπροσαρ-
µογή. Όταν θεσµοθετούσαµε την ΑΤΑ µας πετροβολούσαν.
Όταν η ΑΤΑ καταργήθηκε, µας επέκριναν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κου-
σελά. Ο κ. Κιλτίδης έχει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στην κυριολεξία είναι η ώρα των µεγάλων αποφάσεων. ∆εν θα
κουραστώ να τονίζω αυτή την πανάρχαια αρχή της ποσοτικής
συσσώρευσης που θα οδηγήσει και πρέπει να οδηγεί σε ποιο-
τική µετατροπή. Θα συµφωνήσω, όµως, απόλυτα µε τον προλα-
λήσαντα, συνάδελφο κ. Γεωργιάδη, ο οποίος εύστοχα έθεσε και
µία άλλη πτυχή που είχα την τύχη να την επισηµάνω στην Επι-
τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων. ∆ηλαδή, αυτή τη στιγµή πρέπει
να αντιληφθείτε µε την υπεύθυνη στάση που τηρεί η Νέα ∆ηµο-
κρατία και βεβαίως το κόµµα του ΛΑΟΣ ότι ηγείστε ή έχετε την
υποστήριξη σύσσωµου του αστικού χώρου, για να γίνει η διά-
κριση από την Αριστερά, που θεµιτές και σεβαστές είναι οι από-
ψεις που καταθέτει, αλλά κατατείνουν προς το γκρέµισµα αυτού
του οικοδοµήµατος.
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Εδώ η ευθύνη σας είναι βαρύτατη. ∆εν δίστασα στην Επιτροπή
όχι γιατί συνηθίζω να ακούγοµαι ευχάριστος –ουδέποτε το
έπραξα- να τονίσω ότι αυτό το δίδυµο που υπάρχει σ’ αυτό το
συγκεκριµένο Υπουργείο, Υπουργός και Υφυπουργός, µπορούν
να ανταπεξέλθουν σε αυτή την ικανή και αναγκαία συνθήκη της
σηµερινής εποχής. Πιστεύω ότι οι περισσότεροι συνάδελφοι εί-
µαστε αποφασισµένοι σε όποια πτέρυγα του αστικού χώρου και
αν ανήκουµε, να στηρίξουµε µία υγιή προσπάθεια. Αν, δε, χρεια-
στεί, κύριε Υπουργέ, µια και είστε έγκριτος συνταγµατολόγος,
να τεθεί και το Σύνταγµα ξανά θεµατοφύλακας κάποιων αρχών
που η διαστροφή αυτών των αρχών, οδήγησε τη χώρα µας τα τε-
λευταία τριάντα χρόνια σε αυτή την κατάντια. Ούτε λαϊκισµός,
ούτε συµβιβασµός. Καθοδήγηση χρειάζεται στην πολιτική. Να
µην αποποιηθεί ο πολιτικός κόσµος του αστικού χώρου τον κα-
θοδηγητικό του ρόλο.

Και αν χρειαστεί να µπουν ασφαλιστικές δικλίδες στο Σύ-
νταγµα. Για ποιο λόγο άραγε ο δηµόσιος υπάλληλος στην ου-
σιώδη αµοιβή του –δεν µιλάω για ειδικότερες αµοιβές που έχουν
χαρακτήρα επιδοµατικό- να αµείβεται περισσότερο από τον ερ-
γαζόµενο στον ιδιωτικό τοµέα; Ήταν µία διαστροφή. Έγινε ελ-
κυστικός ο δηµόσιος τοµέας και από εκεί άρχισε η κατρακύλα, η
µη παραγωγή εθνικού προϊόντος και οδηγηθήκαµε εδώ που οδη-
γηθήκαµε.

Νοµίζω ότι στο παρόν νοµοσχέδιο διαπραγµατευόµαστε –ας
χρησιµοποιήσω τη λέξη που χρησιµοποίησε, κατά κόρον, η δική
σας παράταξη- το δίληµµα ελαστικότης ή βαρβαρότης. Ανήκω
σ’ αυτό το χώρο που ονοµάζω, γνωρίζοντας το περιεχόµενό του
καθαρόαιµη δεξιά και όχι στους λαθρεπιβάτες αυτού του ιδεο-
λογικού οχήµατος που εν πολλοίς το ασκήσατε εσείς ως παρά-
ταξη όταν είδατε να γκρεµίζονται οι δύο κόσµοι. Γιατί, κακά τα
ψέµατα, κύριε Υπουργέ, και αυτό ελέχθη από άλλους σοφότε-
ρους από εµένα, βαδίζουµε τα τελευταία τριάντα χρόνια στον,
άλλοι τον ονόµασαν, τρίτο δρόµο, άλλοι µεσαίο δρόµο. Μεσαίος
δρόµος υπάρχει ως πολιτική, αλλά µεσαίος χώρος έχω τις επι-
φυλάξεις µου αν υπάρχει ως ιδεολογικός χώρος. Είναι ο σύνθε-
τος µεταξύ σοσιαλισµού και φιλελευθερισµού µέσα στην αστική
δηµοκρατία. Αυτή είναι η πεπατηµένη. Άλλοι τον ονοµάζουν κατά
τον Κέινς παρεµβατικό φιλελευθερισµό, άλλοι σοσιαλδηµοκρα-
τία, όσοι βρίσκονται στο όχηµα του σοσιαλισµού.

Εδώ τα πράγµατα είναι απλά, κύριε Υπουργέ. Θα έπρεπε το
νοµοσχέδιο να είναι πιο τολµηρό. Μάλιστα είχα την χαρά να σας
επισηµάνω στην πολύ ωραία συζήτηση που έγινε στην επιτροπή,
ότι εδώ πρέπει πλέον να βρουν το περιεχόµενό τους οι λέξεις και
οι έννοιες. Πού είναι αναγκαίο το κράτος; Εκεί που είναι υπηρέ-
της, ελεγκτής και επόπτης. Αυτές ήταν οι αρχέγονες αρχές του
δικού µου ιδεολογικού οχήµατος. Όχι κράτος έµπορος, κράτος
επιχειρηµατίας. Και εκεί ναι, χρειάζεται ο έλεγχος του κράτους.
Και στις σχέσεις εργασίας προφανώς. Να υπάρχουν ελαστικές
σχέσεις, µερική απασχόληση, εποχιακή απασχόληση, σύµβαση,
αλλά σίγουρα όµως µε τους θεµιτούς κανόνες.

Και θα σταθώ σ’ αυτό που κατ’ εξοχήν σας τόνισα. Συµβάσεις
έργου, έπρεπε να τολµήσετε. Και έπρεπε και σήµερα, εδώ, σε
αυτή την Aίθουσα να ξεκαθαρίσουµε. Εγώ κατά την ελληνική
γλώσσα ξέρω ότι το έργο το αναλαµβάνω ως εργολαβία. Ότι,
όταν είµαι µισθωτός, έχω εργασία, µε οποιαδήποτε µορφή µι-
σθωτού. Εδώ έπρεπε στην κυριολεξία να καταργηθούν τα µπλο-
κάκια. Μόνο αµαρτήµατα έφεραν στην πολιτική ζωή και στην
κοινωνική ζωή. Το έργο αναλαµβάνεται, εργολαβικώς. Και αν
είναι εργολάβος πράγµατι παίρνει µισθωτούς και αποδίδουν
έργο. Ήταν η ώρα, να µην υπάρχει η βαρβαρότητα του ενοικια-
ζόµενου εργαζοµένου. ∆εν είµαι κανένας, που δεν αγγίζω τον φι-
λελευθερισµό, γιατί στην ουσία είµαι ελεύθερος. Αλλά, άλλο το
ένα, άλλο το άλλο. Και προφανώς οποιαδήποτε σχέση εργασίας,
όχι όµως, ενοικιαζόµενος εργάτης και εργαζόµενος, γενικώς.

∆ιαθεσιµότης µισθωτών, πολύ σωστό. Τηλεργασία, πολύ
σωστά, γιατί µε την διαθεσιµότητα των µισθωτών εισάγετε την
συντεχνιακή αντίληψη που σας είπα ότι κυριάρχησε στο Μεσο-
πόλεµο, τιµήθηκε και στην πατρίδα µας, δυστυχώς, το «ζηλο-
φθονούµε» να το βλέπουµε στην Ιαπωνία και αλλού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα, για τις τροπολογίες και κλείνω, κυρία Πρόεδρε. Με την
τροπολογία που σας καταθέσαµε για τα «STAGE», υπάρχει η
απόλυτη ανασφάλεια εδώ, γιατί το έλλειµµα δικαίου είναι από-
λυτο, κύριε Υπουργέ.

Στη πρωτοβάθµια φροντίδα, θα τα πούµε µε την Υπουργό
Υγείας, συνεχίζεται πάλι η διαστροφική διάσταση, περί της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας. Να δούµε πότε θα κατανοήσουµε σε
αυτήν εδώ την χώρα τι είναι πρωτοβάθµια φροντίδα. Θα τα
πούµε όµως στις τροπολογίες.

Για το ΟΑΕΕ και την ύπαιθρο µε τον ΟΓΑ προχωράτε πολύ
ορθώς. Μία επισήµανση και κατεβαίνω από το Βήµα: Να σταµα-
τήσει ο κατήφορος, εκεί κάτω, στην Αχαρνών, στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. ∆εν είναι ο γεωργός ανώ-
νυµη εταιρεία να ελέγχεται µε 35% και θα σας δηµιουργήσει προ-
βλήµατα. Εµείς συµφωνούµε, αγωνιστήκαµε -και κάποιοι άλλοι,
µάλιστα, και µε την προηγούµενη θητεία του ΠΑΣΟΚ και µετέ-
πειτα και µε τη κυβέρνηση τη δική µας- να θεσπιστεί αυτή η διά-
ταξη. Τη θεσπίζετε, αλλά προσέξτε, προς Θεού, θα ακυρωθεί
από το να χρειάζεται 35% εισόδηµα από τον γεωργό, από τις γε-
ωργικές καλλιέργειες, για να χαρακτηριστεί γεωργός. Αυτά τα
πράγµατα είναι ανήκουστα και ανεπίτρεπτα.

Εύχοµαι, ειλικρινά, στην συζήτηση επί των άρθρων, να γίνει
πάλι µια όµορφη συζήτηση και όπως επιδείξατε ευήκοον ους και
προαίρεση αγαθή, το ίδιο να συµβεί για να γίνει ένα νοµοσχέδιο
αντάξιο των προσδοκιών της πατρίδος και του λαού που αυτή τη
στιγµή παρακολουθεί τον πολιτικό κόσµο µε αγωνία.

Σας ευχαριστώ, πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κιλ-

τίδη.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κυρία Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να πάρω το
λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Βεβαίως, κύριε Υπουργέ.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης

κ. Ανδρέας Λοβέρδος.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, φέρνουµε σήµερα στην Εθνική

Αντιπροσωπεία, στην Ολοµέλεια του Σώµατος, µια πολύµηνη
προσπάθεια, µια προσπάθεια, η οποία παρήγαγε σχέδιο νόµου,
δίκαιο, µετά από έναν ευρύτατο κοινωνικό διάλογο, ο οποίος διε-
ξαγόταν ενώ το οικονοµικό περιβάλλον στη χώρα άλλαζε δρα-
µατικά.

Έκανα µνεία, στην οµιλία µου στον προϋπολογισµό τον ∆ε-
κέµβριο του 2008, στο Σώµα αυτό, όπου και εγώ παραξενεύτηκα
διαβάζοντας την, εκ των υστέρων, για το πώς αρκετοί συνάδελ-
φοι στην Εθνική Αντιπροσωπεία βλέπαµε πού πηγαίνει η χώρα.
Και καταθέταµε τις απόψεις µας, τότε.

Να σας πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές -πέραν των όσων απή-
ντησα στην Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας- ότι εµείς, στο Υπουργείο
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, ήµασταν έτοιµοι από την
αρχή. Εµείς ξέραµε. Ξέραµε ποιο είναι το οικονοµικό περιβάλ-
λον που διαµορφώνεται για τη χώρα, πού πηγαίνει η χώρα.

Φροντίσαµε από την πρώτη στιγµή να πούµε την αλήθεια είτε
µιλούσαµε εδώ, είτε µιλούσαµε στα µέσα ενηµέρωσης, είτε µι-
λούσαµε στις επιτροπές της Βουλής είτε δίναµε συνεντεύξεις
τύπου, να πούµε ποια είναι η κατάσταση και ποια είναι τα απαι-
τούµενα µέτρα.

Είµαστε µια χώρα η οποία είχε συνηθίσει, όπως χαρακτηρι-
στικά λέγεται, να καλύπτει κάθε ανάγκη της, επί δεκαετίες, µε
δανεικά, µια χώρα η οποία από το 2006 και µετά, έχασε τον
έλεγχο στις δηµόσιες δαπάνες, µια χώρα η οποία πήγαινε ολο-
ταχώς σε σύγκρουση µε τοίχο. Το βλέπαµε. Η προηγούµενη κυ-
βέρνηση δεν το έβλεπε και έλεγε διάφορα, τα θυµόµαστε και
φτάσαµε εκεί που φτάσαµε να προσδιορίζεται το έλλειµµα του
2009, στο 13,6%.

Καταθέτουµε στην Εθνική Αντιπροσωπεία το αποτέλεσµα µιας
δουλειάς, µιας πολύ σοβαρής δουλειάς, η οποία εµπεριέχει τρία
πράγµατα. Πρώτα από όλα, αυτό που, κύριε Γεωργιάδη, µου εί-
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πατε: «Στις συνθήκες αυτές, τι θέλεις τις εγγυήσεις στις εργα-
σιακές σχέσεις; Αφού το παιχνίδι, είναι αλλού.»

Συµφωνώ, το παιχνίδι είναι η διάσωση της χώρας. Υπάρχει
άλλο µεγάλο πρόβληµα. Απαντώντας στην κ. Παπαρήγα, νοµίζω
ότι το περιέγραψα και ως θέµα και κατέγραψα και την ύστατη –
κατά τη γνώµη τη δική µου- λύση. Άλλη λύση, από την ενεργο-
ποίηση του µηχανισµού στήριξης και την εφαρµογή του
Προγράµµατος Σταθερότητας και όσων µέτρων έχουµε αποφα-
σίσει, η χώρα δεν έχει. Γι’ αυτό είπα ότι όποιος µας µέµφεται ή
όποιος µας καταγγέλλει, πρέπει να καταθέτει και την εναλλακτική
του, ειδάλλως µε γενικολογίες, λύση δεν δίνεται. Και η χώρα δεν
έχει περιθώρια. Μέρα µε την µέρα, δίνεται ο αγώνας. Μέρα µε τη
µέρα.

Μου λέτε, λοιπόν, ότι ενώ το πρόβληµα είναι εκείνο, γιατί φέρ-
νεις αυτό το σχέδιο νόµου που προσπαθεί να βάλει εγγυήσεις
στις εργασιακές σχέσεις, που προσπαθεί να µαζέψει τα πράγ-
µατα στα φάρµακα. Για τα ασφαλιστικά ταµεία –το έχουµε συ-
ζητήσει επανειληµµένα- η δαπάνη του 2009 είναι δυσβάσταχτη,
είναι αβάσταχτη. ∆εν γίνεται να την ξαναϋποστούµε. Η δαπάνη
για τις ιατρικές υπηρεσίες, για τις ιατρικές εξετάσεις και τα ια-
τρικά υλικά, ξεπέρασε κάθε προηγούµενο.

Κάνουµε, λοιπόν, µια προσπάθεια στις εργασιακές σχέσεις.
Κάνουµε µια προσπάθεια στο χώρο των ασφαλιστικών ταµείων,
µε πραγµατικά επίκαιρες νοµοθετικές παρεµβάσεις που δεν µπο-
ρούν να περιµένουν τις λίγες εβδοµάδες ακόµη που θα έρθει το
συνολικό σχέδιο νόµου. Κάνουµε και ορισµένες προσπάθειες σε
επιµέρους θέµατα που αφορούν στο Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, που όµως είναι σοβαρά, ένα των οποίων
ανέδειξε, ο συνάδελφος Κουσελάς, κάνοντας µνεία στο άρθρο
32 για τις κλαδικές διαπραγµατεύσεις και συµβάσεις στο χώρο
των τραπεζών. Τα περί αποσπασµατικότητας, προχειρότητας
κ.λπ., τα επιστρέφουµε. Τα επιστρέφουµε σε αυτούς που τα λένε.

Εµείς κάναµε ένα δίµηνο διάλογο του οποίου όλα τα πρακτικά
µε λεπτοµέρεια, τι έλεγε η ΓΣΕΕ, τι έλεγε ο ΣΕΒ, τι έλεγε η ΕΣΕΕ,
τι έλεγε η ΓΕΣΕΒΕ, τι έλεγε το Υπουργείο, ο Υφυπουργός και ο
Υπουργός που ήµασταν παρόντες σε κάθε συνεδρίαση, είναι όλα
καταγεγραµµένα και αναρτηµένα στο διαδίκτυο για να καταφεύ-
γει όποιος θέλει να ελέγξει τουλάχιστον την ουσία των ρυθµί-
σεων ή την εγκυρότητα µας. Και ό,τι προέκυπτε ως άµεση
ανάγκη το καταγράφαµε εδώ.

Κύριε Γεωργιάδη, αυτό είναι αναγκαίο να γίνει. Έχεις µείζονα
στόχο τη διάσωση της πατρίδας, αλλά έχεις και άλλους στόχους
την ίδια ώρα. Γι’ αυτό επέλεξα να αναφέρω δράσεις σε ό,τι
αφορά την ενίσχυση της αγοράς εργασίας, την ενίσχυση προ-
σλήψεων που έχουµε ξεκινήσει, και να καταγράψω και τα απο-
τελέσµατα σε σχέση µε τις υποβαλλόµενες αιτήσεις από την
Παρασκευή που απήντησα στην κ. Τσουµάνη µέχρι σήµερα. Σή-
µερα έχουµε λόγου χάριν, από χθες µάλλον, έναρξη του προ-
γράµµατος που αφορά τον τουρισµό. Σε λίγες µέρες θα έχουµε
και έναρξη του προγράµµατος που αφορά τον τουρισµό και που
σχετίζεται και µε τις ξενοδοχειακές µονάδες που δουλεύουν όλο
το χρόνο, όχι µόνο εποχικά.

Κάνουµε ό,τι µπορούµε. Κανένα θέµα δεν περισσεύει, για κα-
νένα θέµα δεν µπορείτε να µου πείτε ότι «αυτό τι το θες τώρα;
Άλλο είναι το πρόβληµα». Ναι άλλο είναι το πρόβληµα. Αλλά -
όπως στην επί της αρχής οµιλία µου- θα προσπαθήσω να σας
πείσω και να σας πω ότι κάναµε αναγκαίες παρεµβάσεις µε τις
τριάντα και πλέον διατάξεις του σχεδίου νόµου.

Παλεύουµε για έσοδα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, των φο-
ρέων κοινωνικής ασφάλισης. Στο πρώτο τρίµηνο µε ειλικρινή
στοιχεία, µε στοιχεία τα οποία έχουν προκύψει και από τα επιµέ-
ρους στοιχεία που κάθε µήνα δίναµε στη δηµοσιότητα αλλά και
στους επιτηρητές, έχουµε µία αύξηση των εσόδων των φορέων
κοινωνικής ασφάλισης στον ΟΓΑ, στον Οργανισµό Ασφάλισης
Ελευθέρων Επαγγελµατιών και στο ΙΚΑ µε µέσο όρο στο 4%.
Επαναλαµβάνω ο µέσος όρος είναι 4%.

Αυτό συνέβη σε µία εποχή διεύρυνσης της ανεργίας, που το
Γενάρη ξεπέρασε το 11,3% και σε µία εποχή ύφεσης. Τι σηµαίνει
αύξηση των εισφορών σ’ αυτή την περίοδο; Ότι υπάρχουν περι-
θώρια από το κυνήγι της εισφοροδιαφυγής στο οποίο έχουµε
επιδοθεί. Και να, ένα θετικό αποτέλεσµα.

Τι προσθέσαµε ακόµα στο οπλοστάσιό µας; Τη δυνατότητα,
όπως ψηφίστηκε και ήδη δηµοσιεύτηκε ο σχετικός νόµος, να δα-
νείζεται ένας οφειλέτης φορέα κοινωνικής ασφάλισης από το ΤΕ-
ΜΠΜΕ για να εξοφλεί τις εισφορές του. Έχω κάνει κριτική στα
προγράµµατα του ΤΕΜΠΜΕ στη Νέα ∆ηµοκρατία όταν ήταν κυ-
βέρνηση και τη θυµάµαι. Θυµάµαι, δηλαδή, να εξαγγέλλουν οι
Υπουργοί, να πηγαίνει ο ενδιαφερόµενος στην τράπεζα και να
του λέει η τράπεζα «φύγε».

Το ίδιο συνέβη και αυτές τις δύο-τρεις πρώτες µέρες που έχει
δηµοσιευθεί ο νόµος ο οποίος έχει τη ρύθµιση. Ότι δηλαδή µπο-
ρεί µέσω του ΤΕΜΠΜΕ, ο επιχειρηµατίας που χρωστάει ας πούµε
στο ΙΚΑ, να πάρει το δάνειό του και να εξοφλήσει την οφειλή του.
Γίνεται αυτές τις µέρες επεξεργασία λεπτοµερειών που σχετίζο-
νται µε τη διασύνδεση τράπεζας, του ΤΕΜΠΜΕ, του Υπουργείου
Οικονοµίας και του δικού µας Υπουργείου και των ασφαλιστικών
ταµείων, ούτως ώστε στο τέλος αυτής της εβδοµάδος –αυτή
τουλάχιστον είναι η δική µου αγωνία- να µπορέσουµε να ενερ-
γοποιήσουµε αυτή τη ρύθµιση που εξειδικεύει τη ρύθµιση, την
οποία στο σχέδιο νόµου για την εισοδηµατική πολιτική είχαµε συ-
µπεριλάβει εµείς ως Υπουργείο Εργασίας, δηλαδή τη χωρίς προ-
καταβολή ρύθµιση των οφειλών στους φορείς κοινωνικής ασφά-
λισης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το 4% µέσος όρος αύξησης εσό-
δων είναι χωρίς τα έσοδα από τις ρυθµίσεις οφειλών, τις οποίες
περιµένουµε να πραγµατοποιηθούν τις επόµενες ηµέρες. Είναι
χιλιάδες οι αιτήσεις που έχουν γίνει και στα τρία µεγάλα ταµεία
-κυρίως στο ΙΚΑ- και περιµένουµε περαιτέρω αύξηση των εσό-
δων από αυτή τη ρύθµιση.

Θέλω, όµως, να είµαι σαφής ότι αν αύριο το πρωί πάει ένας
ενδιαφερόµενος, θα έχει εµπλοκές. Η εβδοµάδα της άρσης των
εµπλοκών και της διευκόλυνσης του κόσµου, είναι αυτή που δια-
νύουµε. Και θα είµαι πραγµατικά εναγώνιος παρατηρητής των
συγκεκριµένων ρυθµίσεων για να µπορέσω να ενηµερώσω την
επόµενη ∆ευτέρα τους οφειλέτες στα δικά µας ταµεία, να πάνε
να ρυθµίσουν µέσα από αυτές τις νοµοθετηµένες διαδικασίες τις
οφειλές τους. ∆εν κατάλαβα γιατί αυτά είναι αποσπασµατικά.
Χρειάζεται και επιχείρηµα στήριξης η αιτίαση.

∆εύτερον, έχουµε ρυθµίσεις για αυτούς οι οποίοι παραβιάζουν
τη νοµοθεσία περί συνταγογράφησης. Τις σκέψεις για µία αυ-
στηρού είδους τέτοια ρύθµιση, τις έχουµε καταθέσει στην Επι-
τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων τρεις φορές. Και έχουµε ρωτήσει
τους συναδέλφους: «Συµφωνείτε; 'Η στην Ολοµέλεια θα µας
λέτε άλλα αντί άλλων; Να πάµε δυνατά; Έχουµε τη σύµφωνη
γνώµη των κοµµάτων; 'Η θα µας λέτε περί δικαιωµάτων και άλλα
τέτοια συναφή, τα οποία υπαινίχθηκε, εάν δεν τα είπε καθαρά, η
κυρία Παπαρρήγα;».

Και όλα τα κόµµατα -το ΚΚΕ δεν έρχεται- είπαν ναι. Αυτές τις
αυστηρές ρυθµίσεις τις έχουµε στο σχέδιο νόµου, όχι µε τροπο-
λογία που φέρνουµε στην Ολοµέλεια αλλά µε διάταξη του σχε-
δίου νόµου. Είναι µπροστά σας. Και είναι ελεγµένες από την
Επιστηµονική Επιτροπή, η οποία έκανε καταπληκτική δουλειά.
Εάν υπήρχε θέµα αντισυνταγµατικότητας ή κάποιο άλλο, θα µας
το είχε υποδείξει.

Αυτές τις ρυθµίσεις που µπορεί, ξαναλέω, όταν θα έχει εισα-
χθεί το ολοκληρωµένο σύστηµα συνταγογράφησης και ελέγχου
αυτής ηλεκτρονικά, να φαίνονται απαρχαιωµένες και γραφειο-
κρατικές –και συµφωνώ- θα τις απαλείψουµε τότε. Αλλά αφού
από 1ης Μαΐου θα έχουµε µόνο τον έλεγχο της συνταγογράφη-
σης ηλεκτρονικά και όχι την ίδια τη συνταγογράφηση ακόµη, µας
χρειάζονται οι γραφειοκρατικές ρυθµίσεις για τις πάνω από 150
ευρώ θεωρήσεις.

Γιατί; Γιατί δεν έχουµε να πληρώσουµε τα λεφτά. ∆εν έχουµε
να πληρώσουµε τα λεφτά που προκαλεί η προκλητή συνταγο-
γράφηση. ∆εν έχουµε να πληρώσουµε τα λεφτά της διαφοράς.
∆εν τα έχουµε. Και η κ. Παπαρρήγα πρέπει να µας πει πού να τα
βρούµε, αφού την ενόχλησαν αυτού του είδους οι παρεµβάσεις.

Γιατί να περιµέναµε κάποια άλλη ολοκληρωµένη παρέµβαση
του «Αγίου Ποτέ»; Έχουµε περιθώριο να χάνουµε µήνες; Εγώ
ασκώ κριτική και σε συναδέλφους µου, γιατί χάνουµε καµµία
φορά καµµιά βδοµάδα. Γιατί; Γιατί να περιµένουµε δηλαδή, δεν
καταλαβαίνω. Γιατί έπρεπε να περιµένει µία συνολική παρέµβαση
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του Υπουργείου Υγείας η κ. Ξενογιαννακοπούλου, για να φέρει
τη ρύθµιση -που ο κ. Βαγιωνάς µας έχει εισηγηθεί, Βουλευτής
της Νέας ∆ηµοκρατίας- για τη συσκευασία νοσοκοµείου, το βάζο
αντί να δίνεις το κουτάκι µε τα φάρµακα, που πολλές φορές δεν
χρειάζονται.Γιατί έπρεπε να περιµένουµε κάτι ολοκληρωµένο;
Ποιος θα µας εξηγήσει, γιατί µας εισηγείται τη βραδυπορία.

Εγώ πάντως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που αντιµετωπίζω
πρόβληµα προϋπολογισµού µέσα στο Πρόγραµµα Σταθερότη-
τας για το 2010, δεν µπορώ ούτε να περιµένω ούτε να ακούσω
επιχειρήµατα αυτού του είδους που κατέθεσε και η Κοµµουνι-
στική Αριστερά και κάποιοι συνάδελφοι από τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Γιατί να περιµένω, για να καταργήσω δώδεκα θέσεις συµβού-
λων εργασίας που υπηρετούσαν στο εξωτερικό και δεν πατάγανε
ποτέ; ∆εν πατάγανε ποτέ και µου το κατήγγειλαν οι πρέσβεις των
χωρών που έτυχε να ταξιδέψω λόγω των υποχρεώσεών µου ως
Υπουργός Εργασίας.

Θα αναφερθώ σε µια περίπτωση. Ρωτάω κάποιο διπλωµάτη «τι
γίνεται εδώ;», δεν θέλω να αναφέρω το όνοµά του ή τη συγκε-
κριµένη χώρα. Μου απαντάει ότι «δεν τον έχουµε δει ποτέ». Πλη-
ρώνουµε τα γραφεία, τον πληρώνετε εσείς αυτόν και αυτός δεν
πατάει. Καταργούµε δώδεκα θέσεις µε συνολικό όφελος όχι µε-
γάλο δεν είναι οικονοµία κλίµακος για να υπερηφανεύοµαι, αλλά
µισό εκατοµµύριο ευρώ το χρόνο είναι ένα σηµαντικό ποσό.
Φέρτε µου µισό εκατοµµύριο ευρώ, να πληρώσω κανένα χρέος
που έχουν τα ασφαλιστικά ταµεία σε δηµόσια νοσοκοµεία.

Γιατί να περιµένουµε µία ολοκληρωµένη ρύθµιση; Και τι είναι
ολοκλήρωση, αν δεν είναι το σύνολο των παρεµβάσεων που βοη-
θούν τον τόπο να προχωρήσει σε κάποια επόµενα βήµατα;

Έχουµε διάταξη για τη γρήγορη καταβολή της σύνταξης, το
άρθρο 15. Γιατί να µην την καταθέταµε, αφού την έχουµε τελει-
ώσει από τον Νοέµβριο;

Και όχι εφευρίσκοντας κάτι σοβαρό ή ανακαλύπτοντας την πυ-
ρίτιδα ή τις Ηνωµένες Πολιτείες ή την Αµερική, τι κάναµε; Μία
ρύθµιση που βρήκαµε από το παρελθόν για τα Κέντρα Ανακε-
φαλαίωσης, την επεκτείνουµε σε όλη τη χώρα, ιδρύοντας µε το
νόµο αυτό δύο κέντρα στη Θεσσαλονίκη, στη βόρεια Ελλάδα. Και
τι µπορεί ο ασφαλισµένος να κάνει; Μπορεί να πάει δύο χρόνια
πριν συνταξιοδοτηθεί στον τελευταίο φορέα της ασφάλισής του,
να γίνονται επί δύο χρόνια υπολογισµοί µέχρις ωσότου συντα-
ξιοδοτηθεί. Αυτή ήταν µία λύση που προϋπήρχε στο παρελθόν
και την παρατήσατε από το 2004 και δεν την αξιοποιήσατε.

Εµείς την είχαµε εισαγάγει, δεν την εφαρµόσαµε. Και ήρθε η
ώρα να εφαρµοστεί, για να µην ταλαιπωρείται ο ασφαλισµένος
που όταν θέλει να γίνει συνταξιούχος, τον καθυστερούνε. Και
µου έχουν υποβληθεί δεκάδες τέτοια προσωπικά αιτήµατα στο
δρόµο. Κάποιος κύριος µου είπε «περιµένω δεκαεννέα µήνες να
πάρω τη σύνταξή µου. Έλεος!» Γιατί λοιπόν να µη το κάνουµε
αυτό; Έπρεπε να το κάνουµε και το φέραµε. Γιατί έπρεπε να πε-
ριµένουµε; Να περιµένουµε ποιόν να µας το πει;

Αγαπητέ συνάδελφε κύριε Κιλτίδη, σας ευχαριστώ πάρα πολύ
για τα λόγια σας κατ’ αρχάς. Ανταποδίδω. Και στη Βουλή ό,τι θε-
ρίσεις σπέρνεις, µου έχουν µάθει κάποιοι παλαιότεροι συνάδελ-
φοι. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Ωστόσο επιµένετε και στις
εταιρείες προσωρινής απασχόλησης είστε αρνητικός, «το λέµε
αυτό ενοικίαση εργαζοµένων και το πετάµε από το παράθυρο».
Ναι, καλώς.

Κύριε Γεωργιάδη, εµείς λέγαµε ότι αυτό το θεσµό που προκύ-
πτει από το Ευρωπαϊκό Κοινοτικό ∆ίκαιο και η Ελλάδα τον έχει
µεταφέρει στο δίκαιό της από τη δεκαετία του ’90, να τον προ-
στατεύσουµε µε εγγυήσεις. Και τώρα απευθύνω σε σας το ερώ-
τηµα. Γιατί δηλαδή δεν θα έπρεπε στις εταιρείες περιορισµένης
ευθύνης να βάλουµε ορισµένες χρήσιµες εγγυήσεις στην πράξη;

∆ηλαδή, κατ’ αρχάς τι είναι ο συγκρίσιµος εργαζόµενος; Είναι
ο εργαζόµενος πλήρους απασχόλησης µε πλήρη ασφάλιση.
Αφού εισαγάγουµε στο σχέδιο νόµου την έννοια του συγκρίσι-
µου εργαζόµενου από το Κοινοτικό ∆ίκαιο, τον βάζεις αυτόν ως
συγκριτική µονάδα αναφοράς και λες ότι ο εργαζόµενος που
δουλεύει µε ελαστικές µορφές -µε τη µερική απασχόληση- πρέ-
πει να εξοµοιώνεται µε αυτόν τον συγκρίσιµο εργαζόµενο.

Σε τι; Αναλογικά στο µισθό του, στους κοινωνικούς όρους ερ-
γασίας. Θα έχει επιχείρηση έναν παιδικό σταθµό και αυτός που

εργάζεται µε ανελαστική µορφή απασχόλησης, που ενοικιάζεται
–πάµε στο άρθρο 3 του σχεδίου νόµου- πρέπει να έχει και αυτός
το δικαίωµα που έχει ο συγκρίσιµος εργαζόµενος, δηλαδή ο ερ-
γαζόµενος πλήρους ασφάλισης. Γιατί αυτόν να µην το βάζαµε;
Ως ρύθµιση, αυτό που παρενοχλεί το πρόγραµµα διάσωσης της
χώρας; Είναι τέσσερις, πέντε ή έξι οι εγγυήσεις που δεν καταρ-
γούν αυτές τις εταιρείες προσωρινής απασχόλησης, αλλά δηµι-
ουργούν στο θεσµό αυτό ασφάλειες για τον εργαζόµενο. Κι αν το
πάρει κανείς και από µια οικονοµική σκοπιά, διασφαλίζουν τον
υγιή ανταγωνισµό, γιατί αν κάποιος πονηρός ούτε εισφορές πλη-
ρώνει, ούτε τίποτε άλλο, δηλώνει έναν για τέσσερις ώρες και τον
απασχολεί δώδεκα -τα γνωστά που ξέρουµε ότι βασιλεύουν στο
25% τουλάχιστον της ελληνικής αγοράς- γιατί αυτό, ενώ αγωνι-
ζόµαστε να σώσουµε την πατρίδα, ταυτοχρόνως να µην κοιτά-
ξουµε να το ρυθµίσουµε;

Όταν θα µιλήσουµε αύριο κατ’ άρθρον, ειδικά για το άρθρο 3
για τις ΕΠΕ κύριε Κιλτίδη, θα σας πω όλες τις εγγυήσεις που
προσθέσαµε, όχι επειδή τις εφηύραµε, αλλά επειδή ήδη το Κοι-
νοτικό ∆ίκαιο πολλές από αυτές τις προβλέπει και διαβάστε και
την µελέτη της Επιστηµονικής Επιτροπής και θα τα δείτε.

Μας ασκήσατε κριτική για τα µπλοκάκια από όλες τις πλευρές.
∆εν έχουµε συνεννοηθεί.

Εµείς πρέπει, ως Υπουργείο, κυρίες και κύριοι βουλευτές να
εντάξουµε στην αγορά εργασίας κρίσιµες εγγυήσεις, χωρίς να
την τσακίσουµε και να δηµιουργήσουµε αγκυλώσεις γι’ αυτό εί-
χαµε πει ότι το δικό µας σύνθηµα είναι ούτε υπερρύθµιση, ούτε
απορρύθµιση.

Όσον αφορά τα µπλοκάκια. Όπως λέει ωραία η ∆ιεύθυνση Επι-
στηµονικών Μελετών, πάµε από τα γνωστά πράγµατα στα άγνω-
στα, µε βάση όσα ξέρουµε από τα γνωστά, να ρυθµίσουµε τα
πράγµατα που δεν ξέρουµε. Και δεν ξέρουµε ποιος ασφαλίζει
κάποιον αλλιώς, αντί να τον ασφαλίσει όπως θα έπρεπε. ∆ηλαδή,
στα µπλοκάκια µια σχέση εξαρτηµένης εργασίας βαφτίζεται στην
πράξη ως σχέση παροχής ανεξάρτητης εργασίας σε πολλούς
ταυτοχρόνους εργοδότες, ενώ είναι σχέση εξαρτηµένης εργα-
σίας και πολλές φορές σε έναν εργοδότη.

Τι είπαµε εδώ; Είπαµε ότι πρέπει εάν ο εργαζόµενος δεν συµ-
φωνεί µε την καταστρατήγηση των δικαιωµάτων του, να απο-
κτήσει ένα όπλο, αν θελήσει να συγκρουστεί µε τον εργοδότη
του και προκαλώντας αντιδικία αν το θέλει. Εάν δεν το θέλει, το
άρθρο αυτό δεν έχει εφαρµογή. Εάν, όµως, το θελήσει το άρθρο
1 τον βοηθάει, γιατί λέει ότι «ο έχων το βάρος της αποδείξεως ότι
η σχέση εργασίας είναι ανεξάρτητη σχέση εργασίας, είναι ο ερ-
γοδότης». Και αυτή είναι η αλλαγή, η εγγύηση.

Στέκεται τώρα ο Συνασπισµός στο «πόσος χρόνος». Εµείς εί-
παµε -ακούγοντας εταίρους το τρίµηνο και την ίδια την αγορά-
ότι δεν γίνεται αυτό. ∆ηµιουργεί στρεψόδικα επιχειρήµατα. Και
µια σειρά από επαγγέλµατα µας έπεισαν ότι είναι επαγγέλµατα
που µπορεί περιστασιακά να ασκούνται, για έξι, εφτά, οκτώ
µήνες ή για µια ολόκληρη σεζόν. Εκεί τι θα κάνεις; Θα δηµιουρ-
γήσεις επιχειρήµατα στρεψοδικίας σε κάποιον άνθρωπο που
δουλεύει; Του χρόνου δεν θα δουλεύει. Ένας ηθοποιός, ας
πούµε, δεν θα δουλεύει του χρόνου. Λοιπόν, εκεί γιατί να δηµι-
ουργήσεις επιχειρήµατα αδίκως;

Και ακούγοντας τι µας είπε η ΟΚΕ, η Οικονοµική Κοινωνική
Επιτροπή, που εκείνη µας εισηγήθηκε να πάµε στους έξι µήνες
στο πλαίσιο του διαλόγου που γινόταν µε το σχέδιο νόµου σχε-
δόν έτοιµο, πήγαµε στους εννέα µήνες. Όµως, η αλλαγή δεν
είναι ο χρόνος, η αλλαγή είναι ποιος έχει το βάρος της εγγύη-
σης. Γιατί αυτό σας πειράζει και γιατί αυτό εµποδίζει την πατρίδα
να διασωθεί; Γιατί αυτό θα µειώσει τις προσλήψεις; Όπως ατυ-
χώς είπε ο αγαπητός συνάδελφός µου, ο εισηγητής της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης «δεν είναι προσλήψεις το µπλοκάκι, είναι
µορφή παροχής ανεξάρτητης εργασίας».

Την ίδια λογική ακολουθήσαµε και στην έκτη µέρα εργασίας.
Η έκτη µέρα εργασίας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, απαγορεύ-
εται. Όταν εντοπιστεί κάποιος από τον έλεγχο, πληρώνει -και
µετά πάµε στα δικαστήρια και τα τοιαύτα- µε βάση τις διατάξεις
περί αδικαιολογήτου πλουτισµού. Κι οι διατάξεις αυτές υπολογί-
ζουν στα δεδοµένα τους πρώτα τον κατώτατο µισθό και έπειτα
τον µισθό που µπορεί να παίρνω εγώ ή ο άλλος που µπορεί να
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µην είναι ο κατώτατος και δεύτερον, όχι τις ειδικές περιστάσεις,
στις οποίες βρίσκεται ο εργαζόµενος, αν έχει ας πούµε πέντε
παιδιά. Είναι άδικη αυτή η µορφή πληρωµής επί συλλήψεως –
συγγνώµη για τον όρο, είναι πολύ βαρύς- απασχολουµένου έκτη
µέρα.

Η έκτη µέρα απασχόλησης είναι πολύ διευρυµένη. Τι είπαµε
εµείς εδώ; Να υπάρχει µια καλύτερη αµοιβή για την έκτη µέρα.
Και ξεκινήσαµε πολύ φιλόδοξα και καταλήξαµε στο 30%, το
οποίο είναι επιπρόσθετη δαπάνη για τον εργοδότη και επιπλέον
όφελος για τον εργαζόµενο για να µη σπάσουµε το πενθήµερο,
για να παραµείνει η έκτη µέρα µια ειδική περίσταση και ο κανό-
νας να είναι το πενθήµερο. Γιατί αυτό δεν έπρεπε να γίνει; ∆εν
κατάλαβα.

Μου λέτε τώρα ότι η αµοιβή πήγε χαµηλότερα. Αυτό ναι. Πη-
γαίνει χαµηλότερα λόγω των περιστάσεων, για να βοηθήσουµε
και αυτόν που θέλει να είναι και νόµιµος και να µπορεί να αντέ-
χει να πληρώνει. Όµως, εκεί είναι η δική µας συνεισφορά.

Και εδώ έχουµε ένα θέµα, τους ξενοδόχους, οι οποίοι- η µια
ελπίδα που έχει η χώρα σ’ αυτή την περίσταση- µας είναι γνω-
στό ότι απασχολούν ανασφάλιστους, γι’ αυτό τους υποχρεώ-
νουµε. ∆εν κάναµε πίσω σε αυτό. Κάθε ένας που δουλεύει στον
επισιτισµό ή σε όλα τα ξενοδοχειακά, εποχικά ή δωδεκάµηνα ξε-
νοδοχεία, δουλεύει για µια ειδική δουλειά, για ένα ειδικό γεγο-
νός, ένα γάµο, ένα αιφνίδιο τραπέζι που δεν έχει προλάβει να το
δηλώσει ο εργοδότης του. Είναι έκτακτος. ∆ουλεύει την Παρα-
σκευή ή µόνο την Κυριακή. Πρέπει να µπορεί να τον δηλώνει,
αρκεί και λίγο πριν ξεκινήσει ο άλλος να δουλεύει, όχι µετά. Γιατί
αν είναι µετά, όπως ήταν µέχρι σήµερα, µέχρι πριν σαράντα οκτώ
ώρες, όταν τον εντοπίζει ο έλεγχος, θα σου λέει ο εργοδότης ότι
θα τον δήλωνε αύριο. Και έτσι νοµιµοποιείς την ανασφάλιστη ερ-
γασία.

Παρεµβαίνουµε, λοιπόν, εδώ µε αυτήν την ρύθµιση -που µας
λέει σωστά το σωµατείο των εργαζόµενων στο χώρο αυτό, ότι
υπάρχουν 65% ανασφάλιστοι, δεν ξέρω αν ο αριθµός είναι αλη-
θής, πάντως υπάρχουν πολλοί ανασφάλιστοι- αλλά βοηθάµε τα
ξενοδοχεία σε αυτήν την κρίσιµη περίοδο, εξαιρώντας τα από
αυτή τη ρύθµιση της έκτης µέρας και αφήνοντας τα στις ρυθµί-
σεις περί έκτης µέρας ως σήµερα έχουν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγώ ξέρω ότι ο πρώτος στόχος
είναι η διάσωση της πατρίδας –τα είπα, να µην τα ξαναλέω και
σας κουράζω- αλλά υπάρχουν και άλλα πράγµατα που πρέπει να
γίνονται παράλληλα, ευνοώντας τη χώρα και την αγορά τής ερ-
γασίας της, µε µια κατεύθυνση ανάπτυξης που όλοι έχουµε ανά-
γκη και που θα τη χρειαστούµε τους επόµενους µήνες του 2010
και κυρίως του 2011. Προσπαθήσαµε, λοιπόν, να παρέµβουµε σε
όλα αυτά.

Και ακόµη µου λένε συνάδελφοι να προσχωρήσω στο οποιο-
δήποτε κόµµα αισθάνεται απολύτως καρτεσιανής υφής. Προ-
σχωρώ εύκολα. Πράγµατι, τα θέµατα της αναπηρίας, όπως και
προηγούµενα θέµατα που σας ανέφερα, χρειάζονται συνολικές
παρεµβάσεις. Συµφωνώ. Εµείς, ας πούµε, για το θέµα της ανα-
πηρίας ότι κάνουµε συνολικές παρεµβάσεις µε πολλές διατάξεις
στο ασφαλιστικό σχέδιο νόµου, το οποίο εντός των ηµερών θα
κατατεθεί στο Σώµα. Είναι έτοιµο. Είχαµε όµως δεχθεί παρά-
πονα, γιατί ήµασταν στο Υπουργείο αυτό µε τον κ. Κουτρουµάνη
από τον Οκτώβριο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελείωσα, κυρία Πρόεδρε.
Είχαµε, λοιπόν, δεχθεί πολλά παράπονα -και το Νοέµβριο και

το ∆εκέµβριο και συνεχώς- από κόσµο που µου έλεγε ότι «είµαι
ακρωτηριασµένος µε αναπηρία 90%, γιατί θέλεις κάθε τόσο να
εξετάζοµαι;» Και το βρήκα σωστό. Όταν ξεκινήσαµε τη συζήτηση
µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου, άρχισαν να µου λένε θέµατα
που έχει ο θεσµός της αναπηρίας, που απαιτούσαν -όπως και κά-
ποιοι συνάδελφοι εδώ λένε- ολοκληρωµένη παρέµβαση και
χωρίς την ολοκληρωµένη παρέµβαση οι επιµέρους παρεµβάσεις
δεν έχουν τόσο νόηµα. Σωστό. Είπα, όµως, «για ό,τι είναι πεντα-
κάθαρο, ας πάµε σε λύση τώρα και για ό,τι είναι σύνθετο και χρει-
άζεται έναν ενιαίο θεσµό, ας πάµε σε λύση ολοκληρωµένα µε το
ασφαλιστικό».

Γιατί να πρέπει να περιµένουµε µέχρι τότε που θα ψηφιστεί το
ασφαλιστικό, ας πούµε λίγες εβδοµάδες ακόµη, όταν έχουµε τη
δυνατότητα ασκώντας νοµοθετική πρωτοβουλία, ασθένειες που
είναι καταφανείς στις επιπτώσεις τους µε τη δηµιουργία αναπη-
ρίας, όπως η τύφλωση, ο ακρωτηριασµός;

Γιατί να πρέπει να περιµένουµε µέχρι τότε που θα ψηφιστεί το
ασφαλιστικό, ας πούµε λίγες βδοµάδες ακόµη, όταν έχουµε τη
δυνατότητα, ασκώντας νοµοθετική πρωτοβουλία, ασθένειες που
είναι καταφανείς στις επιπτώσεις τους µε τη δηµιουργία αναπη-
ρίας, όπως η τύφλωση, όπως ο ακρωτηριασµός, γιατί να πρέπει
να περιµένουµε την ολοκληρωµένη παρέµβαση και να φοβόµα-
στε επιχειρήµατα περί προχειρότητας.

Όχι, εγώ αύριο το µεσηµέρι που θα ψηφιστεί µε το καλό η διά-
ταξη του άρθρου 16, θα βγω και θα πω σε όσους µου διαµαρτυ-
ρήθηκαν από το ράδιο, σε όσους έφθασαν στο γραφείο µου, σε
όσους µε σταµάτησαν στο δρόµο, τι µπορούσα να κάνω αµέσως.
Να βγάλω από την ταλαιπωρία και την αναξιοπρέπεια ασθένειες
αναπηρίας, έξι ή επτά περιπτώσεων.

Μου εδιηγείτο µια οικογένεια ότι το παιδί τους -µε µια απ’
αυτές που έχουµε συµπεριλάβει εδώ- αρνήθηκε να πάει να κάνει
εξετάσεις για πολλοστή φορά, δεν πήγαινε και αναγκάστηκαν οι
γονείς µε τους γιατρούς, έξω από τα όρια αυτού που επιτρέπει
ο νόµος, να βεβαιώσουν τη συνέχιση µιας τέτοιας ασθένειας
προκειµένου το παιδί να έχει τα ωφελήµατα. Το παιδί αρνιόταν να
πάει να εξεταστεί ξανά, αισθανόταν εξευτελισµό. Ποιος συνά-
δελφος µε συµβουλεύει να περιµένω, έστω και λίγες εβδοµάδες
ακόµα όταν κάτι µπορώ να το λύσω και τώρα;

(Σε αυτό το σηµείο την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Ε, λοιπόν, το σχέδιο νόµου αυτό, πέραν των εργασιακών που
έχουν µια ενότητα -και δεν είχα και χρόνο να πω ακόµα και για
τους ελέγχους και για την επιβολή των κυρώσεων σε ότι αφορά
τις σχέσεις εργασίας, θα το πω αύριο- έχει θέµατα του Υπουρ-
γείου Εργασίας που καθένα ξεχωριστά έχει µια µικρή ή µια µε-
γάλη κρισιµότητα και διαλέξαµε να τα φέρουµε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία µε τη συνοχή που δηµιουργεί, το υποκείµενο που
ασκεί νοµοθετική πρωτοβουλία, δηλαδή εµείς, εµείς συνέχουµε
τα αντικείµενα, αλλά και τη συνοχή που παράγεται λειτουργικά
εξ’ αντικειµένου από τα ίδια τα θέµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ζητάµε να ψηφίσετε αυτό
το σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Μαρκόπουλος έχει το
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να τιµήσω τον προλαλή-
σαντα Υπουργό για την ειλικρίνεια µε την οποία αντιµετωπίζει τα
ζητήµατα. Άσχετα µε τις διαφωνίες που µπορεί να έχουµε,
οφείλω να πω ότι σε αυτή τη δύσκολη στροφή του πολιτικού σκη-
νικού στη χώρα και εν όψει των πολύ σοβαρών αποφάσεων που
πρέπει να πάρουµε ως χώρα και ως πολιτεία, η ειλικρίνεια και η
πραγµατική ρεαλιστική αντιµετώπιση κατάµατα της αλήθειας
έχει αξία. Έχει αξία για τους πολίτες οι οποίοι θέλουν, επιθυµούν
διακαώς να διαπιστώσουν ότι ο διάλογος σε αυτήν την Αίθουσα
γίνεται µε πραγµατικά δεδοµένα, µε πραγµατικά γεγονότα και
όχι µε πραγµατικά πυρά.

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω πόσο ήρωες αισθάνεστε εσείς, τα
µέλη της Κυβέρνησης, όταν λέτε τις τελευταίες δύο τρεις µέρες
ότι δεν είχαµε άλλη διέξοδο παρά µονάχα την ενεργοποίηση του
µηχανισµού. Και επειδή το λέτε µερικές φορές ηρωικά, είµαστε
υποχρεωµένοι να σας πούµε ότι έχετε την ευθύνη της διακυβέρ-
νησης της χώρας, έχετε την ευθύνη των αποφάσεων, έχετε τη
νοµιµοποίηση τη δηµοκρατική, να ασχοληθείτε µε όλα τα διλήµ-
µατα και τις διληµµατικές οικονοµικές καταστάσεις τις οποίες
έχει ο τόπος αλλά, δεν έχετε εσείς το δικαίωµα να δηµιουργείτε
τετελεσµένα διλήµµατα στους πολίτες και το πολιτικό σύστηµα.
∆ιότι, είναι προφανές ότι τα µέτρα τα οποία χρειάζεται η χώρα τα
θέλει η χώρα, δεν τα θέλουν οι αγορές, τα θέλουν οι Έλληνες, τα
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χρειάζεται η Ελλάδα. ∆εν τα θέλει η Ευρωπαϊκή Ένωση, πρέπει
να τα πάρουµε εµείς. Έπρεπε να τα πάρουµε εµείς και δεν
έπρεπε να µας τα επιβάλει το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, γιατί
µπορεί να είναι τελικά το ίδιο περίπου µονοπάτι αυτό το οποίο
θα περπατήσουµε, αλλά έχει µια πολύ µεγάλη διαφορά.

Είναι πολύ σηµαντικό πράγµα η ταπείνωση και η υποχρέωση
µιας χώρας στο να πάρει κάποια µέτρα, διότι έτσι όπως παρου-
σιάζεται το σκηνικό, εκ µέρους της Κυβέρνησης, είναι σαν να µην
λαµβάνονταν τα µέτρα ή δεν ήταν απαραίτητα για τη διάσωση
της χώρας.

Άρα, πώς µιλάτε για µια διάσωση χώρας, όταν εσείς το Νοέµ-
βριο, το ∆εκέµβριο, τον Ιανουάριο αρνιόσασταν να µπείτε στην
ουσιαστική συζήτηση για µέτρα, όταν ακόµα και η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση σας το ζητούσε και στήριζε αυτά τα υποθετικά
µέτρα τα οποία εσείς αρνιόσασταν να συζητήσετε.

Και βεβαίως, δεν µπορούσατε να το κάνετε αυτό γιατί προε-
κλογικά είχατε πει εντελώς διαφορετικά και γιατί βεβαίως δεν
µπορούσατε να αντιµετωπίσετε ούτε τους πολίτες, ούτε τους ψη-
φοφόρους σας, όταν έλεγε ο Πρωθυπουργός, ότι τα λεφτά
υπάρχουν και τα λεφτά δεν υπήρχαν. Όταν ξέρατε την αλήθεια
ως Κυβέρνηση, διότι είχατε και εσείς τον τοµεάρχη σας, είχατε
ενηµέρωση από τον κ. Μπαρόζο και την Ευρωπαϊκή Κοινότητα.
Είχατε µιλήσει µε τον κ. Προβόπουλο, ξέρατε όλα τα δεδοµένα
της χώρας, δεν ήταν µυστικά.

Αλλά, τα αρνιόσασταν γιατί ακριβώς εκβιάσατε εκλογές για να
πάρετε την Κυβέρνηση, µε ένα συγκεκριµένο σκηνικό.

Σήµερα, λοιπόν, µας φέρνετε προ τετελεσµένων γεγονότων.
Κύριε Υπουργέ, αν τα µέτρα αυτά που σήµερα θα κληθείτε να
πάρετε και αύριο και µεθαύριο και ενδεχοµένως και του χρόνου,
αυτά που µας τα λέτε σιγά- σιγά, τα είχατε πάρει από το ∆εκέµ-
βρη, πριν τον προϋπολογισµό, τα είχατε πάρει τον Ιανουάριο
αναγκαζόµενοι να αλλάξετε τον προϋπολογισµό µε το Σύµφωνο
Σταθερότητας, σήµερα η κατάσταση δεν θα ήταν διληµµατική,
άρα το δίληµµα το δηµιουργήσατε. Και βεβαίως, κάνατε µόνοι
σας το ερώτηµα και µόνοι σας απαντήσατε.

Σήµερα όµως, δεν χρειάζεται να πυροβολούµε ο ένας τον
άλλον. Σήµερα πρέπει να συνεισφέρουµε στον τόπο µε προτά-
σεις, µε λύσεις, µε ουσιαστικό, πραγµατικό διάλογο. Σήµερα
πρέπει να πούµε την αλήθεια ακριβώς όπως είναι και η αλήθεια
για το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου είναι η εξής: Πιστεύετε πραγ-
µατικά ότι σε αυτή τη ζούγκλα του χώρου της εργασίας, αυτό το
σχέδιο νόµου θα διορθώσει τα κακώς κείµενα που βεβαίως υπάρ-
χουν ή µέσα στην ανασφάλεια των εργοδοτών και των εργαζο-
µένων τίποτα απ’ αυτά δεν θα πραγµατοποιηθεί; Ακόµα και αν η
αναγκαιότητα να νοµοθετήσουµε κάποια απ’ αυτά τα οποία ήδη
γίνονταν παρανόµως µας λύνει εµάς το πρόβληµα ή µας ανα-
γκάζει να βουτήξουµε στην «Κολυµβήθρα του Σιλωάµ» για να εί-
µαστε αθώοι αυτού του οποίου γίνεται σήµερα στην κοινωνία.

Ποια είναι η αποστολή σήµερα του πολιτικού συστήµατος και
της Κυβέρνησης; Μήπως είναι να δώσει ασφάλεια στην εργασία
αντί για διατάξεις; Μήπως είναι να δηµιουργήσουµε εκείνο το πε-
ριβάλλον της στοιχειώδους ασφάλειας για να διατηρήσουµε την
απασχόληση και την εργασία, παρά να νοµοθετούµε, για δεδο-
µένα τα οποία όλα αυτά τα χρόνια γίνονταν και µάλιστα παρα-
καλώ χωρίς να έχουµε ένα µηχανισµό επιτήρησης, αυτών που
δεν συµβαίνουν και θα έπρεπε να τιµωρηθούν κάποιοι; Τον έχετε
κύριε Υπουργέ;

Πριν από τρεις µήνες σ’ αυτή την Αίθουσα είχαµε συζητήσει
µαζί µια επερώτηση άλλου κόµµατος δεν το θυµάµαι, δεν έχει
καµµία σηµασία -και εσείς ο ίδιος είχατε πει ότι θα κάνατε µετα-
τάξεις ή αποσπάσεις στο ΣΕΠΕ. Κάνατε; Πώς θα επιτηρήσετε
αυτό το οποίο, εσείς θέλετε να νοµοθετήσετε;

Εµείς εδώ είµαστε να συµβάλουµε. Αλλά, πρέπει επειδή είστε
θιασώτης της αλήθειας –και σας το λέω και το ξέρετε ότι το
εννοώ- την αλήθεια να την βλέπουµε κατάµατα.

Αυτό λοιπόν το οποίο νοµοθετήσατε, δεν θα γίνει πράξη, γιατί
είναι πράξη παράνοµη στην κοινωνία, γιατί είναι στρέβλωση της
αγοράς και γιατί στην ανασφάλεια των πολιτών, οι νόµοι δεν
διορθώνουν την κακώς κείµενη κατάσταση. Στην ανασφάλεια των
πολιτών, των εργοδοτών, των µικροµεσαίων, των οικογενειακών
επιχειρήσεων, των εργαζοµένων, την ασφάλεια τη δίνει µια σί-

γουρη, µε σταθερό βήµα, πολιτική ανάπτυξης που δεν αφορά το
δικό σας Υπουργείο, αφορά όµως το σύνολο της Κυβέρνησης
στην οποία συµµετέχετε.

Αφορά δηλαδή, µέτρα και βήµατα τα οποία έπρεπε να έχουν
ληφθεί από άλλα Υπουργεία, για να µπορέσετε εσείς να νοµοθε-
τήσετε για µια εργασία που θα υπάρχει. Γιατί αύριο, δεν θα
υπάρχει εργασία, αφού η πρόβλεψη η δική σας είναι 20% ανερ-
γία στο βάθος ενός χρόνου από σήµερα. Άρα, τι νοµοθετούµε
εδώ; Νοµοθετούµε για κάτι που δεν θα υπάρχει σε λίγο; Για τους
ανθρώπους που θα βρίσκονται έξω µε απόλυτη αγωνία για το
βιός τους και την οικογένεια τους; Για το µέλλον των παιδιών
τους; Ενώ θα έπρεπε να σκύψουµε πάνω στην ανάπτυξη, να
σπάσουµε τα στρεβλά αυτής της κοινωνίας και του οικονοµικο-
πολιτικού συστήµατος της χώρας; Αυτό έπρεπε να κάνουµε,
αλλά δεν το κάνουµε. Κάνουµε όλα τα άλλα, κάνουµε τα θεωρη-
τικά, τα ανώδυνα και τα επώδυνα τα αφήνουµε σε κάποιους άλ-
λους που τους φέραµε στο πολιτικό σύστηµα, για να µας
εξαναγκάσουν να πάρουµε αποφάσεις, αυτές που θα έπρεπε να
έχουµε πάρει µαζί.

Την ευκαιρία τη χάσατε. Χάσατε τη µεγαλύτερη ευκαιρία, ως
κόµµα σοσιαλιστικό να πάρετε αποφάσεις πραγµατικά ρηξικέ-
λευθες και να αποδείξετε ότι δεν έχετε δεσµά ιδεολογικά ή πο-
λιτικές αγκυλώσεις. ∆εν το κάνατε, ενσυνειδήτως.

Και σήµερα βεβαίως, ο καθένας από εσάς παλεύει ενσυνειδή-
τως, παλεύει να σώσει τα του δικού του Υπουργείου, όχι για την
υστεροφηµία σας, αλλά για αυτό το οποίο πιστεύετε. Όµως δεν
βγαίνει η άσκηση της Κυβέρνησης µε αυτόν τον τρόπο, καµµία
άσκηση δεν βγαίνει µε αυτόν τον τρόπο µε αποσπασµατικές ηρω-
ικές εξόδους.

Χρειάζεται συλλογικότερη εργασία, χρειάζεται µεγαλύτερη
οµαδοποίηση στην Κυβέρνησή σας και κυρίως, χρειάζεται στρα-
τηγική, όχι παράλυση παθητική σε ένα δεδοµένο το οποίο
έχουµε. Και είχατε την ευκαιρία –την απωλέσατε και αυτή- είχατε
µια βαθιά ειλικρινή συναίνεση από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
στην οποία κάνατε ό,τι µπορούσατε, µε την πολιτική την οποία
εφαρµόσατε, προσπαθώντας να ρίξετε τα κακώς κείµενα στους
προηγούµενους και τις δύσκολες αποφάσεις στους άλλους,
στους ξένους που θέλετε να φέρετε µε τις αποφάσεις σας, για να
βγείτε εσείς αλώβητοι απ’ αυτό το σκηνικό. ∆εν γίνεται, γιατί οι
πολίτες αντιλαµβάνονται.

Μας µιλήσατε για τις αγκυλώσεις εργασίας, για το λαϊκισµό,
για τα προβλήµατα, µας µιλήσατε για την προφητική οµιλία σας
το 2008. Το σέβοµαι. Γιατί δεν την λέγατε πιο δυνατά µέσα στο
ΠΑΣΟΚ; Το λαϊκισµό και την κοινωνική πολιτική µε δανεικά –
επειδή µιλήσατε για δανεικά το 2006- εµείς τη φέραµε στον τόπο
ή εσείς; Εµείς τη φέραµε στον τόπο ή εσείς την κοινωνική πολι-
τική µε δανεικά;

Πότε ήσασταν σ’ αυτή την Αίθουσα ως αξιωµατική αντιπολί-
τευση, δίπλα στην όποια κυβέρνηση, στον όποιο Υπουργό, σε
ένα λίγο δύσκολο, λίγο τραχύ σχέδιο νόµου, σε µια δύσκολη,
λίγο στρεβλή απόφαση ανάλογα µε αυτό που θα ήθελε ο λαός,
για να είµαστε όλοι ευχαριστηµένοι σ’ αυτό τον τόπο; Ποτέ! ∆εν
στηρίξατε πέρυσι ούτε τα 500 ευρώ στήριξης στους χαµηλόµι-
σθους και τους χαµηλοσυνταξιούχους, δεν στηρίξατε ούτε την
εγγύηση µέχρι το ύψος των 100.000 ευρώ των τραπεζικών κατα-
θέσεων για τη µέση οικογένεια. Για ποιο λαϊκισµό και δανεικά µας
µιλάτε;

Ξεχνάτε τις διαχρονικές πολιτικές ενός ιστορικού κόµµατος,
που είστε και εσείς, όπως είµαστε και εµείς; Και στο τέλος-τέλος
εµείς αναλάβαµε και δηµοσίως τις δικές µας ευθύνες. Από εσάς
δεν έχουµε ακούσει κάτι. Το περιµένουµε και θα το περιµένουµε,
γιατί θα βαθύνει η κρίση, θα εκτραχυνθεί ο πολιτικός διάλογος
και τότε θα πάνε τα πράγµατα στη θέση τους.

Και όταν λέµε για πιο συντονισµένη κυβερνητική πολιτική,
θέλω να είµαι πολύ ουσιαστικός εδώ, µέσα στο σχέδιο νόµου,
στις διατάξεις ΟΓΑ και ΟΑΕΕ. Εσείς κατηγοριοποιείτε τον
αγρότη ο οποίος θα πάει στον ΟΑΕΕ όταν έχει εισόδηµα από
50% και πάνω και η συνάδελφός σας κ. Μπατζελή, χθες σε αυτήν
την Αίθουσα, τον κατηγοριοποιούσε από τα 35% και πάνω. Είναι
κυβερνητική πολιτική, είναι βασικό αλφαβητάρι της πολιτικής να
ξέρουµε ποιος είναι ο αγρότης! Είναι αγρότης αυτός που βγάζει
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35% του ετήσιου εισοδήµατος από την αγροτική παραγωγή ή
50%, όπως το θέλετε εσείς; Και αν πάει στο ΟΑΕΕ, τότε µήπως
ξέρετε ότι, µε βάση το άλλο νοµοσχέδιο, θα χάσει την ιδιότητα
του αγρότη, γιατί µια από τις βασικές διατάξεις είναι η εγγραφή
στον ΟΓΑ; Μα, τι κάνετε, επιτέλους; Τι είδους πολιτική είναι αυτή
την οποία εφαρµόζετε; Βιλαέτια ξεχωριστά είναι τα Υπουργεία;
Είναι αλφαβητάρι πολιτικής, κύριε Υπουργέ, γιατί όταν µιλάµε
για τον αγροτικό κόσµο, µιλάµε τουλάχιστον για το 4% του πλη-
θυσµού και για εκατοντάδες χιλιάδες οικογένειες, οι οποίες πε-
ριµένουν αυτήν την ώρα να δουν αν κάτι προκύψει γι’ αυτές,
εκτός από ανασφάλεια.

Αυτό το σχέδιο νόµου έχει ένα κεφάλαιο το οποίο αφορά -και
έχει µεγάλο βάρος και βάθος για τα ασφαλιστικά ταµεία- τις προ-
µήθειες υγείας. ∆ύο παράγραφοι και πέντε κουβέντες είναι όλη
η πολιτική της Κυβέρνησης για τις προµήθειες υγείας. Άλλες,
λέει, προµήθειες θα γίνονται από την Κεντρική Υπηρεσία Προ-
µηθειών του Υπουργείου Υγείας, άλλες από τα νοσοκοµεία και
άλλες από τις περιφέρειες, πρώην ΠΕΣΥ, αύριο θα πάνε στις
«Καλλικράτειες» περιφέρειες. Είναι σχέδιο νόµου αυτό; Ποιες
είναι αυτές; Ποιες θα είναι εδώ, ποιες θα είναι εκεί και ποιες θα
είναι αλλού; Πώς χωρίζονται, µε ποιο τρόπο;

Το µόνο ζητούµενο είναι να δείξουµε ότι κάνουµε κάτι στις
προµήθειες ή να κάνουµε κάτι ουσιαστικό; Προφανώς, το ου-
σιαστικό. Μα, δεν είναι ουσιαστικό αυτό. ∆εν λύνει καµµία απο-
ρία ούτε για τα ταµεία ούτε για τα νοσοκοµεία ούτε για τους
προµηθευτές και κυρίως, δεν δίνει καµµία διέξοδο ουσιαστικού
συµµαζέµατος ενός συστήµατος για το οποίο υποφέρει και ο δη-
µόσιος προϋπολογισµός και τα ασφαλιστικά ταµεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε, θα το εκτιµούσα
πάρα πολύ.

Εµείς δεν έχουµε αντίρρηση σε δύσκολες αποφάσεις, τιµω-
ρίες των φαρµακοποιών, παρανοµίας, διαφθοράς. Έχουµε,
όµως, κυρίως ανάγκη, όχι µόνο εµείς, αλλά και η κοινωνία και οι
πολίτες, να δούµε ένα οργανωµένο σχέδιο. Μας είπατε πριν, αν
δεν µπορούµε να κάνουµε το οργανωµένο να µην κάνουµε το επί
µέρους; Μα, τώρα στην κρίση θα δείξουµε εάν µπορούµε, διότι
το επί µέρους έχει δέκα παράθυρα, έχει δέκα εναλλακτικές να
ξεφύγει κανένας, έχει εξαιρέσεις και οι εξαιρέσεις είναι στη χώρα
αυτές οι οποίες δηµιουργούν τις προϋποθέσεις αυτές, µε τις
οποίες φτάσαµε ως εδώ.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε σ’
αυτό το αποσπασµατικό. Περιµέναµε κάτι πιο ουσιαστικό. Περι-
µέναµε µια κυβερνητική πολιτική, η οποία δεν θα ερχόταν να
λύσει τα αδιέξοδα του χώρου της εργασίας, ο οποίος χώρος ερ-
γασίας είναι ένα ντόµινο µεταξύ του χώρου της εργοδοσίας των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων και του χώρου της εργασίας. ∆ιότι ο
χώρος εργασίας µε την κατανάλωσή του τρέφει τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις και οι φόροι, τους οποίους θα δώσουν οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις, είναι αυτοί οι οποίοι θρέφουν το κοινωνικό
σύστηµα προστασίας της εργασίας και των ασφαλιστικών τα-
µείων. Είναι ένας κύκλος όχι φαύλος, ένας κύκλος παραγωγικός,
τον οποίο οφείλουµε να τροφοδοτήσουµε, κάποια στιγµή, µε ου-
σιαστική πολιτική, τώρα, την ώρα της κρίσης, τώρα, µε µέτρα
που θα αποφασίσει η Κυβέρνηση, τώρα, όχι µε ηρωικές εξόδους
–το επαναλαµβάνω- αλλά κυρίως, µε αποφάσεις ουσιαστικές,
όταν έχουµε ένα προβληµατισµένο πολιτικό σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η πρώτη ούτε η τε-
λευταία ασφαλώς συζήτηση σε αυτά τα ζητήµατα, διότι ο χρόνος
τον οποίο έχουµε µπροστά και τα διλήµµατα που υπάρχουν θα
µας δώσουν την ευκαιρία πολλές φορές να το συζητήσουµε. Εύ-
χοµαι να µην γίνουµε προµηθείς ενός σκηνικού το οποίο έρχε-
ται.

Αλλά –και κλείνω µε αυτό- όταν, κύριε Υπουργέ, ο ίδιος προ-
βλέπετε ένα εκατοµµύριο ανέργους, µην έρχεστε εδώ τώρα να
λέτε για ελαστικές µορφές εργασίας. Πιέστε την Κυβέρνησή σας
να κάνει στοιχειώδη βήµατα ελαφράς ανάπτυξης, συντήρησης,
τουλάχιστον, αυτών που έχουµε. Γιατί οι πολίτες αισθάνονται ότι
τους τραβάµε το χαλί κάτω από τα πόδια. Και αυτό το κάνει η
Κυβέρνηση, είναι δικό σας έργο, είναι δικιά σας η επιλογή, η

στρατηγική την οποία κάνατε, είναι δικός σας ο τρόπος µε τον
οποίο θα αντιµετωπίσετε την αλήθεια.

Εµείς, σε κάθε περίπτωση, θα είµαστε εδώ κάθε στιγµή, σε
κάθε µορφή διαλόγου µε τις δικές µας απόψεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Πέτρος Ευθυµίου.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι απολύτως φυσικό ένα µεγάλο κοµµάτι της συζήτη-
σης να κυριαρχηθεί από τα γενικότερα µείζονα πολιτικά
ζητήµατα και µε αυτόν τον τρόπο να αδικηθεί, κατά ένα κρίσιµο
σκέλος, η συζήτηση επί του νοµοσχεδίου. Και είναι φανερό ότι η
πολιτική πλευρά του θέµατος υπερισχύει, γιατί σε τελευταία ανά-
λυση ένα κεντρικό πολιτικό σκεπτικό προσδιορίζει και την επιµέ-
ρους νοµοθετική εργασία κάθε κυβέρνησης.

Αναδείχθηκαν στη συζήτηση δύο σχολές. Η σχολή που µόλις
τώρα είδαµε να εκφράζει ο κ. Μαρκόπουλος, και µε ιδιαίτερη φι-
λικότητα θα παρακαλούσα, εσείς τουλάχιστον κ. Μαρκόπουλε,
να αποφύγετε κάτι που επί Νέας ∆ηµοκρατίας έκανε ιδιαίτερη
εντύπωση σε όλους µας. Ενώ πράττατε όσα πράττατε, δείχνατε
στη Βουλή των Ελλήνων το δάχτυλο. Θυµάµαι τον κ. Ρουσό-
πουλο, θυµάµαι τον κ. Βουλγαράκη, θυµάµαι τελευταίο τον κ.
Παυλίδη, που µε το δάχτυλό τους υπεδείκνυαν τους ενόχους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για µένα το λέτε αυτό;
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Όχι, λέω ότι θυµάµαι τι ζούσε αυτή η

Βουλή, από µια παράταξη που πεντέµισι χρόνια διέπραττε όσα
διέπραττε και έδειχνε τους άλλους µε το δάχτυλο. Κάποια στιγµή
πρέπει κάποιος να κοιτάξει στην παράταξή σας τον εαυτό του
στον καθρέπτη και οι κατηγορίες και οι µοµφές που απευθύνο-
νται να επιστρέψουν εκεί από όπου προήλθαν. ∆ιότι, δεν είναι
δυνατόν ο θύτης να καταγγέλλει κάποιον ότι δεν εντόπισε
έγκαιρα το θύµα. Αυτό κάνετε στην Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, φέ-
ρατε το θύµα εδώ, µπρος στον ελληνικό λαό και κατηγορείτε το
ΠΑΣΟΚ ότι δεν το εντοπίσαµε. Αλλά αυτό είναι η µια σχολή σκέ-
ψης που δεν µας βοηθάει.

Η δεύτερη σχολή σκέψης, που αναπτύχθηκε µε ενάργεια από
τον ειδικό αγορητή του ΣΥΡΙΖΑ –θυµάµαι και πιο χαρακτηριστικά,
µην αδικήσω- επίσης, τον κ. Μουλόπουλο και αποκορυφώθηκε
και µε τις τοποθετήσεις και µε την αποχώρηση του ΚΚΕ, είναι ότι
πρέπει να διαγράψουµε πλήρως την πραγµατικότητα και να κα-
λέσουµε τον ελληνικό λαό να διαµορφώσει µια καινούργια, στους
δρόµους.

Φίλες και φίλοι, θα συνιστούσα στην κ. Παπαρήγα να διαβάσει
ένα βιβλίο του ιστορικού Γιάννη Γιαννουλόπουλου µε τον τίτλο
«Η εθνική ηµών τύφλωσις». Αναφέρεται στην περίφηµη «Εθνική
Εταιρεία» η οποία ήταν η κινούσα δύναµη του πολέµου του 1897.
Με υψηλά ιδανικά, µε ανθρώπους αναντίρρητης πατριωτικής συ-
νείδησης, µε ανθρώπους που είχαν την απόλυτη βεβαιότητα ότι
υπηρετούν µε απέραντη ανιδιοτέλεια το έθνος έκαναν την περί-
φηµη εκστρατεία, η οποία ως γνωστόν σταµάτησε λόγω της
επέµβασης των Μεγάλων ∆υνάµεων, για να µην πιούν οι Τούρκοι
τον καφέ τους στου Ζαχαράτου, εδώ στο Σύνταγµα, ανεµπόδι-
στοι.

Το ιδεολογικό όργανο της Εθνικής Εταιρείας, η εφηµερίδα
«ΠΑΤΡΙΣ», έγραψε µετά την κατάρρευση, µετά την καταστροφή
το περίφηµο άρθρο, ότι «είναι φανερό ότι ήταν συνοµωσία των
ξένων ο πόλεµος, διότι ενώ έβλεπαν την εθνική ηµών τύφλωση
δεν παρενέβησαν για να µην τον κάνουµε». Προσέξτε: Οι ξένοι
ευθύνονταν διότι ενώ έβλεπαν την «εθνική ηµών τύφλωση» ότι
πάµε για τον πόλεµο δεν µας σταµάτησαν πριν τον κάνουµε.
Υπάρχουν πολλές τυφλώσεις. Και υπάρχει η τύφλωση των φίλων
του λαού που γίνονται αντικειµενικά εχθροί του λαού.

Τι θα κερδίσει ο ελληνικός λαός, αν η Ελλάδα γίνει έρηµος
τόπος; Αυτοί που θα είναι στον δρόµο θα χάσουν και το σπίτι
τους. Τι θα κερδίσει ο ελληνικός λαός αν η Ελλάδα γίνει έρηµος
τόπος;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εσείς τον κάνατε έρηµο. Εσείς
τον καταντήσατε.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Αυτοί που θα κατέβουν στο δρόµο
απλώς και µόνο να πουν ότι πρέπει να διαλυθούν τα πάντα, τι θα

6330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κερδίσουν; Όταν δεν θα υπάρχει οικονοµία, δεν θα υπάρχει πα-
ραγωγή, όταν οι πιστωτές παγκοσµίως θα ζητούν, χωρίς καν κα-
νένα µηχανισµό στήριξης από κανέναν, αυτά που αφρόνως µε
την «εθνική ηµών τύφλωσιν» χειριστήκαµε, ποιος Έλληνας θα
κερδίσει; Μόνο οι επικατάρατοι καπιταλιστές, οι οποίοι επειδή
ακριβώς δεν έχουν πατρίδα θα είναι κάπου έξω για να βλέπουν
µέσα τα ωραία ερείπια στα οποία θα ζει ο φτωχός ελληνικός
λαός.

Και η θεωρία της απόλυτης φτώχειας, ότι οδηγείς τον άν-
θρωπο στην εξαθλίωση, ώστε να κάνει το υπέροχο καθεστώς
που έχει στο µυαλό του το ΚΚΕ, είναι µια θεωρία που πρέπει να
ειπωθεί ανοιχτά. Ότι υπάρχει σχέδιο για την κοινωνία. Είναι ένα
σχέδιο που θα έχει ως πρόταγµα την αποχώρηση απ’ όλους τους
οργανισµούς και την οργάνωση µιας πρότυπης σοσιαλιστικής
κοινωνίας, όπως τα οράµατα του ΚΚΕ την διαµορφώνουν και εγ-
γυώνται στον ελληνικό λαό ότι θα ζήσει.

Αλλά να καυχάται εδώ ένα κόµµα ότι δίνει το µήνυµα στην διε-
θνή κοινή γνώµη ότι εννιακόσιοι πενήντα Ισπανοί τουρίστες και
κάποιοι δυστυχισµένοι που ήρθαν από την Αυστραλία δεν µπο-
ρούν να ταξιδέψουν από την Ελλάδα και δεν µπορούν να την χρη-
σιµοποιήσουν για τουριστικό προορισµό, στην χώρα που το 20%
του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος προέρχεται από τον του-
ρισµό, τι είδους στρατηγική είναι; Σε ποιον απευθύνεται; Ποιος
ωφελείται; Ποιος την καρπούται; Ο ανταγωνισµός. Η Τουρκία, η
Κροατία, οι άµεσοι γείτονές µας και όχι φυσικά πάλι οι φοβεροί
καπιταλιστές, οι οποίοι πολύ απλά δε θα σε βάλουν στους προ-
ορισµούς τους. ∆ηλαδή, θα το πληρώσει το 20% της εθνικής οι-
κονοµίας. Και θα έχουµε, όµως, αισθανθεί πάρα πολύ ωραία ότι
καµαρώσαµε που εννιακόσιοι πενήντα Ισπανοί έγιναν το πρότυπο
του πώς αντιλαµβάνεται το ΚΚΕ τους αγώνες του ελληνικού λαού
και πού θεωρεί ότι πρέπει να κατευθύνονται και σε ποιο στόχο να
καταλήγουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νόηµα αυτών των στιγµών
που περνάµε είναι ότι δεν επιτρέπουν να σκεφτόµαστε και να
δρούµε στο σήµερα και να πιστεύουµε ότι θα πάµε στο αύριο µε
χθεσινό εισιτήριο. Αυτή η συµπεριφορά και του ΚΚΕ και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ σήµερα, σηµαίνει ότι πιστεύουν ακόµα ότι έχουµε τη δυνα-
τότητα να κάνουµε κοινωνική πολιτική διανέµοντας τα δάνεια.
∆εν µπορείς, όµως, πια να πας στο αύριο µε χθεσινό εισιτήριο.

Η χώρα δεν µπορεί να κάνει κοινωνική πολιτική διανέµοντας
τα δάνεια από εξωτερικό. Πριν απ’ όλα γιατί το νόηµα της κρί-
σης είναι ότι δεν σε δανείζει πια κανείς και δεύτερον γιατί το βα-
θύτερο νόηµα της κρίσης είναι ότι πρέπει η χώρα µας να παράγει
ανταγωνιστικά, ποιοτικά για να µην έχει ανάγκη από κανέναν
ούτε να την βοηθάει στον δανεισµό της ούτε να εγγυάται τη συµ-
µετοχή της σε οργανισµούς στους οποίους είχε κάποτε µπει µε
το σπαθί της. Και αυτό µπορεί να γίνει µόνο µε άλλους είδους
εθνική και κοινωνική συνεννόηση.

Τµήµα αυτής της συνεννόησης είναι η προάσπιση των δυο
πόλων της ανάπτυξης. Ο ένας πόλος της ανάπτυξης είναι το κρά-
τος και από την άλλη µεριά είναι οι δυνάµεις της παραγωγής και
της εργασίας. Το κράτος πρέπει να γίνει αποτελεσµατικό, γιατί
αυτό στην Ελλάδα θα είναι η κινητοποιός δύναµη µε τις παρεµ-
βάσεις του, ώστε να απελευθερώσει τις παραγωγικές δυνάµεις.
Και οι παραγωγικές δυνάµεις, δηλαδή, ναι, οι επιχειρηµατίες, µε
την ευθύνη τους, την καινοτοµία τους, αλλά και οι δυνάµεις ερ-
γασίας µε την απέραντη και µοναδική ικανότητά τους. Αδικήθη-
καν οι δυνάµεις εργασίας στη συζήτηση απ’ αυτούς που ήθελαν
να τις χειροκροτήσουν.

Στην Ελλάδα η παραγωγικότητα της εργασίας διαρκώς αυξά-
νει. Ο Έλληνας εργαζόµενος είναι συντελεστής ανάπτυξης στην
Ελλάδα. Όπως είναι λάθος αυτό που καλόπιστα, φαντάζοµαι,
είπε ο Όλι Ρεν όταν ευχήθηκε στους Έλληνες «καλό κουράγιο».
Είχε ενσωµατώσει αυτό το µοντέλο, ενδεχοµένως, µια παραδοχή
που υπάρχει στην Κεντρική και Βόρεια Ευρώπη ότι εδώ στην Ελ-
λάδα είναι τα τζιτζίκια, τα οποία πρέπει πια να µάθουν να είναι
µυρµήγκια. Είναι µια µεγάλη αδικία γιατί ο Έλληνας εργάζεται
πολύ περισσότερο από τον µέσο Ευρωπαίο, αλλά εργάζεται ατο-
µικά. Εργάζεται σε µια και δυο και τρεις δουλειές. Εργαζόµαστε
σκληρά, αλλά δεν εργαζόµαστε συλλογικά. Αυτό που ατοµικά
είναι µια απίστευτη προσπάθεια για τον κάθε Έλληνα στην οικο-

γένειά του, δεν έχει συλλογικότητα δεν έχει κοινωνικούς δε-
σµούς, δεν έχει αποτέλεσµα.

Η νοµοθεσία, που τόσο εύστοχα παρουσίασε ο Ανδρέας Λο-
βέρδος, προασπίζει κάθε µορφή εργασίας, ακόµα και αυτές τις
µορφές εργασίας που κανείς στην πραγµατικότητα δεν τις θεω-
ρεί, εκτός απ’ αυτούς που τις επιλέγουν, µορφές εργασίας που
θα ήθελαν να κυριαρχούν. Γιατί για κάθε άνθρωπο, όχι µόνο για
κάθε σοσιαλιστή, η εργασία νοείται µόνο ως πλήρης απασχό-
ληση. Ως η πραγµάτωση του ανθρώπου. Ως ο χώρος που ο άν-
θρωπος κερδίζει τον εαυτό του. Αυτή είναι και η ουσία της πιο
όµορφης πλευράς του µαρξισµού για την αποξένωση του αν-
θρώπου από τον εαυτό του και την ενοποίησή του ως ανθρώπου
µέσω της εργασίας. ∆εν θες, λοιπόν, ελαστικές µορφές απα-
σχόλησης εκτός απ’ αυτούς που την διαλέγουν. Αλλά όταν υπάρ-
χουν, τις διασφαλίζεις.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Το 80% δεν τις θέλει.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ακριβώς.
Όταν, όµως, υπάρχουν τις διασφαλίζεις, τις στερεώνεις, τις

προστατεύεις, όπως κάνει η νοµοθεσία, όπως την κατέθεσε το
Υπουργείο Εργασίας.

Και αυτό που είναι οφειλή όλων µας απέναντι στον ελληνικό
λαό είναι να πούµε µε νέα γλώσσα τη µόνη αλήθεια που έχουµε
να αντιµετωπίσουµε ως χώρα: ότι εµείς οι ίδιοι αν δεν αναλά-
βουµε την πατρίδα µας, αν δεν αναλάβουµε εµείς το εγχείρηµα
της παραγωγικής ανασυγκρότησης, της ανταγωνιστικής µας πα-
ρουσίας, αν δεν δώσουµε ορµή στην ανάπτυξη και αν δεν δια-
φυλάξουµε κοινωνική δικαιοσύνη και συνοχή, µέσα σ’ αυτή την
απέραντη πίεση που δεχόµαστε προς την αντίθετη κατεύθυνση,
αν δεν διαµορφώσουµε τους όρους µιας εθνικής και κοινωνικής
συµφωνίας πολιτικά κόµµατα και συνδικάτα, αλλά και οι Έλληνες
ανάµεσά µας, δεν θα υπηρετήσουµε την πατρίδα. Και θα χρεια-
στεί, ίσως, για άλλη µια φορά να αναλογιστούµε –και δεν πρέπει
να συµβεί- ποια ήταν η σηµερινή «εθνική ηµών τύφλωσις» που
επέβαλλε οπωσδήποτε να συγκρουστούµε την ώρα που επιβάλ-
λεται να συνεργαστούµε.

Οι δυνάµεις, λοιπόν, που κήρυξαν και στους δρόµους και στη
Βουλή τη σύγκρουση πρέπει να εξηγήσουν το επόµενο βήµα. Για
ποιον λειτουργεί αυτή η σύγκρουση, ποιος την καρπούται και
ποιος την πληρώνει.

∆εν µπαίνουµε σε αυτή τη λογική, δεν µπαίνει η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ, δεν µπαίνει η παράταξη του ΠΑΣΟΚ σ’ αυτή τη λο-
γική και γι’ αυτό θα προσπαθήσουµε στα µικρά και στα µεγάλα
να σταθούµε αντάξιοι των περιστάσεων και στις κεντρικές µας
πρωτοβουλίες και στις νοµοθετικές παρεµβάσεις, όπως µε σω-
φροσύνη και µέτρο ακούσαµε πριν λίγο τον Υπουργό να τις
προσδιορίζει και αξίζει πραγµατικά να ψηφιστούν λόγω της συ-
γκυρίας για το λόγο που έγιναν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ.)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ευθυµίου.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριος Ροντούλης.

Σας βλέπω όλο παραλλαγή κάνετε, κύριε Ροντούλη. Παίζετε
µε την εµφάνιση; ∆εν ξέρω τι κάνετε…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Πού να βρεθούν λεφτά µε το ∆ιε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο για ξυραφάκια, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και έλεγα και εγώ γιατί
γίνεται αυτό.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι κατ’
αρχάς, γιατί σας βλέπω µια χαρά στην υγεία µετά την περιπέτεια
που περάσατε.

Πρέπει, όµως, να σας πω ότι ο ελληνικός λαός είναι κατηφής.
Έχει χάσει την ελπίδα του, έχει χάσει την προσδοκία του, έχει
χάσει την αισιοδοξία του ένας κατ’ εξοχήν αισιόδοξος λαός. Ο
Έλληνας έχει χάσει το χαµόγελό του.

Το λέω αυτό, διότι ακούστηκαν πάρα πολλά στην Αίθουσα για
εθνοσωτήριες πρακτικές και λύσεις. Να πάτε να τα πείτε στον
άνθρωπο που κάθεται στην πλατεία ή πάει στο χωράφι του ή πάει
στην επιχείρησή του και δεν µπορεί να χαµογελάσει µε αυτά που
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λέτε για εθνοσωτήριες πρακτικές.
Πριν πάω στο νοµοσχέδιο, όµως, επιτρέψτε µου να δώσω µία

απάντηση στην κ. Παπαρήγα που µας είπε ότι είµαστε παπαγα-
λάκια, κόµµα παπαγαλάκι, είπε ότι είναι ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συ-
ναγερµός. Θα της θυµίσω ότι εµείς είµαστε εδώ. Εµείς δίνουµε
τον αγώνα στα συντεταγµένα κέντρα λήψης των αποφάσεων,
προκειµένου να αλλάξουµε τη χώρα κατά την άποψη και την αντί-
ληψη την ταπεινή, που εµείς θεωρούµε σωστή. Πάντως, δεν εί-
µαστε ριψάσπιδες, είµαστε εδώ.

Θα αναµέναµε, λοιπόν, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας,
που πολλές φορές στο παρελθόν αρέσκεται να λέει ότι είναι
υπέρ των λαϊκών συµφερόντων και όλα αυτά, να είναι στην Αί-
θουσα και να δίνει τον αγώνα γι’ αυτά τα λαϊκά συµφέροντα, εδώ
µέσα. Αυτή θα ήταν η σωστή, η έντιµη, η γενναία πολιτικώς
στάση.

Και, βεβαίως, θα απευθύνω και εγώ το χαρακτηρισµό -για το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας πάντα και όχι για την ίδια- ενός
κόµµατος µαυσωλείου, αραχνιασµένο, που έχει µείνει στη στα-
λινική αντίληψη και νοοτροπία των πραγµάτων, που επ’ουδενί συ-
νάδει µε τη σηµερινή συγκυρία και οικονοµική κατάσταση της
χώρας.

Κύριε Υπουργέ, άκουσα, επίσης, την εξοµολόγησή σας ότι στις
αρχές του 2008, είχατε επισηµάνει την τραγικότητα της κατα-
στάσεως που επέρχεται.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Τον ∆εκέµβρη.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τον ∆εκέµβρη. Ωραία. Τον ∆εκέµ-
βριο του ’08. Συγνώµη για το χρονικό λάθος. Ωραιότατα.

Θα µπορούσα να απευθύνω το ερώτηµα: Στον κ. Παπανδρέου,
τα είπατε; ∆εν θα το κάνω, διότι εγώ προεκλογικά άκουγα συν-
θήµατα. «Όχι στη βαρβαρότητα, ναι στο σοσιαλισµό. Χρήµατα
υπάρχουν. Ρίξτε αυτήν την κυβέρνηση Καραµανλή και φέρτε την
κυβέρνηση της ανάπτυξης.» Αυτά άκουγα. ∆εν θα προχωρήσω,
όµως, στο ερώτηµα αυτό, αν το είπατε ή όχι στον κ. Παπαν-
δρέου. Θα κάνω, όµως, το εξής ερώτηµα που αφορά τη σηµε-
ρινή πραγµατικότητα.

Πώς, κύριε Υπουργέ, ο ελληνικός λαός να εµπιστευθεί ένα
κόµµα, το οποίο έχει διγλωσσία; Πώς να εµπιστευθεί, που άλλοι
βλέπουν προς τα αριστερά και άλλοι βλέπουν προς τα δεξιά;
Πώς να εµπιστευθεί ένα κόµµα που στελέχη του δηµοσιεύουν τα
εξής. Ακούστε, αγαπητοί συνάδελφοι, τι λένε οµογάλακτοι του
κυρίου Υπουργού, άνθρωποι του ΠΑΣΟΚ, στελέχη του ΠΑΣΟΚ.
Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Ζητάνε έκτακτο συνέδριο, σύντροφοι του κ. Λοβέρδου και
λένε, καθυστερήσεις, παλινωδίες, ανακολουθίες εκ µέρους του
κυβερνητικού επιτελείου γύρισαν τη χώρα ανάποδα. Το πρό-
βληµα της Ελλάδας ήταν πολιτικό και οι κυβερνητικοί παράγο-
ντες το αντιµετώπισαν ως καθαρά οικονοµικό, µε αποτέλεσµα το
∆ιεθνές Τραπεζικό Σύστηµα να πλουτίζει και ο ελληνικός λαός
να φορτώνεται τα επαχθέστατα βάρη εξαιτίας της αστοχίας των
διαπραγµατεύσεων.

Και συνεχίζουν οι σύντροφοι του κ. Λοβέρδου, όχι ο Λαϊκός
Ορθόδοξος Συναγερµός, οι άνθρωποι που όντας µέσα στο
ΠΑΣΟΚ έχουν αναλάβει να βγάλουν τη χώρα από την οικονοµική
κρίση, συνεχίζουν και λένε: «Οι κυβερνητικοί διαπραγµατευτές,
εσείς δηλαδή, κύριε Υπουργέ, φαίνεται πλέον ότι ήταν απλοί κο-
µιστές και διεκπεραιωτές εντολών και αποφάσεων άλλων κέ-
ντρων».

Και ζητάνε έκτακτο συνέδριο. Αυτά που λέτε εδώ στην Αί-
θουσα, να τα πείτε στους δικούς σας πρώτα, όχι σε µας, όχι στη
Νέα ∆ηµοκρατία, στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό και στα άλλα
κόµµατα, στους δικούς σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι τώρα σε µία τοποθέτησή σας, επίσης, κύριε Υπουργέ,
σχετικά µε την ουσία του νοµοσχεδίου σας, την ορθότητα του
οποίου προσπαθήσατε να θεµελιώσετε και να στηρίξετε επικα-
λούµενος γνωµοδότηση της ΟΚΕ.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Σε µία διάταξη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ωραία.
Είπατε τη µισή αλήθεια, διότι ξέρετε πολύ καλά ότι η ΟΚΕ,

αγαπητοί συνάδελφοι, η Οικονοµική Κοινωνική Επιτροπή, δη-
λαδή, έχει δύο απόψεις για το νοµοσχέδιο του κ. Λοβέρδου. Τη
µία την είπε ο Υπουργός, προσπαθώντας να θεµελιώσει λογικά
και εµπεριστατωµένα το νοµοσχέδιο.

Ακούστε τι λέει η άλλη, όµως. ∆εν το λέµε εµείς, η ΟΚΕ, λέει,
λοιπόν: «Όσες φορές στο παρελθόν έγινε προσπάθεια να αυξη-
θεί η προστασία των εργαζοµένων µέσω αυστηροποίησης των
προϋποθέσεων εφαρµογής διαφόρων διατάξεων, το αποτέλε-
σµα ήταν οι συγκεκριµένες διατάξεις να καταστούν κατ’ ουσίαν
ανενεργές και να πληγούν τόσο οι επιχειρήσεις, όσο και οι ίδιοι
οι εργαζόµενοι.» Η άλλη πλευρά της ΟΚΕ τώρα.

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά για να υπάρχει και η άλλη
άποψη, γιατί εσείς στο ΠΑΣΟΚ µας έχετε συνηθίσει µε µονό-
δροµους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς γι’ αυτό καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ.
Έρχοµαι, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι υπάρχει και η

αντίθετη άποψη. Άρα, δεν είναι µονόδροµος. Εµείς καταψηφί-
ζουµε το νοµοσχέδιο, γιατί θεωρούµε ότι θα φέρει τα αντίθετα
αποτελέσµατα από τα επιδιωκόµενα, σας το είπε και ο κ. Κολο-
κοτρώνης ο εισηγητής µας.

Θεωρούµε ότι δηµιουργείται ένα επιπρόσθετο γραφειοκρατικό
βάρος, το οποίο όχι µόνο δεν θα φέρει ανάπτυξη του ανταγωνι-
σµού, κύριε Ευθυµίου, αλλά το αντίθετο. Θα πλήξει τις επιχειρή-
σεις, τον ανταγωνισµό και θα φέρει περισσότερες απολύσεις,
διότι η µεγαλύτερη προστασία – κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ
καλά- του εργαζόµενου δεν είναι οι διατάξεις αυτές. Η µεγαλύ-
τερη προστασία του εργαζόµενου είναι η προσφορά θέσεων ερ-
γασίας.

Άρα, λοιπόν, το νοµοσχέδιό σας πρέπει να ειδωθεί υπό αυτό το
πρίσµα.

Θα πολλαπλασιάσει την προσφορά θέσεων εργασίας ή θα µει-
ώσει την προσφορά θέσεων εργασίας; Σε µια περίοδο που εσείς
ο ίδιος λέτε ότι µέχρι τέλος του 2010 η ανεργία θα αγγίξει το
20%. Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι κινείστε σε λάθος δρόµο, µε
λάθος στόχευση.

Επίσης, θεωρούµε –εγώ θα βάλω δε και στοίχηµα µε εσάς, θα
σας δώσω και µια ρακέτα, αν χάσω- ότι ασκόπως συζητάµε σή-
µερα εδώ µέσα. Να σας πω γιατί; ∆ιότι, οι πάτρωνες, οι άνωθεν
-και αναφέροµαι στην επιτροπεία τη διεθνή, την τριπλή- πολύ σύ-
ντοµα θα ’ρθουν και θα σας το αλλάξουν αυτό. Και θα ’ρθείτε
στη Βουλή –θα το δούµε αυτό- και θα λέτε άλλα. Θα προχωρείτε
σε νέες διατάξεις και τότε να δω, πώς θα δικαιολογείτε την κα-
τάσταση; Εύχοµαι να µη φτάσετε σε αυτό το σηµείο, διότι µετά
τουλάχιστον, αν υπάρχει αξιοπρέπεια, θα πρέπει να οδηγηθείτε
σε παραίτηση. ∆ιότι, δεν πιστεύω τώρα να φέρνετε αυτό το νο-
µοσχέδιο και µετά από κανένα δυο µήνες –λέµε τώρα- να ’ρθείτε
να µας λέτε άλλα; Αλλά, σας είπα το στοίχηµα ισχύει και να το
θυµάστε, ότι δυστυχώς θα έρθετε να λέτε άλλα. Εκτός αν πρυ-
τανεύσει η λογική της διαφύλαξης της πολιτικής σας αξιοπρέ-
πειας, που µε εσάς το έχω ικανό αυτό το πράγµα να συµβεί. Σας
έχω ικανό.

Έρχοµαι τώρα, σ’ ένα άλλο ζήτηµα µια που µιλήσαµε για κρα-
τισµό που πλήττει το επιχειρείν κ.τλ.. Εγώ προέρχοµαι από µια
αγροτική περιοχή, κύριε Υπουργέ, από το Νοµό της Λάρισας.
Σας µεταφέρω λοιπόν, το εξής κλίµα: Χτυπάτε την επιχειρηµατι-
κότητα του αγροτικού χώρου, εντάσσοντας υποχρεωτικά εξήντα
χιλιάδες ανθρώπους από τον ΟΓΑ στον ΟΑΕΕ. Να σας πω ποιο
είναι –µε επιχείρηµα πάντα- το προβληµατικό της ενέργειάς σας
αυτής, πέραν του ότι οι άνθρωποι αυτοί επωµίζονται ένα τερά-
στιο βάρος. ∆ηλαδή, ενώ πληρώνονται 450 ευρώ το χρόνο –για
να δούµε τα µεγέθη το λέω αυτό- αυτοί οι άνθρωποι θα κληθούν
τώρα να πληρώνουν 440 ευρώ το δίµηνο. Φανταστείτε, λοιπόν,
πόσο µεγάλη είναι η απόκλιση, το κόστος που θα επωµιστούν οι
άνθρωποι αυτοί. Θα σας πω όµως, ένα επιχείρηµα που έχει
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σχέση µε τα ταµεία, κύριε Υπουργέ, και ανέµενα από εσάς να
έχετε µια ολιστική, µια σφαιρική θεώρηση των ταµείων.

Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι –ακούστε αγαπητοί συνάδελφοι-
υπάρχει µελέτη της ΠΑΣΕΓΕΣ, η οποία, τι λέει; Λέει ότι η βιωσι-
µότητα του ΟΓΑ είναι επτά ετών. Είναι διάρκειας επτά ετών. ∆η-
λαδή, ένα ταµείο που έχει επτακόσιες εικοσιπέντε χιλιάδες
ασφαλισµένους και οκτακόσιες είκοσι εννιά χιλιάδες συνταξιού-
χους, έχει περιθώρια αντοχής επτά χρόνια. Και εσείς τί κάνετε
τώρα; Παίρνετε εξήντα χιλιάδες ασφαλισµένους από το ταµείο
αυτό και τους ρίχνετε στον ΟΑΕΕ, ελπίζοντας να αυξήσετε –αυτή
είναι η λογική- τα έσοδα του ΟΑΕΕ κατά 180.000.000 ευρώ. ∆εν
θα το επιτύχετε αυτό το πράγµα. ∆εν θα το επιτύχετε, γιατί και
δεν θα πάρετε τα χρήµατα –πρώτον- και θα καταστρέψετε τον
ΟΓΑ. Σας είπα για τη µελέτη αυτή.

Τελειώνοντας –εις αύριον τα επόµενα- θα ήθελα να ακούσετε
µια έκκληση που θα σας απευθύνω, που είναι πάρα πολύ λογική
και θα την τεκµηριώσω και µε έγγραφο, κύριε Υπουργέ. Και
κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.

Όπως ξέρετε το 2007, µε νόµο της Νέας ∆ηµοκρατίας συνε-
στήθη η νέα Ελληνική Αγροφυλακή. Κάποιοι άνθρωποι –ακούστε
αυτό σας ενδιαφέρει για το συνταξιοδοτικό που θα φέρετε- πο-
λιτικοί υπάλληλοι πήγαν σε αυτήν τη νέα Ελληνική Αγροφυλακή.
Οι άνθρωποι αυτοί ήταν ήδη δηµόσιοι υπάλληλοι και ήταν και
στην παλιά Αγροφυλακή. Τί συνέβη; Πέρασε ο χρόνος από τις
αρχές του Ιουλίου του 2007 –αν δεν κάνω λάθος- που συνεστήθη
η νέα Ελληνική Αγροφυλακή και κάποιοι εκ των ανθρώπων αυτών
συνταξιοδοτήθηκαν, βγήκαν στη σύνταξη. Πηγαίνουν οι άνθρω-
ποι αυτοί στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, στη ∆ιεύθυνση Μι-
σθών και Συντάξεων και τι τους λένε; Τους λένε ότι η υπηρεσία
που έκαναν στη νέα Ελληνική Αγροφυλακή από το 2007 µέχρι και
σήµερα, δεν θεωρείται συντάξιµος χρόνος. ∆εν θεωρείται συ-
ντάξιµος χρόνος! Και οι άνθρωποι αυτοί τρελαίνονται και λένε
«µα, είναι δυνατόν, το ίδιο το ελληνικό κράτος, η ελληνική πολι-
τεία µου έδωσε το δικαίωµα της µετατάξεως, όντας δηµόσιος
υπάλληλος µετατάχτηκα σε µια άλλη υπηρεσία και τώρα δεν µου
αναγνωρίζουν συντάξιµο χρόνο». Και τους κοροϊδεύουν –τους
κορόιδευαν οι προηγούµενοι- «ναι έχετε δίκιο, θα το κάνουµε µε
διάταξη σε συνταξιοδοτικό νοµοσχέδιο».

Θα καταθέσω και ένα έγγραφο, που τους έδωσε το Υπουργείο
Οικονοµικών, η Γενική Γραµµατεία ∆ηµοσιονοµικής Πολιτικής, το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, που λέει ότι: «Απαντώντας στο
ανωτέρω σχετικό έγγραφο σας…» κ.λπ.. Λένε οι άνθρωποι αυτοί:
«πότε επιτέλους θα περάσει η ρύθµιση αυτή σε συνταξιοδοτικό
νοµοσχέδιο, προκειµένου να αναγνωριστεί ο συντάξιµος χρόνος,
αυτός που διανύσαµε από το καλοκαίρι του 2007 και µετά µέχρι
τότε που συνταξιοδοτηθήκαµε;». Και τους λέµε: «Απαντώντας,
σας γνωρίζουµε ότι το ζήτηµα του ασφαλιστικού συνταξιοδοτι-
κού καθεστώτος του αγρονοµικού προσωπικού, θα εξετασθεί
κατά την κατάρτιση των διατάξεων συνταξιοδοτικού νοµοσχε-
δίου». Αυτό είναι από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, το
οποίο και καταθέτω να το δείτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα κύριε Υπουργέ, υπάρχει µια αδικία τεράστια. Είναι απερί-
γραπτο αυτό που συµβαίνει. Οι προηγούµενοι δεν έδωσαν λύση.
Εσείς πρέπει να δώσετε λύση, διότι είναι δίκαιο, διότι είναι
σωστό, διότι το δικαιούνται οι άνθρωποι αυτοί. Και δεν το κάνω
για ψηφοθηρικούς λόγους. ∆εν τα λέω αυτά για ψηφοθηρικούς
λόγους, αλλά εκφράζω το αίσθηµα του δικαίου, που πρέπει να
διακατέχει κάθε Έλληνα, έναντι της πολιτείας του.

Άρα λοιπόν, επειδή ξέρω τον άνθρωπο Λοβέρδο, θεωρώ ότι
θα πρυτανεύσει και σε εσάς το αίσθηµα δικαίου και οι άνθρωποι
αυτοί θα βρουν το δίκιο τους.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο –και συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε
για τον χρόνο που έχω καταχραστεί- τελειώνω, λέγοντας ότι
εµείς το καταψηφίζουµε, διότι δυστυχώς, θεωρούµε ότι τα απο-
τελέσµατα θα είναι διαφορετικά από τα επιδιωκόµενα και διότι η
τύφλωση, κύριε Ευθυµίου, υπάρχει µέσα στο ΠΑΣΟΚ και είναι
τύφλωση µονόδροµου. Βρείτε και εναλλακτικές λύσεις. Υπάρ-

χουν.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ ο

κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λυπάµαι πάρα πολύ για το επίπεδο της αντιπαράθεσης που

επέλεξε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κυβερνητικής πα-
ράταξης. Λυπάµαι πάρα πολύ.

Ποιος έχει τύφλωση, κύριε Ευθυµίου; Η Αριστερά έχει τύ-
φλωση; ∆εν βλέπετε που οδηγήσατε τον τόπο; ∆εν βλέπετε που
τον φτάσατε αυτήν την ώρα; ∆εν βλέπετε ότι έχει περιέλθει υπό
κατοχή, ότι έχει γίνει µπανανία και προτεκτοράτο; Ότι έχετε µε-
τατραπεί σε υπαλλήλους και αθύρµατα των υπαλλήλων του ∆ιε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου και των «κοµισάριων» της
Ευρωπαϊκής Ένωσης; ∆εν το βλέπετε αυτό;

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Είναι πολύ βαρύ αυτό που λέτε!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ.
Είναι βαρύ να µιλάτε για τύφλωση και να αποδίδετε τον έρηµο
τόπο στην Αριστερά. Αυτά είναι τα βαριά!

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ: Όχι και αθύρµατα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αθύρµατα έχουν καταντήσει.

Αυτήν τη στιγµή κυβερνάει τη χώρα το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο είτε το θέλετε είτε όχι. Αυτοί κυβερνάνε. Αυτοί γυρίζουν στα
Υπουργεία, κάνουν ελέγχους, δίνουν τους προσανατολισµούς
και κατευθύνουν την πορεία της χώρας µας. Την ώρα αυτή η
χώρα αυτή τελεί υπό οικονοµική κατοχή.

Αυτά τα λέτε και µονόδροµο. Μονόδροµος! ∆εν υπάρχει άλλος
δρόµος! Αυτό είναι! Ξέρετε που οδηγεί αυτός ο µονόδροµος;
Αφήνω τον κοινωνικό Μεσαίωνα και τον κοινωνικό Καιάδα, ο
οποίος επέρχεται και θα πω δυο λόγια γι’ αυτό.

Υποτίθεται, όµως, ότι ο κοινωνικός Καιάδας και ο κοινωνικός
Μεσαίωνας θα διαµορφώσουν όρους και προϋποθέσεις, ώστε σε
ευθετότερο χρόνο η χώρα οικονοµικά, τουλάχιστον, να απογει-
ωθεί. ∆ηλαδή, θα αποτρέψετε µ’ αυτό το µονόδροµο τα πολύ χει-
ρότερα.

Σας διαβεβαιώ και σηµειώστε το αυτό στα Πρακτικά γιατί έχω
πει και άλλα πράγµατα απ’ αυτό το Βήµα, δεν έχω το χρόνο να τα
αναφέρω, διότι όλα τα ξέρατε, αλλά όταν µιλάγαµε για κρίση από
αυτό το Βήµα το 2007, λοιδορούµεθα, «δεν υπάρχει κρίση πα-
γκόσµια ούτε στην Ελλάδα». Και λοιδορούµεθα όχι µόνο από τα
κυβερνητικά έδρανα τότε της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά και από
σύσσωµους τους καθηγητές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Μεγάλα ντοκτορά, πανεπιστήµια σπουδαία και τρανά. ∆εν είπαν
ούτε λέξη, αλλά µόνο ειρωνικά σχόλια, διότι θεωρούσατε ότι
βρήκατε την κότα που γένναγε τα χρυσά αυγά. ∆εν βλέπατε ότι
πάνω στην άµµο είχε χτιστεί το οικοδόµηµα είτε του εκσυγχρο-
νισµού είτε της µεταρρύθµισης.

Σας διαβεβαιώ, λοιπόν, ότι τα χειρότερα που υποτίθεται δεν
θα επιτρέψετε εισερχόµενοι κάτω από τη µπότα των πιο αντι-
δραστικών κύκλων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ∆ΝΤ έρχο-
νται και θα έρθουν πολύ πιο γρήγορα µ’ αυτό το µονόδροµο που
επικαλείσθε. Τα χειρότερα είναι ένας απερίγραπτος οικονοµικός
κατήφορος, ο οποίος τις επόµενες εβδοµάδες θα γίνει τεράστιος
εφιάλτης που µπορεί να συµπαρασύρει τα πάντα και να µη µεί-
νει τίποτα όρθιο.

Υπάρχουν εναλλακτικοί δρόµοι. Αυτήν την περίφηµη µονο-
δρόµηση, το µονόδροµο, το ακούω από τις αρχές της δεκαετίας
του 1990 στην περίφηµη νέα εποχή, η οποία ξεκίνησε. Αυτή τη
λέξη πολιτικά δεν την είχα ακούσει πριν. Και οι χειρότεροι πολι-
τικοί αντίπαλοι ήξεραν ότι υπάρχει και άλλος δρόµος. Μπορεί να
τον απέρριπταν, µπορεί να µη συµφωνούσαν, αλλά ήξεραν ότι
υπάρχει. Εσείς δεν δέχεστε ότι υπάρχει και άλλος δρόµος καν.
Θεωρείτε ότι ένας είναι ο δρόµος, αυτός. Μα, αυτό είναι ολο-
κληρωτισµός.

Βεβαίως, υπάρχει και άλλος δρόµος, ο δρόµος της αντίστα-
σης. Την έχω πει αυτήν την άλλη πορεία. Και να σας πω και κάτι;
Αυτούς τους οποίους ακολουθείτε και παρακολουθείτε, αυτοί
λένε για τον άλλο δρόµο, και είναι πιο τολµηροί στις προτάσεις
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τους από την Κυβέρνησή σας, διότι αυτοί µιλάνε κιόλας για δια-
γραφή χρεών, το οποίο δεν έχετε τολµήσει να ψελλίσετε, για
αναδιαπραγµάτευση του χρέους, ακόµα και αυτοί µιλάνε, για επι-
µήκυνση του χρόνου, ότι δεν είναι δυνατόν να εξοφληθεί πλέον
εδώ που φθάσαµε και ότι χρειάζεται άλλη πορεία και άλλη κα-
τεύθυνση. Αυτοί οι ίδιοι λένε ότι τα µέτρα, που παίρνετε θα επι-
τείνουν την ύφεση και εποµένως είναι αδιέξοδος ο δρόµος, διότι
η δηµοσιονοµική εξισορρόπηση δεν µπορεί να γίνει σε καταστά-
σεις υφεσιακού βαθέµατος της οικονοµίας.

Αυτοί τα λένε αυτά. Αυτοί, τους οποίους ακολουθείτε και πα-
ρακολουθείτε, θα σας τιµωρήσουν µε τα όπλα, τα οποία οι ίδιοι
σας επιβάλλουν, διότι είχαν αρνητικές παρενέργειες σε θέµατα
τα οποία ήδη θα έπρεπε να τα είχατε επισηµάνει και δεν µπορείτε
να τα δείτε γιατί εσείς έχετε τύφλωση αυτήν την ώρα. Την από-
λυτη τύφλωση του µονοδρόµου. ∆εν βλέπετε ότι δεν είναι η Ελ-
λάδα το πρόβληµα. Η Ελλάδα θα µπορούσε να είναι και
δυνατότητα για την Ευρώπη σήµερα. Όχι πρόβληµα, αλλά δυ-
νατότητα. Κανείς δεν το βλέπει αυτό.

Και λέω δυνατότητα, γιατί το πρόβληµα δεν είναι µόνο ελλη-
νικό, εδώ είναι στην ακραία µορφή του το πρόβληµα. Το πρό-
βληµα είναι ισπανικό, είναι πορτογαλικό, είναι ισλανδικό, είναι
γαλλικό, είναι γερµανικό. Προχθές η Γερµανία δεν µπόρεσε να
βρει τα 3.000.000.000 ευρώ. Και αυτοί οι οποίοι θα πρωτοπορή-
σουν σε νέους δρόµους για την Ευρώπη, για την ανθρωπότητα,
για την ιστορία, για την εξέλιξη από τον Καιάδα που οδηγούµα-
στε, αυτοί θα είναι που θα ανοίξουν δρόµους και στην πολιτική
και στην ιστορία. Γιατί η ανθρώπινη ιστορία είναι γεµάτη από
ανατιναγµένους µονόδροµους. Και καλώς και ευτυχώς που είναι
γεµάτη από τέτοιους.

Τώρα είναι ιστορικές στιγµές, όπου τα διλήµµατα είναι
σκληρά. Βεβαίως, δεν ισχυριζόµαστε ότι υπάρχει κανένας δρό-
µος ανθόσπαρτος. Εδώ ανατινάξατε τις γέφυρες και πρέπει να
περάσουµε απέναντι στο ποτάµι. Θα βραχούµε σίγουρα, γιατί το
ποτάµι είναι φουρτουνιασµένο. ∆εν υπάρχει αµφιβολία, όποιο
δρόµο και αν ακολουθήσεις, αλλά να υπάρχει ελπίδα, να υπάρ-
χει προοπτική, να υπάρχει αξιοπρέπεια, να µείνει κάτι από αυτήν
τη χώρα. ∆ιότι οι οικονοµικές περιπέτειες και οι οικονοµικές υπο-
δουλώσεις φέρνουν και εθνικές περιπέτειες και εθνικές υποδου-
λώσεις.

Αυτήν την ώρα εσείς είστε αµετανόητοι κυριολεκτικά. Είστε
Υπουργός Εργασίας και ως Υπουργός Εργασίας θα έπρεπε να
βγάλετε κάποια συµπεράσµατα από το τι έγινε. Τι έγινε; Γιατί
φθάσαµε σε αυτήν την κρίση όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και πα-
γκοσµίως; Από πού φθάσαµε; Από το ότι ήταν σκληρές και αγκυ-
λωµένες οι εργασιακές σχέσεις; Αυτό προκάλεσε την κρίση στις
Ηνωµένες Πολιτείες; Αυτό προκάλεσε την κρίση στας Ευρώπας;
Αυτό προκάλεσε την κρίση στην Ελλάδα; Αυτό ήταν το πρό-
βληµα; Ή το πρόβληµα ήταν η απορρύθµιση, η διάλυση του επι-
πέδου διαβίωσης και των εισοδηµάτων, τα οποία υποκαθίσταντο
όλα αυτά από ενέσεις δανειοδότησης, από δάνεια σαν και αυτά
της supreme αγοράς των Ηνωµένων Πολιτειών και δεν µπορού-
σαν να αποπληρωθούν. Αυτό γίνεται και στη χώρα µας αυτήν την
ώρα.

Εποµένως, αν θέλουµε να δούµε µία νέα προοπτική δεν πρέ-
πει να πάµε σε περαιτέρω απορρύθµιση των εργασιακών σχέ-
σεων, σε περαιτέρω διάλυσή τους, σε περαιτέρω υποβάθµιση. Αν
δεν υπάρχει εργαζόµενος, ο οποίος να αµείβεται καλά, να δου-
λεύει αξιοπρεπώς, να έχει προοπτική, δεν υπάρχει οικονοµία
από εκεί και πέρα. Όλα καταρρέουν και όλα διαλύονται. Όλες οι
κρίσεις στον καπιταλισµό ξεκίνησαν από αυτό το σηµείο. Αυτή
ήταν και παραµένει η αχίλλειος πτέρνα του. Είτε υποκατανά-
λωση είτε υπερσυσσώρευση, αυτό ήταν το πρόβληµα.

Εδώ, όµως, αντί να βγάλετε αυτό το συµπέρασµα πάτε να κα-
τακρεουργήσετε µισθούς και συντάξεις, να διαλύσετε την κοι-
νωνική ασφάλιση, να διαλύσετε τα εργασιακά δικαιώµατα και να
ανοίξετε -υποτίθεται- δρόµους διαφυγής και διεξόδου. Ε, αυτοί
οι δρόµοι θα σας οδηγήσουν σε ακόµα µεγαλύτερο πάτο. Τι κά-
νετε εδώ µ’ αυτό που φέρατε; Ό,τι χειρότερο έχει συµβεί στις ερ-
γασιακές σχέσεις τις τελευταίες δύο δεκαετίες, ερχόσαστε εδώ
να το ρυθµίσετε, να το νοµιµοποιήσετε και να το στερεώσετε.

Ανοίγετε και δρόµους άθλιους. Αυτό που κάνετε µε την εξαή-

µερη εργασία, στην ουσία καταργείτε το πενθήµερο. Αυτό κά-
νετε. Καταργείτε το πενθήµερο πλέον µε το 30%. Αυτό είναι, κύ-
ριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, το θεάρεστο έργο. Κάναµε
δύο-τρεις αιώνες καπιταλισµού, αγώνων και θυσιών όχι µόνο
στην Ελλάδα, για να φύγουµε από το δεκαεξάωρο, δωδεκάωρο,
οκτάωρο, από το επταήµερο, εξαήµερο, πενθήµερο και τώρα ξα-
ναγυρίζουµε. Φτου και από την αρχή!

Βεβαίως, υπήρχε πρόβληµα µε την εργασία του Σαββάτου,
αλλά υπήρχε η δυνατότητα του ρεπό. Τώρα, ερχόσαστε και λέτε
«όχι, θα δουλεύεις το Σάββατο και η προσαύξηση θα είναι 30%».
Ανοίξατε ένα δρόµο, λοιπόν, δεν είναι τίποτα αυτή η προσαύ-
ξηση. Καταργείτε το πενθήµερο και αύριο δεν θα υπάρχει προ-
σαύξηση. Θα γίνει από έναν άλλο, πιο ευέλικτο 15%, µετά 10%
και βλέπετε πώς πάνε όλα τα πράγµατα όταν αφορούν το κεφά-
λαιο. Κατεβαίνουν. Τελειώσαµε και µ’ αυτό. Ήδη το 30% το έχει
τελειώσει.

Αυτές είναι οι αλλαγές που επιφέρετε; Αυτό ήταν το ελληνικό
πρόβληµα σήµερα; Υπάρχει πρόβληµα αποδοτικότητας της οι-
κονοµίας, αλλά δεν είναι οι µισθοί, δεν είναι τα δικαιώµατα για
την αποδοτικότητα της οικονοµίας. Είναι κατά πόσο η εργασία
ανταποκρίνεται στους µισθούς και πρέπει να την αναβαθµίσουµε,
για να έχει καλύτερη συνεισφορά οπωσδήποτε, αλλά από εκεί
και πέρα είναι µία σειρά άλλοι παράγοντες: Επενδύσεις, οργά-
νωση, καινοτοµία, τεχνολογία, αξιοποίηση της συσσώρευσης,
έτσι ώστε να ανοίγονται δρόµοι. Αλλά, βεβαίως δεν δώσατε σε
αυτά καµµία προσοχή µέσα στη κρίση.

Έχουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο λειτουργεί απολύτως κατε-
δαφιστικά. Σας ερωτώ, τι είναι αυτές οι εταιρείες προσωρινής
απασχόλησης; Ο κ. Γιαννίτσης τις εγκαινίασε, τις έφερε. Και σας
ρωτώ, τι δουλειά έχουν οι εταιρείες προσωρινής απασχόλησης;

Έτσι καταργείτε και τον συνδικαλισµό. Καταργείτε και τα δι-
καιώµατα. Γιατί κύριοι του ΠΑΣΟΚ ένα υπενοικιαζόµενος εργα-
ζόµενος σε έµµεσο εργοδότη, που άλλος τον στέλνει και αλλού
δουλεύει, δεν θα συνδικαλιστεί ποτέ. Έτσι θα σπάµε και θα απο-
συνθέτουµε το συνδικαλισµό, όπου έχει αποµείνει. Έτσι γίνεται
η διάλυση των όποιων κατακτήσεων έχουν υπάρξει. Έχουµε ερ-
γαζόµενους που δεν ξέρουν πού είναι, από πού πληρώνονται
ποιος τους πληρώνει, πού πάνε να δουλέψουν. Και ώσπου να
πάνε να δουλέψουν, να εξοικειωθούν, έχουν φύγει. Αυτό είναι το
καινούργιο, το µοντέρνο καθεστώς; Πού πάµε; ∆ύο χιλιετίες
πίσω; Και µας το εµφανίζετε εδώ σαν απόγειο της διεξόδου από
την κρίση; Βουλιάζετε αυτήν τη χώρα στον πάτο, όπως έχει βου-
λιάξει και όλη η Ευρώπη µε αυτές τις µεθοδολογίες των κ.κ.
Τρισέ και Μπαρόζο και άλλων κυρίων που περιφέρονται και που-
λάνε έναν ευρωπαϊσµό κενό περιεχοµένου.

Και όταν κάποιος κάνει κάποια εναλλακτική πρόταση σ’ αυτήν
την ευρωπαϊκή πολιτική τον κατηγορείτε για αντιευρωπαιστή.
Ορίστε οι ευρωπαϊστές. Λες και εµείς ήρθαµε από άλλο πλανήτη
και δεν είµαστε στην Ελλάδα! ∆εν είναι η Ελλάδα η καρδιά της
Ευρώπης και πρέπει να δίνουµε εξετάσεις κάθε φορά στον κ.
Μπαρόζο και στον κ. Τρισέ και στους κυρίους του ∆ΝΤ, στους
διάφορους υπηρετίσκους οι οποίοι δεν έχουν να προσφέρουν τί-
ποτα από ένα ευρώ, το οποίο είναι κενό κάθε ουσίας και κάθε
προοπτικής. Γιατί το ευρώ που διαµορφώσανε είναι ένας µηχα-
νισµός αποκλίσεων ένας µηχανισµός κοινωνικής και εργασιακής
κατεδάφισης που δεν αντέχει σε καµµία προοπτική. Τα σπίτια οι
άνθρωποι δεν τα φτιάχνουν µόνο για τότε που θα έχει λιακάδα,
αλλά τα φτιάχνουν και για τη βροχή και για το χιόνι και για το χα-
λάζι. Αυτή η ΟΝΕ όπως την έφτιαξαν γι’ αυτό το ευρώ δεν αντέ-
χει ούτε στη βροχή ούτε στο χαλάζι ούτε στο χιόνι. Ένα αεράκι
κρισιακό έφτασε για να αρχίσει να κλονίζεται. Και όσο βαθαίνει
η κρίση αποσυντίθεται το σύµπαν. Και εσείς εδώ αντί να αντιλη-
φθείτε αυτήν την κατάσταση πάτε να βάλετε την Ελλάδα σε ένα
δρόµο καταστροφής, ο οποίος µπορεί να υποθηκεύσει τα µέλ-
λον µας για δεκαετίες.

Λυπάµαι πάρα πολύ. Τέτοιου είδους νοµοσχέδια πρέπει να τα
αποσύρετε και να ξανασκεφθείτε τις εργασιακές σχέσεις. Να κά-
νετε πρόταση, να έχετε άποψη για την Ευρώπη του αύριο και να
τολµάτε να τη βάλετε, να την παλέψετε. Υπάρχουν εναλλακτικοί
δρόµοι. Μόνο στον ολοκληρωτισµό τα πάντα είναι µονόδροµος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Τιµοσίδης έχει το
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λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ: Μετά την οµιλία του συναδέλφου που

µόλις κατήλθε από το Βήµα εγώ θέλω να θυµίσω πώς ξεκίνησε ο
Υπουργός σήµερα την οµιλία του. Είπε ότι πρωταρχικός στόχος
όλων µας, της Κυβέρνησης είναι η σωτηρία της πατρίδας και ότι
σ’ αυτόν το δρόµο σ’ αυτήν την προσπάθεια καταβάλλουµε όλοι
ό,τι µπορούµε καλύτερο και είµαστε αταλάντευτοι σ’ αυτήν την
πορεία. Όµως, επεσήµανε ότι παράλληλα υπάρχουν και ζητή-
µατα που έχουν και αυτά την αξία τους µικρά και µεγάλα. Έτσι
το σηµερινό νοµοσχέδιο ακριβώς αυτό πάει να κάνει. Παράλ-
ληλα, µε τη συνολική προσπάθεια που όλοι καταβάλλουµε, πρέ-
πει να δούµε και τα πλάγια µας και αυτό κάνουµε. Στο φόντο της
συζήτησης αυτού του νοµοσχεδίου υπάρχει µία σκληρή πραγ-
µατικότητα. Είναι η πραγµατικότητα της ελληνικής αγοράς ερ-
γασίας που από τη µια στερεί τη δυνατότητα από χιλιάδες άτοµα
που θέλουν να εργαστούν και από την άλλη θυµατοποιεί χιλιάδες
άλλους που εργάζονται. Η σκοτεινή όψη της αγοράς εργασίας
που γνωρίζουµε δεν είναι η µόνη όψη, όπως και δεν είναι η φυ-
σιολογική της λειτουργία. Είναι αποτέλεσµα πολλών παραγόντων
και κυρίως της εξασθένησης της ποιότητας του ελέγχου, της δαι-
δαλώδους µορφής της εργατικής νοµοθεσίας και των κενών που
έχουν δηµιουργηθεί σ’ αυτήν µε την πάροδο του χρόνου.

Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, αν και έχει επωµισθεί µε-
γάλο φορτίο εφαρµογής του προγράµµατος σταθερότητας και
ανάπτυξης, πραγµατοποιεί σε όλο αυτό το διάστηµα εκτενή διά-
λογο µε τους κοινοτικούς εταίρους, επιδιώκοντας την καλύτερη
δυνατή αποτύπωση των αναγκών της αγοράς. Πιστεύουµε στον
κοινωνικό διάλογο, θεωρώντας τον προϋπόθεση για την ανά-
πτυξη και όχι εµπόδιό της.

Επί τη ευκαιρία θα ήθελα να εκφράσω την ιδιαίτερη ικανοποί-
ησή µου για τις πρόσφατες δεσµεύσεις του Υπουργού στην επι-
τροπή, τόσο για την επικείµενη βελτίωση του θεσµικού πλαισίου
των ελέγχων της αγοράς εργασίας, όσο και για την προγραµµα-
τισµένη κωδικοποίηση της εργατικής νοµοθεσίας, καθώς και για
την ουσιαστική αναθεώρηση του Κώδικα Υγείας και Ασφάλειας
των εργαζοµένων που πρόσφατα κυρώσαµε στην Επιτροπή Κοι-
νωνικών Υποθέσεων. Πρόκειται για τοµές που ολοκληρώνουν την
επέµβαση – ρύθµιση στην αγορά εργασίας και προστατεύουν
τους εργαζόµενους και τον υγιή ανταγωνισµό των επιχειρήσεων.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, είναι η επιτοµή της πο-
λιτικής της Κυβέρνησής µας στις εργασιακές σχέσεις. Είναι το
εργαλείο θεσµικής κατοχύρωσης του µεγαλύτερου µέρους των
βασικών µας δεσµεύσεων. Κυρίως, είναι η δηµιουργία µιας ευ-
καιρίας θεραπείας τεράστιων στρεβλώσεων που µε τα χρόνια
έχουν επικρατήσει στην αγορά εργασίας. Ακούµε κάποιους να
αντιδρούν αφοπλιστικά. Λένε ότι δεν χρειαζόµαστε νέους νό-
µους. Και ότι αρκεί να εφαρµοστούν οι ισχύοντες. Αυτό είναι µα-
κριά από την αλήθεια, γιατί είναι ψευτοδίληµµα. Προφανώς,
πρέπει να εφαρµόζονται οι ισχύοντες νόµοι. Γι’ αυτό άλλωστε
έχουν θεσπιστεί. Αλλά χρειαζόµαστε και νέους νόµους που θα
ανταποκρίνονται στη σηµερινή πραγµατικότητα.

Για παράδειγµα, το νοµοσχέδιο που συζητάµε ορίζει για
πρώτη φορά την τηλεργασία και καθορίζει τα εργασιακά δικαιώ-
µατα του εργαζόµενου από το σπίτι. Μέχρι σήµερα αυτό δεν κα-
λυπτόταν ως νέο είδος εργασίας. Εξάλλου, η αγορά εργασίας
είναι δυναµική υπόθεση. Εξελίσσεται µε την κοινωνία, µε τον
τρόπο ζωής, µε τις ανάγκες, µε την επιστήµη, µε την τεχνολογία.
Γι’ αυτόν το λόγο κάθε προσπάθεια καθήλωσής της στο χρόνο
λέγοντας ότι η νοµοθεσία πρέπει να απαγορεύει οποιαδήποτε
άλλη µορφή απασχόλησης, εκτός από την πλήρη είναι εξ ορι-
σµού άκαιρη και καταδικασµένη να αποτύχει. Εξάλλου η θέση
µας είναι ότι θα πρέπει οπουδήποτε µπορούµε να υπάρχει η πλή-
ρης εργασία σε όλους τους εργαζόµενους. Όµως, αυτό ίσχυε
παλαιότερα όταν οι εργαζόµενοι ήταν λίγοι, κυρίως άνδρες νεώ-
τερης ηλικίας. Η οικονοµία µπορούσε να τους απασχολεί σε
πλήρη απασχόληση στην ίδια εργασία για όλο τον επαγγελµα-
τικό τους βίο και έτσι συντηρούσαν και την οικογένεια τους και
συνταξιοδοτούνταν απ’ αυτήν. Επίσης, οι ανάγκες που υπαγό-
ρευε ο τρόπος ζωής ήταν πιο περιορισµένες. Σήµερα η ρευστό-
τητα είναι µεγάλη. Ολόκληροι οι κλάδοι της οικονοµίας ακµάζουν
και παρακµάζουν ταχύτητα και οι ανάγκες για εργασία διαφορο-

ποιούνται. Η αγορά ζητά ολοένα και περισσότερους εργαζόµε-
νους µε εναλλακτικές µορφές εργασίας, µερική απασχόληση, εκ
περιτροπής απασχόληση, τηλεργασία, ώστε να µπορέσει να
ανταποκριθεί στις συνθήκες της τοπικής και της παγκόσµιας οι-
κονοµίας.

Όχι οι περισσότεροι, αλλά πάρα πολλοί εργαζόµενοι επιδιώ-
κουν ευέλικτη εργασία για να τη συνδυάσουν µε τις οικογενεια-
κές τους υποχρεώσεις, µε τις σπουδές τους, αλλά και σαν ένα
παροδικό συµπλήρωµα τους εισοδήµατός τους. Αυτό εξάλλου
είναι µία διεθνής τάση που αναπτύσσεται γοργά και στη χώρα
µας. Η άρνηση να δούµε την πραγµατικότητα και να θέσουµε
εκτός νόµου την ευέλικτη εργασία, όπως κάποιοι υποστηρίζουν,
θα ήταν επικίνδυνη εκθέτοντας πρώτα τους ίδιους τους εργαζό-
µενους σε τεράστιες πιέσεις.

Η µεγαλύτερη επιτυχία του νοµοσχεδίου σήµερα είναι ότι επε-
κτείνει τις βασικές εγγυήσεις της εργατικής νοµοθεσίας και
στους εργαζόµενους που µέχρι σήµερα ήταν παγιδευµένοι σε
µία γκρίζα ζώνη που περιλάµβανε ίσες υποχρεώσεις, αλλά όχι
και ίσα δικαιώµατα µε τους υπόλοιπους. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα οι εργαζόµενοι µε το µπλοκάκι. ∆ουλεύουν το ίδιο και πιο
σκληρά από τους τακτικούς εργαζόµενους στις ίδιες εργασίες,
αλλά αντιµετωπίζονται ως εργολάβοι. ∆ηλαδή, πληρώνουν από
την τσέπη τους την ασφάλισή τους, παίρνουν δώδεκα µισθούς
και δεν δικαιούνται άδεια, επιδόµατα, επίδοµα ανεργίας σε πε-
ρίπτωση απόλυσης ή οποιαδήποτε άλλη προστασία.

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε τίθεται η εννεάµηνη ως συ-
νεχόµενη απασχόληση στον ίδιο εργοδότη µετά την οποία η
σχέση εργασίας θεωρείται αυτοδίκαια εξαρτηµένη. Επίσης, το νο-
µοσχέδιο επιδιώκει να δηµιουργήσει ένα δίχτυ ασφάλειας και να
σταµατήσει την εκµετάλλευση των ανθρώπων και τον αθέµιτο
ανταγωνισµό των επιχειρήσεων που επένδυαν σε αυτήν και οι
οποίες θαρρείς ότι επιβραβεύονταν από αυτήν την έλλειψη κα-
νόνων. Έρχεται σε µία κρίσιµη οικονοµικά εποχή για να αποτρέ-
ψει την κατακρήµνιση των εργασιακών σχέσεων και την επικρά-
τηση της ζούγκλας.

Περιλαµβάνει µια σειρά από σηµαντικές παρεµβάσεις. Οριο-
θετεί τα πλαίσια της µερικής και της προσωρινής απασχόλησης.
Ενδυναµώνει το ρόλο του ΣΕΠΕ. Θέτει σε κοινωνικό έλεγχο τη
διαθεσιµότητα των εργαζοµένων και αποκαθιστά τη µαύρη σε-
λίδα πολιτικών που -την προηγούµενη πενταετία- είδαµε, που
έθετε σε αµφισβήτηση συλλογικές συµβάσεις, ξεκινώντας από
τους τραπεζοϋπαλλήλους.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ
και σε επιµέρους ρυθµίσεις που αύριο θα έχουµε την ευκαιρία
στην κατ’ άρθρον συζήτηση να αναφερθούµε.

Θέλω να µείνω, κύριε Υπουργέ -να µου επιτρέψετε και να
κλείσω µε αυτό- σε µια προσωπική µου εµπειρία, επειδή ανα-
φερθήκατε σε ανθρώπους που µιλούσαν για τους αναπήρους
που τους πηγαίνανε κάθε τόσο στις επιτροπές. Σήµερα από
αυτήν τη θέση, από αυτό το Βήµα µπορώ να κοιτάξω στα µάτια
τη µητέρα ενός παιδιού µε σύνδροµο Down, η οποία ακριβώς,
µου είχε παραπονεθεί πάρα πολλές φορές, γιατί κάθε τόσο το
παιδί της να πηγαίνει στην επιτροπή και να κλαίει και να οδύρε-
ται. Σήµερα, λοιπόν, µπορώ να της πω ότι η πολιτεία κάνει επιτέ-
λους το χρέος της. Γι’ αυτό νοµίζω ότι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µαζί µε όλες αυτές τις ρυθµίσεις µπορούµε να
πούµε ότι είµαστε απέναντι στους εργαζόµενους και κάνουµε
αυτό που µπορεί, σήµερα, η πατρίδα µας σε µια τόσο δύσκολη
θέση και νοµίζω ότι θα πρέπει όλοι να στηρίξουµε αυτήν την προ-
σπάθεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

Το λόγο έχει, από τον νοµό Καβάλας, ο κ. Σάββας Εµινίδης,
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.

ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, χρειάστηκε να περάσουν από την εκλογική συντριβή της
Νέας ∆ηµοκρατίας επτά µήνες, για να ακούσουµε το νυν Αρ-
χηγό της και πρώην Υπουργό της κυβέρνησης Καραµανλή να πα-
ραδέχεται ότι µας παρέδωσαν τεράστιο χρέος και έλλειµµα.
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Μετά από επτά µήνες ζήτησε την πρώτη του συγγνώµη. Χλιαρή!
Χαρακτηρίζοντας, απλώς, σφάλµατα τις εγκληµατικές πολιτικές,
που µας οδήγησαν στα πρόθυρα της χρεοκοπίας. Μια συγγνώµη
που την περίµενε ο ελληνικός λαός από τον ίδιο τον πρώην Πρω-
θυπουργό ο οποίος κρύβεται, αλλά την είπε ο Σαµαράς και, δυ-
στυχώς, την έδωσε πρώτα στους οπαδούς της Νέας
∆ηµοκρατίας, µην µπορώντας να ξεφύγει από τη λογική και τις
πρακτικές που οδήγησαν στη χειρότερη οικονοµική κατάσταση
της σύγχρονης ιστορίας µας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η επιτυχία του Προγράµµατος Σταθε-
ρότητας και Ανάπτυξης, εξαρτάται σ’ ένα µεγάλο ποσοστό από
την εφαρµογή του προγράµµατος του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης που υλοποιείται µε το σχέδιο, το συγκε-
κριµένο χρονοδιάγραµµα που έχει ανακοινώσει έγκαιρα η πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου.

Για τον περιορισµό των δαπανών και την περικοπή των αδικαι-
ολόγητων εξόδων και της σπατάλης, εφαρµόζονται πραγµατικές
τοµές σε όλο το φάσµα των εργασιακών και ασφαλιστικών θε-
µάτων. Το νοικοκύρεµα των ασφαλιστικών ταµείων, γίνεται µε τον
έλεγχο της εισφοροδιαφυγής, την αύξηση των εσόδων, τη ρύθ-
µιση των οφειλών προς αυτά, την αποδοτικότερη αξιοποίηση κι-
νητής και ακίνητης περιουσίας και, φυσικά, το κορυφαίο ζήτηµα
της επίλυσης του ασφαλιστικού. Στο νοµοσχέδιο που συζητάµε
προβλέπονται µεταξύ άλλων µέτρα για την καταπολέµηση της
εισφοροδιαφυγής, της µαύρης εργασίας, βελτιώσεις στο υπάρ-
χον νοµικό πλαίσιο των ελαστικών µορφών εργασίας και αλλα-
γές στο καθεστώς της απονοµής των συντάξεων.

Σε ένα απορρυθµισµένο εργασιακό περιβάλλον, που σε πολ-
λές περιπτώσεις θυµίζει Μεσαίωνα, έρχεται ένα νοµοσχέδιο να
εγγυηθεί -αυτό που είναι το ζητούµενο σήµερα για τους περισ-
σότερους εργαζοµένους- την εργασιακή ασφάλεια. ∆ίνονται εγ-
γυήσεις στο ιδιαίτερο θέµα των ελαστικών µορφών
απασχόλησης, που αποτελούν σήµερα το 40%, περίπου, των
νέων προσλήψεων και διασφαλίζονται τα δικαιώµατα των εργα-
ζόµενων που ξεπερνούν τις εξακόσιες πενήντα χιλιάδες. Η κύρια
απασχόληση µε µπλοκάκι στον ίδιο εργοδότη για πάνω από εννιά
µήνες συνεπάγεται µετατροπή της σύµβασης σε εξαρτηµένης
εργασίας µε πλήρη δικαιώµατα και σε επιδόµατα και σε αποζη-
µίωση απόλυσης.

Στη µερική απασχόληση εισάγεται η έννοια του συγκρίσιµου
εργαζοµένου για να υπάρχει ίση µεταχείριση των εργαζοµένων
µε µερική και πλήρη απασχόληση. Ο µερικώς απασχολούµενος
έχει προτεραιότητα για πρόσληψη µε σύµβαση πλήρους απα-
σχόλησης. Η εκ περιτροπής εργασία, δεν επιτρέπεται να υπερ-
βαίνει τους έξι µήνες, ετησίως. Στις εταιρείες προσωρινής
απασχόλησης, διασφαλίζεται η ίση µεταχείριση ενοικιαζόµενων
εργαζοµένων µε τους υπόλοιπους του ίδιου εργοδότη και η µε-
τατροπή της σύµβασης σε αορίστου χρόνου, όταν συµπληρώ-
νουνε ένα χρόνο εργασίας.

Μπαίνει τέλος στα κόλπα µε τις ακόµα και ηµερήσιες ή εβδο-
µαδιαίες συµβάσεις εργασίας, καθώς και σε περίπτωση διαδοχι-
κής απασχόλησης στον ίδιο εργοδότη. Πρέπει να µεσολαβήσουν
σαράντα πέντε ηµέρες, αλλιώς θα θεωρείται η σύµβαση εργα-
σίας ως αορίστου χρόνου. Κατοχυρώνονται δικαιώµατα εργαζο-
µένων µε τηλεργασία. Το υποχρεωτικό ελαστικό οκτάωρο
καταργείται, ενώ για τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας, θα
απαιτείται πλέον η γνώµη του οικείου σωµατείου. Ρυθµίζονται θέ-
µατα για τη διαθεσιµότητα των µισθωτών, την κατάτµηση της
άδειας, την απασχόληση πέραν του πενθηµέρου και των υπερω-
ριών. Ενισχύονται οι ελεγκτικοί µηχανισµοί, αυτοί που τόσα χρό-
νια, δυστυχώς, έχουν διαλυθεί. Οι επιθεωρητές εργασίας θα
µπορούν να επιβάλλουν διοικητικές κυρώσεις σε εργοδότες που
απασχολούν παράνοµα εργαζοµένους, κυρίως τρίτων χωρών.

Στον τοµέα της κοινωνικής ασφάλισης το σχέδιο νόµου βάζει
το πολύ µεγάλο στοίχηµα της επιτάχυνσης της απονοµής σύ-
νταξης εντός τριών µηνών. Το απαράδεκτο φαινόµενο της ανα-
µονής για σύνταξη από ένα µέχρι και δυο χρόνια δεν είναι απλά
προεκλογική δέσµευσή µας, κύριε Υπουργέ της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ, αλλά είναι και η αποκατάσταση της αξιοπρέπειας και
του σεβασµού στους συνταξιούχους.

Η Νέα ∆ηµοκρατία το εξήγγειλε πολλές φορές, αλλά αντί για

ταχύτερη απονοµή των συντάξεων, είχε να ασχοληθεί µε τη λε-
ηλασία των ασφαλιστικών ταµείων και ιδιαίτερα µε τα δοµηµένα
οµόλογα. Η επιτάχυνση των διαδικασιών αφορά και τη διαδοχική
ασφάλιση. Μπαίνει επιτέλους ένα τέλος στην ταλαιπωρία και
στον εξευτελισµό των συµπολιτών µας µε τις µόνιµες αναπηρίες,
τις ανίατες ασθένειες και την κατάργηση των περιοδικών εξετά-
σεων από τις υγειονοµικές επιτροπές όλων των ασφαλιστικών
οργανισµών για αναπηρική σύνταξη και αποκαθίσταται αυτή η
αδικία.

Με τροπολογία µπαίνει φρένο στις ανεξέλεγκτες δαπάνες
υγείας των ταµείων µε την υπερσυνταγογράφηση φαρµάκων και
εξετάσεων, τις υπερτιµολογήσεις υγειονοµικών υλικών που δη-
µιουργούσαν απώλειες 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως.

Πέρα από τις ποινικές κυρώσεις οι γιατροί θα πληρώνουν
υψηλό πρόστιµο, ενώ στους φαρµακοποιούς, τα διαγνωστικά κέ-
ντρα και στις ιδιωτικές κλινικές εκτός από τα πρόστιµα, θα επι-
βάλλεται και ποινή προσωρινής ή οριστικής διακοπής της
σύµβασης µε τα ταµεία.

Από το 2005 µέχρι το 2009, διπλασιάστηκε η δαπάνη για φαρ-
µακευτική περίθαλψη. Με τον ηλεκτρονικό έλεγχο της συνταγο-
γράφησης φαρµάκων που ξεκίνησε, θα ελέγχονται τεσσεράµισι
εκατοµµύρια συνταγές το µήνα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο ενσωµατώνει το
σύνολο των δεσµεύσεων που ανέλαβε το Υπουργείο Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, κατά τις προγραµµατικές του δηλώ-
σεις, µε τον Υπουργό, εδώ, για τους εργαζοµένους µε ευέλικτες
µορφές απασχόλησης και ταχύτερη απονοµή συντάξεων. Η δη-
µιουργία του κοινωνικού κράτους, που θα διασφαλίσει τα δικαι-
ώµατα του εργαζόµενου και του συνταξιούχου, δίνοντας ίσες
ευκαιρίες για όλους, είναι απαραίτητη προϋπόθεση για να αι-
σθάνεται ο πολίτης σιγουριά και ασφάλεια και για να υπάρχει η
πολυπόθητη ανάπτυξη. Ο δρόµος της ανάπτυξης είναι η διέξο-
δος από την επιτήρηση και την κηδεµονία που όλοι οι Έλληνες,
γνωρίζουν, ποιοι µας έβαλαν.

Και τελειώνοντας θα ήθελα να πω µια κουβέντα για την αρι-
στερά. Τα εργασιακά κεκτηµένα του σήµερα, που εσείς σήµερα
υπερασπίζεστε, είναι αυτά που είχαν ψηφίσει οι κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ τη δεκαετία του ’80 και τότε τα είχατε καταψηφίσει.

Σας καλώ, λοιπόν, όλους να ψηφίσουµε µαζί αυτό το νοµο-
σχέδιο που εξασφαλίζει δικαιώµατα σε εργαζοµένους, τα οποία
ίσως µετά από κάποια χρόνια θα αγωνίζεστε για να µην καταρ-
γηθούν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Μαρία Θεοχάρη.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, οι ευέλικτες σχέσεις εργασίας δεν αποτελούν κάτι το και-
νούργιο, ούτε βεβαίως πρωτοτυπία της χώρας µας.

Σε όλη την Ευρώπη το καθεστώς των συµβάσεων έργου, ορι-
σµένου χρόνου ή µερικής απασχόλησης, η δυνατότητα τηλερ-
γασίας, η εργασία µετά από κλήση ή ο συνδυασµός των
παραπάνω αποτελεί πραγµατικότητα και µάλιστα σε πολύ µεγα-
λύτερο ποσοστό διείσδυσης από ό,τι εδώ.

∆υστυχώς, ο παραδοσιακός τύπος σύµβασης εργασίας αορί-
στου χρόνου και πλήρους απασχόλησης µε σταθερό ωράριο και
µισθό, δεν είναι πια ο κυρίαρχος. Είναι µια κατάσταση που επι-
βάλλεται από τις συνθήκες, ειδικά τη στιγµή που εργοδότες και
εργαζόµενοι αντιµετωπίζουν την απειλή της αυξηµένης ανεργίας,
της αβεβαιότητας, της ύφεσης στην αγορά.

Το να θεωρεί κανείς ότι ένα τέτοιο διεθνές ρεύµα, µια πρα-
κτική που έχει υιοθετηθεί από κράτη πιο πλούσια, πιο ισχυρά από
την Ελλάδα, µπορούµε στη χώρα µας να την αγνοήσουµε ή να
την καταργήσουµε, είναι τουλάχιστον αφελές.

Αυτό που µπορούµε και έχουµε καθήκον να πράξουµε είναι να
θεσµοθετήσουµε ένα πλαίσιο που θα εξασφαλίζει σε όσο το δυ-
νατόν µεγαλύτερο βαθµό ότι αυτές οι εναλλακτικές µορφές ερ-
γασίας και εργασιακών σχέσεων δεν θα συνοδεύονται από
αυξηµένη ανασφάλεια στους εργαζόµενους και αθέµιτο συνα-
γωνισµό µεταξύ των εργοδοτών.
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Οι προσπάθειες που έγιναν ως τώρα προκειµένου να εναρµο-
νιστούµε µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες δεν στάθηκαν αρκετές για
να αντιµετωπίσουν τις νέες µορφές απασχόλησης. Και σε πολλές
περιπτώσεις µάλιστα οι εγγυήσεις που δόθηκαν καταστρατη-
γούνται στην πράξη µε αποτέλεσµα την καταπάτηση στοιχειω-
δών εργασιακών δικαιωµάτων που έχουν κατακτηθεί µε πολύ
κόπο, όπως η καταβολή του νόµιµου µισθού ή η τήρηση του ωρα-
ρίου.

Είναι προφανής, λοιπόν, και επιτακτική η ανάγκη τροποποίη-
σης του νοµοθετικού πλαισίου που ρυθµίζει αυτές τις µορφές
εργασίας. Στόχος µας δεν είναι να υποκαταστήσουµε την παρα-
δοσιακή µορφή πλήρους απασχόλησης µε ευέλικτες σχέσεις,
αντιθέτως µε τις διατάξεις που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέ-
διο που συζητάµε σήµερα, οι εργαζόµενοι µε ευέλικτες σχέσεις
εργασίας διευκολύνονται στη διεκδίκηση των δικαιωµάτων τους
που συχνά καταπατούνται, αλλά ακόµη πιο µόνιµων εργασιακών
καθεστώτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκοπός του νοµοσχεδίου είναι
να παράσχει τις απαραίτητες εγγυήσεις σε περιπτώσεις όπου οι
προηγούµενες ρυθµίσεις δηµιουργούσαν κλίµα ανασφάλειας.
Είναι η θέσπιση µέτρων προκειµένου να διασφαλίζονται τα ερ-
γασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα των εργαζοµένων. Είναι η
διατήρηση της ευελιξίας στην αγορά εργασίας µε στόχο τόσο τη
διαφύλαξη των υφιστάµενων θέσεων εργασίας όσο και την ενί-
σχυση της ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας και της αγοράς.

Με το νοµοσχέδιο εισάγονται οι ορισµοί του εργαζόµενου µε-
ρικής απασχόλησης και του συγκρίσιµου εργαζόµενου µε πλήρη
απασχόληση και διατηρούνται και διευρύνονται οι προστατευτι-
κές διατάξεις υπέρ των πρώτων, δίνοντάς τους το δικαίωµα να
λαµβάνουν προσαυξηµένη αµοιβή σε περίπτωση που τους ζητη-
θεί να παρέχουν επιπλέον εργασία, αλλά και να αρνηθούν να την
παρέχουν αν αυτό γίνεται συστηµατικά.

Το νοµοσχέδιο εισάγει τεκµήριο υπέρ της µισθωτής εργασίας.
Τώρα πέραν της έγγραφης συµφωνίας πρέπει να συνεκτιµηθούν
και άλλα στοιχεία για να χαρακτηριστεί µία σύµβαση εργασίας
ως εξαρτηµένη, ενώ το βάρος της απόδειξης το φέρει πλέον ο
εργοδότης. ∆ίνεται στον πλήρως εργαζόµενο το δικαίωµα να ζη-
τήσει τη µετατροπή της σύµβασής του από πλήρη σε µερική
απασχόληση, αλλά και να επανέλθει σε πλήρη απασχόληση όταν
εκείνος το επιθυµεί.

Επιπλέον και µε τις νέες ρυθµίσεις διαµορφώνεται το νοµικό
πλαίσιο βάσει του οποίου οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας θα
αποτελούν το µέσο για να εφαρµοστεί η διευθέτηση του χρόνου
εργασίας σε µια επιχείρηση. Τροποποιούνται οι υφιστάµενες
ρυθµίσεις περί κατάτµησης αδείας, προκειµένου να προσαρµο-
στούν στις σύγχρονες ανάγκες των εργαζοµένων.

Το νοµοσχέδιο φέρει καινοτοµίες και στο πλαίσιο που διέπει
την τηλεργασία, κατοχυρώνοντας τα δικαιώµατα των εργαζοµέ-
νων, αλλά και τα συνδικαλιστικά τους δικαιώµατα. Στο νοµοσχέ-
διο, όµως, περιλαµβάνονται και άλλες διατάξεις που ως στόχο
έχουν την εξασφάλιση των απαραίτητων εγγυήσεων για τους ερ-
γαζόµενους. Ρυθµίζονται διοικητικές διευθετήσεις που αποτε-
λούν προϋπόθεση για την ταχύτητα στην απονοµή της σύνταξης.
∆ιευκολύνεται η λειτουργία του Σώµατος Επιθεώρησης Εργα-
σίας και των φορέων κοινωνικής ασφάλισης, αλλά και η καταπο-
λέµηση της γραφειοκρατίας µε παράλληλη βελτίωση των
ελέγχων.

Τέλος, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει τροπολογίες που αφορούν
θέµατα του Υπουργείου Υγείας, όπως παραδείγµατος χάριν για
τη διεξαγωγή ηλεκτρονικών διαγωνισµών σε κεντρικό επίπεδο
για τις προµήθειες των νοσοκοµείων και για διάφορα θέµατα λει-
τουργίας των ιδιωτικών κλινικών και τους ιδιωτικούς φορείς πα-
ροχής πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το θέµα της εργασιακής ασφά-
λειας σε µια τόσο ρευστή περίοδο είναι ιδιαίτερα σηµαντικό αλλά
και πολυσύνθετο. Οι µορφές ευέλικτης εργασίας αποτελούν κα-
ταφύγιο για νέους και ανέργους. Καθήκον µας είναι να αφου-
γκραζόµαστε τις ανάγκες τους, να καταγράφουµε τις
στρεβλώσεις στην αγορά, να θέτουµε το θέµα σε δηµόσια δια-
βούλευση και να λαµβάνουµε υπ’ όψιν τις θέσεις των αρµόδιων
φορέων. Και αυτό ακριβώς πράξαµε.

Το νοµοσχέδιο που καλούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα είναι
το αποτέλεσµα µιας πολύµηνης προσπάθειας της Κυβέρνησης
να δώσει ρεαλιστική λύση στα προβλήµατα που έχουν ανακύψει
στον τοµέα των ευέλικτων µορφών εργασίας. Και είναι καθήκον
όλων µας να το υπερψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εµείς ευχαριστούµε
την κ. Θεοχάρη.

Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Μιλένα Αποστολάκη.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συ-

ζήτηση του νοµοσχεδίου για τις εγγυήσεις κατά της εργασιακής
ανασφάλειας γίνεται σε µία περίοδο εξαιρετικά κρίσιµη για την
οικονοµία και το µέλλον της χώρας.

Ο εκτροχιασµός των δηµοσιονοµικών µεγεθών απαιτεί σήµερα
συγχρόνως και παραλλήλως το νοικοκύρεµα των δηµοσίων οι-
κονοµικών, την περιστολή των δαπανών, αλλά απαιτεί ταυτό-
χρονα και την αναδιάταξη του παραγωγικού µοντέλου της
χώρας. Ένα νέο αναπτυξιακό πλαίσιο που θα δώσει στη χώρα
δυνατότητες, θα απελευθερώσει δυνάµεις της παραγωγής και
θα διαµορφώσει τις συνθήκες για την παραγωγή εθνικού πλού-
του για την αύξηση του ΑΕΠ.

Όλα αυτά αντιλαµβανόµαστε ότι εξαρτώνται άµεσα από τις
συνθήκες στις οποίες αναπτύσσονται και λειτουργούν οι εργα-
σιακές σχέσεις λαµβάνοντας υπ’όψιν τις ανάγκες όλων των απα-
ραίτητων παραγόντων για την παραγωγή εθνικού πλούτου,
δηλαδή, της εργασίας και του κεφαλαίου.

Πολύ πριν τη σηµερινή κρίση έχει ξεκινήσει η συζήτηση για την
αναγκαιότητα ευέλικτων µορφών εργασίας σε µια προσπάθεια
συγκερασµού δύο παράλληλων στόχων της Ευρώπης, ενός κλα-
σικού παραδοσιακού αυτού, δηλαδή, της κοινωνικής συνοχής και
ενός έσχατου στόχου αυτού της ανταγωνιστικότητας. Είναι ένας
στόχος, που όσο και αν σε µερικούς φαίνεται οξύµωρο, υπηρε-
τεί σε ένα βαθµό την κοινωνική συνοχή.

Η µέχρι σήµερα εµπειρία έχει δείξει ότι η ευελιξία στην αγορά
εργασίας δεν αποτελεί, όµως, πανάκεια για την οικονοµική ανά-
πτυξη και τη δηµιουργία νέων θέσεων απασχόλησης. Η αποτε-
λεσµατικότητα του µέτρου, θα έλεγα, ότι αµφισβητείται ιδιαίτερα
σε περιόδους σαν αυτήν που διανύουµε. Και ας µην ξεχνάµε ότι
οι ευέλικτες µορφές εργασίας σε χώρες όπως η Ιρλανδία, δεν
µπόρεσαν να αποτρέψουν την κρίση.

Επιπλέον όταν η ευελιξία δεν υπάγεται κάτω από ένα αυστηρό
πλαίσιο τότε όχι µόνο δεν προωθεί την ανταγωνιστικότητα, αλλά
δηµιουργεί στρεβλώσεις και ευνοεί τον αθέµιτο ανταγωνισµό µε-
ταξύ των επιχειρήσεων.

Η θεσµικά, λοιπόν, κατοχυρωµένη ισορροπία ανάµεσα σε αυ-
τούς τους δύο στόχους, στο στόχο της κοινωνικής συνοχής και
στο στόχο της ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας, είναι ένα ζη-
τούµενο µε προοδευτικό και αναπτυξιακό προσανατολισµό. Και
πρέπει κατά την άποψή µου να επικαιροποείται και να διασφαλί-
ζεται συνεχώς.

Σ’ αυτό το πλαίσιο, η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία του
Υπουργείου Εργασίας, είναι µία αναγκαία νοµοθετική πρωτο-
βουλία. Τα ποσοστά της ευέλικτης εργασίας στην Ελλάδα µπο-
ρεί να βρίσκονται σε χαµηλότερα επίπεδα απ’ ότι σε άλλες
ευρωπαϊκές χώρες, όµως η αύξηση τους την τελευταία πενταε-
τία µέσα από την πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας που βύθισε σε
γενικευµένη ανασφάλεια ευρύτατα τµήµατα της ελληνικής κοι-
νωνίας, είχε σαν αποτέλεσµα τη ραγδαία εξάπλωση αυτού του
φαινοµένου. Έχουµε τριακόσιες χιλιάδες προσωρινά απασχο-
λούµενους, διακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες µερικά απασχολού-
µενους και από το 2002 µέχρι σήµερα, η αύξηση ξεπέρασε το
50%.

Αν λάβουµε υπ’όψιν ότι η χώρα παρουσιάζει τον υψηλότερο
βαθµό παράνοµης ευελιξίας στην Ευρώπη καθ’ ότι, σύµφωνα µε
εκτιµήσεις του ΣΕΠΕ, τα ποσοστά των ανασφάλιστων κυµαίνο-
νται µεταξύ 20%-22%, µπορούµε εύκολα να αντιληφθούµε πόσοι
συµπολίτες µας ζουν σήµερα στη χώρα σε καθεστώς ανασφά-
λειας και αβεβαιότητας, από την ποιότητα εργασίας, το ύψος του
µισθού, την καταβολή δεδουλευµένων, τη χορήγηση αδειών, την
αδυναµία άσκησης συλλογικών δικαιωµάτων στον ίδιο βαθµό µε
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τους υπόλοιπους εργαζόµενους.
Η κατάσταση απειλεί σήµερα το βαθµό της κοινωνικής συνο-

χής, οδηγεί στον κατακερµατισµό της αγοράς εργασίας, στη διά-
σπαση των εργαζοµένων σε δύο κατηγορίες, σ’ αυτούς που είναι
εντός και εκτός των προνοµίων, στους αποκλεισµένους από
αυτά, που αφορούν κυρίως τις ευπαθείς οµάδες, που είναι οι γυ-
ναίκες, οι νέοι, οι ανειδίκευτοι και οι µετανάστες.

Είναι χαρακτηριστικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι στη
χώρα µας το 10% των γυναικών εργάζεται υπό καθεστώς µερικής
απασχόλησης, έναντι µόλις 3% που είναι το ποσοστό για τους
άνδρες και ότι η παρουσία των γυναικών στις θέσεις προσωρινής
απασχόλησης φτάνει το 56%, χωρίς αυτό να είναι αποτέλεσµα
της δικής τους εκούσιας βούλησης.

Προεκλογικά, είχαµε µιλήσει για την ανάγκη αντιµετώπισης
αυτού του εργασιακού µεσαίωνα. Και είναι σηµαντικό ότι σή-
µερα, µέσα σ’ αυτές τις δύσκολες συνθήκες, το Υπουργείο Ερ-
γασίας έρχεται να υλοποιήσει αυτές τις δεσµεύσεις, µέσα σε µια
αδήριτη πραγµατικότητα που περιορίζει –είναι η αλήθεια – τις
δυνατότητες υλοποίησης αυτού του ρυθµιστικού πλαισίου, αλλά
που οπωσδήποτε δίνουν ένα δείγµα γραφής, ένα δείγµα συνέ-
πειας.

Στόχος του νοµοσχεδίου είναι η οριοθέτηση και η αυστηρο-
ποίηση των όρων κάτω από τους οποίους η προσφυγή στις ευέ-
λικτες µορφές εργασίας επιτρέπεται, η διασφάλιση της ίσης
µεταχείρισης της συγκεκριµένης κατηγορίας των εργαζοµένων,
η επιδίωξη να περιορίσουµε τον αθέµιτο ανταγωνισµό µεταξύ
των επιχειρήσεων ως αποτέλεσµα της στρεβλής χρησιµοποίη-
σης των νέων µορφών απασχόλησης.

Είναι πολύ σηµαντική η ρύθµιση για τα «µπλοκάκια», η de jure,
δηλαδή, αντιστροφή του βάρους απόδειξης, καθώς µετά την πά-
ροδο του εννεαµήνου, το βάρος απόδειξης βαραίνει πλέον τον
εργοδότη, καθώς έχουµε µια αυτόµατη µετατροπή της σύµβα-
σης σε σύµβαση αορίστου χρόνου κι είναι ακόµη πιο σηµαντικό
αν σκεφτούµε ότι, σύµφωνα µε τη ΓΕΣΕΕ και τα στοιχεία που
δίνει το 2008, οι εργαζόµενοι µε «µπλοκάκια» πρέπει να ξεπερ-
νούν τις διακόσιες πενήντα χιλιάδες στη χώρα µας.

Είναι πολύ σηµαντική η ρύθµιση που αφορά το χώρο των εται-
ρειών προσωρινής απασχόλησης, που απασχολούν κυρίως και
πάλι γυναίκες και µετανάστες και στις οποίες επικρατούν, στις
περισσότερες από αυτές, πραγµατικά συνθήκες εργασιακού µε-
σαίωνα. Η ενοικίαση των εργαζοµένων -που είναι ένας άθλιος
όρος, αλλά είναι ένας όρος, ο οποίος έχει επικρατήσει- αποτελεί
µία εξαιρετικά στρεβλή µορφή ευελιξίας που µέχρι σήµερα δεν
υπήρχε κανένας περιορισµός και σήµερα µε το προτεινόµενο νο-
µοσχέδιο υπάρχουν όρια σε σχέση µε τις δυνατότητες χρησιµο-
ποίησης αυτής της µορφής εργασίας, αλλά και διασφαλίσεις
των εργαζοµένων, σε σχέση µε τους υπόλοιπους εργαζόµενους,
όχι µόνο στους µισθολογικούς όρους, αλλά και στο σύνολο των
όρων εργασίας.

Είναι καίρια η προσθήκη που γίνεται στο θεσµό της διαθεσι-
µότητας, µια που η διαβούλευση έρχεται και πάλι να θωρακίσει
τους εργαζόµενους, να τους δώσει τη δυνατότητα προειδοποίη-
σης. Είναι µείζονος σηµασίας και έχει πολύ µεγάλη αξία η συνέ-
πεια που επιδεικνύει η ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας σε
σχέση µε µία δέσµευσή της σε ό,τι αφορά τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες και το ότι έχουµε µία ακύρωση πλέον µιας διαδικασίας,
ακραία εξευτελιστικής, ακραίας ταλαιπωρίας για χιλιάδες συ-
µπολίτες µας που κάθε χρόνο υπέκειντο σε µία απίστευτη ταλαι-
πωρία µε το να βεβαιώνουν αναπηρίες τους και που τώρα πια
απαλλάσσονται από αυτήν την ταλαιπωρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πολύ σηµαντικές οι ρυθµίσεις για την τηλεργασία. Είναι

σηµαντική η κάλυψη του νοµοθετικού κενού που υπήρχε για την
εργασία την έκτη ηµέρα της εβδοµάδας, κατά παράβαση του
πενθήµερου. Είναι οι συνθήκες τέτοιες που µετέτρεψαν την αρ-
χική πρόβλεψη του Υπουργείου Εργασίας από το 100% στο ση-
µερινό ποσοστό του 30%. Οµολογώ ότι ήταν µία δυσάρεστη
έκπληξη. Νοµίζω ότι ήταν µία δυσάρεστη έκπληξη για όλους
τους συναδέλφους. Είµαι βέβαιη, όµως, παρακολουθώντας τον

Υπουργό Εργασίας στην αρµόδια Επιτροπή ότι είναι µία επιλογή
αναγκαστική, που εντάσσεται στη συνολική σήµερα κατάσταση
επιτήρησης, στην οποία βρίσκεται η χώρα µας, χωρίς να ευθύ-
νεται η παρούσα Κυβέρνηση.

Κλείνοντας, οι σηµερινές ρυθµίσεις είναι ρυθµίσεις αναγκαίες,
ρυθµίσεις συνέπειας, συνιστούν ένα πρώτο βήµα. Θέλω, όµως,
να τελειώσω λέγοντας ότι το επόµενο βήµα έχει να κάνει µε τους
περίφηµους ελεγκτικούς µηχανισµούς του κράτους, κύριε
Υπουργέ. Θωρακίστε το Σώµα Επιθεωρητών Εργασίας για να µην
έχουµε και πάλι ένα κενό γράµµα κι ένα αδειανό πουκάµισο, για
να µη λέµε για άλλη µια φορά στην Ελλάδα ότι χρειάζεται µόνο
ένας νόµος, ο νόµος εκείνος που θα υποχρεώνει την εφαρµογή
των νόµων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Μάριος Σαλµάς, Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας, έχει
το λόγο.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητούµε σήµερα ένα σχέδιο νόµου, το οποίο περιλαµβάνει

πάρα πολλές διατάξεις για θέµατα που αφορούν και το Υπουρ-
γείο Υγείας και συνυπογράφονται και από τον Υπουργό, τον κ.
Λοβέρδο.

Κύριε Υπουργέ, επειδή πραγµατικά σας εκτιµώ, πρέπει να σας
πω, όµως, ότι η αποτελεσµατικότητα µέχρι αυτήν τη στιγµή στο
κοµµάτι της υγείας των ασφαλιστικών ταµείων, του κλάδου πε-
ρίθαλψης, δεν έχει αποδώσει. Η αποδοτικότητα είναι χαµηλή.

Γιατί το λέω αυτό; Μιας και το νοµοσχέδιο «ακουµπά» θέµατα
φαρµάκου και επειδή είναι επίκαιρο σήµερα το θέµα, σας θυµίζω
ότι η φαρµακευτική δαπάνη –όπως και εσείς δηλώσατε- δεν χα-
λιναγωγήθηκε το πρώτο τρίµηνο του 2010.

Η φαρµακευτική δαπάνη καθορίζεται από τρεις παράγοντες,
την τιµή, τον όγκο συνταγογράφησης και την αποζηµίωση από
τα ασφαλιστικά ταµεία. Στο pricing, στην τιµή, στις 19 Νοεµ-
βρίου, τρεις Υπουργοί, µαζί µε την κ. Κατσέλη και την κ. Ξενο-
γιαννακοπούλου, είπατε ότι θα παίρνει την τιµή το φάρµακο µε
βάση τις τρεις φθηνότερες τιµές της Ευρωπαϊκής Ένωσης των
είκοσι έξι. Τον Γενάρη έρχεται η κ. Κατσέλη και λέει ότι το φάρ-
µακο θα παίρνει τιµή µε βάση τις τρεις φθηνότερες χώρες της
Ευρωζώνης. Βγήκε σε όλα τα κανάλια εκείνο το βράδυ. Είπε ότι
θα εξοικονοµήσουµε 1.000.000.000 ευρώ από αυτό που κάνουµε.
Το έφερε στη Βουλή ως τροπολογία, αντέδρασαν οι Βουλευτές,
το πήρε πίσω. Φέρνει ξανά τροπολογία. Το φάρµακο θα παίρνει
τιµή µε βάση τις τρεις φθηνότερες της Ευρωπαϊκής Ένωσης των
είκοσι δύο χωρών. Την ίδια ώρα έλεγε ότι έχουµε το καλύτερο
Παρατηρητήριο αυτήν τη στιγµή που φτιάξαµε στην Ευρώπη. Σή-
µερα -ίσως να µην το ξέρετε, να µην προλάβατε γιατί είναι και-
νούργιο δελτίο Τύπου, σας το δίνω, είναι από το Υπουργείο
Ανάπτυξης- δηλώνει αδυναµία να εφαρµόσει αυτήν τη ρύθµιση
της τιµολόγησης και δίνει µία οριζόντια µείωση ανάλογα µε το
πόσο κοστίζει κάθε φάρµακο. Μεταβατική αγορανοµική διάταξη.

Αυτά, κύριε Υπουργέ, δεν γίνονται σε καµµία χώρα στον
κόσµο, µε οποιαδήποτε κυβέρνηση. Και να σας πω γιατί το πλη-
ρώνετε εσείς. Το πληρώνετε εσείς γιατί εσείς έχετε την αποζη-
µίωση του φαρµάκου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Σαλµάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε τώρα στον όγκο συνταγογράφησης. Εφαρµόσατε πιλο-
τικά και από 1ης Μαΐου το µηχανογραφικό έλεγχο των συνταγών
που ξεκίνησε από την προηγούµενη Κυβέρνηση, προσδοκώντας
µε το φόβο, γιατί η αλήθεια είναι ότι το σκανάρισµα εκατοντά-
δων εκατοµµυρίων συνταγών δεν µπορεί να σας οδηγήσει σε
καµµία αξιολόγηση.

Και όσον αφορά την ηλεκτρονική συνταγογράφηση, η οποία
θα µπορούσε να αποδώσει, έχουν παγώσει όλα τα υποέργα που
είχαν ξεκινήσει και από τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Τώρα στην τρίτη παράµετρο που καθορίζεται στη φαρµακευ-
τική δαπάνη και στη δηµόσια αποζηµίωση, υπάρχουν διάφοροι
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τρόποι είτε το repay είτε η λίστα. Μπήκε η λίστα, η οποία ακόµη
δεν απέδωσε. Φέρατε τα κριτήρια, τα οποία ούτε η επιτροπή που
θα τα καθορίσει και θα τα αξιολογήσει υπάρχει. Άρα, λοιπόν, δεν
έχει εφαρµοστεί στην πράξη µέχρι σήµερα, ούτε η λίστα.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι καµµία παράµετρο της φαρµα-
κευτικής δαπάνης δεν µπορέσατε µέχρι σήµερα να ελέγξετε και
γι’ αυτό θα συνεχίσει να αυξάνεται η φαρµακευτική δαπάνη. Γιατί
ειδικά στην εφαρµογή της λίστας θα δείτε ότι δεν βάλατε τα
σωστά κριτήρια και σας το είπαµε αυτό και το λέµε µε καλή διά-
θεση για να το ακούσετε.

Άρα, σήµερα το φάρµακο πληρώνεται επειδή δεν βγάλατε
καµµία αγορανοµική διάταξη. Πραγµατικά αν δεν είχατε κάνει τί-
ποτα, αν βγάζατε ό,τι έλεγε ο νόµος, µια αγορανοµική διάταξη το
Φλεβάρη, τότε περίπου στα χίλια φάρµακα θα είχαν µειωθεί.
Αλλά δεν κάνατε τίποτα, καµµία τροπολογία. Τώρα λοιπόν δεν
έχει βγει καµµία αγορανοµική διάταξη.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): ∆ηλαδή αν κάναµε µια οριζόντια µείωση το Φλε-
βάρη για όλα τα φάρµακα;

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Όχι, λέω το εξής, όχι οριζόντια. Ο νόµος
λέει ότι το Φλεβάρη πρέπει να βγει αγορανοµική διάταξη για τις
τιµές.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Αν έβγαιναν λοιπόν…

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Αν έβγαιναν, λοιπόν, χίλια φάρµακα θα
έπαιρναν µια ανακοστολόγηση προς τα κάτω. ∆ηλαδή σήµερα
θα είχαµε κερδίσει από τα χίλια φάρµακα….

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Τα χίλια συνηθέστερα;

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ακριβώς. Τα χίλια φάρµακα, λοιπόν, θα
ήταν σήµερα φθηνότερα, αν δεν είχατε κάνει τίποτα. Τώρα, λοι-
πόν, και µε όλα αυτά που κάνατε δεν έχει µειωθεί καθόλου κα-
νένα φάρµακο, ούτε η αποζηµίωση των ασφαλιστικών ταµείων.

Και επειδή το έχετε σαν άρθρο µέσα στο σχέδιο νόµου, πρέ-
πει να σας πω, κύριε Υπουργέ, λέτε για τις ιδιωτικές κλινικές.
Λέτε ότι, πρέπει να κερδίζουν στη χονδρική τιµή 16%. Να το δε-
χθούµε. Αλλά σας παρακαλούµε πάρα πολύ µη δώσετε καµµία
παράταση σ’ αυτό το θέµα για τον απλούστατο λόγο ότι όταν
είναι το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο στα γραφεία σας κάθε
µέρα, όταν κυνηγάτε να µειώσετε τη φαρµακευτική δαπάνη, δεν
µπορεί σήµερα που µιλάµε, να αγοράζεται το φάρµακο από τις
ιδιωτικές κλινικές στα ταµεία σας, 35% πάνω στη χονδρική.

Γιατί πρέπει να δώσετε και τρεις µήνες παράταση στις ιδιωτι-
κές κλινικές; Έχετε αυτά τα περιθώρια όταν θέλετε να νοικοκυ-
ρέψετε τα οικονοµικά των ταµείων;

Πρέπει να πω και κάτι άλλο. Βλέπω, επειδή ακριβώς δεν υπάρ-
χει στρατηγική -κύριε Υπουργέ, δώστε λίγο έµφαση σ’ αυτό-
λέτε, σε ένα συγκεκριµένο άρθρο, νοµίζω στο 33, ότι θα τιµωρή-
σουµε τους γιατρούς ή τους φαρµακοποιούς που δεν τηρούν
αυτά που λέει ο νόµος και σωστά κάνετε και αυξάνετε τις τιµω-
ρίες. Όµως, σε κάποιο σηµείο λέτε ότι, θα τους απαγορεύσουµε
να συµβάλλονται ξανά µε τα ταµεία. Τι σηµαίνει αυτό, κύριε
Υπουργέ; Σηµαίνει ότι, την ώρα που λέτε ότι ο κλάδος υγείας των
ασφαλιστικών ταµείων θα πάει στο Υπουργείο Υγείας, πώς θα
υπάρχουν ασφαλιστικά ταµεία, θα συνεχίσετε να κάνετε συµβά-
σεις πάλι µε τους γιατρούς; Αφού περιγράψατε ότι ο κλάδος πε-
ρίθαλψης πάει στο Υπουργείο Υγείας. Άρα, ποιες συµβάσεις θα
κάνουν τα ασφαλιστικά ταµεία; ∆εν το έχετε περιγράψει ακόµα
αυτό το µοντέλο και πρέπει να το κάνετε για να µπορέσετε να
προχωρήσετε.

Τώρα στο θέµα των προµηθειών. Το Υπουργείο Υγείας µε απα-
ράδεκτο τρόπο, θέλει µε δέκα γραµµές να αλλάξει το περίφηµο
πρόγραµµα και τον τρόπο προµηθειών των νοσοκοµείων που
είναι ύψους 5,5 δισεκατοµµυρίων δραχµών συνολικά. Για ένα
τόσο σοβαρό θέµα, απαξίωσε την Επιτροπή Προµηθειών για έξι
µήνες, που όταν παραιτήθηκαν τον Οκτώβριο και τα εννιά µέλη
του διοικητικού συµβουλίου, έφτασε 15 Μάρτη για να ανανεώ-
σει το διοικητικό συµβούλιο της Επιτροπής Προµηθειών, ενώ όλα
τα προηγούµενα χρόνια όταν την ψηφίσαµε, λέγατε ότι θα την
καταργήσετε…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Και ορίζοντας τα νέα µέλη του διοικητικού συµβουλίου, φέρ-

νετε τώρα και νόµο που λέει ότι θα γίνονται από την Επιτροπή
Προµηθειών οι προµήθειες, θα µπορούν όµως και από τις υγειο-
νοµικές περιφέρειες, τις οποίες στον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» -διορθώστε
µε αν κάνω λάθος- λέτε ότι θα τις πάτε στους περιφερειάρχες
αλλά θα µπορούν και τα νοσοκοµεία να κάνουν διαγωνισµούς για
προµήθειες.

Με ποιον τρόπο; Για όπου υπάρχουν ενιαίες προδιαγραφές και
όπου υπάρχει υψηλό κόστος. Και ποιο είναι το υψηλό κόστος,
και ποια υλικά έχουν ενιαίες προδιαγραφές; Και βάλτε κάποιον,
οποιονδήποτε υπάλληλο, διοικητικό, να αποφασίσει ποιος θα
κάνει και ποια προµήθεια. Είναι ένα πολύπλοκο σύστηµα που δεν
θα λειτουργήσει.

Και κάτι τελευταίο, κύριε Υπουργέ, που σας αφορά απόλυτα.
Ήρθε η κυρία Υπουργός Υγείας και έφερε µια τροπολογία που
αφορά, το πώς θα είναι η µετοχική σύνθεση των διαγνωστικών
κέντρων.

Βεβαίως, της κυρίας Υπουργού Υγείας δεν της κοστίζει τίποτα,
το αν θα έχει πενήντα ένα ο γιατρός ή εβδοµήντα πέντε ο επι-
χειρηµατίας. Σε εσάς κοστίζει, γιατί εσείς όταν αποζηµιώνετε, ξέ-
ρετε ποιο θα έπρεπε να είναι το κριτήριό σας; Με ποιον τρόπο
παίρνετε πιο φτηνές υπηρεσίες και µε πιο καλή ποιότητα για τους
πολίτες; Αλλά µια τέτοια µελέτη δεν έγινε. Έπρεπε να φέρετε µια
µελέτη που να µας λέτε: Το µελετήσαµε και µε αυτόν τον τρόπο,
εάν έχουν 51% οι γιατροί ή οι επιχειρηµατίες οποιοδήποτε άλλο,
έχουµε φθηνότερες υπηρεσίες και µε καλύτερη ποιότητα. Και
τότε κανένας δεν θα µπορούσε να µην το ψηφίσει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Αλλά αποσπασµατικές νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες την τελευταία στιγµή, καταλαβαίνετε ότι δεν µπορεί
να µας βρουν σύµφωνους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η κ. Ευ-

γενία Τσουµάνη-Σπέντζα Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, κύριε Υπουργέ, το σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα
αναφέρεται σε ένα κρίσιµο αναπτυξιακό και κοινωνικό ζήτηµα,
αυτό των σχέσεων εργασίας, που στις παρούσες συνθήκες λαµ-
βάνει έντονη πολιτική διάσταση µε δραµατικό χαρακτήρα. Γι’
αυτό απαιτεί και µια ξεκάθαρη και επί της ουσίας συζήτηση.

Για ποιες ρυθµίσεις µιλάµε όταν ήδη το ∆ιεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο και η Ευρωπαϊκή Ένωση µιλούν περί πλήρους κατάργη-
σης των εργασιακών σχέσεων;

Παράλληλα ωστόσο, το σχέδιο νόµου περιλαµβάνει µια σειρά
ασφαλιστικών διατάξεων που είχαν εκπονηθεί σχεδόν στο σύ-
νολό τους από τη διακυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά
και καίριας σηµασίας διατάξεις τις οποίες το Υπουργείο Υγείας
θα έπρεπε να έχει φέρει µε ξεχωριστή νοµοθετική πρωτοβουλία,
κι χωρίς βεβαίως βραδυπορία, όπως ανέφερε και ο Υπουργός,
και θα χρειαζόταν µια µεγαλύτερη εγρήγορση εκ µέρους του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα περιοριστώ µόνο στο κύριο
ζήτηµα των εργασιακών σχέσεων και των όρων εργασίας και
θέλω να επισηµάνω τα εξής: Η χώρα µας βιώνει µια κατάσταση
οικονοµικής ύφεσης, η οποία αναµένεται να επιφέρει δραµατική
επιδείνωση της καθηµερινότητας, δοκιµάζοντας µάλιστα την κοι-
νωνική συνοχή.

Ήδη το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο βρίσκεται κοντά µας και
οι απαιτήσεις του ανατρέπουν ήδη τα συζητούµενα σήµερα. Στις
συνθήκες αυτές, αποτελεί επιτακτικής σηµασίας προτεραιότητα,
έστω την ύστατη στιγµή να διατηρήσουµε κατά το δυνατόν θέ-
σεις εργασίας, να συγκρατήσουµε την καλπάζουσα ανεργία.

Ως γνωστόν οι ευέλικτες µορφές εργασίας στο ευρωπαϊκό
πλαίσιο έχουν δηµιουργηθεί ως απάντηση στις νέες οικονοµικές
αναγκαιότητες και αποδεδειγµένα συµβάλλουν στην ενίσχυση
της ανάπτυξης και της απασχόλησης. Η καθιέρωση ευέλικτων
µορφών απασχόλησης συνέτειναν και στην αύξηση της γυναι-
κείας απασχόλησης όπου ακόµα, όπως γνωρίζουµε, επιµένουν
οι ανισότητες και που µε τη σειρά της η γυναικεία απασχόληση
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συµβάλλει ουσιαστικά στην αύξηση του ΑΕΠ και µάλιστα µε πολύ
συγκεκριµένα ποσοστά, σύµφωνα και µε πρόσφατα στοιχεία της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Και βεβαίως αυτό δεν σηµαίνει ότι προ-
τείνουµε τις ευέλικτες µορφές εργασίας για τις γυναίκες,
ωστόσο η παρούσα συγκυρία µας βάζει σε καινούργιες σκέψεις.

Είναι, λοιπόν, περισσότερο αναγκαίο από ποτέ να διευκολύ-
νουµε την εφαρµογή τους, ιδιαίτερα τώρα που ο κίνδυνος των
απολύσεων είναι προ των πυλών. ∆υστυχώς το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο δεν φαίνεται να λαµβάνει υπ’όψιν τα δεδοµένα αυτά,
αλλά αντιθέτως οδηγεί σε πρόσθετα εµπόδια, δηµιουργώντας
ανισορροπίες στις εργασιακές σχέσεις, χωρίς µάλιστα ουσιώδεις
εγγυήσεις για την εργασιακή ασφάλεια.

Κύριε Υπουργέ, εκτιµώ ότι εγκλωβιστήκατε στις προτάσεις των
νοµικών, γνωρίζατε όµως τα αρνητικά σ’ αυτήν τη συγκυρία απο-
τελέσµατα και γι’ αυτό αναµέναµε επί της ουσίας µεγαλύτερη
πολιτική τόλµη από την πλευρά σας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, στην παρούσα συγκυρία και προκειµέ-
νου να προστατευθούν οι εργαζόµενοι από καταχρηστικές συ-
µπεριφορές εργοδοτών, µεγαλύτερο βάρος θα έπρεπε να δοθεί,
όπως και η ΟΚΕ επισηµαίνει, στον αποτελεσµατικό έλεγχο της
εφαρµογής της ισχύουσας νοµοθεσίας. ∆εν πάσχει το νοµοθε-
τικό οπλοστάσιό µας από έλλειψη νόµων, αλλά από την κακή
εφαρµογή και από καταστρατηγήσεις.

Με δεδοµένες, λοιπόν, τις στρεβλώσεις και την ανεπάρκεια
της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, αυτό που απαιτείται είναι η ενίσχυση
και αναβάθµιση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας. Απαιτεί-
ται επαρκής στελέχωση, συνεχής επιµόρφωση και κατάρτιση του
προσωπικού, συγκέντρωση του ελεγκτικού έργου σε µία αρχή,
ηλεκτρονική παρακολούθηση και διασταύρωση δεδοµένων, ίσως
δηµιουργία κέντρων άµεσης εξυπηρέτησης εργαζοµένων και επι-
χειρήσεων, όπως εισηγείται και η ΟΚΕ.

Παρά το γεγονός ότι ορισµένες από τις προτεινόµενες διατά-
ξεις είναι προς τη θετική κατεύθυνση και θα τις υπερψηφίσουµε,
θα ήθελα να αναφερθώ σε συγκεκριµένα σηµεία του νοµοσχε-
δίου, που αποδεικνύουν το επιχείρηµά µου για την επιβολή δυ-
σκαµψιών. Έτσι, σε ό,τι αφορά τη µερική απασχόληση, τα
ασφυκτικά χρονικά περιθώρια γνωστοποίησης της σύµβασης
στην Επιθεώρηση Εργασίας, µόνο σε οκτώ ηµέρες και µάλιστα,
ηµερολογιακές, επιβαρύνουν τις επιχειρήσεις, οι οποίες µε τις
πολλαπλές παράλληλες υποχρεώσεις τους δυσκολεύονται να
ανταποκριθούν τόσο άµεσα σε προθεσµίες και µε ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται.

Όσον αφορά την προσαύξηση αµοιβής κατά 10%, αν παρα-
στεί ανάγκη υπέρβασης του χρόνου ή κατά 7,5% σε καθεστώς
εργασίας λιγότερο των τεσσάρων ωρών, θα πρέπει να γίνει κα-
τανοητό ότι δεν µιλάµε για ένα νόµιµο ωράριο εργασίας, για νό-
µιµο χρόνο, αλλά για ένα συµβατικό χρόνο, που κατά συνέπεια
δεν θα έπρεπε και δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί θα πρέπει να υπάρ-
χει πρόσθετη αµοιβή και επιβάρυνση του µισθολογικού κόστους.

Στο ζήτηµα της ενοικίασης εργαζοµένων, εκτιµώ ότι η διάταξη
αυτή που απαιτεί την ειδική αιτιολόγηση των επιχειρησιακών ανα-
γκών, µπορεί να οδηγήσει σε νέους τρόπους καταστρατήγησης.
Άλλωστε, η σχετική ευρωπαϊκή οδηγία δεν προβλέπει κάτι αντί-
στοιχο.

Παρεµφερή προβλήµατα δηµιουργούνται, επίσης και στην πε-
ρίπτωση της διαθεσιµότητας, όπου υπάρχει περίπτωση να δυ-
σχερανθεί η εφαρµογή του θεσµού, όταν, παραδείγµατος χάριν,
µπορεί να συµπέσει η εφαρµογή της στο τέλος ενός έτους µε
την ανάγκη συνέχισης για επέκταση στο επόµενο.

Επίσης, ένα ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, το τεκµήριο του άρθρου
1 ισχύει για τις συµβάσεις που θα συναφθούν από εδώ και στο
εξής ή για εκείνες που ήδη έχουν συναφθεί; Γιατί αυτό είναι ση-
µαντικό θέµα, επισηµαίνεται και από την Επιστηµονική Επιτροπή.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, νοµίζω δεν πρέπει να µιλάµε µόνο επί
της αρχής, αλλά και επί αρχών. Με αφορµή, λοιπόν, ασήµαντες
µεν, αλλά ωστόσο νέες ρυθµίσεις στην τηλεργασία, φοβάµαι ότι
προσβάλουµε τη συλλογική αυτονοµία των κοινωνικών εταίρων,
οι οποίοι, µε δική τους πρωτοβουλία, συµφώνησαν και περιέλα-
βαν στην Εθνική Γενική Συλλογική Σύµβαση του 2006 αυτούσιο
το περιεχόµενο της ευρωπαϊκής συµφωνίας. Γιατί, λοιπόν, πα-
ρεµβαίνουµε αποσπασµατικά; Ποιος µας το ζήτησε; Μας το ζή-

τησαν αυτοί που συµφώνησαν, ήδη;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη στάση µας στη σηµερινή

συζήτηση και στις προτεινόµενες ρυθµίσεις λογοδοτούµε απέ-
ναντι στην κοινωνία και ιδίως, σε όλους όσοι ανήκουν στο συνε-
χώς διογκούµενο κατάλογο των ανέργων, σε όλους εκείνους που
αντιµετωπίζουν τον κίνδυνο να απωλέσουν την εργασία τους,
αλλά και σε εκείνους από τους οποίους ζητούµε να στηρίξουν
την αγορά εργασίας, ορθώνοντας ανάχωµα στον ορατό κίνδυνο
έκρηξης της ανεργίας. Με τη στάση µας αυτή οφείλουµε να αφή-
σουµε πίσω ιδεοληψίες και µοντέλα, που κάθε άλλο παρά αντα-
ποκρίνονται στις απαιτήσεις των καιρών και να φροντίσουµε για
τη διασφάλιση της κοινωνικής συνοχής.

Και γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους, εµείς θα καταψηφίσουµε
το νοµοσχέδιο επί της αρχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει τώρα η Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού κ. Ουρανία Παπαδάκη-Παπανδρέου.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ- ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητήσαµε θεωρώ διεξοδικά, ίσως
και υπερβολικά στην επιτροπή, το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο
εµείς καταψηφίσαµε και βεβαίως, καταψηφίζουµε και σήµερα επί
της αρχής, όπως ανέλυσαν λεπτοµερώς οι συνάδελφοί µου
προηγούµενα από το κόµµα µου, το Λαϊκό Ορθόδοξο Συνα-
γερµό.

Κύριε Υπουργέ, συνειδητοποιούµε, πλέον, όλοι σήµερα πως
ζούµε σε µια εποχή κατάρρευσης ουσιωδών ασφαλιστικών δι-
καιωµάτων, αλλά και υπονόµευσης της θέσης των πάσης φύ-
σεως ασφαλισµένων. Ο τίτλος «Εργασιακή Ασφάλεια» δεν ξέρω
κατά πόσο µπορεί να ανταποκρίνεται στη σύγχρονη σκληρή
πραγµατικότητα. Η αξία των αγαθών στη σύγχρονη εποχή κατα-
φαίνεται από τα προβλήµατα που συνεπάγεται η απουσία τους.

Η εργασιακή ασφάλεια αποτελεί, πράγµατι, ένα από τα υπέρ-
τατα αγαθά και η συµβολή της στην ανθρώπινη ευτυχία, ηρεµία,
ψυχική και σωµατική υγεία είναι καθοριστική. Είναι αλήθεια πως
οι προηγούµενες κυβερνήσεις απαξίωσαν εντελώς το αγαθό της
εργασιακής ασφάλειας, αλλά και η τωρινή Κυβέρνηση, εσείς. Το
µόνο που έχουµε σαν δεδοµένο είναι µόνο υποσχέσεις για ερ-
γασιακές βελτιώσεις, αλλά, δυστυχώς, ο εργαζόµενος καθηµε-
ρινά βιώνει µόνο την αναγκαστική προσαρµογή του στη σκληρή
πραγµατικότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε τα όσα ορίζονται στο
άρθρο 25, κύριε Υπουργέ, και αναφέροµαι, κυρίως, στον επανα-
προσδιορισµό και την ενεργοποίηση των αρµοδιοτήτων της Επι-
τροπής Προµηθειών Υγείας, ουσιαστικά δεν έχουµε αντίρρηση.
Όµως, αναφερόµαστε, όπως και εσείς πάρα πολύ καλά ξέρετε,
σε µια επιτροπή που δεν λειτούργησε ουσιαστικά ποτέ, γιατί έλ-
λειψε ο ουσιώδης µηχανισµός ελέγχου, δηµιούργησε δε στα νο-
σοκοµεία τεράστια προβλήµατα δυσλειτουργίας, κυρίως στον
ανεφοδιασµό τους. Θα σας πω ότι µας έλειπε στο εξωτερικό ια-
τρείο ακόµη αυτό το πολύ απλό και το πάρα πολύ φτηνό τεστ
«Strept», για τον προσδιορισµό του στρεπτόκοκκου, διότι δεν
είχε, λέει, η επιτροπή και δεν µπορούσε να µας το δώσει. Αντι-
λαµβάνεστε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πώς µπορώ εγώ να πι-
στέψω, όταν τα πράγµατα δεν έχουν καθόλου αλλάξει, ότι µπορεί
αυτός ο µηχανισµός σήµερα να λειτουργήσει θετικά και να βοη-
θήσει τη λειτουργία στα νοσοκοµεία.

Η νοσοκοµειακή συσκευασία, η ηλεκτρονική διενέργεια δια-
γωνισµών µε βάση τη δραστική φαρµακευτική ουσία, η δηµιουρ-
γία βάσης δεδοµένων, το Παρατηρητήριο Τιµών, σε σύγκριση
πάντοτε µε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι προς
την πολύ σωστή κατεύθυνση. Όµως, και εδώ πρέπει να κρατούµε
τους φόβους µας, έχουµε τους φόβους µας και θα περιµένουµε
τα αποτελέσµατά τους να κριθούν, δυστυχώς, µόνο πάλι στην
καθηµερινή πράξη και να δούµε εάν αυτά τελικά µπορούν να
εφαρµοστούν. Η εµπειρία µέχρι σήµερα λέει ότι δεν είχε αλλάξει
απολύτως τίποτα, κύριε Υπουργέ, και αυτό µας φοβίζει και µας
στεναχωρεί.

Με την τροπολογία στο άρθρο 29, εµείς πιστεύουµε, γι’ αυτό
και την υπερψηφίζουµε, ότι εµποδίζεται η µετατροπή της πρω-
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τοβάθµιας φροντίδας υγείας, κυριολεκτικά, σε ένα σούπερ µάρ-
κετ υγείας. Και δεν µπορώ να φανταστώ τη λογική µε την οποία
είχε αποφασίσει η Νέα ∆ηµοκρατία να φέρει αυτήν τη διάταξη.
∆ίδεται η ευκαιρία σε ειδικευµένους γιατρούς και οδοντιάτρους
να συµµετάσχουν, τουλάχιστον σε ένα ποσοστό 51%, µετοχικά
σε εταιρείες παροχής ιδιωτικής, όµως, πρωτοβάθµιας υγείας.

Και βεβαίως, αυτή η ρύθµιση, εκτός των άλλων, εµείς πιστεύ-
ουµε ότι θα επιτρέψει και στο γιατρό και στον οδοντίατρο να
ασκήσει ανεξάρτητα από τα οικονοµικά συµφέροντα των επιχει-
ρησιακών οµίλων, το λειτούργηµά του, γιατί ο γιατρός έχει ένα
λειτούργηµα, ενώ ταυτόχρονα µπορεί να συγκρατήσει και το κό-
στος στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, µε µια προϋπόθεση,
όµως, την οποία δεν βλέπουµε πουθενά, ότι θα υπάρχουν πάρα
πολύ αυστηροί και σκληροί έλεγχοι.

Και εδώ, κύριε Υπουργέ, θέλω να αναφερθώ στο γεγονός ότι
ουσιαστικά φέρνετε µια διάταξη η οποία σωστά, ρυθµίζει –όµως-
µόνο την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Και ρωτούµε πάλι, τι γί-
νεται µε τη δηµόσια περίθαλψη υγείας; Την εγκαταλείψατε; Γιατί
εµείς, ξέρετε, επιµένουµε σταθερά στη δηµόσια πρωτοβάθµια
υγεία.

Και, βεβαίως, ξεχάσατε πάρα πολλούς λειτουργούς υγείας,
όπως παραδείγµατος χάριν θα αναφερθώ µόνο στο Σύλλογο Φυ-
σιοθεραπευτών, οι οποίοι άνθρωποι και αυτοί διαµαρτύρονται,
διότι στη λίστα για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας τους έχετε
παντελώς λησµονήσει, όπως έχετε λησµονήσει και λογοθερα-
πευτές και πάρα πολλούς άλλους λειτουργούς υγείας, γι’ αυτό
και επιµένουµε ότι έγιναν όλα αυτά µε κάποια προχειρότητα.

Για το άρθρο 16 και τη διάταξη ασφαλιστικού περιεχοµένου
για τα ΑΜΕΑ, κύριε Υπουργέ, είναι εµφανέστατη η ανεπάρκειά
της. Πρώτον, διότι δεν περιλαµβάνονται βαριές, µόνιµες και µη
αναστρέψιµες κατηγορίες αναπηρίας, που θα προκύψουν µόνο
µέσα από το εθνικό µητρώο, από το ενιαίο σύστηµα αξιολόγη-
σης ατόµων µε αναπηρίες, από σωστές ειδικές επιστηµονικές
επιτροπές.

Πολύ καλά κάνατε και φέρατε σήµερα την ινοκυστική νόσο.
Εξάλλου ήταν µία δικιά µου πρόταση και ερώτηση, αλλά εδώ
έχουµε αφήσει πάρα πολλά άλλα νοσήµατα. Είναι τόσα πολλά
αυτά τα νοσήµατα, κύριε Υπουργέ, που θα σας πω χαρακτηρι-
στικά µόνο στην κατηγορία των νευροµυϊκών νοσηµάτων έχουµε
πάνω από διακόσια. Τα αφήσαµε αυτά τα άτοµα όλα απ’έξω και
διαµαρτύρονται. Τακτοποιήθηκαν κάποιοι, το δέχοµαι, αλλά
έχετε αφήσει το µεγάλο αριθµό των ατόµων µε ειδικές ανάγκες
απ’έξω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Καθορίσατε στο άρθρο αυτό το ποσοστό αναπηρίας σε 80%
και άνω. Με αυτό το ποσοστό αυτόµατα αποκλείετε έναν πάρα
πολύ µεγάλο αριθµό ατόµων µε αναπηρίες, αφού έχουµε σήµερα
έναν ισχύοντα κανονισµό εκτιµήσεως της αναπηρίας, ο γνωστός
κανονισµός ΚΕΒΑ για όλους εµάς που προσδιορίσαµε την ανα-
πηρία και όλες οι επιτροπές που λειτουργούν σήµερα δίνουν
στους αναπήρους ποσοστό 67%. Τι γίνεται, λοιπόν, 80%, 67%;
Ποιο είναι το ποσοστό; Εµείς, πιστεύουµε ότι το ποσοστό ανα-
πηρίας 67% το δικαιούνται αυτοί οι άνθρωποι και πρέπει να συ-
µπεριληφθούν εδώ σε αυτό το άρθρο. Και πιθανότατα, επειδή,
όπως, βλέπετε δεν έχουµε έναν ξεκαθαρισµένο µπούσουλα σε
αυτήν την περίπτωση, µπορεί από το γεγονός αυτό να έχει προ-
κύψει και τόσο µεγάλος αριθµός «µαϊµούδων» αναπήρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εµείς χαιρετίσαµε την εγκατάσταση φαρµακείων µε φαρµα-
κοποιούς µέσα στις ιδιωτικές κλινικές µε εξήντα κρεβάτια, πιθα-
νώς θα µπορούσε να είναι και σαράντα.

Επιµένουµε και πάλι –και έτσι τελειώνω- στους αυστηρότερους
ελέγχους. Όλα αυτά τα χρόνια όλοι ακούµε για µίζες στο χώρο
της υγείας και στους γιατρούς. Ας το πούµε, λοιπόν, επιτέλους,
ότι υπάρχουν λίγοι επίορκοι γιατροί, ας τους αποµονώσουµε,
αλλά ας δώσουµε επιτέλους στον άξιο Έλληνα επιστήµονα τη
δυνατότητα να προσφέρει και να λειτουργήσει ανιδιοτελώς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ουρανία Παπανδρέου-Πα-

παδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά το σχετικό έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνείτε να µιλήσει ακόµα

ένας οµιλητής, στη συνέχεια να ψηφιστεί επί της αρχής το νο-
µοσχέδιο και αύριο να ξεκινήσουµε µε τους εισηγητές επί των
άρθρων και αµέσως µετά οι τέσσερις οµιλητές που έχουν µείνει
για να ολοκληρωθεί ο κατάλογος;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το Σώµα συµφώνησε.
Το λόγο έχει τώρα ο κ. Ιωάννης Κουτσούκος, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κρίσιµες στιγµές για τη

χώρα µας και η συζήτηση που γίνεται στο Εθνικό Κοινοβούλιο
για ένα τέτοιο νοµοσχέδιο µε τη σύνθεση και το περασµένο της
ώρας δεν είναι αντίστοιχη της κρισιµότητας των στιγµών.

Όµως, είµαστε υποχρεωµένοι να συζητήσουµε το νοµοσχέδιο
και να τοποθετηθούµε πάνω σε αυτό. Θα έλεγα ότι ξεκινώντας
λίγο ανάποδα, για να το συνδέσω µε τη συγκυρία, το νοµοσχέδιο
κάνει ένα σηµαντικό βήµα στην κατεύθυνση της δηµοσιονοµικής
εξυγίανσης που έχει ανάγκη ο τόπος µετά τον εκτροχιασµό των
τελευταίων χρόνων, τη συσσώρευση του χρέους και των ελλειµ-
µάτων που κατέστησαν τη χώρα µας ευάλωτη από τη διεθνή κερ-
δοσκοπία και τις αγορές και υπονοµεύουν το µέλλον αυτού του
τόπου.

Θέλω να χαιρετίσω τις «πυροσβεστικές» διατάξεις του Υπουρ-
γείου µε τις οποίες επιχειρεί να περιορίσει την πολυφαρµακία,
την τεχνητή ζήτηση και τις σπατάλες, που έχουν εκτινάξει τα
χρέη των νοσοκοµείων και των ασφαλιστικών οργανισµών.

Πιστεύω ότι όλες οι πτέρυγες θα ψηφίσουν αυτές τις ρυθµί-
σεις. Η παρότρυνσή µου, βεβαίως, προς το Υπουργείο Υγείας
είναι ότι µας χρειάζεται ένας πιο σύγχρονος µηχανισµός µε την
ηλεκτρονική συνταγογράφηση και τον έλεγχο για να φθάσουµε
στο επιθυµητό αποτέλεσµα, γιατί δεν φταίει κανένας πολίτης και
κανένας ασφαλισµένος να πληρώνει τους διάφορους κερδοσκό-
πους και απατεώνες.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η τυπική µισθωτή εργασία, όπως τη
γνωρίσαµε µετά τη βιοµηχανική επανάσταση, δοκιµάζεται. ∆οκι-
µάζεται, γιατί άλλαξαν τα πρότυπα της παραγωγής, οι νέες τε-
χνολογίες, ο τρόπος ζωής, µία διαφορετική κουλτούρα έχει κάνει
φύλλο και φτερό την τυπική µισθωτή εργασία, όπως τη γνώρι-
σαν και την κατοχύρωσαν οι κοινωνίες µε τις παρεµβάσεις των
συνδικάτων και των σοσιαλιστικών δυνάµεων, κυρίως στην Ευ-
ρώπη.

Νέες άτυπες µορφές απασχόλησης έχουν αναπτυχθεί, νέες
παραγωγικές δοµές. Εκείνο που έχει σηµασία κάθε φορά που γί-
νεται συζήτηση για τις εργασιακές σχέσεις, είναι να δούµε πώς
και µε ποιες διατάξεις θα εντάξουµε στις θεσµοθετηµένες διαδι-
κασίες αυτές τις µορφές απασχόλησης και θα προστατεύσουµε
τους εργαζόµενους και όχι πώς θα βάλουµε απαγορευτικές δια-
τάξεις, γιατί µε απαγορευτικές διατάξεις και φετφάδες δεν πάει
µπροστά η κοινωνία.

Πιστεύω ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο κάνει ένα πολύ ση-
µαντικό βήµα, να προστατεύσει τέτοιες µορφές απασχόλησης.
Νοµίζω ότι το κάνει µε συγκεκριµένες διατάξεις, που έχουν να
κάνουν µε την ενίσχυση των ελεγκτικών µηχανισµών του ΣΕΠΕ,
δηλαδή, και την αυστηροποίηση των διατάξεων, το κάνει µε όρια
που βάζει στη µερική απασχόληση και τη διασφάλιση των δικαι-
ωµάτων των εργαζοµένων µε µερική απασχόληση µε τα ίδια δι-
καιώµατα µε τους άλλους εργαζόµενους, το κάνει µε την
προστασία των απασχολούµενων µε τη λεγόµενη προσωρινή
απασχόληση, δηλαδή των «ενοικιαζοµένων εργαζόµενων», για
τους οποίους έχει γίνει πολύ συζήτηση στον τόπο µας, µε το όριο
των δώδεκα µηνών που βάζει και από εκεί και πέρα θεωρεί ότι
αυτοί οι εργαζόµενοι είναι εργαζόµενοι µε σύµβαση αορίστου
χρόνου.

Παραπέρα, το νοµοσχέδιο προωθεί την κατοχύρωση της δια-
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δικασίας του κοινωνικού διαλόγου, των συλλογικών διαπραγµα-
τεύσεων, όπου χρειάζεται να υπάρξουν ρυθµίσεις, µας επανα-
φέρει, δηλαδή, σε διατάξεις που είχαν αµφισβητηθεί και είχαν
καταργηθεί από τις προηγούµενες κυβερνήσεις και κυρίως από
την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας τα προηγούµενα χρόνια.

Θα ήθελα, έτσι, να ήταν εδώ στο Κοινοβούλιο είτε ο κ. Μαγγί-
νας είτε ο κ. Τσιτουρίδης, αλλά δυστυχώς δεν είναι στη Βουλή.
Θα επιθυµούσα, βεβαίως, τον κ. Αλογοσκούφη, ούτε και αυτός
είναι στη Βουλή. Είναι, όµως, ο κ. Παναγιωτόπουλος, ο οποίος
έφερε εδώ ρυθµίσεις που κατακρεούργησαν το οκτάωρο, τις
συλλογικές διαπραγµατεύσεις για να µας πει την άποψή του για
το νοµοσχέδιο. ∆υστυχώς, νοµίζω, δεν θα έλθει, ούτε θα τολµή-
σει να µιλήσει.

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα σηµαντικό βήµα µε την κατοχύ-
ρωση της τηλε-εργασίας, µε τις ρυθµίσεις για τους αλλοδαπούς
απασχολούµενους, παρ’ ότι σε πολλές περιπτώσεις είναι αυστη-
ρές, ιδίως για όσους έχουν εργαζόµενους στον αγροτικό τοµέα.

Θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, για να κάνω µία αναφορά σε µία
ρύθµιση που θεωρώ αυτονόητο ότι θα έπρεπε να υπάρχει, όσον
αφορά το µητρώο των συλλογικών συµβάσεων εργασίας που κα-
τοχυρώνεται µε το νοµοσχέδιο. Ας ελπίσουµε, κύριε Υπουργέ,
ότι και εσείς και εµείς, όλοι, θα φροντίσουµε αυτό το µητρώο εις
το µέλλον να µη γίνει µουσείο για τις συλλογικές συµβάσεις ερ-
γασίας, βλέποντας τα δύσκολα που έρχονται µπροστά µας.

Γιατί αυτό θα αγγίξει το κεκτηµένο των εργαζοµένων, το κε-
κτηµένο του ευρωπαϊκού πολιτισµού που είναι η κατοχύρωση του
δικαιώµατος του εργαζόµενου και της συλλογικής του εκπρο-
σώπησης να διαπραγµατεύεται την εργατική του δύναµη.

Θα κλείσω τη τοποθέτησή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε τις διατάξεις που έχουν να κάνουν µε τον ΟΓΑ, µια και ξέρετε
ότι εκλέγοµαι σε µια αγροτική περιοχή.

Ζήσαµε σε µία περίοδο που η διοίκηση του ΟΓΑ επιχείρησε
ετσιθελικά και µε εγκυκλίους να καλύψει τις αδυναµίες της. Το
ξεχείλωµα των δαπανών, την ανυπαρξία της στο να εισπράξει τα
έσοδα, µε το να εντάξει απασχολούµενους σε χωριά κάτω από
δύο χιλιάδες στον ΟΑΕΕ ετσιθελικά και µε το ζόρι. Και παρενέβη
και ο Συνήγορος του Πολίτη, καταγγείλαµε και εµείς αυτές τις
παρεµβάσεις µε εγκυκλίους, ότι ήταν εκτός του νοµοθετικού
πλαισίου. Και έρχεται σήµερα το Υπουργείο να βάλει µία τάξη
που κατοχυρώνει αυτούς που ασκούν το επάγγελµα στα χωριά,
που δίνει τη δυνατότητα στον ΟΑΕΕ να αµφισβητήσει αυτούς
που δηλώνουν έδρα στα χωριά, αλλά ασκούν δραστηριότητες
εκτός χωριών.

Νοµίζω όµως ότι αυτό έχει και µία εκδικητική διάσταση, κύριε
Υπουργέ. Πρέπει να παρασυρθήκατε από τον ΟΑΕΕ. ∆εν µπορεί
να τιµωρήσουµε αναδροµικά αυτούς που χωρίς ευθύνη τους
ανήκουν σήµερα στον ΟΓΑ και ο ΟΑΕΕ θεώρησε ότι έπρεπε να
ήταν στον ΟΑΕΕ γιατί έχει µια τέτοια διάταξη –και επιτρέψτε µου,
κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό- αυτό το νοµοσχέδιο.

Θα ήθελα να σας παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, να συνεννοη-
θείτε και µε την κ. Μπατζελή, διότι η κ. Μπατζελή µας παρου-
σίασε ένα σχέδιο µε βάση το οποίο κατά κύριο επάγγελµα
αγρότης είναι αυτός που έχει το 35% του εισοδήµατός του από

αγροτική δραστηριότητα. Και εσείς και το Υπουργείο Οικονοµι-
κών εντάσσουµε στον ΟΑΕΕ αυτούς που έχουν -και τους θεω-
ρούµε µη αγρότες- το 50%. Επιτέλους, η Κυβέρνηση, για
ορισµένα τέτοια ζητήµατα, πρέπει να έχει µία στοιχειώδη συνεν-
νόηση. ∆εν µπορεί να νοµοθετεί το ένα Υπουργείο µ’ αυτόν τον
τρόπο και το άλλο µε διαφορετικό τρόπο.

Όπως επίσης θα ήθελα να παρατηρήσω ότι –εντάξει- διεκδι-
κούµε για τους αγρότες να βάλλουν ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειες µέχρι τα εκατό κιλοβάτ, για να µην µπούνε οι καταφερτζή-
δες, να µην µπουν αυτοί που θέλουν να εκµεταλλευθούν µία
καινούργια πολιτική. Αυτό δεν σηµαίνει, ότι επειδή θα κάνουν
πράξη µία ανάγκη, θα τους εντάξουµε σε µία άλλη ασφαλιστική
κλάση. ∆εν αλλάζει ο χαρακτήρας, εφόσον είναι πραγµατικοί
αγρότες.

Σας τα λέω αυτά, γιατί αύριο δεν θα ξαναπάρω το λόγο στα
άρθρα και παρακαλώ για τις αντίστοιχες προσαρµογές.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Βέβαια δεν επιτρέπεται στον Πρόεδρο να παίρνει το λόγο,
αλλά µε τη συναίνεση του Σώµατος θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να
πω ότι οι δύο παρατηρήσεις και του κ. Ροντούλη και του κ. Κου-
τσούκου, για το θέµα αυτό είναι πολύ σοβαρές, καθώς επίσης
ότι οι αγρότες έχουν αποκλεισθεί δύο φορές από τη διαδικασία
εγκατάστασης των φωτοβολταϊκών: Μία γιατί απαγορεύεται η
εγκατάσταση στις ζώνες γης υψηλής παραγωγικότητας και µία
τώρα µε το ασφαλιστικό.

Άρα, νοµίζω ότι είναι δύο θέµατα που θέλουν λίγο προσοχή
και πιστεύω ότι θα δώσετε την πρέπουσα. Συγγνώµη για την πα-
ρέµβαση.

(Χειροκροτήµατα)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: «Εγγυήσεις για την εργασιακή
ασφάλεια και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: «Εγ-
γυήσεις για την εργασιακή ασφάλεια και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.28’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τετάρτη 28 Απριλίου 2010 και ώρα 10.00', µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: συνέ-
χιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης: «Εγγυήσεις για την εργασιακή ασφάλεια και άλλες
διατάξεις», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη.
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